
Univerzita Karlova v Praze 
Pedagogická fakulta 

Katedra pedagogické a školní psychologie 

Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního" 

Diplomová práce 

Autor: Bc. Markéta Francová 

Studijní obor: Psychologie 

Vedoucí práce: PhDr. Petr Goldmann 

Praha 
2006 



P r o h l á š e n í 

Prohlašuji, že diplomovou práci na téma 

„Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního" 

jsem vypracovala samostatně a na základě přiloženého seznamu 

literatury a studijních materiálů. 

V Praze dne 28. července 2006 Markéta Francová 



Poděkování 

V úvodu této práce chci poděkovat PhDr. Petru Goldmannovi za podnětné, ochotné a trpělivé 

vedení mé diplomové práce, všem mým „Jiným" a jejich blízkým za to, že se se mnou 

podělili o své životní příběhy a v neposlední řadě za pomoc a podporu mému příteli a za 

cenné připomínky mým přátelům. 



Ježíši Nazaretskému 

Možná, že mi teď při psaní 

Nahlížíš přes rameno 

Možná také, že ne 

Nevím -

Jsou chvíle 

Kdy mám obrovskou chuť 

Sbalit si svých pět švestek 

Spálit za sebou všechny mosty 

A odejít někam na kraj světa 

Kde bych snad mohl začít 

Nový život 

Já vím -

Je to lákavé 

Snadné 

Pochválil bys mne 

Za to, že jsem se odhodlal 

Vzít svůj kříž 

A jít 

Trnitou cestou 

K neznámému cíli? 

O ničem nejsem přesvědčen 

Tak málo 

Petr Suk 

(absolvent gymnázia JÚŠ a FF UK) 



O B S A H 

1 Ú V O D N Í Č Á S T 8 

1.1 ÚVOD 8 

1.2 VÝBĚR METODY VÝZKUMU A VÝBĚR RESPONDENTŮ 10 

2 J I N A K O S T Z P O H L E D U V N Ě J Š Í H O A V N I T Ř N Í H O 12 

2.1 JINAKOST JAKO ZDRAVOTNÍ POSTIŽENÍ 12 

2.1.1 Zdravotní postižení z pohledu vnějšího 12 

2.1.1.1 Definice DMO 12 

2.1.1.2 Zastoupení v populaci 14 

2.1.1.3 Psychický vývoj člověka s vrozeným zdravotním postižením 14 

2.1.1.4 Jak vnímá lidi s postižením okolí 18 

2.1.1.5 Jak lidé s postižením vnímají sami sebe 25 

2.1.1.6 Závěr 26 

2.1.2 Zdravotní postižení z pohledu vnitřního 26 

2.1.2.1 Petra 26 

2.1.2.2 Babička Petry 34 

2.1.2.3 Ondřej - nejlepší kamarád Petry 39 

2.1.2.4 Petřina kolegyně Jana 41 

2 .2 JINAKOST JAKO HOMOSEXUÁLNÍ ORIENTACE 45 

2.2.1 Homosexualita z pohledu vnějšího 45 

2.2.1.1 Definice 45 

2.2.1.2 Zastoupení v populaci 45 

2.2.1.3 „Corning out" 46 

2.2.1.4 Příčiny vzniku 48 

2.2.1.5 Vývoj pohledu na homosexualitu 48 

2.2.1.6 Homosexualita a křesťanství 55 

2.2.1.7 Jak vnímají osoby s homosexuální orientací sami sebe 56 

2.2.1.8 Závěr 59 

2.2.2 Homosexualita z pohledu vnitřního 60 

2.2.2.1 Jirka 60 



2.2.2.2 Jirkova matka 65 

2.2.2.3 David - Jirkův kamarád a spolubydlící 69 

2.2.2.4 Marta - Jirkova kolegyně 72 

2.2.2.5 Závěr 73 

2 .3 JINAKOST JAKO NÁRODNOSTNÍ ODLIŠNOST 75 

2.3.1 Národnostní odlišnost z pohledu vnějšího 75 

2.3.1.1 Cizinci v České republice ve statistických údajích 75 

2.3.1.2 Zkušenosti Čechů s jinými národnostmi 77 

2.3.1.3 Názory Čechů na Rusy a Rusů na Čechy 77 

2.3.1.4 Závěr 84 

2.3.2 Národnostní odlišnost z pohledu vnitřního 84 

2.3.2.1 Michail 85 

2.3.2.2 Marek - kamarád Michaila 91 

2 .4 JINAKOST JAKO PŘÍSLUŠNOST KE KATOLICKÉ CÍRKVI 95 

2.4.1 Katolictví z pohledu vnějšího 95 

2.4.1.1 Náboženské chování v České republice 95 

2.4.1.2 Náboženskost v individuálním vývoji 98 

2.4.1.3 Osobní výpovědi katolíků o víře a o cestě k ní, o církvi, o katolictví... 100 

2.4.2 Katolictví z pohledu vnitřního 105 

2.4.2.1 Tereza 106 

2.4.2.2 Matka Terezy 112 

2.5 NÁZORY RESPONDENTŮ NA „JINÉ" JINAKOSTI 115 

2.5.1 K lidem se zdravotním postižením 115 

2.5.2 K lidem s homosexuální orientací 116 

2.5.3 Klidem ruské národnosti 116 

2.5.4 K lidem hlásícím se ke katolické církví 117 

2 . 6 S H R N U T Í JINAKOSTÍ 119 

2.6.1 „Jiní" 119 

2.6.2 Blízcí „Jiných" 121 

2.6.3 Názor „Jiných" na shodně „Jiné" 122 

2.6.4 Názory na různé „jiné " skupiny 122 

3 Z Á V Ě R 1 2 3 



4 A N O T A C E 1 2 5 

5 A N N O T A T I O N 1 2 6 

S E Z N A M L I T E R A T U R Y 1 2 7 

P Ř Í L O H Y 1 2 9 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 8 
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1 Ú v o d n í část 

1.1 Úvod 

Ve své diplomové práci se budu věnovat tématu Jinakosti". Můj pohled na tento pojem 

ozřejmím několika citáty, které se blíží svým pojetím pojetí mému. 

Začnu citátem F. Gála: „Jiní než já jsou všichni, kdo nejsou Židy, občany České republiky 

slovenské národnosti, Evropany, sociology, otci, kteří mají méně (nebo více) peněz a tak podobně. 

Svádí mne to k tvrzení, že všichni jsou jiní než já. Ovšem někteří jiní jsou přece jen více jiní. 

Myslím tím například ty, kdo hovoří jazyky, kterým nerozumím, kdo vyznávají způsob života, 

hodnoty a normy, potřeby a co já vím, co ještě, kterým také nerozumím nebo je nesdílím. Jejich 

jinakost mi nepřekáží, pokud nevstoupí do mého života a nechtějí, abych byl jako oni, případně 

abych někam zmizel. Jsem náchylný tvrzení, že všichni - krom těchto lidí - jsou jako já, protože 

ani já nepovažuji jinakost za něco hodného odsouzení, averze... či dokonce násilí. Vím, že takový 

postoj k jinakosti není masovou záležitostí a že důsledky jeho deficitu bývají dramatické... "' 

V návaznosti na tento citát bych mohla pokračovat výčtem svých jinakostí - či kohokoliv 

z nás. V životě se potýkáme s různými jinakostmi svými či druhých. Ty by pro nás měly být 

výzvami či obohacením, ne důvodem k odmítání až k útoku. 

Jinakost v tomto pojetí není něčím, co bych vydělovala a ukazovala, jak je to jiné a od 

všeho ostatního odlišné, spíš, že my máme tendenci jako jiné vnímat všechno, co nám vystupuje 

ze známého rámce. Jak uvádí B. Blažek a J. Olmrová: „Aniž si to většinou uvědomujeme, na 

každého člověka, na němž spočine náš pohled, klademe určité požadavky. Když je splní, „bereme" 

ho, zároveň však na něj zapomínáme, stává se pro nás psychicky neviditelným, samozřejmým. "2 

Pokud ale někdo do tohoto rámce nezapadne, je pro nás nápadný, odlišný. To je dáno způsobem, 

jakým ho vnímáme: „Nezapomeňme však, že společným jmenovatelem není ani jejich utrpení, ani 

jejich „vada", ale to, že je podobným způsobem pojímáme: každý z nich... vybočuj e zběžného 

řádu. "3 Na to navážu ještě další poznámkou: „Není to ovšem nic překvapujícího, neboť sociální, 

a možná i biologicky zakotvené předpoklady pro onu zásadní ambivalenci hodnocení, postojů a 

samotného vnímání jsou nesmírně staré a hluboké: sahají přinejmenším až do onoho údobí 

mytopoetického světa, kde se, jak soudí antropologové, utvářely základy všech kulturních 

forem... zdaleka se netýká jen postižených a zvláštních lidí. "4 

1 Gál, 1998, s.9 
2 Blažek, Olmrová, 1985, s .137 
3 Blažek, Olmrová, 1985, s .138 
4 Blažek, Olmrová, 1985, s .36 
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Týká se všeho, co je nezvyklé, neobyčejné, neznámé, cizí. „Nejenom, že mytopoetický 

svět...vštípil člověku ambivalenci jakožto základní postoj k neobyčejnému, ale tato ambivalence 

má daleko starší evoluční kořeny a je v člověku zakódovaná i geneticky. "5 K tomuto tématu 

uvedu poslední citaci: „Sklon k negativnímu hodnocení a z toho vyplývající izolaci od postižení 

pramení z obecné dispozice reagovat na vše, co se nějakým způsobem liší od normy, jako na 

možné ohrožení. Odlišnost vyvolává strach a tendenci odstranit ji či alespoň izolovat ji. Podobné 

chování lze pozorovat i u zvířat. "6 To však neznamená, že bychom se tomuto pohledu na „Jiné" 

měli podvolit. 

V této práci se budu zabývat jinakostmi, které jsou svým způsobem více viditelné, jsou 

jiné svým početním zastoupením v populaci, a nositelé této jinakosti mohou mít odlišné životní 

zkušenosti - na jejich příbězích je zřetelnější, jak se člověk s jinakostí vypořádává a j ak j i přijímá 

jejich okolí. 

Jedna z jinakostí, kterou se budu zabývat, se zakládá na viditelné odlišnosti tělesného 

postižení, v dalším případě jde o skrytou jinakost homosexuální orientace, pak se zaměřím na 

jinakost, která se zakládá na národnostní odlišnosti a nakonec na jinakost, která je dána určitým 

životním názorem a vírou. 

Ve své práci se tedy zabývám příběhem čtyř, j iných" lidí. Zajímá mě jejich životní příběh, 

zaměřím se hlavně na vývoj jejich jinakosti, pokud je postihnutelný, dál mě zajímá, jestli oni sami 

sebe jako jiné vnímají, dále, jak svou jinakost vnímají, sjakými reakcemi okolí se setkali. 

Následně mě budou zajímat reakce z jejich okolí na jejich jinakost a názor lidí z jejich okolí na to, 

jak berou „Jiní" svou jinakost. Dále mě bude zajímat názor „Jiných" na lidi, kteří jsou stejně , j iní" 

a názory na odlišné jinakosti. V závěrečném shrnutí jednotlivé jinakosti porovnám. 

Této praktické části bude předcházet část teoretická, která představuje pozadí či rámec 

části praktické, představuje uvedení do problematiky, včetně prezentování výzkumů, které se váží 

k danému tématu. I tato část bude rozdělena podle jednotlivých jinakostí. 

5 Blažek, Olmrová, 1985, s.57 
6 Vágnerová, 2004, s.189 
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1.2 Výběr metody výzkumu a výběr respondentů 

Pro svou práci jsem si zvolila metody kvalitativního výzkumu, protože pro téma, které 

jsem si vybrala, se mi zdají vhodné. Vybrala jsem si je také proto, že mě zajímaly konkrétní 

příběhy, nechtěla jsem, aby se za čísli ztráceli konkrétní lidé a jejich osudy. Pokud byla dostupná 

nějaká statistická zhodnocení, uvádím je v první části své práce. 

Jak uvádí J. Hendl ve své publikaci „Kvalitativní výzkum": „Neexistuje jediný obecně 

uznávaný způsob, jak vymezit nebo dělat kvalitativní výzkum. "7 Autor uvádí dvě různé definice: 

„Negativní definici podali metodologové Glaser a Corbinová (1989), kteří za něj považují 

jakýkoli výzkum, jehož výsledků se nedosahuje pomocí statistických metod nebo jiných způsobů 

kvantifikace. "8 Protože tato definice redukuje význam kvalitativního výzkumu, uvádí J. Hendl 

další definici, tentokrát metodologa J. Creswella: „ Významný metodolog Creswell (1998) 

definoval kvalitativní výzkum takto: „Kvalitativní výzkum je proces hledání porozumění založený 

na různých metodologických tradicích zkoumání daného sociálního nebo lidského problému. 

Výzkumník vytváří komplexní, holistický obraz, analyzuje různé typy textů, informuje o názorech 

účastníků výzkumu a provádí zkoumání v přirozených podmínkách. "9 

Tomuto výzkumu jsem se, podle rozdělení J. Hendla, věnovala pomocí případové studie: 

„ V případové studii jde o detailní studium jednoho případu nebo několika málo případů... j de o 

zachycení složitosti případu, o popis vztahů v jejich celistvosti. ",n 

Pro svůj výzkum jsem využila metodu rozhovoru. Pokud použiji opět rozdělení J. Hendla, 

jde o kombinaci narativního rozhovoru s rozhovorem pomocí návodu. „Při narativním rozhovoru 

není subjekt konfrontován se standardizovanými otázkami, nýbrž je povzbuzován ke zcela volnému 

vypravování. "" A dále: „Návod k rozhovoru představuje seznam otázek nebo témat, jež je nutné 

v rámci interview probrat. Tento návod má zajistit, že se skutečně dostane na všechna pro tazatele 

zajímavá témata. Je na tazateli, jakým způsobem a v jakém pořadí získá informace, které osvětlí 

daný problém. Zůstává mu i volnost přizpůsobovat formulace otázek podle situace. 

První otázkou v každém rozhovoru byla spíše výzva, aby mi respondent pověděl o svém 

životě - případně o životě blízké osoby - co nejvíce. V případě, že jsme se během tohoto volného 

rozhovoru nedostali k tématům, která byla nosná pro mou práci, ptala jsem se nejčastěji 

otevřenými otázkami. Jejich výčet uvádím v příloze. 

7 Hendl, 2005, s.49 
8 Hendl, 2005, s.50 
9 Hendl, 2005, s.50 
10 Hendl, 2005, s. 104 
11 Hendl, 2005, s. 176 
12 Hendl,2005, s.174 
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Ne každého respondenta jsem se ptala na všechny otázky a ve formě, v jaké jsou uvedeny 

v příloze - individuálně jsem je přizpůsobovala aktuální situaci a potřebám výzkumu. 

Jako respondenty jsem si vybrala osoby, které znám již delší dobu. Podle mého názoru to 

bylo větší zárukou toho, že se od nich dozvím víc důležitých informací pro mou práci, nebude 

potřeba delšího času pro navázání kontaktu a nebude problém získat kontakt na někoho z jejich 

blízkých osob. 

Rozhovory probíhaly vždy v bezpečném prostředí v bytě respondenta, v kanceláři na mém 

pracovišti či venku. S respondenty, kteří reprezentovali některou z Jinakostí", jsem se k těmto 

rozhovorům sešla dvakrát až čtyřikrát, s jejich blízkými jsem se setkala vždy jedenkrát. 

Rozhovory jsem uskutečnila se čtyřmi J inými" respondenty a dohromady s osmi jejich 

blízkými. 

Následně jsem se pokusila o jejich analýzu, opatřila jsem je komentářem a porovnala 

v rámci každé jinakosti i v závěrečném shrnutí. 
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2 J i n a k o s t z p o h l e d u v n ě j š í h o a vn i t řn ího 

2.1 Jinakost jako zdravotní postižení 

2.1.1 Zdravotní postižení z pohledu vnějšího 

V této kapitole bych se chtěla věnovat lidem se zdravotním postižením: „Zdravotní 

postižení lze vymezit jako ztrátu nebo poškození určitého orgánového systému. V důsledku toho 

dochází k narušení, omezení či úplnému chybění některé ze standardních funkcí, resp. 

kompetencí. "n Každé postižení má ale i dopad na psychiku jedince, na celý jeho vývoj, celkovou 

životní situaci. „Handicap představuje znevýhodnění dané nejen určitým omezením nebo 

postižením, ale i mírou jeho subjektivního zvládnutí a sociální pozicí jedince. "N 

Konkrétněji se budu věnovat lidem s tělesným postižením - a ještě konkrétněji lidem, 

kteří mají tělesné postižení v důsledku dětské mozkové obrny. Takto ohraničenou skupinu jsem si 

zvolila proto, že s lidmi s tímto typem postižení jsem měla možnost se blíže seznámit během své 

práce v občanském sdružení Asistence při Jedličkově ústavu a školách, kde pracuji již několik let. 

V této kapitole tedy uvedu něco o dětské mozkové obrně (dále DMO), protože oblast 

zdravotních postižení je natolik široká, abych ji mohla v krátkosti zobecnit. Zároveň 

respondentka, jejíž příběh představím v druhé části, byla stižena právě DMO. 

Dále se budu věnovat psychickému vývoji člověka se zdravotním postižením, pokusím se 

také přiblížit, jak vnímá člověka s postižením dnešní společnost. Tuto kapitolu uzavřu povídáním 

o tom, jak lidé s postižením vnímají sami sebe. 

2.1.1.1 Definice DMO 

J. Kraus uvádí tuto definici DMO: „DMO se obvykle definuje jako neprogresivní 

neurologický syndrom vyvolaný lézí nezralého mozku...Predominantním projevem je porucha 

motoriky. Téměř polovina postižených má navíc významný kognitivní deficit nebo poruchu 

intelektu. "'5 Další definici uvádí například J. Šturma: „Dětská mozková obrna (DMO) ...je stavem 

získaným před narozením, během porodu nebo záhy po něm. Při jejím vzniku působí ne vždy 

poznané vlivy poškozující mozek a nervový systém dítěte (mechanická poškození, rentgenové 

záření, drogy včetně některých léků, strádání plodu nedostatkem kyslíku před porodem či při něm, 

po narození např. záněty mozku a mozkových blan). Poškození může zasáhnout mozek a příslušná 

13 Vágnerová, 2004, s. 161 
14 Vágnerová, 2004, s.161 
15 Kraus, 2005, s.35 
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pohybová a koordinační centra nebo nervové dráhy periferního nervového systému (např. při 

postižení míchy). Jádro problému tkví ve více či méně vyjádřených motorických poruchách. "'6 

Vyskytuje se několik forem DMO, které mohou být i různou měrou smíšené. J. Kraus 

k rozdělení dokonce uvádí: „Koncepce diagnózy DMO je do určité míry artefaktem, neboť příčiny, 

patofyziologické mechanismy i následky patologických lézí jsou velmi rozmanité a podstata 

různých obrazů... j e značně variabilní. " n 

Nejčastější je spastická forma, která tvoří 60% - 70% ze všech typů DMO. Základním 

znakem je trvale zvýšené svalové napětí. Dítě je pak postiženo obrnou - a to úplnou (plegií) nebo 

částečnou (parézou). Postižení jedné končetiny se nazývá monoparéza (-plegie), souhlasné 

postižení obou levých či pravých končetin (jedné strany těla) je hemiparézou či hemiplegií. 

V případě postižení obou horních či obou dolních končetin hovoříme o paraparéze nebo 

paraplegii. Zasáhne-li postižení všechny čtyři končetiny, jde o kvadruparézu či kvadruplegii 

(někdy hovoříme o tetraparéze, tetraplegii). 

Další forma DMO je dyskineticko-dystonická, vyskytuje se asi ve 20% ze všech typů 

DMO. „Projevuje se mimovolnými, pomalými a kroutivými nebo záškubovitými pohyby různých 

svalových skupin. V zátěži a v napětí bývají tyto pohyby nápadnější, a přestože se mohou laikům 

jevit jako úmyslné mimické či pantomimické projevy, nelze je vůlí ovládat. ",s 

Ataktická, mozečková forma DMO se objevuje v 5 - 10% a postihuje hlavně pohybovou 

koordinaci s typickými obtížemi s udržením rovnováhy a při rychlejším pohybu. 

DMO postihuje hrubou i jemnou motoriku. Poruchy řeči bývají rovněž časté, jde hlavně o 

poruchy artikulace různého stupně (to znamená projev postižení motoriky mluvidel a jejich 

koordinace)19. Často se také vyskytují i další komplikace, u lidí s DMO se přidružuje například 

mentální retardace, různá smyslová postižení, záchvatovitá postižení. Může docházet také 

k nerovnoměrnému vývoji osobnosti a schopností, k většímu neklidu a nesoustředěnosti, 

k obtížím ve vnímání a představivosti, ke kolísání nálad, ke zbrklým reakcím.20 

V návaznosti na poruchu centrální nervové soustavy mívají lidé s DMO dále problémy 

s koncentrací pozornosti, s poruchami paměti, s větší mírou unavitelnosti, mohou mít problémy se 

sluchovou a zrakovou diferenciací, analýzou, syntézou. Co se týká citového prožívání a reakcí, 

projevuje se provázanost citových prožitků s motorickou reakcí - kdy se každý intenzivnější 

prožitek projeví i motoricky nekontrolovatelným pohybem. Obtížněji se rozvíjí i kontrola 

chování. Lidé s DMO mohou být labilnější a dráždivější.21 

16 Chvátalová, 2005, s. 166 
17 Kraus, 2005, s.67 
18 Vágnerová, 2004, s. 146 
'"Vágnerová, 2004, s. 149 
20 Chvátalová, 2005, s. 167 
21 Vágnerová, 2004, s.149 
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2.1.1.2 Zastoupení v populaci 

Na tisíc živě narozených dětí připadá asi 2 až 5 dětí s DMO. Děti s DMO představují 

nejméně polovinu z celkového počtu lidí s tělesným postižením.22 U Vágnerové můžeme najít 

údaj, že DMO postihuje asi 0,5% dětské populace, z toho u 0,1% se jedná o závažné postižení.23 

2.1.1.3 Psychický vývoj člověka s vrozeným zdravotním postižením 

Tuto kapitolu uvedu citátem Z. Matějčka: „ Víme také, že vývoj osobnosti dětí nemocných 

a dětí se zdravotním postižením se řídí týmiž psychologickými zákonitostmi jako vývoj dětí 

zdravých - jenom s tím rozdílem, že u dětí akutně nemocných a dětí se zdravotním postižením se 

uplatňuje navíc specifický vliv několika činitelů, jež mohou zdravému vývoji 

osobnosti vytvářet určité překážky nebo určitá nebezpečí. "24 

Zároveň je také potřeba na úvod připomenout, že dané poškození či defekt neovlivňuje jen 

daný orgán, určitou část těla, ale celou osobnost člověka a vytváří specifickou sociální situaci. 

K tomu uvedu ještě jeden citát, tentokrát J. Šturmy: „ Výsledný obraz postižení, charakterizovaný 

jako handicap, zahrnující nejen schopnosti, funkce a dovednosti, ale též sebeprožívání člověka a 

jeho sociální vztahy, tedy složku citovou a vztahovou, je podstatně spoluurčován právě těmito 

vlivy. Dítě i se závažnějším prvotním postižením má podstatně lepší naději na plný lidský rozvoj 

v rámci svých možností a na kvalitní život, dostane-li se mu od počátku přijetí a lásky svých 

rodičů a od útlého věku poskytované odborné pomoci... "25 

Obecně u dětí s pohybovým postižením je zvýšené riziko deprivace v oblasti stimulace, 

učení a sociálních zkušeností. Tyto děti jsou více závislé na svém okolí - tím může dojít i 

k opožďování rozvoje poznávacích procesů a socializace. Vliv má rodičovský nezájem nebo 

nedostatečná empatie pro jejich potřeby. Vývoj poznávacích procesů může být opožděn nejen 

z důvodů menší stimulace, ale též z důvodu poškození mozku - M. Vágnerová uvádí, že „DMO 

může být spojena s takovým postižením mozku, které se projeví narušením rozvoje rozumových 

schopností. Děje se tak u 30-50% nemocných, v závislosti na typu DMO. "26 

Nyní se budu stručně věnovat jednotlivým vývojovým obdobím, vycházet přitom budu 

částečně z „Psychopatologie pro pomáhající profese" M. Vágnerové. 

22 Chvátalová, 2005, s. 167 
23 Vágnerová, 2004, s.145 
"Matějček, 2001, s. 17 
25 Chvátalová, 2005, s .168 
26 Vágnerová, 2004, s .149 
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U dítěte v kojeneckém věku spočívá největší riziko v nedostatečné stimulaci a zároveň 

v menší míře přijetí rodiči, než jaké by potřebovalo pro zdárný vývoj (o rodině viz níže) - tyto 

momenty pak mohou hrát úlohu po celý život. 

V batolecím období by u dítěte mělo docházet k prvnímu osamostatňování - tělesně 

postižené dítě se nemůže přemístit, kam chce, je více závislé na lidech okolo sebe. Toto období je 

také důležité pro rozvoj vlastní identity - tím, že neprobíhá uvolňování vazeb, může mít dítě do 

budoucna tedy problém i v této oblasti. 

J. Sturma popisuje, jakému riziku jsou děti s tělesným postižením během svého vývoje 

vystaveni: „Tělesně postižené dítě bývá povahou svého postižení ochuzeno o možnosti aktivního 

poznávání světa skrze zacházení s předměty a pohyb v něm. Je tedy více než jiné děti ohroženo 

strádáním v tomto směru. Dítě nezřídka zakouší svou fyzickou omezenost a selhávání. Postrádá 

zážitek zdaru, zažívá pocity méněcennosti. To podlamuje důvěru ve vlastní schopnosti a podvazuje 

snahu. "27 

Období nástupu do školy je u některým dětí časem velkého rozhodování, zda bude 

vzděláváno ve speciálních či běžných školách. Běžná škola - nebo před tím již běžná mateřská 

škola - představuje pro dítě jak konfrontaci se zdravými dětmi a s tím, co na rozdíl od něj mohou 

či dokáží, tak i s postojem vůči někomu, kdo je na tom jinak než oni sami. K tomuto setkání 

dojde dříve či později, nicméně důležité je, jako formu bude mít. 

Jak k takovému setkání může dojít a jak ideálně může vypadat, ukazuje příhoda V. 

Neumannové (jedná o ženu s DMO na vozíku, která vystudovala filozofickou fakultu a 

v současné době učí na školách Jedličkova ústavu): „Celý tento problém vyřešila Studánka. Osud 

tomu chtěl, že se tam sešla vynikající společnost dětí, která mě právě hned za prvního pobytu 

vcucla spontánně mezi sebe a dala pocítit, co to je dětský svět a dětská parta.... V onen den jsem 

seděla na vozíku před budovou, kde jsme bydleli a čekala na maminku, která ještě něco dělala 

v pokoji. Tu došlo ke spontánnímu příchodu dětí, které mě vzaly mezi sebe s naprostou 

samozřejmostí a zatáhly mě do svých her. Moudrý tatínek se rozhodl riskovat a nedovolil 

vystrašené mamince zasáhnout. Daroval mi tím svobodu a já objevila dětský svět, i když v jeho 

nej kultivovanější podobě.',28 

27 Chvátalové, 2005, s. 168 
28 Neumannová, 2002, s.39 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 16 

Dospívající člověk uvažuje o svých možnostech, o své hodnotě, v případě člověka 

s postižením i o svém postižení a tom, co pro něj z dané situace plyne. Utváří si obraz sama sebe -

a pokud není přijatelný, může si začít vytvářet různé obranné mechanismy. V tomto období by se 

měl také začít uvolňovat z vazeb na rodinu. Pro mladého člověka s postižením je ale tento proces 

značně obtížný, pro některé nedostupný, protože je, nebo se cítí být, závislý na rodině. Uvolnění 

z rodiny s sebou nese hledání místa ve vrstevnické skupině - pokud k tomu má daný člověk 

příležitost. Opět je tu rozdíl mezi tím, jestli se pohybuje ve skupině vrstevníků, kteří mají také 

nějaké postižení, nebo mezi lidmi bez postižení. Ve skupině zdravých vrstevníků se může setkat 

s přehlížením až odmítáním. Rizikem může také být srovnávání sebe sama se zdravými 

vrstevníky, na druhou stranu pokud se dobře zapojí, je to neocenitelná zkušenost. Ve skupině 

vrstevníků s postižením je lepší možnost přijetí, zároveň ale může dojít k izolovanosti od okolního 

světa a k oddálení kontaktu s okolním světem, tím k menší připravenosti pro další život. 

Období osamostatňování dítěte s postižením bývá i složitým obdobím pro rodiče tohoto 

člověka - v něčem ještě obtížnější než zdravého dítěte. Rodiče se mu věnovali často plně, strávili 

s ním mnoho času, péče o něj mohla být hlavním smyslem fungování rodiny - a teď tento člověk 

odchází. Mnoho rodičů o něčem takovém nechce ani slyšet, tuto myšlenku odkládají na chvíli, 

kdy to bude už nezbytným řešením, kdy už se nebudou moci starat. Na druhou stranu mnoho 

rodičů, kteří si prošli osamostatněním svého dítěte a dítěti se to podařilo, jsou za to rádi a jsou na 

své dítě pyšní - a mnohdy překvapení, protože neočekávali, jak dobře by to mohlo fungovat. 

V tomto období také mladý člověk začíná přemýšlet o svém pracovním uplatnění. Volba 

vyplývá z možností a schopností daného člověka, důležitý je tedy realistický náhled na sebe sama, 

který může někdy chybět. Souvisí to opět se sebepřijetím a s přijetím situace, ve které se nachází. 

Další omezení mohou přicházet pak i zvenku - v případě člověka s tělesným postižením například 

ve formě bariérového prostředí apod. 

Pro dospělého člověka s postižením může být dalším zátěžovým obdobím právě nástup do 

běžného zaměstnání. Jde o další konfrontaci se společností, která ještě není v mnoha případech 

zvyklá jednat běžným způsobem s člověkem s postižením. K tomu se přidává to, že ani člověk 

s postižením není často dostatečně vybaven pro tyto situace, nemá potřebné zkušenosti. Hledání 

přijatelného nebo vůbec nějakého pracovního uplatnění bývá velmi obtížné. Často se k tomu může 

vázat úprava pracovní náplně, úprava pracovního místa apod., a v takovém případě záleží i na 

ochotě zaměstnavatele pustit se do těchto věcí. Pro člověka s postižením představuje možnost 

zaměstnání jistou seberealizaci, pocit užitečnosti, možnost nějaké činnosti místo sezení doma, 

uchování určitých návyků, sociální kontakt - řada lidí s postižením kvůli těmto důvodům pracuje i 

dobrovolně. 
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Ne ve všech případech se mladý člověk s postižením setkává s podporou rodiny při svém 

pracovním začleňování. Rodiče si v některých případech myslí, že jejich dítě nemá dostatek 

schopností, aby se mohlo uplatnit. Z. Hadj-Moussová k tomu uvádí: „Ne vždy se postižený mladý 

člověk setkává ve své rodině s pochopením, protože i tam, jako i v širším sociálním prostředí, 

může být snaha o profesionální uplatnění chápána jako něco, co přesahuje jeho vymezení jako 

postiženého člověka. Mnoho zdravých těžko chápe, že pro postiženého je možnost mít zaměstnání 

a živit se sám příležitostí k sebepotvrzení, nalezení smyslu vlastní existence. V rodině se k těmto 

postojům připojuje i snaha udržet dospělé dítě v úzké závislosti na rodičích, kteří jakoby si svým 

utrpením „ zasloužili" nárok na vděčnost a závislost postiženého dítěte. "29 

Další z obtížných oblastí může být navazování vztahů obecně a partnerských obzvlášť. 

Pokud už dotyčný nechodí do školy či se neúčastní nějakých jiných aktivit, může dojít k sociální 

izolaci, případně upnutí na osoby, které má v dosahu. Takovýto vztah může být pro druhou stranu 

značně vyčerpávající. V partnerských vztazích člověka zdravého a člověka s postižením se může 

objevit ten samý problém, zdravý člověk pak může z tohoto vztahu utíkat. Získání zdravého 

partnera může představovat i jakési sebepotvrzení, resp. získání partnera vůbec je vnímáno jako 

projev normality. Častější je, že oba partneři mají nějaký typ postižení. Znají se z kruhů, kde se 

pohybují, například ze školy, později už mají omezenější možnosti k seznámení. Tyto vztahy 

bývají svým způsobem stabilnější - například právě z důvodu omezeného výběru partnera, 

strachu ze samoty, v některých případech z důvodu větší závislosti partnerů na sobě - citově nebo 

i co se týká i vzájemné pomoci. Docházet může také k navazování vztahů na základě dostupnosti 

druhého bez přílišného ohledu na osobnostní vlastnosti. 

I rodičovství představuje potvrzení vlastní „normálnosti" a přináší možnost seberealizace. 

Pokud se děti narodí bez postižení, mohou se rodiče snažit skrze ně kompenzovat to, čeho sami 

dosáhnout nemohou. Pokud jsou okolím tlačeni k bezdětnosti, mohou to vnímat jako jedno 

z dalších omezení, ke kterému je někdo nutí. 

Další otázkou, která je potřeba řešit, je otázka bydlení. Lidé s postižením mohou řešit, 

jestli zůstanou bydlet s rodiči, zkusí požádat o bezbariérový byt a budou žít sami nebo například 

zvolí některý z typů bydlení s určitou mírou podpory. 

Další oblastí je organizace volného času - problematičtější to v této oblasti mohou mít 

lidé, kteří vyjdou ze speciálních škol, často si nejsou schopni další život plánovat samostatně, 

protože v rámci školy měli vše zorganizované a nebyli vedení k větší samostatnosti. 

29 Vágnerová,Hadj-Moussová, Štech, 2000, s.221 
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U člověka s tělesným postižením hraje velkou úlohu míra samostatné pohyblivosti a 

sebeobsluhy. Jak z hlediska sebepřijetí, sebevědomí, tak z hlediska získávání zkušenosti, míry 

závislosti, apod. Závislost může dále vést k pocitům méněcennosti - tomu mohou dále „nahrávat" 

omezení sociálních kontaktů, možností v pracovním i osobním životě. Rizikem v této situaci je, že 

dojde k rezignaci, pocitům bezmoci - a to vše se zase zpětně může odrazit v pasivním přístupu 

k životu, regresi, až v infantilnosti, vést k nekritičnost až negativnímu postoji ke zdravým lidem, k 

izolovanosti - vše je propletený systém a znovu zdůrazňuji, že důležitá je vždy míra postižení a 

osobnost postiženého. 

Do hry vstupuje také případná viditelná tělesná deformace, různé nekontrolovatelné 

pohyby, záškuby apod. Ty mají sociální dopad - mají vliv na hodnocení a akceptaci okolím a tím 

opět na sebehodnocení a sebepřijetí daného člověka. 

Takto se o tom vyjadřuje například V. Neumannová: „My spastici jsme úplně jinde než 

vozíčkáři poúrazoví. Možná jsme na tom ještě o něco hůř...pro laickou veřejnost jde ještě o 

vzhled. Když je holka hezká, bude hezká i po autonehodě na vozíku. Ale hezkého spastika jsem 

ještě neviděla. To, jak vypadáme, vyvolává u jisté části veřejnosti představu, že jsme blbí. "3n Z. 

Matějček k tomu také uvádí: „Platí tu psychologická poučka, že pocity méněcennosti se všemi 

svými komplikacemi provázejí především děti se znatelnými odchylkami tělesného zjevu. "3I 

Jednou z možností, jak někteří lidé s tělesným postižením své omezení kompenzují, může 

být vzdělávání se a uplatnění v oboru, který je zajímá a ve kterém mohou dosahovat uspokojivých 

výsledků. V. Neumannová k tomu dodává: „Nezapírám také, že lichotí mé ctižádosti, když se 

mohu představit akademickým titulem zejména v prostředí, které příliš nevěří v mou vrozenou 

inteligenci. "32 

2.1.1.4 Jak vnímá lidi s postižením okolí 

Na úvod této kapitoly se jen krátce zmíním o terminologii vážící se k lidem s postižením. 

Vedle tohoto termínu bych mohla užít pojem člověk se speciálními či specifickými potřebami -

vždy by však v těchto vyjádřeních měl být na prvním místě člověk - teprve potom by mělo 

následovat případně nějaké další určení. Toto pojetí je v agličtině nazvané „People first 

language": „People first language staví osobu před postižení, popisuje, co tato osoba má, ne kým 

je. "33 To, jak se o ostatních vyjadřujeme, může ovlivňovat i náš vztah k nim. 

30 Vágnerová, 1999, s.133 
31 Matějček, 2001, s.20 
32 Neumannová, 2002, s.85 
33 www.disabilityisnatural.com/peoplefirstlanguage.htm. staženo 12.4.2006. 

http://www.disabilityisnatural.com/peoplefirstlanguage.htm
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Každá osobnost se vyvíjí ve vzájemném působení s prostředím. Prostředí ovlivňuje danou 

osobnost, osobnost ovlivňuje prostředí a to ovlivněno danou osobností tuto osobnost zpětně zase 

ovlivňuje. 

V této části bych se chtěla zabývat reakcemi lidí, v jejichž blízkosti se ocitl někdo se 

zdravotním postižením. 

Začnu citátem z knihy „Krása a bolest" autorů B. Blažka a J. Olmrové, který shrnuje 

postoj společnosti k postižení v průběhu dějin: „Postižení nebo jen jakkoliv výjimeční lidé byli 

vždy vnímáni a přijímáni svým okolím ambivalentně: se sklonem buď je podceňovat, odsuzovat, 

pronásledovat nebo i zabíjet - nebo je litovat, přeceňovat a připisovat jim mimořádné, ba 

nadpřirozené vlastnosti a schopnosti. Devatenácté, a ještě více dvacáté století zaznamenalo 

zásadní obrat v institucionální péči o postižené. Změna v obecném povědomí i v individuálním 

vědomí se však za těmito nespornými zlepšeními zásadně zpožďuje. "34 

Ještě k tomu dodám, že lidé si této jinakosti všímali ode dávna, v mnoha starých mýtech 

se vyskytují aktéři s různými typy postižení (např. sumerské, řecké mýty). Zároveň na základě 

některých prehistorických nálezů se dá soudit, že lidé i s nějakým postižením zastávali vysoké 

funkce, případně se dožívali na svoji dobu vysokého věku - to znamená, že o ně muselo být 

pečováno.3^ Neplatí tedy, že by se jich okolí jen zbavovalo. Rovněž v různých starověkých 

právních řádech se objevuje ochrana různě znevýhodněných osob. 

Jedním ze znaků současné dobyje, že se lidé setkávají s různě , j inými" lidmi častěji, než 

bývalo dříve obvyklé. K těmto ,jiným" lidem patří i lidé s různými typy postižení. Neznamená to, 

že by se doposud v naší společnosti neobjevovali, jen jsme se s nimi dříve tolik nepotkávali. Do 

nedávné doby, přesněji řečeno za éry komunismu, byl člověk s postižením do jisté míry 

tabuizován a schován do ústavů - pokud možno co nejdál a do co nejvíce zapadlých oblasti 

(názorným příkladem je Šluknovský výběžek, kde v téměř každé obci je nějaký typ ústavu). 

Slyšela jsem příhody studentů z Jedličkova ústavu a škol z těchto dob, kteří nesměli vycházet ven, 

když v tehdejším Paláci kultury probíhaly různé oficiální komunistické akce, protože Jedličkův 

ústav sídlí v jeho blízkosti - a socialistická společnost byla přece zdravá a neměla žádné postižené 

členy. Tudíž i pro část široké veřejnost byli tito lidé často někým neznámým. A tito neznámí se 

najednou po roce 1989 objevili na veřejnosti a veřejnost se s nimi pozvolna učila a učí jednat. 

34 Blažek, Olmrová, 1985, s.35 
35 Titzl, 2000, s. 14-21 
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Postoj k lidem s postižením, přesněji jeho emocionální složka, obsahuje dvě roviny - na 

jedné straně je to soucit, na druhé straně odmítání, odpor, strach. Tito lidé totiž symbolizují něco 

negativního, zviditelňují lidskou zranitelnost a křehkost, přivádí nás k zamyšlení nad tím, že by se 

mohlo něco podobného stát komukoli z nás či z našich blízkých. 

Nejistota a strach okolí vůči člověku s postižením vzrůstá tím víc, čím víc nebo viditelněji 

je daný člověk nějak ,jiný". Vypadá jinak, například vzhledem k nějaké deformaci, komunikuje 

jinak - obtížněji, nesrozumitelně - , chová se jinak - například různé mimovolné pohyby, apod. 

K různým postižením se vážou také různé předsudky. Jeden z nich jsem uvedla už výše 

v citátu V. Neumannové, další uvádí jedna z matek postiženého dítěte v publikaci H. Chvátalové: 

„Je spousta mýtů o tom, komu a proč se rodí postižené děti. Ještě dnes si mnozí myslí, že je to 

„ výsada " matek alkoholiček. "36 

Obecně by se dalo také říct, že „zdraví lidé se obvykle k postiženému člověku, dospělému i 

dítěti, chovají ohleduplněji, ale zároveň mají tendenci jej podceňovat, nemají k němu stejná 

očekávání jako ke zdravým."37 V. Neumannová k tomu říká: „Nejtěžší zátěží pro rodiče 

postiženého dítěte je styk s nezasvěcenými lidmi, tedy s veřejností. Lidé reagují v zásadě dvojím 

způsobem. Buď kritizují nebo litují. Obojí bývá stejně nesnesitelné. "3S 

Každý člověk zastává určitou sociální roli. Pokud to zobecníme na člověka s postižením, 

je často brán jako někdo, kdo má nárok na určité výhody (ohledy, , j iné" zacházení, přes finanční 

zajištění, speciální školství,..)» a ' e současně není vnímán jako rovnocenný - jednáme s ním 

,jinak", nadřazeně, rodičovsky, bereme ho jako nesrovnatelného se zdravými, nečekáme od něj 

tolik, někdy vlastně nic, bereme ho jako příjemce naší péče, jako pasivního. Okolí může mít 

tendenci člověkem s postižením také manipulovat (z pocitem dobrého úmyslu, že ví lépe, co 

postižený člověk potřebuje, co by mu pomohlo). Názor člověka s postižením nemusí být vůbec 

přijímán či vyslechnut. Klasickým příkladem může být například situace, kdy člověk na vozíku je 

doprovázen asistentem a okolí se baví s dotyčným člověkem přes asistenta, ne přímo s ním. 

Bohužel někteří lidé s postižením mohou být terčem i různých forem zneužívání - tito lidé 

mohou být lehce okradeni, využívání. Krajní variantou je pak sexuální zneužívání. 

36 Chvátalové, 2001, s. 161 
37 Vágnerová, 2004, s.189 
38 Neumannová, 2002, s.58 
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Ještě jedno téma do této kapitoly patří a to sice téma integrace. Tento pojem se dostal do 

speciální pedagogiky nejdřív ve vztahu k etnickým menšinám, později i ve vztahu k dětem 

migrantů, „ a teprve v nedávné době se tento pojem začal používat v souvislosti se smyslově, 

tělesně či mentálně postiženými. Jde o proces sbližování minority znevýhodněných a majority 

intaktních".39 Je to proces začlenění člověka s postižením, který vyžaduje otevřenost na obou 

stranách. Jde o přijetí druhých i s jejich Jinakostí". Dalším termínem, o kterém se v této 

souvislosti začíná mluvit, je inkluze, která znamená, že člověk s postižením nikdy nebyl ze 

společnosti jakýmkoliv způsobem vyčleněn, je do ní zařazen od počátku svého postižení: 

„...koncept inkluze, podle něhož je existence jedince s odlišností normální variantou lidského 

by ti,... u nás nemá dosud praktické vyjádření v odpovídající vzdělávací koncepci. Přesto se dá 

očekávat, že v souladu s evropskými trendy tento pojem v dohledné době vytěsní integraci a bude 

směřovat ke své absolutní hodnotě - plné inkluzi. "40 

K tomuto tématu se vyjadřuje i V. Neumannová: „Stala jsem se jakýmsi zosobněním 

integrace. To slovo nebo spíše heslo: „ integrace těžce tělesně postižených do společnosti" se stalo 

v druhé polovině 90. let módou. Zajímaly se o ně sdělovací prostředky i širší veřejnost. V praxi se 

to projevilo např. budováním nájezdů na chodníky alespoň na hlavních ulicích Prahy a 

v některých větších městech, nebo odstraňováním bariér ve veřejných budovách... v mnoha 

případech ovšem není integrace za stávajících podmínek stejně možná, a to tehdy, kdy je docházka 

do školy spojena s delším dojížděním. Jednak to neúnosně zatěžuje finančně i časově rodinu, 

jednak to ani zdravotně neprospívá samému studentovi. Pak najde své opodstatnění Jedličkárna a 

její školy.... Zdánlivě tedy integrace kráčí vítězně vpřed. Zklamu Vás, není tomu tak. Viděli jste 

snad někde v supermarketu za pokladnou sedět ženu na vozíku? Viděli jste na vozíku bankovního 

úředníka? Já ne. Mám někdy pocit, že boj o integraci se zastavil na polovině cesty. Veřejnost se 

jaksi smiřuje se skutečností, že jsou handicapované děti, kterým prospívá pobyt mezi zdravými 

spolužáky. Co jí však dle mého názoru ještě nedošlo a sdělovacím prostředkům také ne, že 

z integrovaných žáků a studentů vyrostou integrovaní dospělí jedinci, kteří budou chtít pracovat 

se zdravými vrstevníky. "4I 

39 Hájková, 2005, s.21 
40 Hájková, 2005, s.30 
41 Neumannová, 2002, s. 121-122 
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Rodina 

Zastavím se teď u rodin dětí s postižením. Narození dítěte s postižením představuje pro 

celou rodinu obrovskou zátěž. Jak uvádí J. Šturma: „Vyrovnání s postižením dítěte má podobný 

j charakter jako vyrovnání s vlastním těžkým onemocněním. Dítě je totiž součástí naší identity, částí 

nás samých,... "42 

Jak rodiče složitou situaci zvládají, závisí na jejich osobnostech, na jejich očekávání od 

rodičovské role, na očekáváních, která mají vzhledem ke svým potomků, také i na jejich plánech 

do budoucnosti. Samozřejmě také záleží na závažnosti postižení jejich dítěte. 

Rodičovské postoje se vytvářejí celý život - jsou do něj včleněny zkušenosti zvláštního 

dětství, případné ze starání se o mladší sourozence, jsou ovlivněny celkovou rodinnou situací, 

průběhem těhotenství,... „Postoje rodičů k dítěti nevznikají na straně rodičů nijak náhle. Jsou 

obvykle výsledkem celého předchozího života... proto každé dítě přicházející na svět má od 

počátku zcela osobité, individuální životní a vývojové podmínky. "43 

Zároveň dochází po narození dítěte - a zvláště dítěte s postižením - k přestrukturování 

celého rodinného života. Z. Matějček uvádí: „Bude jím nepochybně ovlivněn celý rodinný život. 

Bude nutno přebudovat soustavu hodnot, která dosud v rodině platila, upravit denní rozvrh, jinak 

plánovat do budoucna. " 44 To vše představuje mimořádnou zátěž. J. Olmrová, B. Blažek uvádějí: 

„ Četné výzkumy rodin s postiženým dítětem přinášejí shodná zjištění: rodina je pod neustálým 

stresem. Oba rodiče zakoušejí - i po překonání vstupní krize - značnou úzkost a deprese, 

negativně bývají ovlivněny manželské vztahy. "45 

Rodina tuto zátěž nemusí unést, nejsou ojedinělé případy, kdy otec dítěte s postižením od 

rodiny odchází, případně se v rodině vyskytují jiné „nezdravé" způsoby vyrovnávání se s těžkou 

situací. Rodina může mít nižší socioekonomickou úroveň, protože matka bývá často s dítětem 

doma a péče o něj je finančně náročná. 

Rodiče můžou provázet pocity selhání, neschopnosti, až pocity viny. Jedna z maminek 

dítěte s postižením říká: „Rodiče postižených dětí a vina - to je velké téma...pocity viny takový 

problém provázejí téměř vždy a je to věc, se kterou je třeba pracovat co nejdříve a rodičům 

pomoci. Žel vinu jim často podsouvají i sami profesionálové tím, že neví-li, často „plácnou" něco, 

co má pro psychiku rodičů nedozírné důsledky. "46 

42 Chvátalové, 2001, s. 170 
43 Matějček, 2001, s.25 
44 Matějček, 2001, s.25 
45 Blažek, Olmrová, 1988, s.27 
46 Chvátalové, 2001, s. 161 
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Rodiče mohou procházet různými obdobími nejistot, krize, smiřování se s realitou. 

Například u Vágnerové najdeme pět klasických fází vyrovnávání se se závažným problémem, 

v tomto případě s postižením vlastního dítěte. Jde o fázi šoku a popření, která představuje první 

reakci na zprávu o tom, že s dítětem není všechno v pořádku. Například maminka holčičky se 

spinální muskulární atrofií to líčí takto: „A jak jsem se „vyrovnávala" konkrétně? Je to strašná 

rána, když vám řeknou, že máte dítě, které jste si tolik přála, ale že je těžce nemocné a nikdy 

v životě zdravé nebude. Tehdy jsem si řekla - přece nebudu sedět a brečet, vždyť by dítě 

nepoznalo nic jiného než ubrečenou a zoufalou mámu. "4? Může následovat fáze bezmocnosti, 

dále období postupné adaptace a vyrovnávání se s problémem - rodiče se snaží získat co nejvíce 

informací, snaží se řešit situaci racionálně, mohou se objevit i různé obranné reakce, hledání 

viníka. V této situaci se projevuje, jakým způsobem jsou rodiče naučení zvládat krizové situace. 

Dalším obdobím je fáze smlouvání, hledání určité naděje. Pokud proces akceptace této náročné 

situace zdárně probíhá, měla by nastoupit fáze realistického postoje, kdy se rodiče učí situaci brát 

takovou, jaká je a dítě přijímat i s jeho omezeními.48 

Abych tuto kapitolu zakončila také něčím pozitivnějším, uvedu dvě příhody rodiny V. 

Neumannové, která ve své knize „Hledat - najít, držet - nepustit" popisuje nádhernou ukázku 

rodičovské lásky a péče, spojenou s bolestí z osudu milované dcery, obětavostí a vynalézavostí. 

„ Tyto výlety byly nesmírně důležité pro mé sebevědomí. Už jsem se v předešlých 

kapitolách zmínila, že mě, zejména zásluhou tatínka, brali naši odmalička na oběd do restaurace, 

a vůbec je nezajímalo, co si o tom personál, případně ostatní hosté myslí. Podobně tomu bylo při 

návštěvách různých zámků a galerií. "49 

A ještě jednu příhodu, která ukazuje, jak tatínek učil dceru nadhledu nad reakcemi 

ostatních: „Díky tatínkově výchově jsem k tomu byla vedená dá se říci odmalička. Byl to on, kdo 

se mnou sehrál v parku při nedělní procházce komedii, kdy před čumily smekl klobouk a šel 

jakoby vybírat. Byl příliš dobře oblečen a příliš přehrával, než aby to někdo mohl brát vážně. 

Také on mě naučil repliku na poznámku: „Jé, taková velká a ještě se vozí, " odpověď: „Jé, taková 

stará a ještě je tak hloupá. " 50 

47 Chvátalové, 2001, s. 124 
48 Vágnerová, 2004, s. 165-168 
49 Neumannová, 2002, s.90 
50 Neumannová, 2002, s.58 
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Maminka vypovídající, co pro ni znamená její syn (postižený následky DMO): „...Ale ony 

nesou v sobě tolik kladného, pozitivního, co nám předávají! Kdo je vnímavý, třeba si to 

neuvědomuje, určitě to nasává. Tyto děti člověčenství dostaly do vínku v míře opravdu bohaté, a 

kdybychom my, tzv. zdraví, byli vnímavější, v mnohém bychom se od nich mohli poučit. ... 

Dominik a jemu podobné děti jsou určitě citlivější a vnímavější než běžná populace, ochotnější 

dávat sami sebe. "5I 

Sourozenci 

Zmínku si zaslouží i sourozenci dětí s postižením. I pro ně je to určitým způsobem 

zátěžová situace. Chod rodiny s postiženým dítětem je často určen jeho potřebami. Zdravý 

sourozenec bývá zapojen do péče o něj, není mu věnováno tolik pozornosti. Musí se vypořádat i 

s názory svých vrstevníku a okolí vůbec. Může to vést na jednu stranu k rozvíjení ohleduplnosti a 

ochoty pomáhat (je uvedeno v různých pracích - např. Blažek, Olmrová 1988, ale znám i z vlastní 

zkušenosti, že se sourozenci věnují „pomáhání" i profesně, pracují v sociální oblasti - nejčastěji 

se to týká starších sester lidí s postižením). Na druhou stranu to může mít i negativní vliv, kdy 

zdravé dítě tento přístup rodičů může považovat za nespravedlivý, může to vést až k odmítání 

postiženého sourozence. 

Často je tento vztah nesymetrický - zdravý sourozenec je ochranitelský, nebere 

postiženého sourozence jako rovnocenného, nemůže se s ním poměřovat ani ho mít jako vzor. 

Někdy mohou mít rodiče na zdravého sourozence příliš vysoké nároky, chtít po tomto 

sourozenci, aby splnil očekávání, která měli i od postiženého dítěte a která jim nesplnilo. 

V některých rodinách se také automaticky předpokládá, že až se nebudou moci starat rodiče, 

převezme péči sourozenec. 

Matka dítěte s postižením uvádí: „Myslím, že zdraví sourozenci často doplácejí na malou 

pozornost rodičů, když je třeba věnovat hodně času rehabilitaci a péči o postiženého. To však není 

vina rodičů. Sourozenci určitě potřebují pomoc i v tom, aby se dokázali vyrovnat s faktem, že mají 

takového sourozence, že se jich na to kamarádi třeba ptají. Zdravé děti rodině s postiženým 

dítětem moc pomáhají... U nás je evidentní, že Martin má Michalku hodně rád, ona s ním blbne na 

vozíku, on ji sleduje, usmívá se na ni, reaguje. "52 

51 Chvátalová, 2001, s. 150 
52 Chvátalová, 2001, s. 162 
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2.1.1.7 Jak lidé s postižením vnímají sami sebe 

Tomuto tématu jsem se věnovala už v kapitole o psychickému vývoji lidí s postižením, 

zde uvedu jen dva citáty, které toto téma dobře ilustrují. 

V určitých chvílích člověk s postižením nemusí své postižení vůbec vnímat - třeba proto, 

že je natolik zapojený mezi své vrstevníky, že nepociťuje svoji jinakost (nebo že prostředí, ve 

kterém se pohybuje, je natolik bezbariérové, že zvládá vše sám). Jsou ale chvíle, kdy vše s plnou 

tíhou dolehne: „ Opravdu vážně jsem se zamilovala v 19 letech, hned po maturitě, do člověka, 

kterého jsem před tím léta znala. Bylo to velice zlé a bolestivé. Já jsem si totiž snad poprvé 

uvědomila v plné šíři rozsah svého postižení a že je velice sporné, že bych si našla partnera a 

založila normální rodinu, o které jsem snila. "5} 

Dívka s postižením popisuje, jak se cítí na vozíku: „ Většinu času se cítím jako každá 

normální holka (občas taky nenormální). Ale samozřejmě přijdou návaly emocí, chvíle, kdy mi 

přijde líto, že mi něco nejde tak snadno jako ostatním. Ale většinou se cítím fajn, možná taky 

proto, že si uvědomuji, že nejsem jediná. Mám totiž kamarády, kteří jsou na tom stejně... Teď něco 

o sportu, ano, já také sportuji, čehož bych se nikdy nenadála. Plavu s Kontaktem bB (bez Bariér), 

plavu pro potěšení. Celý školní rok se těším na tábor, na skvělou partu. Vracím se se zážitky na 

dlouhou dobu. "54 

Sbližování lidí zdravých s lidmi s postižením je oboustranným procesem - jak již bylo 

řečeno výše. Je potřeba, aby do něj obě strany vstupovaly s co nejmenšími předsudky. Ty často 

bývají na obou stranách — i u lidí s postižením se mohou vytvářet různé stereotypy v přístupu ke 

zdravému okolí - lidé s postižením se mohou dopředu neodůvodněně cítit ukřivdění, předem 

nepřijímaní, mohou dopředu očekávat vyhýbavý postoj, neochotu. 

Společnost se ale nenaučí s lidmi s postižením žít, pokud s nimi nebude v kontaktu, 

neuvidí, že jejich jinakost vlastně jinakostí není - a nebo ne nepřekonatelnou. Mohu to ilustrovat 

drobnou příhodou ze současné doby, kdy jsem v jedné stanici metra zahlédla jednoho našeho 

klienta, který vyjížděl na vozíku na plošině schody oděn v sparťanském dresu a zahalen 

sparťanskou vlajkou - v ten den byl hokejový zápas - a kolemjdoucí mladící se s ním dali do řeči 

o tom, jak hokej dopadl.... 

53 Neumannová, 2002, s.61 
54 Chvátalová, 2001, s. 144 
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Také vím, jak nadšeně se vracívá jedna naše klientka z pobytů, na kterých bývají i lidé bez 

postižení, a toto spojení umožňuje lidem s postižením zažít dobrodružství, která by bez pomoci 

ostatních zažít nemohli, a zároveň přináší i neocenitelné zážitky lidem zdravým. 

2.1.1.8 Závěr 

V této kapitole jsem se věnovala tématu zdravotního postižení. Zabývala jsem se tím, 

s jakými obtížemi se může člověk s postižením v různých údobích svého života potýkat, jak 

mohou ovlivnit jeho vývoj - který není něčím odlišný od vývoje zdravých lidí, jen je vystaven 

různým úskalím. Také jsem se snažila popsat, co všechno může ovlivňovat přístup okolí k lidem 

s postižením, jak může být pro rodinu zatěžující situace, kdy jeden z členů má nějaké postižení. 

Na různých výpovědích jsem se snažila ukázat, jak tyto situace lidé s postižením i jejich okolí 

zvládají. 

2.1.2 Zdravotní postižení z pohledu vnitřního 

V této kapitole uvedu příběh Petry. Příběh toho, jak žije se svou Jinakostí" a jak s ní žije 

její okolí. Budu se snažit postihnout, jak se na svou Jinakost" adaptovala, jak ji přijímá. 

V další části uvedu pro doplnění pohledu zážitky a zkušenosti, které má s Petrou její 

babička, její nejlepší kamarád a její bývalá kolegyně. Zaměřím se na to, jak Petru vnímají i s její 

Jinakostí", s jejím postižením, jak si myslí, že Petra svou Jinakost" zvládá. 

2.1.2.1 Petra 

Petra je 29-letá slečna, která se následkem dětské mozkové obrny pohybuje pomocí 

elektrického vozíku. Nemůže chodit, pouze s podpěrou se na nohy na chvíli postaví, jednu ruku 

má plně funkční, druhou naopak nemůže téměř používat. V současné době žije se svým přítelem, 

který je také na vozíku, v bezbariérovém bytě. 

Petru znám již několik let, protože je klientkou našeho občanského sdružení. 

Spolupracovaly jsme na hledání práce, samozřejmě během mnoha hodin konzultací jsme se 

dostaly i k osobnějším věcem. S Petrou jsem se sešla ke čtyřem rozhovorům, které většinou trvali 

hodinu až dvě. 

Narodila 17.12.1976 v Praze na Bulovce. Po narození bydlela s matkou u babičky. Otec 

odešel ještě před jejím narozením. Diagnózu DMO se maminka s babičkou dozvěděly, když bylo 

Petře 11 měsíců. Od 2 let jezdila do lázní Košumberk, babička jezdívala s ní. 
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Od 5 let chodila do speciální mateřské školy v Malešicích: JVo pak od těch 5 let jsem 

chodila do školky do Malešic. To byla rehabilitační školka, normálně jsme se tam učili, byly tam 

zdravotní rehabilitační sestry." 

V roce 1981 byla na operaci šlach. Po operaci měla lékařem doporučeno, aby jela do lázní 

Železnice. Nakonec byla poslána do lázní Košumberk. Před odjezdem Petra s dopomocí chodila: 

„, Stačilo mně, abych se nebála se pustit. Já už jsem chodila, ale měla jsem měla hroznou hrůzu se 

pustit. " Na Košumberk si stěžuje - vůbec se j í tam prý nevěnovali a její stav se zhoršil. 

Na otázku, jaké to bylo strávit tak dlouhou dobu sama v lázních - myšleno pobyt 

v Košumberku, kde byla půl roku - odpovídá: „To bylo hrozný, dokonce mě tam jedna sestra bila, 

ta na mě byla vysazená, no mimochodem jsem tam poznala Jirku taky" ( svého pozdějšího 

přítele). A znovu vzpomíná: „No ale kdyby toho Košumberku nebylo tak jsem na tom lip, že jo . " 

Potom, co se stav její motoriky zhoršil, chodila asi od 7 let do škol JÚŠ. Do mateřské 

školy, pak i do první až čtvrté třídy základní školy, čtvrtou třídu musela opakovat. Od páté do 

osmé třídy byla na zvláštní škole, poté následovala škola rodinná. Když to šlo, dodělala si ještě 

základní vzdělání. 

Ve 12 letech opět zažila, že se jí nedostalo žádané péče, pojišťovna jí nechtěla proplatit 

rehabilitaci v Maďarsku, kde by se j í bývali ujali. 

Když byla v Jedličkově ústavu na základní škole, zároveň tam i bydlela - od pondělka do 

pátku, středy byly návštěvní dny pro rodiče. 

Petra má dva bratry, jeden je o 6 let mladší, druhý o 7 let mladší. Když se ptám na vztah 

k bratrům, Petra odpovídá: ,JVo tak, nějak normální." "Mezi sourozenci byly asi opravdu běžné 

vztahy mezi straší sestrou a mladším bratrem, ne nijak odtažité, protože Petra líčí například 

historku, jak jí bratr zničil plyšovou lišku: „Teď jsem tam viděla tu spoušť z lišky, tak jsem 

myslela, že ho zabijú, nejdřív jsem začala brečet, a pak jsme začali oba, protože já jsem mu 

namlátila za tu lišku.. Já jsem se s ním pak nebavila, ani jsem si sním nechtěla hrát. Já jsem 

seděla u stolu a dělala jsem úkoly a on vždycky: „Mami, ať si se mnou jde hrát". Já jsem s ním 

dva dny vlastně nemluvila. " 

Zmínku o vlastním otci téměř přeskočí, ani o otčímovi - otci bratrů - se nijak dobře 

nevyjadřuje: „Já nemám tátu, teda pokrevního, jen otčíma. O něm nějak nemluvím, je fakt, že teď 

se už chová ke mně daleko lip. Ale když jsem byla malá, tak ne. " „Je s ním maminka?" „Není už 

asi 12 let." 
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Petra se sama ve vyprávění k vlastnímu otci vrátila: „Když máma přišla na to, že je 

těhotná, tak se dohodli, že se vezmou, jenomže ono z toho pak sešlo... On ví, že jsem se narodila, 

to ví, ale neví, jak na tom jsem, tak jak jsem. " Když se ptám, jestli chtěla otce někdy poznat, 

odpovídá, že neví a okamžitě naváže tím, že líčí, jak ji měl moc rád strýc: „Když mě máma 

přinesla poprvé v těch 2 měsících, tak on byl ze mě úplně hotovej ...on mě měl hrozně rád. Vím, že 

když jsem byla po tý operaci, tak jeho první cesta, když přišel takhle z práce... byla k mojí 

postýlce. " V té době bydleli s maminkou, babičkou a zmíněným strýcem. Asi v jejích 6 letech se 

spolu s jedním mladším bratrem, matkou a otčímem odstěhovali. 

Když jsem se Petry zeptala ještě jednou na otčíma, říká: „No von mě neměl nějak moc rád, 

teď sem za mnou občas jde... " Petře bylo asi pět let, když se k nim nastěhoval. 

Když se Petry ptám na základní školu, říká bez většího zaujetí: „Základka - tak nějak mě 

to bavilo.". „A co spolužáci a spolužačky?" „ Tak já jsem celkem vycházela, já jsem nebyla 

problémový typ, byla jsem spíš takový lítostivý dítě, jsem takový lítostivý člověk od malička. Mě se 

všechno hned dotkne., .s dětma jsem vycházela normálně. " 

Snažila jsem se ještě jednou něco zjisti o Petřiných vztazích na základní škole: „Měla si 

nějaký kamarády?" „To zas už nevím, to zas ne, ale měla jsem kamarády, neříkám, že ne. " „Měla 

jsi i mimo školu kamarády ?" „Ne, to ne. Ne. " Je zajímavé, že přesto, že Petra byla vždy během 

základní školy přes týden ubytovaná v Jedličkově ústavu (dále jen JUS), neměla tam žádné přátele 

- nebo nikoho, o kom by v současnosti řekla, že byl její kamarád, protže z dalších výpovědí se 

dozvíme, že kamarády měla. Na druhou stranu je pochopitelné, že neměla přátele mimo JUŠ, 

když většinu času trávila právě tam. 

Ani na rodinné škole se to nijak nezměnilo: „Já nějak nevím, já jsem jeden čas 

nevycházela s tou jednou vychovatelko, ale to já si na to už nepamatuji, ale s děckama jsem tak 

nějak vycházela, to jo. " 

Když se dostaneme k tomu, že i když byla na „rodince", jak se Rodinné škole JUS říká, 

tak jezdila domů jen na víkend, Petra reaguje, že vlastně byla ráda, že tam takhle byla, přesto ale 
z j e j ' výpovědi zaznívá jakýsi smutek: „Jo, já jsem i radši, je fakt, že když jsem byla na tý 

základce, tak asi ve 4. třídě jsem strašně chtěla být doma, aby si mě máma brala domů, jenomže 

pak mě to nějak přešlo. " 

A ještě pokračuje dál: „Protože jsme tehdy neměli auto, máma mě prostě nemohla vozit.. 

Vždycky, když nějaká máma přišla pro dítě do školy, tak mě to dost mrzelo. Ale měla jsem tam 

kamarády, s kterýma jsem spala na pokoji. Ale pak na tý rodince mě to už nepřišlo, nějak jsem to 

brala." 
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Po skončení rodinné školy se Petra snažila dokončit základní vzdělání. To už ale bydlela u 

babičky proto, že dostala elektrický vozík a s ním se nedostala do bytu, kde bydlela maminka. 

Když se ptám, jestli jí nevadilo, že kvůli vozíku nebydlí s maminkou, vůbec v odpovědi nezmíní: 

,-Ne, ze začátku ne, až pak ke konci, víš mě nejvíc vadilo, že mě babička kibicovala. " 

Dostáváme se k dalšímu důležitému bodu Petřina života - a vůbec lidí s tělesným 

postižením. Tím je získání elektrického vozíku. Zeptala jsem se, jestli to byla pro Petru velká 

změna, když ho získala: „ To byla, protože, když jsem byla na mechaničáku, tak jsem byla závislá, 

kdo mě kam odveze. Kdežto na tom električáku jsem si dojela sama... Jo bez električáku ani ránu, 

to si zase nemůžu zvyknou, že jsem na mechaničáku, třeba i jeden den, že jsem nepohyblivá, že se 

tam neodvezu sama. " Petře bylo v té době 20 let. 

Vracím se ještě k soužití s babičkou. Když se ptám, jestli to kromě babiččina „kibicování" 

jinak fungovalo, odpovídá: „S babičkou jsem vycházela celkem dobře, já jsem byla třeba zvyklá, 

když jsem se učila, že jsem se učila až v 10 večer, protože jsem věděla, že už babička sedí a čte, že 

mě tam kontrolovat nepůjde... mě vadilo, když mě tam babička přišla." U babičky měla svůj 

pokoj. Za Petrou k babičce chodili bratři i maminka. 

Zajímá mě, jestli se pak do školy dopravovala už sama: „ To už jsem jezdila na električáku 

sama autobusem. Protože jsem ještě neměla zastávku na Invalidovně, to byla ještě zastávka 

v Karlině, tak jsem musela z Invalidovny pěšky. Vlastně se zastávkou jsou to 3 stanice... Vyrazila 

jsem před půl sedmou a autobus mi jel tak nějak v 7:53. " Na tomto úryvku si můžeme všimnout 

dvou věcí. Jedna z nich je, že vozíčkáři o sobě často říkají, že chodí, v tomto případě mluví o tom, 

že se dopravovala „pěšky", stejné výrazy užívá i okolí. 

Další věcí je, že zdravý člověk si neuvědomuje, jak časově náročné je pro člověka 

s tělesným postižením téměř cokoliv - v tomto případě dopravit se na nějaké místo. Petra uvádí 

ještě další překážku, kromě časové, kterou musí při cestě překonávat: „ Třeba se mi stalo, že jsem 

to nestihla jen díky tomu, že mi třeba stálo auto přes chodník, on vykládal třeba zboží či co, tak já 

musela čekat, než to vyloží a odjede... " 

Petra plynule navazuje povídáním o svém bývalém příteli Milanovi. Znají se spolu 

z jednoho pobytu v lázních - což je jedno z mála míst, kde se Petra mohla s někým seznámit. 

Z dřívějšího vyprávění vím, že ho Petra často doprovázela na kontrolu do nemocnice. Petra 

povídá o tom, že ho stále ještě doprovází - přesto, že se už před několika lety rozešli - : „No, 

chodíme, teďko máme jít v květnu, no. Myslím, že 2. května, von mi to říkal, protože, když byl toho 

2. listopadu na kontrole, tak byl tady u nás, no to bylo taky dobrý, já jsem mu teda říkala, že 

nepřijedu za ním do Krče, no. " 
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Dostáváme se k jejímu současnému vztahu s Pavlem, se kterým chodí 3 roky. Petra 

pokračuje tím, že rekapituluje, kde všude bydlela: „Jájsem byla u babičky do roku 2000, do léta 

2001 jsem bydlela u Lenky (Lenka bydlí ve stejném domě, je také absolventkou JÚŠ) asi rok a 

čtvrt. Od roku 2001 tady bydlím oficiálně, ne tady nahoře, ale prostě tady v tom baráku. No a pak 

jsem vlastně v tom roce 2003, na jaře to bylo, tak jsem dostala papír na tenhle byt. " Pavel se 

k Petře přestěhoval do jejího předchozího bytu, garsonky. Pak dostala byt 1+1, ve kterém 

společně žijí. Na otázku, jak se jim společně žije, odpovídá: „Jo dobrý, je fakt, že jsme měli 

nějaký rozpory, ale že to vypadalo..., ale teď je to dobrý. " 

Co se týká chodu domácnosti a soběstačnosti, chodí Petře pomáhat s oblékáním 

pečovatelka: „No to mě chodí oblíkat, já se sice obleču, akorát mi to dělá problém... Každý ráno, 

kromě soboty a neděle." 

Když se ptám, jestli je to všechno, s čím jim někdo pomáhá, odpovídá Petra, že ano, když 

se jí začínám ptát podrobněji, zjišťuji, že: „ Vozí nám obědy pečovatelka a večeře a nákupy to 

zvládáme... Uklízí nám pečovatelka, zamete, vytře a převlíkne nám postele, když je potřeba, 

vynese smetí." Praní a pověšení prádla si Petra zvládá sama, prach utírá také sama. K tomu ale 

vzápětí dodává: „Je třeba fakt, že já využiju návštěvu, podle toho, kdo to je, třeba vyperu a oni to 

pověsí." 

Ptám se Petry, jestli jí jezdí pomáhat maminka: „Ale ta chodí, ale jo, ale ona spíš řekne: 

„Jak to děláš, když tu nejsem." Já říkám: „Mami, tady přece nejde o to, že bych to nezvládla, 

podívej se, ty to máš pověšený nebo uklizený za 10 minut, mě to trvá hodinu." Jenže to ona 

nechápe do dneška." U Petřiny maminky se objevuje jiný postoj, než u velké části rodičů dětí 

s postižením, kteří naopak mají pocit, že jejich děti nezvládnou téměř nic. Zároveň je tu opět 

připomínka toho, jak jsou pro lidi s postižením obtížné třeba domácí práce. 

Petry jsem se zeptala znovu na kamarády: „Mám kamarády, nejvíc asi Ondru, neříkám, že 

ho vidím hodně často, to ne, protože nemůže, to je jasný, ale vím, že když potřebuju, tak si udělá 

čas." 

Snažila jsem se zjistit, kde se s Ondrou, naším bývalým asistentem, který byl v našem 

sdružení na civilní službě, skamarádili:,,/^ tý civilce, když byli ty povodně..." „Takže Ondra je 

takovej nej lepší kamarád?" „No, s Ondrou se dá mluvit o všem, dělá i srandu. " Petra si u něj cení, 

že si na ni udělá čas, může se s ním bavit o všem, má smysl pro legraci. 
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Ptala jsem se ještě na další přátele:,, Tady z baráku třeba Lada dole. " „Ta ti i s nějakýma 

věcma pomáhala, když si byla dole?"„Afo. "„ Ta není na vozejku, že jo?"„Ate, ona má dceru 

s postižením",Ještě máš další kamarády?"„jVo to mám, ale s těmi se tak nevidím, protože jsou 

vdaný... " 

Petra tedy neuvedla mezi svými kamarády jediného člověka s postižením. A to přesto, že 

se téměř celý život mezi těmito lidmi pohybovala, bydlela nějakou dobu vtom samém domě 

s výše jmenovanou spolužačkou zJÚŠ Lenkou, se kterou se často vídají - zažila jsem během 

návštěvy, kdy mi Petra poskytovala rozhovor, že se Lenka přijela dívat na seriál Rodinná pouta, 

ve stejnou dobu byl vysílán i seriál „Ordinace v růžové zahradě". Ten si Petra s Lenkou nahrály a 

po skončení jednoho seriálu si pustily druhý - a takto se scházely i dvakrát v týdnu. Je za tím 

snaha nějak potvrdit svoji příslušnost ke „zdravé" většině? Nebo jen nedořekne některé věci 

(stejně jako o soběstačnosti se rozpovídala, až když jsem se jí konkrétně ptala). Zároveň, jak 

vyplyne i z dalšího rozhovoru, vídá se čas od času se svou bývalou kolegyní Janou, další den po 

mé návštěvě se chystala na návštěvu ke své bývalé konzultantce (které jsou obě „zdravé"). 

V dalším povídání jsme se vrátily ještě k jejím aktivitám po skončení školy - když Petra 

dokončila základní vzdělání, objevila se možnost pracovat, jak Petra uvádí, ve školce (šlo o kluby 

pro předškolní děti, které provozovala YMCA). Petra vypráví, že jí to místo pomohla najít má 

bývala kolegyně (Petra už tehdy spolupracovala s naším sdružením). Ptala jsem se Petry, jaké 

byly v YMCA - klubech začátky: „Jo dobrý, dobrý, nikdy jsem tam neměla problémy. Jo, vzali 

mě tam normálně, vždycky jsme se domluvili." A dál pokračuje o tom, jak neměla problém se 

domluvil s kolegyní, když se potřebovala uvolnit kvůli příteli Jirkovi, který v té době jezdil na 

chemoterapii: „Jo, vždycky jsme se domluvili, vždycky, když jsem potřebovala kvůli tomu Jirkovi. 

Potom mi Jana nabídla, abych byla doma. Já jsem říkala: „Jano, jseš sice hodná, ale já bych 

doma nevydržela, já se tady odreaguju. " Já jsem tam za ním jezdila denně. " 

Tady můžeme vidět, co pro Petru práce znamená - a k tomu musím podotknout, že tam 

chodila pomáhat dobrovolně. Byla ráda mezi dětmi, byla to pro ni možnost seberealizace i 

odreagování. Na vztahu k Jirkovi se zase ukazuje, jak je Petra ochotná pomáhat, jak je „věrná". 

Dál jsem se chtěla dozvědět, co si o sobě Petra myslí: „Jak by ses popsala, jaká si?"„Jó 

nevím. Já jsem střelec, mám takovou výbušnou povahu, tak se snažím. Neříkám, že to někdy 

nepřeženu, že jsem svatoušek, to ne, ale prostě se snažím, abych byla v mezích normy a myslím, že 

se snažím vycházet s každým. 

Tedy je fakt, že nezvládám moji mámu... Když má ty svoje depresivní stavy, tak mě dost 

vydírá..." 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 32 

Petra si o sobě myslí, že je výbušná. Zároveň ale hodně zdůrazňuje - jak ještě několikrát 

během rozhovoru uslyšíme - , že se snaží, aby to bylo v mezích normy, aby s každým vycházela. 

Tím se dostáváme i ke vztahu k její matce, k tomu, že moc nezvládá s ní být. Mamince se také 

nelíbí její vztah s Pavlem. Když se ptám Petry, jak by se popsala, neumí odpovědět. Ptám jí tedy 

na její povahu: „Já mám povahu, tak po mámě...spíš, že jsem citlivější. Faktem je, když se na to 

dívám zpětně, tak třeba co se týče úklidu, postarání si o domácnost, tak bych řekla, že já se o tu 

domácnost starám podle svých možností víc než máma... věděla jsem, že mýmu otčímovi vadilo, že 

není uklizíno. A že nemá večeři nebo tak, asi jsem si podvědomě řekla, že já to povedu jinak. " 

Tady se od Petřiných vlastností dostáváme opět k jejímu názoru na matku, i k jejímu vymezení 

vůči matce. Petra zdůrazňuje péči o domácnost, dokonce si zdůvodňuje, proč to tak cítí. 

Ptám se Petry, co je pro ni důležitější, jestli jak vypadá, co umí, nebo to, jaká je. Říká: „Já 

nevím, víš co, pro mě je důležitý, když s někým žiju, jako teď s Pavlem, tak, aby byl pořádek, aby 

ten chlap přišel do uklizenýho bytu. Snažím se, aby bylo uklizeno, postarat se hlavně o něj, 

připravím to jídlo a tak. On si teda umí taky udělat to jídlo, já neříkám někdy, že to nedělá, že to 

neumí, já to prostě chci udělat. Mě to prostě baví. " Znovu se vrací k tomu, jak je pro ni důležitá 

péče o domácnost - a hlavně péče o Pavla. Když téměř opakuji otázku, Petra zase po pár slovech 

sklouzne k Pavlovi a k tomu, jak se teď snaží k němu chovat lépe. 

„Čeho si u sebe vážíš?" „Já nevím, že nejsem majetnická, že by mi šlo o peníze a tak, jsou 

lidi, že těm jde vyloženě o peníze. Takový lidi nemám ráda... mně na lidech záleží... snažím se 

lidem pomoci. " Důležité pro Petru je, že jí jde o druhé lidi. To se j í líbí i u druhých, zmiňuje opět 

Ondru. Už nepřichází na nic dalšího kladného, ptám se jí, jestli j í na sobě něco vadí. Opět se 

zmiňuje o tom, že jí vadí, jak se někdy chovala a chová k Pavlovi, ale snaží se chovat lépe. Kromě 

zmíněných špatných vlastností, kterých se snaží zbavovat díky Pavlovi, by na sobě by nic 

neměnila, je se sebou spokojená. Petře záleží na mínění druhých, blízkých - Pavla, maminky, 

Ondry. 

Vracím rozhovor ještě k tomu, co by Petra o sobě řekla, a zjišťuji, co je jedním z jejích 

nej větších snů a zároveň lítostí: „Já jsem vždycky chtěla, když jsem byla malá, být zdravotní 

sestrou... vždycky jsem si říkala, když jsem byla malá, že budu zdravotní sestrou, vždycky mě to 

táhlo k dětem, už od malička. No tak možná, kdyby tenkrát nebylo toho Košumberka, kdyby nebylo 

toho, že mě tam zvorali po té operaci, tak bych toho dosáhla." „No, ono to je přeci fyzicky 

namáhavé?" „No podívej se, kdybych chodila, třeba i blbě jo, tak myslím, že bych to zvládla, 

no. "„ A je ti to kvůli tomu Iíto?"„jVo někdy jo. Když jsem byla v té školce, tak se mi aspoň splnilo 

to, že jsem s dětma." Petra mluví i o tom, proč je tak ráda, že má práci ve školce. Během 

rozhovorů ještě několikrát zmínila, že jí trápí, že se nemohla stát zdravotní sestrou. 
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Ptám sej í na její vztah k babičce, protože o ní doteď skoro nemluvila přesto, že s ní trávila 

část života. „Můžeš mi popsat jaký máš vztah k babičce? "„Mám jí hodně ráda, hodně mi na ní 

záleží, i když pravdou je, že když jsem byla mladší a když žila její sestra, vlastně moje prateta, tak 

jsem si vždycky přála, aby byla ona moje babička. S ní jsem si nějak rozuměla lip, to byla sranda, 

jenomže babička, ta na tohle moc není." Petra často u charakteristik druhých lidí zmiňuje, že 

mají smysl pro humor. 

Když se ptám Petry, jestli má nějaké plány do budoucna, odpovídá: „No tak mám, bydlet 

s Michalem, pokud teda bude chtít, já teda chci, záleží na něm. " „Tobě to takhle vyhovuje?" „Já 

myslím, že je to dobrý, myslím, že si rozumíme." I tady, jako i během několika dalším míst 

rozhovoru, se ukazuje, jak je pro ni společný život s Michalem důležitý - a že je to možná spíš on, 

kdo by uvažoval o tom, vztah ukončit. 

Když se dostáváme k tématu, jak Petra vnímá svoje postižení, říká: „ Vzhledem tomu, že 

jsem od malička takhle, tak to vnímám trošku jinak než člověk kterýmu se to stalo dejme tomu 

v dospělosti... .Prostě díky tomu, že to mám od narození, tak bych řekla, že jsem to přijala, jo 

neříkám, že mě to neštve, že nechodím, ale prostě jsem to přijala. Kdežto, když zdravej člověk má 

najednou bouračku nebo nějaký úraz, zranění nebo cokoli, tak najednou bum - a otočí se mu celý 

svět. Otočí se na jednou v pěti minutách - ani ne " 

„Vnímáš se jako jiná vůči ostatním?" „To víš, že to občas vnímám, jak jsem již říkala. 

Mám to od malička, tak jsem se s tím smířila, a to víš, že mě někdy štve ten vozejk, že bych se 

sebrala a šla, jako ty se teď zvedneš..., normálně se zvedla a šla. No, ale když to nejde, tak to 

nejde... jedinej rozdíl je, že oni se dostanou tam, kam já se nedostanu, jinak nějak ne. " 

Petra si uvědomuje, že jiní, ti, kteří mají získané postižení, na tom mohou být hůř. Svoji 

situaci bere víceméně normálně, jen odněkud zdáli zaznívá postesk, že nemůže chodit, jako třeba 

já, která se jí na to ptám. V reakci ,JVo, ale když to nejde, tak to nejde "jako bych slyšela názor na 

život, který zastává babička Petry. 

Když se j í ptám, jestli se setkala s nějakými negativními reakcemi, líčí mi příhodu: „Jo, já 

jsem takhle jela po ulici a šla proti mně taková mladá máma, já nevím, kolik bylo té holčičce, tak 

3 -4, a ona se jí ptala, proč jsem na vozíku, a máma jí řekla „ta paní zlobila. " 

Ještě si vzpomíná zážitek ze školy: ,^ikorát, jak jsem byla v té Vratislavce, tak potom ke 

konci školního roku jsem měla problém s asistenty, kdo mě tam doveze, kdo mě vytáhne po těch 

schodech, tak to už potom ti moji spolužáci nechtěli. " 

Na jiné negativní reakce si Petra nevzpomíná. 
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„Co si myslíš o jiných lidech s postižením?" 

„Jsou lidi, kteří fakt nemůžou a tu pomoc potřebujou, ale zase jsou jiný postižený, kteří 

toho zneužívají - jako tý pomoci - to jsem se s tím už kolikrát setkala. U mě si teda dost lidí 

myslili, možná i myslej, to já nevím, a když mi tohle řeknou, tak mě vytočí, protože já to nedělám 

z toho důvodu, že bych byla líná. Ale z toho důvodu, aby mně ušetřili čas a to prostě máma 

nepochopí jo. Ona mi řekne a jak to děláš...." Petra zmiňuje věc, která se opravdu u lidí 

s postižením vyskytuje, ne neobvykle, zároveň je i pochopitelná. Petra má potřebu se od toho 

distancovat a zdůraznit, že ona se tak nechová. 

Petra žije poměrně samostatným životem. Má svůj byt, přítele, hledá práci (už dlouhou 

dobu). Na jejím životě v tomto pohledu nic Jiného" není. Potřebuje k tomu jen víc pomoci okolí. 

Opakuje se u ní důraz na určité body v jejím životě - důraz na vztah s přítelem, na její chování 

vůči němu, na péči o domácnost. 

Sama se sebou je spokojená. Své postižení bere jako součást svého života, trápí jí na tom 

hlavně to, že kvůli postižení si nemohla splnit svůj sen stát se zdravotní sestrou. Neznamená to, že 

by si ho ale vůbec neuvědomovala - dozvídáme se to z postesku, že se nemůže dostat tam, kam by 

chtěla ( to víš, že mě někdy štve ten vozejk, že bych se sebrala a šla, jako ty se teď zvedneš..., 

normálně se zvedla a šla), kolik času na všechno potřebuje, apod. 

Zajímavé bylo zjištění, které se týkalo toho, koho uvádí resp. neuvádí jako své přátele. 

Distancuje se od lidí s postižením, kteří zneužívají pomoc ostatních. 

á se tedy shrnout, že Petra se na své postižení, na svou Jinakost" adaptovala dobře, je 

schopná s ním plnohodnotně žít, ale uvědomuje si, jaká omezení a obtíže pro ni z toho plynou. 

2.1.2.2 Babička Petry 

S babičkou Petry jsem se setkala jednou. Přivítala mě velice příjemně. Je to starší, 80-letá 

velmi milá paní. 

Nejdříve jsem se jí poprosila, aby mi řekla o Petře cokoliv, co ji o ní napadne, cokoliv o 

jejím životě: „ Když se narodila, tak jsem s ní chodila do poradny a teprve až po půl roce nás paní 

doktorka poslala k nervové lékařce, protože ona se nehnula a levou pěstičku měla zatnutou pořád 

a nic nepomáhalo a paní doktorka nám řekla, že jsme přišli dost pozdě, že jsme měli přijít dřív. 

Ale už se nedalo nic dělat, tedy začala cvičit a brát léky. Ale ona se nehnula vůbec, ležela třeba na 

gauči, malý dítě třeba spadne a ona ne. Takhle to trvalo tak do jednoho roku. Pak se to trošku 

zlepšovalo, ale moc ne, totiž měla asi rok, tak já jsem s ní cvičila intenzivně, když jsem přišla 

z práce, tak každý den do večera. Na stole jsem s ní cvičila různý cviky, a tak se to zlepšovalo, už 

se trochu pohnula " 
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Jak je uvedeno v úryvku, o tom, že něco s Petrou není v pořádku, se dozvěděly babička a 

maminka Petry, až když jí bylo 11 měsíců. Babička začíná také rovnou líčit, jak se Petře věnovala 

- j a k jen mohla, tak s Petrou cvičila. 

„Já jsem jí naučila jíst, tam jsem jí dala hračky, měla jsem takovej vozejček a ten jsem 

vystlala plínkama a na ten jsem jí položila a denně jsem jí tak učila, aby udělala ty pohyby, 

protože to neuměla, a vždycky jsem jí vyndávala po jedné plínce, až se to naučila sama bez toho 

vozejčku." 

Babička také líčí, jak odvezli ve dvou letech Petru do lázní a jaké to mělo následky: 

„...odvezla jsem jí do Košumberku, ale nemohla tam vydržet. Každý dítě to prostě nevydrží a 

přišla jsem se na ní podívat a ona byla jako mrtvolka, vůbec se nehnula, zase to bylo to, co 

předtím." 

Dozvídám se od ní, co všechno s Petrou dělala. Přesto, že lékaři řekli, že nebude mluvit, 

mluvit začala. Chodila dokonce s pomocí chodítka, později za pomoci někoho dalšího. 

Babička se vyjadřuje trochu s pochybami o tom, jestli bylo dobré, že měla vozík - už 

neměla potom tolik pohybu, ztloustla a chodila hůř a hůř. 

Několikrát zdůraznila: „No aspoň, že se naučila mluvit a normálně chodila do školy. " 

Také se vyjadřuje pozitivně o tom, že Petra jezdila na různé akce, „byla mezi lidma". 

Babička se vyjadřovala k jejímu osamostatňování: „Pochopila, že tady nebudu věčně, 

chtěla být samostatná. Tak si našla ten byt, nejdřív bydlela s kamarádkou a pak si zažádala o ten 

byt a dostala ho, to už byla samostatná hodně, před tím jsem jí všechno zařizovala. " 

Babička oceňovala, jak se Petra osamostatnila, uváděla, že před tím Petře všechno 

zařizovala ona a jak si dovede všechno zařídit teď. 

„Tak jí to prospělo, i ten byt, nejdřív měla menší byt a potom prostě zažádala o větší. A to 

je hrozně důležitý, že si všechno zařídí, všechno si vymůže... Uklidí si sama, mají pečovatelku, 

která jim chodí uklízet nebo tak, ale jinak si udělá hodně sama všecko, prospělo jí to. " 

„To musela být změna velká i pro vás, když se Petra osamostatnila?" „ Veliká veliká, ale 

zase jsem to musela pochopit, tady pořád nebudu." „Potom, když jste viděla, co Petra zvládne 

všechno sama, tak to musel být pro vás dobrej pocit?" „Byl to dobrej pocit no, tak teď tam jezdím 

jednou za týden, něco jí třeba uvařím, to, co má ráda, co můžu, tak jí pomůžu. Třeba, když pere, 

ona vypere normálně, vona si to dá na ten věšák, ona tak si to dá tou jednou rukou, ale je ráda, 

když jí to tam někdo dá, já říkám: „ Vyper si a já přijdu a pověsím to. " Bohužel žehlit nemůže. A 

kdybych byla blíž, tak bych tam mohla častěji chodit. " 
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Babička znovu potvrzuje, jak velkým krokem bylo Petřino osamostatnění. Zároveň je 

vidět, že pro babičku nebylo úplně jednoduché, když ji Petra opustila (odůvodňovala si to tím, že 

je to tak lepší, aby se Petra naučila žít sama, když ona tu nemusí už dlouho být). Dozvídáme se 

také o babiččině obětavé pomoci. 

„Ze mluví, to je nej hlavnější, že jí to myslí... a to některý rodiče se o ty děti ani nestarají... 

Má výkyvy, to neříkám, protože ten mozek je stejně poškozený, když to přijde na tu mez, která je 

poškozená, tak to jsou takový výkyvy. " 

Babička opět zdůrazňuje, jak je důležité, že Petra mluví a že jí to myslí. Nezapomene se 

zmínit o jiných dětech, o které se někdo nestará tak dobře, jako se ona starala o Petru. K Petře se 

ale nestaví nekriticky, mluví o jejích výkyvech, přece jen ji bere jako něčím Jinou". 

Když se ptám, jak to mohla všechno zvládat, věnovat takového času Petře, odpovídá: 

„Musela jsem to zvládnout, musela jsem. " 

Babička se vyjadřovala k jiným rodičům a k matce Petry, mluví také o zkušenosti s 

cvičením: „Já jsem každou středu chodila za ní, my jsme se tam setkali s různýma rodičema, no je 

to těžký, protože když je ta matka mladá, tak to nedokáže, tak některá to nedokáže. Když tady 

dcera byla, tak to prostě nedokázala, to dítě plakalo a sestra mi vždycky říkala: „ To nebolí. " To 

byly takový pohyby, že to nebolí, no, ale dcera to nemohla slyšet a nedokázala to s ní i dělat, ale 

to se muselo přemoct a člověk to pochopil, kdy má přestat. Tak to chtělo moc práce a někteří ty 

rodiče zase byli zaměstnaný, tak to nestačili, já si pamatuji, dost málo těch dětí se naučilo mluvit, 

teda dobře mluvit." 

Vracím se k tomu, jaké to pro ně bylo, když zjistily, že Petra není v pořádku: „Bylo to 

těžké, ona totiž paní doktorka říkala, že je zdravá, nevím, proč to nepoznala. " 

„A říkali jste si, když byla Petra maličká, proč zrovna ona, proč vám se něco takového 

muselo stát, nebo to berete, že to tak bylo, že jste si to nepřipouštěli?" Snažila jsem se zjistit, jaký 

postoj k této situace babička zaujala. Babička potvrdila přístup k životu, o kterém se už před tím 

zmiňovala: „Člověk to bral, jak to bylo. Snažil se co nejvíc, aby to nějak udělal. " Babička pak 

vysvětluje, kde přišla k těmto názorům na život: „Člověk byl zvyklý, že jsem byla mezi těma 

nemocnýma pořád, když jsme bydleli venku, tak jsem byla zaměstnaná jako zdravotní sestra, já 

jsem to měla vlastně od dětství, protože otec byl lékař, sestra byla sociální pracovnice a neteř byl 

zdravotní sestra, tak je to v rodině a člověk to tak nějak bere. Už od malička ví, že lidi jsou 

nemocný. Normální člověk, zdravý, a který k tomu nepřijde, tak to nemůže tak brát". 
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„Maminka Petry, ta to taky tak brala, tak, jak to je?")V/Ve, ona to těžko brala, byla hrozně 

mladá, bylo jí 19, byla hrozně mladá." To je jediné, co se o postoji Petřiny matky dozvím, 

babička o tom víc nemluví. Jen zmíní odchod Petřina otce a tím se dostane zase i k příběhům 

jiných dětí s postižením, u kterých také otec nevydržel a odešel. 

Babička hrdě mluví o Petřině zálibě v knížkách a zároveň zmiňuje problém všech lidí 

s tělesným postižením - časovou náročnost všeho, co dělají: „ Čte, to se naučila ode mě, že jsem jí 

k tomu měla, tady četla víc, teď na to nemá čas, tady má spousta knížek a ani to nemá kam dát, 

protože jim to trvá dýl, než někam dojedou, když potřebují, tak na to nemají tak čas. " 

Babička také okomentovala to, že Petra chodila do školky pomáhat jako 

dobrovolník:,,^/e, že to dělala, jinej by to nedělal. Kdo by to dělal zadarmo, ale, že jí to 

bavilo...Ano, že jsou mezi lidma a kde je berou ty lidi. Málokdo je bere, bohužel." Babička 

vyjadřuje pesimistický názor na to, jak běžně lidé přijímají lidi s postižením - a zároveň tím i 

vyjadřuje, že si uvědomuje Petřinu Jinakost"? 

Ptám se dál: „Myslíte? Máte s tím špatné zkušenosti?" „No, dřív to bylo." „Myslíte si, že 

teď je to lepší?" „No, je to o trochu lepší, je. Jsou taky lidi, který je neberou, kterým to vadí, že 

jsou taky zaměstnaný, že mají svoje byty a takhle." Babička naráží na to, že některým lidem vadí, 

že i lidé s postižením pracují, mají šanci získat byt,... 

„ Byli by rádi, aby byli stranou a aby se o nich nevědělo, jenomže teď jsou taky vyspělejší 

a jsou léčený v těch stacionářích všelijakých, tak je to lepší, protože jsou to taky lidi a nemůžou za 

to, že jsou postižený. " „A to jste se setkala s tím i okolo Petry, že by se někdo na ní takhle díval, 

že by byl takový?" „ Taky, taky. " 

Dostáváme se k negativním příběhům, které se stali lidem na vozíku: ,JJo když vidějí, že 

jsou třeba ty lidi na vozíčku, tenkrát, to už je dlouho, co se stalo, na Hlavním nádraží byla nějaká 

vozíčkářka, na někoho myslím čekala nebo tak, a strhli jí tam z vozejku a no a byla pomlácená.. A 

zrovna teď jsem četla před týdnem, ve výtahu, nevím, na který stanici to bylo, tam psali, že někdo 

jel s nějakým vozejčkářem, byl to nějaký už dospělý chlapec, a že mu vyhrožoval, aby mu dal 

všechno co má, ukradl mu mobil a peníze. " 

Vracím se zase zpátky k Petře a ptám se na to, jak by ji babička popsala: „Ochotná to je, 

strašně ochotná. Když jsem nemocná a řekla bych, že potřebuju na nákup, okamžitě se Petra 

nabídne, že přijde, jde třeba odtamtaď sem na nákup. Není agresivní, jako některý tyhle ty, ona na 

to nikdy nebyla, že by se bila s dětma a tak nějak. Dost má takový přehled, řekla bych, že má víc 

těch dobrejch stránek, protože některý děti, teda i dospělí, na ně to působí. 
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Třeba já jsem měla zetě, kterýmu, když se učil, stroj utrhl ruku, ale on si úplně všechno 

udělal, na zahradu a všude, a člověk potřebuje vystihnout tu pomoc, kdy jí člověk potřebuje a kdy 

si jí veme, a on se hned rozčílí, že to umí udělat, taková trochu agresivita z jeho strany. Tak je 

někdo, že to na něj působí, ale u Petry ne, to ne." Babička vyzdvihuje Petřinu ochotu, zároveň 

uvádí názor, že někteří lidé s postižením mohou být agresivní a nevrlí, pokud se jim nabízí 

nevyžádaná pomoc. 

Babička mi pak potvrzuje moji domněnku, že Petra je se svým postižením vyrovnaná. 

„Petra úplně normálně, ta vůbec nebere, že je postižená a že tak nemůžou, až mě to kolikrát 

zaráželo, když jsem se s ní bavila, a nesnesou, aby se jim řeklo, že jsou neschopný nebo něco 

takovýho...Ne, nepřipouští si to, jak říkám, já jí nesmím říct, že nemůžu dělat velký nákup, hned 

řekne: „Já ti to donesu, já ti to koupím. " A nebo sem přijde kvůli něčemu a je tady půl hodiny a už 

musí domu, ale přijde. Tyhlety lidi, co znám, tak si hrozně pomáhají, jeden druhému. " Kromě 

toho opět mluví o Petřině ochotě a tuto ochotu, tento lepší přístup k ostatním, zobecňuje na 

všechny lidi s postižením. „ ... Vůbec tyhle nemocný lidi, já jsem byla zaměstnaná v Drutěvě, takže 

tam byli taky postižený lidi a ty si taky hrozně vyšli vstříc, hrozně. Normální lidé jsou neochotní, a 

tyhle ty lidi jsou hrozně příjemní. " 

A ještě poznámka o vztahu Petry a jejích bratrů: „Ne, ne, tohleto dcera je učila od 

začátku, aby jí pomáhali, že je prostě nemocná, aby jí brali a pomáhali jí nebo tak. " 

Babička je člověkem, který s Petrou strávil asi nejvíc času. Vždy se j í co nejvíc věnovala. 

Petru bere takovou, jaká je, zároveň ale zmiňuje, že něčím ,jiná" je (výkyvy, je nemocná,...). Je 

ráda, že je Petra „normální" v tom smyslu, že „mluví a myslí jí to". 

Potvrzuje, že se Petra vnímá jako úplně normální, je hrdá, že se Petře podařil velký 

pokrok během jejího osamostatňování. Váží si Petřiny ochoty, zároveň je připravena Petře 

pomáhat, co jí budou stačit síly. 

Lidi s postižením obecně vnímá jako ty, kteří jsou k sobě navzájem také vstřícní. Zmiňuje 

se i o jiných dětech s postižením a jejich rodinách, většinou ve smyslu, že se tolik nestarali jako 

ona. 

Vnímá, že některými lidmi lidé s postižením nemusí být dobře přijímáni, že někteří jim 

závidí jejich „výhody" až po extrém, že se dopouští na lidech s postižením násilí. 
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2.1.2.3 Ondřej - nej lepší kamarád Petry 

O Ondřejovi Petra mluví jako o svém asi nejlepším příteli. Znají se přibližně 3 roky, 

z doby, kdy Ondřej byl v našem sdružení na civilní službě coby asistent. 

Ondřej o tom říká: „ Tak s Petrou se známe ze sdružení Asistence, vztah se vyvíjel 

postupně, já jsem dostal od Petry takovou důvěru, že se se mnou bavila i dost důvěrně, že se mi 

svěřila, že se nikomu jinému nesvěří, nejdřív asi mně - o svých problémech v rodině a pocitech. 

S Petrou se známe už asi 3 roky. " 

Petře pomáhá i v současné době. Má pocit, že ale Petra někdy jeho ochoty využívá: 

„Právě někdy to Petra přehání, protože ví, že jsem hodný a že jí pomůžu. Je smutný to, že se na 

mě může spolehnout víc než na někoho z rodiny. Teďka měla nějaký problémy, tak mi volala 

častěji a prosila mě o nějakou pomoc. " 

O Petře říká pozitivní i negativní charakteristiky: „O Petře, co bych řekl, já myslím, že je 

hodná, upřímná, ale myslím si, že je na sebe málo tvrdá, myslím si, že je líná, aby procvičila třeba 

tu ruku nemocnou, nebo aby nějaký ty cviky dělala. Rodina jí nepomůže, nevyjde vstříc, tak je to 

těžký.. Já si myslím, že je fajn holka, že si dokáže dělat legraci i ze sebe, že umí pochopit i vytvářet 

černej humor a že se s ní dá bavit o čemkoliv. " 

Ondřej oceňuje Petřinu upřímnost a to, že je hodná , i její smysl pro humor. Zároveň je 

k ní i kritický. Ondřej má na rodinu Petry jasně negativní názor. 

„Jak to tak přišlo, že jste se skamarádili, nebo Petra k tobě získala takovou důvěru, jak se 

to měnilo během těch 3 let ? " „ My jsme se tak různě bavili a ona se tak vyptávala, co dělám a tak. 

Třeba se mi někdy svěřila, že potřebuje nějak pomoci, tak to zkusila, no a od té doby máme k sobě 

bližší vztah, protože než by něco řekla mámě, tak ona by jí to rozmlouvala, co má dělat a nemá 

dělat, babička ta měla starý názor, tam bylo zbytečný se s ní o tom přít. " 

„A kým pro tebe Petra je? Jak jí bereš?" „Já ji beru jako dobrou kamarádku, ale nesmí to 

přehánět." 

Ondřej znovu zdůrazňuje, že i Petře řekl, že nemůže být vždy k dispozici, že má i svůj 

život. Opakuje svůj negativní názor na rodinu. 
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„Hraje roli ve vašem kamarádství to, že Petra má tělesné postižení? Co to pro tebe 

znamená, že má Petra postižení? " „ Vlastně na postižený lidi jsem si zvyknul už v Asistenci, tak mi 

to nějak už nepřijde. Nepřijde to, že je to jiný člověk, abych jej bral jako podřadnou rasu, někoho, 

to určitě ne. Beru to normálně, vím, že ten člověk má normální myšlení, normální jednání, tak ho 

beru úplně normálně, sobě rovnýho. Když vidím, že potřebuje pomoc při práci, tak se ho zeptám, 

jestli potřebuje pomoc nebo ne, když vidím, že se s něčím trápí dlouho. Občas taky, když jsem u 

Petry na návštěvě, tak se zeptám, jestli nepotřebují někde něco dotáhnout, nebo jestli někde něco 

neteče. Pavlovi jsem dvakrát třikrát dotahoval vozejk, on se vždycky rozviklal a něco 

odpadávalo." 

Petra k němu má takovou důvěru, že ho i poprosila, aby domluvil Pavlovi, když měli 

složité období: ,Já jsem si říkal, jestli mám nebo nemám, pak jsem si říkal, tak to zkusím. Pak 

jsem právě přemýšlel, jak to navázat, aby to bylo to nenápadný, aby Pavel nepoznal, že mám 

sezení s ním vzhledem k tomu, že Petře něco vadí. "„A podařilo se? " „ Podařilo se. " 

„Ještě se tě zeptám, co si myslíš, jak Petra prožívá to svoje postižení? " 

„Bere to, jak musí, kdyby měla i tu ruku zdravou, tak by to bylo lepší s oblékáním a tak. 

Teď vlastně byla v nemocnici na operaci, tak musela mít asistenci na oblékání, sama se nenajedla, 

teda najedla, ale vlastně sama nic neuvařila, to jí vařil Pavel. Bere to tak, jak je, prostě musí to 

brát, že je postižená, že to lepší nebude, pokud se o to nebude lip snažit. Musí počítat, že jí bude 

všechno trvat dýl, no, že potřebuje na všechno víc času." Ondřej zmiňuje, s čím vším Petra 

potřebuje pomoct. 

„ Vzpomeneš si na svoje první setkání s lidma s postižením, tvoje dojmy, jak to na tebe 

působilo? " 

„Ze začátku jsem měl problém některým lidem porozumět, protože, když mají někteří 

špatný vyslovování... Záleželo na tom, jak je kdo víc postižený mentálně, protože to člověka potom 

víc vyčerpává. Člověk si po čase zvykne. Pak už mi to ani nepřišlo. Ze začátku to na člověka 

dolehne, že jsou ty lidi postižený, že mají nějaké problémy, ale oni s tím umějí žít, a když se s tím 

narodili, tak jim to ani nepřijde. Oni jsou v pohodě, umějí si ze sebe dělat legraci, člověk zjistí, že 

ho to trápit ani nemusí. Kdyby si to člověk bral hodně k srdci, to jejich postižení, že by mu to 

vadilo, tak by se s toho i zhroutil." Ondřej mluví o tom, že první setkání s lidmi s postižením 

nebyla jednoduchá, problémy měl například rozumět lidem, kteří hůř komunikovali nebo měli 

přidružené i mentální postižení. Zároveň reflektuje, jak mohou na zdravého člověka doléhat 

obtížné osudy lidí s postižením. Při bližším kontaktu často ale člověk zjistí, že to umějí dobře 

přijímat a žít s tím. 
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„ Změnil si názor za dobu, co se staráš o Petru, na lidi s postižením? " 

„Můj názor je, že ty lidi mají tak nějak ten život stejný a hodně těžší než my. Potom člověk 

zjistí takový drobnosti, že mají lidé s postižením problémy vystoupit z metra, že si musejí 

naplánovat trasu, musejí jet jedním směrem úplně zbytečně, aby mohli přestoupit na druhou 

stranu, aby se dostali na opačný směr do stanice. " Také tady Ondřej reflektuje každodenní obtíže 

člověka s postižením. 

„Jak si myslíš, že Petru bere její okolí? " 

„Okolí tam, kde bydlí, tak tam si myslím, že jí bere normálně, venku to je o tom, jak jsou 

lidi zvyklý nebo ne. " 

„Setkal si se během asistencí z negativními reakcemi?" 

„ Občas lidi v autobuse nebo tak, když je obsazené místo pro vozíčkáře, když jim to trvá, že 

mají uvolnit to místo, ale většinou to pozitivní, pomáhali mi lidi s Petrou po schodech, nabídli se, 

jestli nechci pomoc, většinou jsem nepotřeboval." 

Ondřej také potvrzuje, že Petra je se svým postižením vyrovnaná. Charakterizuje ji i jako 

hodnou, upřímnou, bere ji jako kamarádku, ale zároveň je schopný ji ohodnotit kriticky - není na 

sebe dostatečně tvrdá a někdy toho po něm chce příliš. Ondřejova výpověď potvrzuje, jak je 

důležité osobní setkání, sám říká, jak se po čase naučil rozumět lidem s postižením, „zvykl si". 

Přišel na to, že to jsou stejní lidé, se stejným životem - akorát musejí překonávat spoustu 

každodenních obtíží. Většinou se také setkal ve společnosti Petry s pozitivním přístupem okolí. 

2.1.2.4 Petřina kolegyně Jana 

S Petrou se Jana setkala pracovně v YMCA - klubech. Petra v klubech pracovala asi čtyři 

roky: „S Petrou mě seznámila Evička E. a ona mě vlastně požádala, jestli bych vzala do klubu 

mezi děti dívčinu, která je na vozíčku a která velice touží po dětech a potom být s nima v kontaktu 

a já jsem na to kývla a Evička E. jí právě přivedla." 

„Jaký jste měla z Petry první dojem? " „První dojem - já dám na první dojem pouze do 

určitý míry, já jsem spíš testovala první, co mě napadlo, kam až může, jak jí to omezuje a kam až 

to s dětma půjde a kam ne, já jsem se na to vlastně dívala s profesionální stránky. " 

Dál pokračuje o Petře: „Myslím si, že je Petra velká bojovnice, nepřipouští si k sobě, že je 

jiná. Ona si naopak myslí, že zvládne úplně všechno, má takovou iluzi, že všechno na světě taky 

může. Řekla bych, že to je lepší postoj, než že by se litovala a uzavřela se do sebe. 
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Je otevřená, ráda povídá, je komunikativní. Samozřejmě jsme naráželi na problém 

praktický, když nešel proud a nešel výtah, museli jsme jí vynést. Mezi dětmi byla hrozně ráda a 

moc ráda si povídala i s rodiči, když se začali scházet děti, tak ona byla moje výzvědná služba, 

zjistila o těch rodinách víc než já. Protože s nimi zapřadávala takový hovory i takový intimní, na 

které jsem se já ani neodvažovala zeptat - na to byla specialistka. " 

Vrací se k tomu, co pro Petru znamenalo toto zaměstnání: „Řekla bych, že byla pyšná na 

to, že má zaměstnání, že někam chodí pravidelně a že je tam zaměstnaná, to ji hrozně dodalo 

sebevědomí." 

O Petře dál ř íká: , Jinak se mi na Petře líbí i schopnost, že ona si dokáže vydupat to svoje. 

Ona se nebojí, aby si na ty úřady došla a aby dostala to, na co si myslí, že má právo nebo na co 

má právo, tak to ona si vydobude. To se mi líbí, že je samostatná a že to dokáže. " 

Ptala jsem se na reakce dětí a rodičů: „ Tak děti na to reagovaly velice spontánně, nepřišlo 

jim to zvláštní. Nejdřív okukovali vozíček, nejraději by se svezly, o to byl největší zájem, ale vůbec 

to nebraly jako, že by byla jiná. Nesnažily se od ní utéct. Je pravda, že na začátku byla mezi těma 

nejmenšíma, tak oni měli respekt z toho vozíku, měli pocit, že jim může ublížit ten vozík. Rozhodně 

to nebylo, že by jí zavrhly a že by se jí stranily, to vůbec ne. Navázaly s ní úplně bezproblémový 

kontakt a s rodičema bych řekla, že taky, že to nebyl problém a naopak. Na Petru děti čekaly a 

ptaly se, kde je, proč nepřijela a povídaly si, byly to opravdu takový kamarádi, já si myslím, že to 

zvládaly dobře. Nenarazila jsem na nějaký odpor nebo špatný postoj. " 

Když se ptám na Petřiny vlastnosti, dostává se mi odpovědi: „Petra je určitě veselá, 

otevřená, hodně komunikativní, má moc ráda lidi, děti má ráda. Jinak zajímá se o jiné lidi, někdy 

byla tedy i malinko sebestředná, někdy měla asi pocit, že jí okolí musí samozřejmě pomáhat. To 

byl vliv okolí a asi to souvisí s rolí toho okolí. 

Co by mě ještě napadlo, je optimista, snaží se to vybojovat, nepropadá malomyslnosti, 

snaží se všechno zařídit, aby to pak bylo, jak ona si to představuje. Veliká snaha o takový celý 

život, aby měla nějakého partnera, udržuje spoustu přátelství, je ochotná pomoci lidem, sousedce 

nějak hlídá holčičku, zase sousedka jí pomáhá s pejskem. Už nevím, co by mě tak napadlo 

k Petře, snaží se bejt ženská, takže sem tam i na tu módu, ona to má těžší, ale snažila se - účes a 

čelenka do vlasů, určitě se snažila být ženská parádivá. Pak už mě nic nenapadá. Taková Petra 

prostě byla. Ráda si popovídá u kafíčka, taková družná." 
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Ptala jsem se, jestli se nějak změnil názor Jany na Petru: „Myslím, že když jsem Petru 

potkala prvně, tak z mé strany to byly obavy, jak se s tím obě vyrovnáme, protože jsem netušila a 

vůbec nevěděla, kam může moje pomoc jít, abych jí nezasáhla do těch jejich kruhů, nakonec se 

ukázalo, že s Petrou není žádný problém, že tam ta komunikace může být velice otevřená, že není 

urážlivá, není taková, že by se jí něco dotklo, tam potom ta komunikace byla bezproblémová. " Při 

počátečních setkáních se u Jany objevoval obavy, protože nevěděla, jak s Petrou jednat. 

Jana dále říká, že spolu s Petrou navázaly dobrý kontakt. „Petru občas jezdím 

navštěvovat, ona o to velice stojí, ona se mi pochlubí domácností, vede rodinný život. " Jana k ní 

jezdí na návštěvu asi jednou za půl roku. Petra je prý hrdá na to, že má tolik přátel. 

„Dokážete odpovědět, kdo a kým pro vás Petra je? " 

„Petra je můj přítel, doufám, že jsme kamarádky a že se na mě obrátí, ...že jsme navázaly 

kladný kontakt a máme se rádi. " 

„Jak vnímáte její postižení? " 

„Mně přišlo automatický, že se tam pohybuje, že kdyby Mirka vstala a chodila, tak bych se 

začala divit, mně to přišlo tak automatický, že mě to nepřišlo zvláštní, divný. " 

„Jak vnímáte člověka s postižením? " 

„ Člověka to určitě donutí, aby se zamyslel, aby se zamyslel nad sebou i nad tím, jak on to 

má vlastně jednoduchý a lidi s postižením to mají složitější, určitě mám pocit solidarity a že 

musím pomáhat, protože to se může stát každému. Petra se na vozíku narodila, ale já znám 

spoustu lidí, kteří tak skončili po vrcholovém sportu, úrazu ve vodě, že si člověk uvědomí, jak 

křehký je a jak málo stačí, že se dostane na druhou stranu. To si myslím, že mě to donutí se 

zamyslet, tím spíš jsem brala Petru jako rovného a zároveň to nebrat jako handicap. " 

Petra se setkala s Janou nejdříve jako s kolegyní, nakonec se z nich staly kamarádky. Je 

otázka, jestli Jana bere vztah k Petře jako rovnocenné přátelství, nebo jako potřebu pomáhat jí, ale 

to - alespoň pro Petru - tak důležité není. 

Jana na Petře mnohé věci oceňuje - její přátelskost, komunikativnost, její ochotu pomáhat, 

její schopnost prát se se životem a bojovat o své věci. Zároveň ale vidí i její negativa - někdy bere 

jako samozřejmé, že ji všichni z okolí pomáhají. Jana také vnímá, že Petra nemusí mít úplně 

reálné představy o svých schopnostech. 

Podle výpovědi Jany se nikdy nesetkala s negativní reakcí na Petru, ani v práci ji nijak 

nevydělují, děti i rodiče ji bez problémů přijímají, s dětmi jsou kamarádi, rodiče jsou dokonce 

ochotní sdílet se s ní i o určité intimnosti. 
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V závěru své výpovědi Jana uvádí, že Petra je pro ni podnětem k zamyšlení se nad 

křehkostí a zranitelností člověka. 

Všichni se shodují na tom, jak Petra bere své postižení a život vůbec - přijímá ho takový, 

jaký je, i se všemi svými omezeními, na která se dobře adaptovala. Její okolí na ní oceňuje řadu 

kladných vlastností a přijímá ji jako kamarádku - přesto, že se původně jednalo třeba i o pracovní 

vztahy. Zároveň dokážou Petru ohodnotit i kriticky. Co se týká reakcí okolí na Petru, tak většina 

respondentů se setkala s převážně pozitivními reakcemi (byť nejen). 

Na jejím příběhu můžeme vidět konkrétní podobu životních situací, o kterých jsem psala 

v první části. Situace, kdy dítě kvůli svému postižení musí pobývat dlouhý čas samo v lázních, od 

útlého věku je také v internátním typu školy, kam za ním rodiče mohou jednou týdně. Dozvídáme 

se o Petřině osamostatňování, partnerském vztahu, vztahu s přáteli. O situaci, kdy se matka a s 

babičkou dozvěděly, že jejich dcera či vnučka má diagnózu DMO. O situacích, které byly 

náročné pro babičku, která vnučce věnovala veškerý volný čas, zároveň radostné, když zažívala 

chvíle, kdy se Petra naučila něco nového. 
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2.2 Jinakost jako homosexuální orientace 

2.2.1 Homosexualita z pohledu vnějšího 

Tato část práce se věnuje jinakosti sexuální, prezentované na případu homosexuality. 

Nejprve uvedu definici homosexuality, pak zmíním zastoupení osob s homosexuální orientací 

v populaci - pro přehled, kolika lidí se tato životní situace týká. Další kapitola je věnovaná pojmu 

„coming out". Myslím, že k tomuto tématu patří, abych se krátce zmínila o názorech na příčiny 

této sexuální orientace, dále se budu věnovala historickým souvislostem a zaměřím se na to, jak se 

vyvíjel pohled společnosti na homosexualitu. Uvedu také současný názor české společnosti na 

toto téma a nakonec se budu věnovat tomu, jak lidé s homosexuální orientací vnímají sami sebe. 

2.2.1.1 Definice 

Podle Brzká a Pondělíčkové - Mašlové byl výraz „homosexualita" poprvé použit v roce 

1869 Benkertem, který tím mínil lásku muže či ženy k osobě stejného pohlaví, a to nejen citový 

vztah, ale i schopnost reagovat sexuálně na osobu stejného pohlaví55: „Homosexualitou shodně 

s Benkertem rozumíme sexuální orientaci na osoby stejného pohlaví. Je to celoživotní, neměnný a 

nositelem nezapříčiněný a nezvolený, tedy také nezaviněný stav, jenž je charakterizován tím, že 

nositel tohoto stavu je pohlavně přitahován a vzrušován osobami stejného pohlaví... "56 

Dalo by se také říct, že homosexualita představuje: „komplex kombinace chování, 

přitažlivosti a sebeidentifikace. "57 

2.2.1.2 Zastoupení v populaci 

V různých výzkumech se údaje o zastoupení osob s homosexuální orientací v populaci 

liší, výskyt bývá udáván od 2 % do 10 %, nejčastěji se uvádí výsledky, podle kterých jsou 
58 

exkluzivně a celoživotně homosexuálně orientována 4 % populace. 

55 Brzek, Pondělíčková - Mašlová, 1992, s. 19 
56 Brzek, Pondělíčková - Mašlová, 1992, s. 19 
57 Rowe, J.: Sexual Orientation Purity. Uveřejněno 21.2.2006, staženo 20.4.2006. 
58 Brzek, Pondělíčková - Mašlová, 1992, s.24 
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Výzkumy provedené v České republice ukazují o něco nižší údaje. V rámci výzkumu 

provedeného P. Weissem a J. Zvěřinou, který se týkal obecně sexuálního chování u nás, 

odpovědělo 6,2 % mužů, že mělo nějakou homosexuální zkušenost (z toho 4% jednorázovou, 

2,2% opakovanou - to se týká roku 1998, v roce 1993 uvedlo 2,3% mužů jednorázovou 

homosexuální zkušenost a 1,1% opakovanou, celkem se jednalo tedy o 3,4 %). Co se týká žen, tak 

4,4 % žen uvedlo nějakou homosexuální zkušenost (z toho 3% jednorázovou, 1,4 % opakovanou 

- opět jsou to údaje z roku 1998, v roce 1993 uvedlo jednorázovou homosexuální zkušenost 2,1 % 

žen, opakovanou 0,5 % žen, celkem tedy 2,6% žen). Nárůst těchto zkušeností pravděpodobně 

odráží větší ochotu tyto zkušenosti přiznat. 

Na otázku po sexuální orientaci většina žen i mužů odpověděla, že jejich sexuální 

orientace je heterosexuální (97,5 % mužů a 96,6 % žen), 2,5 % mužů a 3,5 % žen uvedlo, že se 

cítí homosexuálně orientováni nebo si svou orientací nejsou jisti a výlučně homosexuální orientaci 

uvedl jen zlomek procenta žen i mužů.59 

Podle Whitama je zastoupení osob s homosexuální orientací v různých společenských 

podmínkách poměrně stabilní, neovlivněné sociálními normami či zákonodárstvím.60 

2.2.1.3 „Corning out" 

Pojem „coming out" se užívá pro označení procesu uvědomování si odlišné sexuální 

orientace. Nese s sebou zamyšlení nad celým svým životem, často i různé těžké duševní stavy, 

deprese, až sebevražedné pokusy.61 Nejčastěji začíná v období puberty, kdy si může mladý člověk 

uvědomovat své odlišné sexuální zaměření na základě svých sexuálních fantazií a citových 

prožitků. Není ale výjimkou, když k tomuto procesu dojde až později, krajním případem pak je, 

kdyžje to i několik let po uzavření manželství. 

„Coming out" jde rozdělit do několika fází, které se mohou různě prolínat (zpracováno 

podle Stehlíkové, Procházky, Hromady, 1995): 

a) precoming out - jedinec si uvědomuje svou odlišnost, ale nedovede ji přesně vyjádřit, často 

se projevuje už v dětství, může dojít k narušenému vztahu k rodičům, k izolaci mezi 

vrstevníky, mohou vzniknout poruchy sebehodnocení. 

59 Weiss, Zvěřina, 2001, s. 102 
60 Weiss, Zvěřina, 2001 , s .99 
61 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.42 
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b) vlastní coming out - člověk si uvědomí důvod své odlišnosti. Svou sexuální identitu může 

zprvu odmítat, ale po čase ji přizná sám sobě a poté i jinému člověku. Pokud zůstane ve fázi 

odmítání, může to vést k prohloubení pocitů méněcennosti. 

c) fáze explorace - v této fázi dochází k navazování prvních sexuálních vztahů a 

k experimentování. 

d) fáze partnerství - během této fáze se navazují první trvalejších sexuální a partnerské vztahy 

odpovídající celkovým citovým potřebám jedince. 

e) fáze integrace - v ideálním případě by mělo dojít k integraci osobnosti, dotvoření hodnot 

včetně začlenění sexuální orientace, partnerského a sexuálního života.62 

Tento proces je možné rozdělit zjednodušeně na „vnitřní coming out", kdy člověk prochází 

procesem poznávání sebe sama a přijímáním této své jinakosti, a na „vnější coming out", kdy se 

rozhodne mluvit o své homosexuální orientaci s druhými."63 

Tento proces je u každého ovlivněn jeho osobnostní strukturou, názorem rodiny a přátel na 

toto téma - i mezi nejbližšími se často setkávají s odsuzujícími názory vůči homosexuálům - i 

celkovým přístupem společnosti vůči lidem s homosexuální orientací. K pocitům nejistoty a 

zmätenosti přispívá, že osoby s homosexuální orientací nemají ve svém okolí žádný - hlavně 

kladný - vzor, se kterým by se mohli identifikovat - rodiče a okolí je většinou heterosexuální, se 

stejně sexuálně orientovanými lidmi se často setkávají až v pozdějším věku. 

Někdy se dají už v dětství rozpoznat stopy, které ukazují, že by mohla být nějakým způsobem 

narušena identifikace, že by něco mohlo být jinak, než se předpokládalo. Chlapec může mít 

nechuť ke „klukovským" hrám, hlavně k těm agresivnějším, může méně zlobit, víc se točit okolo 

matky, pomáhat jí. Může být narušen vztah mezi otcem a synem, protože syn nenaplňuje otcova 

očekávání. Dívky se zase mohou projevovat víc „klukovsky". Vůbec to ale neznamená, že takto 

se v dětství chovaly všechny osoby homosexuálně orientované, na druhou stranu, že kdo se takto 

choval v dětství, musí být nutně homosexuálně orientován. 

62 Stehlíková, Procházka, Hromada, 1995, s.17 
63 http://wikipedia.0rg/wiki/H0m0sexualitv#Academic study, staženo 15.6.06 
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2.2.1.4 Příčiny vzniku 

Teorie vzniku homosexuality jsou různé a neexistuje jediná, která by vše vysvětlovala. Od 

začátku období, kdy se homosexualita začala brát jako medicínský problém, bylo sledováno 

několik různých linií. Jednou z nich byla například genetická podmíněnost. V různých výzkumech 

se objevovaly poukazy na to, že častější je výskyt jedinců s homosexuální orientací 

v příbuzenstvu - to se ale v některých jiných nepotvrdilo. Byla věnovaná pozornost 

neuroendokrinním vlivům a také psychickým vlivům - např. při vyšetřování osob s homosexuální 

orientací se v anamnéze často objevila nějaká odchylnost u rodičů, rozvrácená rodina, apod. Muži 

mluví často nepříznivě o svých otcích - buď jako o příliš tvrdých, nebo naopak příliš 

submisivních, matky bývají často dominantní.64 

Výsledky různých výzkumů a šetření, které ukazují na různé zdroje homosexuality, by se 

daly shrnout například takto:,, Vše nasvědčuje tomu, že souhrou dědičných (genetických) činitelů 

s vlivy neuroendokrinními, jež se uplatnily během nitroděložního života nebo v prvních měsících 

po narození (např. odlišná reakce sexuálních center mezimozku na těsto ster on, odlišná hladina 

testosteronu, případně i vliv stresu, toxických látek apod. v období těhotenství), se vytvoří vrozená 

predispozice, která člověka činí vnímavějším k příslušným psychickým faktorům a sexuálním 

vlivům. "65 Sama predispozice pro vývoj homosexuality nestačí a podobně nestačí pouze vnější 

vliv. Jsou už opuštěny teorie, které byly založené na tom, že se homosexualitě může člověk naučit 

v pubertě nebo i později. 

2.2.1.5 Vývoj pohledu na homosexualitu 

Touto kapitolou se již přibližuji k jednomu z hlavních témat této práce: jak jsou lidé 

s homosexuální orientací vnímáni okolní společností. Nejprve se budu věnovat pohledu do 

historie. 

Pokud se týká prehistorického období, neexistují žádné dostatečné informace o 

homosexuálním chování, tyto nedostatky vědci nahrazují zkoumáním soudobých přírodních 

společností. V rámci různých antropologických výzkumů bylo zjištěno, že se objevují v různých 

společenstvích různé přístupy k homosexualitě. Objevuje se její zavrhování s různými formami 

sankcí (od zesměšnění až po trest smrti) až po plnou akceptaci - jako třeba součást náboženského 

života, různých rituálů, ale i běžného sexuálního života. Nejsou ale zmiňovány případy osob, 

které by se chovaly výhradně homosexuálně.66 

64 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.27 
65 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.29 
66 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.105 
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To samé by se dalo říci i o postoji ve starověkých kulturách. O vztazích mladších mužů se 

staršími jsou zprávy ze starověké Číny, Japonska, z islámské oblasti i z indoevropských kultur 

např. ze starověkého Řecka. Homosexuální kontakty byly také součástí různých náboženských 

rituálů. Starověké Řecko je pravděpodobně jedinou historicky doloženou společností, kde bylo 

homosexuální chování vnímáno jako rovnocenné s heterosexuálním chováním - „sexuální život 

Reků klasické doby se zřejmě podstatně lišil od sexuálního života dřívějších i pozdějších období, a 

dokonce i od sexuálního života jejich současníků v zemích téže oblasti. "67 Pro Řeky bylo důležité 

spojení sexuality a estetiky. Vytvořili neutrálně sexuální typ, který představoval lidský ideál krásy 

a který oslovoval muže i ženy. 

„Protože se přitažlivost neomezuje na jedno pohlaví, nemůže vést dělicí čára ani mezi 

heterosexuální a homosexuální náklonností...tento rozdíl...nemá v řecké koncepci smysl, neboť 

přitažlivost, jíž působí jeden člověk na druhého, nespočívá v odlišnosti sexuálních orgánů. 

Spočívá v tajuplných zákonech estetiky..."65 Pro Řeky byly obvyklé vztahy staršího muže 

s mladíky - stárnoucí muži se těšili z obdivu mladších a mladíkům se líbil zájem vážených mužů. 

Starověký Řím přebral s vyspělou řeckou kulturou i značnou toleranci vůči 

homosexualitě, ale nijak zvlášť se o ni nezajímal, platila za „řecký mrav". Pravého Římana byla 

však nehodná, protože pro Římany existovala jen dvě pohlaví: mužské a ženské. Dokonce se 

předpokládá, že císaři Vitellius a Elagabal byli zavražděni kvůli své homosexuální orientaci. K 

postupnému odmítání homosexuality došlo za éry císaře Konstantina, kdy se převládající tradicí 

stávalo křesťanství (vztahu křesťanství a homosexuality se budu věnovat ještě více). 

Židé byli k homosexuálním projevům netolerantní, homosexuální styk se trestal 

ukamenováním. V tóře a dalších knihách Písma se objevuje zamítání homosexuálního chování. 

V současné době existují v rámci židovství různé proudy s různými názory vůči homosexualitě, 

od roku 1970 vznikají v USA, Anglii a Izraeli organizovaná hnutí židovských homosexuálů. 

V Koránu není o homosexualitě jasná zmínka, odsouzení homosexuálního chování se 

objevuje však v prorockém spise Hadith. Homosexuální chování je islámským zákonem 

odsuzováno a homosexualita není brána jako důvod pro to, aby se muž neoženil. V posledním 

období byla nejhůře potírána např. v Íránu, kde v 80. letech docházelo k popravám homosexuálů. 

V současné době je homosexualita oficiálně spíše přehlížena, je rozšířena často mezi svobodnými 

heterosexuálními mladými muži, kteří mají zamezený přístup k ženám. 

67 Morus, 1992, s.30 
68 Morus, 1992, s.33 
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V průběhu dějin se v evropské kultuře střídal liberálnější pohled s přísnějším - například 

v období renesance se opět někteří významní muži začali hlásit k homosexuálním vztahům - např. 

Michelangelo. Společnost se postupně odpoutávala od církevních názorů a absorbovala a vracela 

se k názorům starověkým. Přísnější morálka začala převládat opět v 17. století, ke konci 18. 

století začala být homosexualita naopak společensky nápadnější. Objevily se snahy nedívat se na 

homosexualitu z hlediska kategorií morálky, ale z hlediska medicínského. Právník Carl Heinrich 

Ulrichs přišel v 60. letech 19. století s tzv. mezistupňovou teorií, v rámci které homosexualita 

představuje přechod mezi mužstvím a ženstvím - představuje „třetí pohlaví". Tuto teorii přednesl 

v roce 1867 na konferenci německých právníků a snažil se - bezvýsledně - prosadit beztrestnost 

homosexuálního chování.69 Na tuto teorii navázal lékař Magnus Hirschfeld, který založil první 

sexuologický ústav. Homosexualitu bral jako přítomnost rysů opačného pohlaví u jinak zdravých 

jedinců a tyto rysy považoval za vrozené. Vytvořil petici požadující beztrestnost homosexuality, 

kterou podepsalo okolo pěti tisíc význačných osobností, vyslyšena však opět nebyla.70 Když se 

homosexualitou začala zabývat věda a nebyla posuzována už jen z morálního hlediska, ale 

z medicínského, docházelo k zviditelňování homosexuálů a k jejich postupné emancipaci. Začaly 

se objevovat umělecké osobnosti, které se svou odlišnou sexuální orientací přestaly tajit. U 

některých z nich se projevila i v jejich tvorbě. 

Propadem v tomto procesu emancipace homosexuálů bylo období fašismu. V roce 1933 

byly v Německu uzavřeny některé podniky určené pro homosexuály, od roku 1934 začaly vznikat 

tzv. Rosa Listen (růžové seznamy). Za fašismu bylo odsouzeno okolo 50 000 homosexuálů a 10 

000 z nich skončilo v koncentračních táborech. Někteří z nich byli kastrováni a mučeni, byli 

využíváni pro lékařské experimenty. 

Po 2. světové válce začal proces dekriminalizace homosexuálního chování. 

Československo bylo jedním z prvních států, kde k tomuto došlo. Pro zajímavost uvedu několik 

jiných států a let, kdy v nich došlo k dekriminalizaci (jde jen o výběr, ne úplný výčet): r. 1961 -

Maďarsko, Československo, r. 1967 - Anglie a Wales, r. 1968 - Bulharsko, NDR, r. 1969 -

Kanada, NSR, r. 1971 - Finsko, Rakousko, r. 1993 - Ruská federace, Litva, Irsko, Kazachstán, r. 

1995 - Albánie, Kypr, Moldávie.71 

Jedním z dalších zlomových bodů bylo, když nová, desátá decenální revize Mezinárodní 

klasifikace nemocí (z roku 1992), podobně jako americký diagnostický manuál DSM-III (z roku 

1980), vyřadila egosyntonní homosexuální orientaci (tj. homosexualitu, která nečiní samotnému 

jedinci problémy a potíže v každodenním životě) ze seznamu nemocí. Zůstala v ní pouze 

egodystonická homosexualita (F 66.1). 

69 Brzek, Pondělíčkové - Mašlové, 1992, s.108 
70 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.109 
71 Janošové, 2000, s.50 
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Nyní bych se chtěla ve stručnosti zmínit o vývoji pohledu na homosexualitu u nás -

hlavně z perspektivy různých nařízení a zákonů. 

První významná zmínka o situaci v Čechách se objevuje vtzv. Karolinském trestním 

kodexu, který byl vydán v roce 1353, a kde se uvádí, že pohlavní styk mezi osobami stejného 

pohlaví by měl být potrestán smrtí. 

Ke zmírnění trestu za homosexuální chování došlo zákonem z roku 1787, který vydal 

Josef II. a kterým byl trest snížen na uvržení do vězení. Takový přístup k homosexualitě 

v trestním právu přetrval až do konce monarchie. Homosexualita byla tedy trestným činem, ale 

postihy nebyly důsledně uplatňovány. Například mezi válkami existovaly homosexuální 

restaurace - třeba v Praze kavárna hotelu Šroubek na Václavském náměstí, dnešní hotel Evropa. 

Objevil se rovněž pokus vydávat časopis „české sexuální menšiny". Ke zpřísnění došlo za 

okupace - jak je uvedeno už výše. Ale ani tato změna nepřerušila setkávání homosexuálů (např. 

ve zmíněné kavárně).72 

Po válce došlo už ke zmíněné dekriminalizaci - u nás v roce 1961. Rychlost tohoto 

procesu oproti jiným zemím byla způsobena vlivem našich odborníků, hlavně sexuologů 

(především Kurt Freund a Karel Nedoma). Ale nebylo dost odvahy k absolutnímu upuštění od 

trestního postihu, i nadále zůstal v platnosti § 244 trestního zákona, kterým „byl trestný styk 

s osobou téhož pohlaví, pokud jej uskutečnila osoba starší osmnácti let s osobou, která dosud 

osmnáctý rok věku nedovŕšila, dále když bylo zneužito závislosti druhé osoby, nebo poskytl-li či 

přijal-li někdo za homosexuální styk úplatu, a také tehdy, jestliže homosexuální styk budil veřejné 

pohoršení. "73 Tento kompromis se ale neosvědčil, docházelo i k jeho zneužívání. 

Změna zákona z roku 1961 ale neznamenala konec diskriminace osob s homosexuální 

orientací. Za bývalého režimu nebylo proti homosexuálům ostře vystupováno, zabraňovalo se ale 

vzniku organizací a sdružování homosexuálů, existovaly seznamy homosexuálních osob, které 

byly využívány Státní tajnou bezpečností, byla také omezená informovanost - zakázáno bylo 

otevřeně informovat o homosexualitě v běžných mediích téměř až do konce 80tých let, v 80. 

letech byly například také zakázány seznamovací inzeráty, kdy někdo hledal na seznámení osobu 

stejného pohlaví - pokud byl přestoupen tento zákaz, vystavoval se nebezpečí trestního stíháni 

šéfredaktor i jeho zástupce. Homosexuální chování se tak dostalo na nízkou sociální úroveň. 

Nízký společenský status mohl vést i ke značným psychickým problémům homosexuálních 

osob.74 

72 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.l 11 
73 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.l 12 
74 Janošová, 2000, s.48 
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Situace se začala měnit po listopadu 1989. K 1.7. 1990 byl zrušen § 244 novelou trestního 

zákona - tím byla zrovnoprávněna povolená věková hranice pro homosexuální i heterosexuální 

styky nad 15 let. Homosexuálové se začali opět zviditelňovat a sdružovat. Vznikla řada 

organizací, které zastupují zájmy této menšiny na veřejnosti. Zastřešující organizací je SOHO -

Sdružení organizací homosexuálních občanů. Začala se také vydávat periodika, např. od roku 

1992 časopis SOHO revue.75 

Pozvolna se začal měnit postoj celé společnosti vůči homosexuálům. Sociologický ústav 

uskutečnil v letech 1988 a 1993 opakovaný výzkum zaměřený na znalosti, postoje a chování 

populace ve vztahu k AIDS, který ukázal, že po roce 1989 homosexualitu hodnotilo negativně jen 

2% dotázaných - v roce 1988 to bylo 11%, kteří byli vůči homosexualitě vysoce netolerantní, tedy 

těch, kteří žádali její trestnost. Podíl těch, kteří ji považovali za škodlivou odchylku či deviaci 

klesl z 23% na 6%. Stále ji nejvíce lidí hodnotilo jako zdravotní poruchu či nemoc (téměř 

polovina). Tři pětiny dotázaných souhlasilo smyšlenkou legalizace registrovaného partnerství 

homosexuálních párů - to je více než dvojnásobek oproti roku 1988, téměř tři čtvrtiny občanů 

souhlasilo s existencí homosexuálních klubů, to je skoro třikrát víc než před pěti lety. Přes toto 

všechno ale nijak výrazně nestoupla ochota osob s homosexuální orientací vystoupit otevřeněji ve 

společnosti.76 

Úplnou novinkou těchto dnů je uzákonění registrovaného partnerství, které by mělo 

potvrdit jeho společenskou hodnotu a zajistit ochranu partnerů v sociálním i majetkoprávním 

smyslu. Legalizace tohoto typu soužití by měla představovat krok ke zrovnoprávnění 

homosexuálních párů, měla by vést ke zlepšení jejich přijetí, také by se mělo zlepšit jejich 

postavení v otázkách daňových a právních (dědictví, vzájemná vyživovací povinnost, společný 

majetek, společné užívání bytu), očekává se větší stabilita zaregistrovaných párů. Zvýšení jistoty 

by se mělo odrazit i na větší psychické vyrovnanosti těchto osob, mělo by mít vliv i na zdravotní 

stránku, protože se očekává snížení rizikového chování homosexuálních párů, které tohoto 

institutu využijí.77 

75 Janošová, 2000, s.49 
76 Stehlíková, Procházka, Hromada, 1995, s.16 
77 Janošová, 2000, s.61 
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Ráda bych ve své práci zmínila výzkum P. Janošové, který se úzce váže k tématu, o 

kterém píši. Cílem jejího výzkumu „bylo zjistit, jak a v čem se liší postoje vybraných skupin 

k otázkám homosexuality, jak a v čem se na jejich názoru podílejí následující faktory: výška 

dosaženého či studovaného vzdělání, pohlaví respondentů, faktor osobní víry (zda se dotazovaní 

identifikují jako věřící, nebo nevěřící), otázka příslušnosti či nepříslušnosti k něj aké (jakékoliv) 

církvi, věk respondentů a zařazení do příslušné věkové kategorie, zaměření studované školy 

respondentů nebo jejich profese. Z celkového počtu všech dotázaných jsem dále posuzovala 

rozdíly tří větších skupin členů konkrétních církví bez ohledu na hledisko jejich postojů k dané 

církvi a k víře. Jednalo se o skupiny příslušníků CASD (Církve adventistů sedmého dne), církve 

římskokatolické a CČE (Církve českobratrské evangelické). "7S 

Tohoto výzkumu se zúčastnilo 408 respondentů - z toho bych vybrala několik základních 

údajů: 155 mužů, 251 žen, 2 pohlaví neudali, 227 věřících, 173 nevěřících, 8 neudalo, 197 členů 

nějaké církve, 209 bez příslušnosti k církvi, 2 neudali, 209 vysokoškoláků, 188 středoškoláků, 8 

se vzděláním SOU, 3 neudali vzdělání, 93 bylo mladších 19 let, 234 20 - 24 let, 45 spadalo do 

kategorie 25 - 34 let, 34 bylo starších 34 let, 2 věk neudali, co se týká příslušnosti k církvi, 104 

respondentů se hlásilo k římskokatolické církvi, 28 k Církvi adventistů sedmého dne, 32 k Církvi 

československé evangelické, 18 se hlásilo k jiným církvím, 15 neuvedlo.79 

Ještě uvedu jednu citaci pro upřesnění témat, kterých se výzkum dotýkal: „Dotazník je 

tvořen souborem otázek, které jsou zaměřeny na zjišťování informovanosti respondentů o daném 

tématu a na postoje k problémům, které jsou v posledních letech nej častějšími náměty veřejných 

diskusí a úvah odborníků mnoha vědních oborů a poměrně širokých skupin naší současné 

populace (registrované partnerství, resp. partnerské soužití, adopce a sexuální život 

homosexuálů). "80 

Pro mou práci je důležité uvést několik relevantních údajů z výzkumu. Jedním z nich je 

například zjištění, jak málo se cítí být ve svém názoru na homosexualitu ovlivněni respondenti 

nějakou církví přesto, že se asi polovina respondentů k nějaké církvi hlásila (12%, nejvíce se citi 

být ovlivněno televizí, tiskem a školou - cca 40%). 

Přibližně polovina dotázaných vyjádřila souhlas s legalizací registrovaného partnerství. 

Více jak 60% dotázaných si myslí, že by lidé s homosexuální orientací měli žít v homosexuálním 

partnerství (vedle varianty: v pohlavní zdrženlivosti - 22,3%, snažit se o heterosexuální adaptaci -

7,6%, jak sami cítí - 7,8%, jiné - 5,8%). 

78 Janošová, 2000, s.95 
79 Janošová, 2000, s.96 
80 Janošová, 2000, s.97 
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Na otázku „Jaké byste zvolil(a) nejlepší žadatele o dítě, o které nemá zájem žádný 

manželský pár?" nejvíc lidí označilo osaměle žijící ženu (67,7%), pak následoval osaměle žijící 

muž (35,5%), dvě ženy žijící v trvalém homosexuálním svazku označilo 22,5% respondentů, další 

možností bylo žádný z uvedených žadatelů (20,1%) a pro dva muže žijící v trvalém 

homosexuálním svazku se vyslovilo 16,5%. Na otázku „Zkuste se zamyslet nad tím, co by Vám 

nejvíc vadilo, kdybyste byl(a) Vy v situaci homosexuálů?" uvedlo nejvíc lidí možnost „odsouzení 

společnosti" (53%), „nemožnost mít dítě uvedlo" 26% respondentů a „osamělý partnerský život" 

24,7%.81 

Velká část respondentů si tedy myslí, že by lidé s homosexuální orientací měli žít 

v homosexuálním partnerství, o něco méně respondentů je pro zavedení registrovaného 

partnerství, naopak jen málo respondentů je pro svěření dítěte těmto párům. A z výsledku je také 

patrné, že respondenti vnímají postavení osob s homosexuální orientací jako sociálně obtížné, 

když v nejvíce případech vybrali variantu, že by jim vadilo odsouzení společnosti, kdyby byli 

v situaci homosexuálů. 

Dále uvádím srovnání skupiny věřících a nevěřících. U obou skupin se objevila více méně 

shoda při odpovědi na otázku, jestli je zákon o registrovaném partnerství pro homosexuální páry 

důležitý - za důležitý ho téměř polovina respondentů z obou skupin považuje. Liší se ale v tom, 

jak by rozhodli v případě, že by měli možnost hlasovat: co se týká skupiny věřících, skoro stejný 

počet lidí by hlasoval pro ano jako pro ne (37% pro ano, 40% pro ne, 20% neví). Ve skupině 

nevěřících by pro ano hlasovalo téměř 3/4 respondentů. Velké rozdíly se objevily také v odpovědi 

na otázku, jak by měli lidé s homosexuální orientací žít: 37% věřících odpovědělo, že v pohlavní 

zdrženlivosti, 45% věřících bylo pro homosexuální partnerství. Co se týká skupiny nevěřících, tak 

83% bylo pro homosexuální partnerství.82 

Co se týká rozdílů mezi příslušníky jednotlivých církví, tak jako celkově tolerantnější 

vůči homosexuálnímu soužití byli členové Církve československé evangelické.83 

Co se týká názorů různých věkových skupin, objevuje se mezi nimi pochopitelný rozdíl. 

Vliv na názory střední a starší generace měl ten fakt, že se o homosexualitě v období komunismu 

v podstatě nemluvilo, lidé mladšího věku se o tuto problematiku zajímají více a jejich postoje 

ukazují na větší míru tolerance.84 

81 Janošové, 2000, s. 105- 109 
82 Janošové, 2000, s . 124 - 125 
83 Janošové, 2000, s.192 
84 Janošové, 2000, s.194 
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Dále uvedu, jakým způsobem se vyvíjela snaha homosexualitu léčit. K těmto snahám se 

dospělo ve chvíli, kdy už homosexualita nebyla brána jako zvrhlost, ale jako medicínský problém, 

jako porucha sexuálního zdraví. První metody léčby byly hormonální. Vycházelo se z představy, 

že mužská homosexualita je jakousi nedokonalou mužností, a proto se dá vyléčit například 

podáním mužského hormonu, případně nahrazením varlat varlaty heterosexuálního dárce. Ani 

jedno však nebylo úspěšným řešením. Dnes se již ví, že „ odlišnost nespočívá v chybění hormonu, 

ale v odlišnosti reakce sexuálních center mezimozku na hormon. "85 

Další metodou byla averzivní léčba, která vycházela z představy, že homosexualitě se lze 

naučit - a tudíž i odnaučit. Metoda spočívala v tom, že se homosexuální prožitky spojovaly 

s prožitky nepříjemnými. Při léčbě homosexuality se koncem 60. let a začátkem 70. let využívalo i 

LSD - mělo vyvolat stav, kdy by bylo možné odreagovat nepříjemné zážitky z dětství, tím by se 

odstranily špatné následky pro další život, v tomto případě homosexualita. K dalším metodám 

patřil neurochirurgický zákrok, či kastrace - ale od těchto metod se upustilo. 

Poslední možností je heterosexuální adaptace. Sexuální orientace je neměnná, ale 

vyhraněnost je individuální, proto je možné chování určitým způsobem usměrnit. Mnozí 

homosexuálně orientovaní lidé se naučí žít s osobou opačného pohlaví a vytvoří dobře fungující 

manželství. V tomto případě to ale nelze nazvat léčbou, protože „ i u takto heterosexuálně a 

manželsky adaptovaného člověka zůstane zachován sklon být vzrušován osobami stejného 

pohlaví. Jeho úspěch v adaptaci spočívá v tom, že se mu podaří pohlavní život založit na soužití 

s člověkem pro něj sice méně, ale ještě dostatečně sexuálně přitažlivým, tedy s osobou opačného 

pohlaví. "86" 

2.2.1.6 Homosexualita a křesťanství 

Tuto podkapitolu jsem zařadila zvlášť, protože tato témata jsou často diskutována 

veřejností (například jako kritika katolické církve za „nepřející" přístup k homosexuálům) a 

zároveň jsou velkým tématem pro věřící homosexuály. 

Pro homosexuálně orientovaného věřícího se může objevit rozpor mezi tím, jaké zásady 

hlásá křesťanství a tím, jaké pocity a potřeby má on sám. Názory na otázku homosexuality se i 

napříč církvemi liší. 

85 Brzek, Pondělíčková - Mašlová, 1992, s.60 
86 Brzek, Pondělíčková - Mašlová, 1992, s.63 
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U Janošové se objevuje toto rozdělení náboženských postojů k homosexualitě (resp. 

k homosexuálnímu chování): přístup zavrhující, trestající - jde o extrémní názor, který se 

objevuje u silně fundamentalistických skupin, dále přístup zavrhující, netrestající - do této 

kategorie by patřilo např. oficiální stanovisko katolické církve, přístup přijímající s omezením -

kdy je homosexualita brána jako neúplný, nedokonalý sexuální akt, a nakonec přístup plně 
v r 87 

přijímající - kde homosexualita představuje část Božího plánu stvořeni. 

U věřícího homosexuála mohou být dva odlišné přístupy - buď může žít homosexuálně a 

brát toto chování osobně za morálně přijatelné, nebo se může snažit homosexuálního chování 

vzdát - pak může následovat pokus o heterosexuální adaptaci, či pohlavní abstinence. 

Rozhodování mezi těmito variantami, případně selhání při variantě heterosexuální adaptace či 

abstinenci, může představovat velkou psychickou zátěž. 

Co se týká například oficiálního stanoviska římsko-katolické církve, tak ta zastávala vždy 

odmítavý postoj vůči homosexuálnímu chování - ne vůči homosexuálům: Nezanedbatelný počet 
mužů a žen má vrozené homosexuální sklony. Ti si nevolí svůj homosexuální stav, pro většinu 

z nich je to zkouška. Proto mají být přijímáni s úctou, soucitem ajemnocitem. Vůči nim je třeba se 
((88 • * 

vyhnout jakémukoliv náznaku nespravedlivé diskriminace...j sou povoláni k čistotě.. " Čistotou je 

myšlena pohlavní abstinence. 

Stanoviska představitelů protestantských církví se různí - ti, kteří navazují na puritánsko -

kalvínskou tradici, zastávají tvrdé odsuzující postoje, ti, kteří navazují spíše na tradici luterskou, 
r t 89 

zdůrazňující především bratrské přijetí každého člověka v lásce, akceptují i homosexuály. 

Existují i různá hnutí věřících homosexuálně orientovaných osob. Například mezinárodní 

hnutí „Exodus" vzniklo za účelem pomoci homosexuálům žít v pohlavní zdrženlivosti a náhradou 

jim nabízí intenzivní náboženský život a společenství. Vznikla i hnutí homosexuálních křesťanů, 

která vnímají trvalý homosexuální vztah jako rovnocenný k heterosexuálnímu manželství - např. 

Open Church Group. V Praze se od roku 1992 setkávají věřící homosexuálové na faře církve 

českobratrské evangelické, kteří také od roku 1993 vydávají časopis LOGOS.9 

90 

2.2.1.7 Jak vnímají osoby s homosexuální orientací sami sebe 

V této kapitole bych ráda uvedla výsledky výzkumu, který měl zhodnotit znalosti, postoje 

a chování osob s homosexuální a bisexuálni orientací ve vztahu ke společenským podmínkám, 

riziku HIV a AIDS. 

87 Janošová, 2000, s.81 
88 Katechismus, 1995, s.574 
89 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.108 
90 Janošová, 2000, s.91 
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Šlo o baterii tří dotazníků, které byly uveřejněny v časopise SOHO revue v roce 1993. 

Cílem mělo být zlepšení systému prevence HIV/AIDS v gay komunitě. Dotazníky byly rozděleny 

do třech okruhů - dotazník I. se zabýval znalostmi a představami, které se týkají HIV/AIDS, 

dotazník II. byl zaměřený na zhodnocení postojů respondentů ke společenským podmínkám, 

sexualitě a riziku HIV/AIDS, dotazník III. se týkal sexuálního chování homosexuálních mužů. Na 

všechny 3 okruhy odpovědělo 787 čtenářů.91 

Pro mou práci jsou zajímavé výsledky, které vzešly z II. dotazníku, a z toho je důležitá 

kapitola, která se věnuje postojům osob s homosexuální orientací k vlastní sexuální orientaci. Z 

výsledků šetření vyplývá, že převážná většina respondentů má realistický a vcelku pozitivní vztah 

k vlastní erotické orientaci - pouze necelá 2% ji považují za chorobný stav, téměř 100% ji 

považuje za zákonitý jev každé společnosti. Co se týká toho, jak respondenti vnímají reakce a 

postoje okolí a společnosti na homosexualitu, je situace zcela odlišná - 3/4 respondentů se 

domnívá, že homosexuálové jsou v naší společnosti diskriminováni, přes 60% si myslí, že pro 

gaye a lesbičky je lepší, pokud o jejich sexuální orientaci nikdo z jejich okolí netuší (tento názor 

vzrůstá s přibývajícím věkem, není ovlivněn ani úrovní dosaženého vzdělání, ani velikostí obce). 

Zároveň si skoro 90% respondentů myslí, že gayové a lesbičky mají v životě více problémů a 

potíží než ostatní lidé. Zajímavá je také reakce na tvrzení, že křesťanská víra je neslučitelná s 
r 92 

homosexuálním chováním - s tímto výrokem souhlasí 23%, nesouhlasí 44% a neví 33%. 

Zařadím ještě jeden citát, který se objevuje v již výše zmíněné práci P. Janošové. „Jana, 

25 let: „Já se cítím omezená svou orientací, to však nesouvisí s předsudky společnosti, ale třeba 

s těmi lety, kdy jsem byla s tou mou přítelkyní, protože ona ji se mnou nesdílí. Kdybych byla např. 

kluk, měla bych určitě větší šanci být s ní i jinak. Takto je to strašný nepoměr. Vadí mi úzký okruh, 

v němž si můžu najít partnerku. Myslím si, že jsou všichni z nás nějak poznamenaní tím, že 

vyrůstali s vědomím nějaké své odlišnosti a že nejsou tak vyrovnaní jako ostatní lidé. Tím je dano 

mnohem větší riziko partnerských problémů. To, že jsou jiní, je jen jedna z možností jejich 

existence, ale vůbec ne nějaká horší. Homosexualitu vnímám jako variaci, ale s tím, že ve svých 

sociálních důsledcích je omezující. "93 

Tento citát mi připadá výstižný, obsahuje shrnující pohled na situaci osob s homosexuálni 

orientací - vzhledem k tomu, že je stále malá ochota přiznat svou odlišnou sexuální orientaci 

otevřeněji, je výběr partnera stejného pohlaví omezen. Kvůli problémům, kterým při svém zraní, 

přijímání sama sebe a odhalení své sexuální orientace musí čelit, je mezi homosexuály vetsi 

91 Stehlíková, Procházka, Hromada, 1995, s.24 
92 Stehlíková, Procházka, Hromada, 1995, s.69 
93 Janošová, 2000, s.206 
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procento těch, kteří se potýkají s psychickými problémy - depresemi, neuroticismem, často také 

mohou mít problém s vytvářením trvalých vztahů.94 

Tuto kapitolu bych ještě chtěla doplnit stručnou odpovědí na otázku, jaké jsou varianty 

života člověka s homosexuální orientací a komentářem odborníků k těmto variantám. 

Varianta homosexuálního partnerství 

Struktura sociálních vztahů homosexuálních partnerů může být odlišná v tom, že se 

nemusí setkat s podporou širší rodiny, tím jim může chybět zázemí rodiny. Zároveň se v jejich 

vztahu většinou nevyskytují děti, což předznamenává také odlišnou dynamiku vztahu (ale stejným 

způsobem mohou žít bezdětní manželé). Podle Pondělíčkové jsou homosexuální páry naopak 

spokojenější v intimním životě, vyskytuje se u nich i méně sexuálních poruch.95 

Varianta manželství 

Manželství může osoba s homosexuální orientací uzavřít z různých důvodů - pro někoho 

je to jediná cesta, pokud nechce a nemůže přijmout život v homosexuálním partnerství, či 

v pohlavní zdrženlivosti, snaha dostát morálním normám, touha po dětech, dalším důvodem může 

být, že si tento člověk nemusí být plně vědom své homosexuální orientace, nemusí si ji chtít také 

sám před sebou přiznat, nebo očekává, že se heterosexuálním vztahem „vyléčí", pro někoho to 

může být zakrývací manévr před okolím. 

Pokud má mít manželství naději na úspěch, musí být pro něj velká motivace, mělo by být 

uzavřeno s osobou, se kterou si daný člověk rozumí, dále: „...homosexuální muž musí být 
v přítomnosti ženy schopen erekce, homosexuální žena musí být schopna prožívat soulož kladně, 

adaptující se homosexuál musí prokázat schopnost zdržet se trvale pohlavních styků s osobami 

tejného pohlaví. Je nutné, aby neudržoval ani společenské styky s homosexuály.... Lepší vyhlídky 
na úspěšnou heterosexuální a manželskou adaptaci mívají lidé mladší, ti, kteří mají méně 

homosexuálních zkušeností, ... "96 Větší šanci na kvalitní heterosexuální vztah mají lidé, kteří 
nejsou orientováni krajně, výlučně homosexuálně. 

94 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.39 
95 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s. 75 
96 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s. 64 
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Existuje řada manželství lidí s homosexuální orientací s heterosexuálním partnerem, která 

oběma manželům přináší řadu hodnot a je pro manžele uspokojivou variantou. Pokud dojde 

k selhání takovéhoto manželství, bývá nejčastější příčinou ztráta zájmu homosexuálního partnera 

o sexuální život s heterosexuálním partnerem, dále nevěra homosexuálního partnera - to ale 
97 

neznamená, že problémy musí být vždy ze strany homosexuálně orientovaného partnera. 

Varianta života v celibátu 

Touto variantou se asi nejvíce zaobírají věřící lidé s homosexuální orientací. Pokud je pro 

ně manželství nepřijatelnou variantou, projdou často vnitřním bojem, zda vyhoví církevním 

nařízením a budou žít osamoceně v pohlavní zdrženlivosti, nebo budou následovat svou 

přirozenost. Každá z těchto variant s sebou nese řadu úskalí minimálně v oblasti psychické. 

2.2.1.8 Závěr 

Tato část měla představovat uvedení do problematiky osob s homosexuální orientací. 

Zaměřila jsem se, sledovala jsem, jak byla vnímána tato jinakost v průběhu dějin a jak je vnímána 

v současnosti - hlavně českou společností. Z výzkumů, které jsem zmínila, vyplývá mimo jiné 

poměrně optimistické zjištění, že naše společnost se vůči této jinakosti stává pozvolna 

tolerantnější. 

Chtěla jsem také nastínit, s čím se potýkal, potýká a může potýkat člověk s homosexuální 

orientací, jaká témata může řešit. S jakými obtížemi se může setkávat - v procesu hledání a 

přijímání sebe sama, kdy svou situaci musí řešit často sám bez podpory okolí, bez podpory 

někoho, kdo by byl „stejný", řešil stejné problémy. Při hledání toho, jak svůj život uspořádat při 

vědomí své sexuální orientace a v souladu s ní a s dalšími svými potřebami a názory na život a 

také v konfrontaci s nároky a názory okolí. 
Jak se všechna tato témata - téma dozrávání, vnímání své odlišnosti, rozpor víry a 

homosexuální orientace a jeho řešení, přijímání okolím - odráží v konkrétním lidském příběhu, 

uvedu v druhé části této práce. 

97 Brzek, Pondělíčkové - Mašlová, 1992, s.57 
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2-2.2 Homosexualita z pohledu vnitřního 

V této části se budu zabývat příběhem člověka, který v průběhu života došel ke zjištění, že 

je homosexuálně orientován. Budu se zabývat a citovat výpovědi, na základě kterých bude možné 

si vytvořit obraz, co tomuto zjištění předcházelo a co následovalo. Tato mozaika bude doplněna 

také výpovědí matky Jirky, jehož příběh bude popisován, a výpovědí jeho kamaráda. 

2-2.2.1 Jirka 

Jirkovi j e 25 let. V současné době je zapsán jako student jedné z teologických fakult. 

Bydlí nedaleko Prahy v podnájmu, pracuje v Praze jako asistent u lidí s tělesným a 

kombinovaným postižením. Ve svých 16 letech došel k závěru, že je homosexuálně orientován. 

Nepovažuje se za „typického" homosexuála, kteří se sdružují v gay komunitách, setkávají se 

v klubech, bojují za svá práva, je o nich slyšet. 

Svoje narození a rodinnou situaci shrnuje: „Tak, jsem nechtěné dítě narozené na Velký 

pátek, naši se vzali až poté, dětství nebylo příliš šťastné, rozkol mezi rodiči byl veliký, jejich 

povahové rysy se nesnášely, skončilo to bohužel až po 20 letech rozvodem a teď to vypadá, že se 

k sobě zase chtějí vrátit. " 

Jirka se narodil v Humpolci. Jirkova matka krátce po seznámení s Jirkovým budoucím 

otcem otěhotněla: „ Chodili spolu asi týden a mámě bylo tehdy 20 nebo 19 let a táta měl 25 let a 

studoval vysokou školu, jeho rodina tomu vztahu nepřála, aby si vzal nějakou venkovanku, že 

nemá žádný majetek, takže to velice rychle zašlo... Pak, když se to zjistilo, že je máma těhotná, tak 

jí i její vlastní rodina přemlouvala na potrat. Dokonce otcova katolicky uvažující rodina jí 

Přemlouvala na potrat, chtěla ho zaplatit. " 

V tomto období Jirka vidí také jednu z příčin své sexuální orientace - myslí si, že na to 

měla vliv složitá situace matky v době těhotenství, přesněji řečeno stavy, které v ní tato situace 

vzbuzovala: „...má na tom podíl traumatizovaná matka... že ti to funguje jinačí...Já to mám 

Prostě tak, že máma byla ve velkým průseru, čekala jí éra svobodný matky ..." 

Jirkovi rodiče se nakonec vzali: „On si jí potom táta vzal, byl to sňatek z rozumu, máma 

nevěděla ani, koho si bere, on to taky nevěděl." Podle Jirkových slov manželství jeho rodičů 

nefungovalo, měli prý dohodu, že až děti vyrostou, vztah ukončí. Otec pro něj byl cizím 

elementem: „ ...já jsem tátu začal brát pozitivně ve svém životě ve 20 letech, on byl vlastně cizí, do 

mého života vstoupil až tak od mého 14 roku, protože on byl na vojenský vysoký škole na 

Slovensku. " Jirka zmiňuje, že jeho matka vyrůstala u prarodičů, její matka se j í zřekla, její otec 
byl alkoholik. 
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S matkou bydleli u rodičů otce na Zbraslavi, v roce 1993 se přestěhovali do Prahy -

Michle, do otcova služebního bytu. Později Jirka od rodiny odešel a od té doby bydlí po různých 

Podnájmech. 

Do budoucna plánuje v Praze získat výnosnější povolání, pak se z Prahy případně 

odstěhovat, jedna z možností je odejít k jeho současnému příteli do Chomutova. Za prací by pak 

dojížděl. Chtěl by dělat průvodce, má i průvodcovské zkoušky - myslí si, že touto prací si vydělá 

dostatečně. O svých plánech pokračuje dál: „Já si svůj život chci uspořádat nějak pohodově. " 

Vracíme se ke školní „kariéře". Na mateřskou školu dobré vzpomínky nemá: ,JVo to byl 

komunismus, tak to bylo hrozný. Já jsem šel do školy o rok pozdě, a tak jsem tam musel být 4 roky. 

Já si pamatuju, jak mě máma nechala za dveřmi a odešla a já jsem strašně plakal a volal jsem 

telefonem, ať mi zavolají maminku, jenomže ten telefon byl jenom domácí... To jsem nepil čaj 

s mlíkem a měl jsem takový neurotický poruchy, protože jsem věděl, že nějaké neznámé úterý 
v měsíci bude čaj s mlíkem, který jsem já nepil. " 

„Na základní škole jsem byl první dva roky na Zbraslavi, potom jazykovka na Smíchově, 

pak byla taková epizoda v roce 92, že jsme čtvrt roku bydleli u Jáchymova, kde jsem chodil do 

školy. Potom jsem chodil do Michle na základní školu, a potom hned na gymnázium. Takže ty 

školy se strašně střídaly ...Já jsem kvůli svým koníčkům odložil vejšku, byl jsem rok na španělštině 

na kurzu, pak jsem byl rok na fakultě teologický, 3 roky jsem ztratil tím, že jsem byl na venkově u 

Prahy, pak jsem dál nějaký školy nestudoval, je to o sociálních výhodách, je to o tom nechat se 

zapsat, nechodit tam rok, nechat se vyhodit a jít někam jinam. Jakoby jsem si říkal, nechci nějak 

ten život brát příliš vážně, odpovědně, ..." 

Když se vracím znovu ke škole a ke vztahům na škole, dostáváme se tím už i k jeho 

'Jinakosti"; „Myslím, že ta jinakost je tady přítomna od začátku, všechno to bylo úplně jinak. " 

Vypráví o tom, že byl chytré dítě, individualita, zapojit se do kolektivu byl problém, protože do 

třídy většinou přišel, když už byl kolektiv vytvořený. Pokračuje historkou z první třídy: „Bylo 

tady vždycky něco - třeba v první třídě jsem miloval předsedu třídy ...Já jsem mu nosil svačiny, byl 
t0 trošku problém, vnímavým učitelkám by se dovtípilo, nebo i matka by se měla dovtípit, 

"edovtípily se, ale byly poznámky, bylo to trestáno - že jsem Markovi věnoval tolik pozornosti o 

Přestávkách, že si na to několikrát stěžoval a z toho byly neustále poznámky. Takové nepochopení 

-Já jsem ho prostě miloval, že jo... Tehdy mi to přišlo úplně přirozený, člověk na to nemá vliv, 
není tlačený do nějakého schématu, takže já jsem si vůbec neuvědomoval, že je něco špatně. " 
Jirl<a měl také problémy v chlapeckých kolektivech: „...jsou to vnitřní záležitosti a skončilo to 

nakonec tak, že jsem podvodem, diagnosou dostal osvobození z tělesné výchovy, ale má situace se 

v chlapeckém kolektivu ještě zhoršila. " 
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Jirka mluví o tom, jak se vnímal: „Byl jsem prostě jinej, věděl jsem, že jsem jinej. A trvá 

dlouho, než se to pojmenuje. " 

Popisuje, jak vnímá svou orientaci, upřesňuje, co to pro něj znamená a popisuje, jak se dál 

vyvíjel pocit této Jinakosti": ,Já jsem hrdý, jsem rád za tu orientaci. Orientace - to není slovo 

moc přesný, náboj je hlavně emoční než sexuální. V té první třídě to vlastně bylo jednoznačný, to 

bylo emoční, já jsem se prostě zamiloval a takhle to vlastně pořád bylo. Až v 11, ve 12 letech jsem 

byl puberťák, začal jsem chápat tu sexuální stránku. Ale je zvláštní, jak to dlouho trvá. V11, ve 12 

letech jsem zjistil, že jestli jsem měl nějaký představy, tak to byli vždy jedině mužský. To napětí 

trvalo dejme tomu 4 roky, než jsem si to přiznal a trvá to potom strašně dlouho, než se to přijme. 

... Byl to strašák i pro mne, já jsem nechtěl být outsider, pozitivní role nebyly, byl problém se 

v tom orientovat, že tobě nikdo nerozumí a nikdo nepomůže. Byly 90-tý léta, tak to bylo lepší, ale 

společnost není nastavená, aby sis to uvědomil, dejme tomu, že po těch 10 letech je velká změna, 

že to bude jednodušší, ale tehdy to bylo těžký, ono to bude vždycky těžký, ta společnost ještě není 

tak připravená, tahle ta varianta se tady neobjevuje, nehodí se, neobjeví se ani v literatuře, 

nemluví se o tom v rodinách.... 

Jirka si uvědomil a pojmenoval svou Jinakost" v 16 letech: „ Trvalo to strašně dlouho, já 

jsem strašně dlouho trpěl, vším možným. Já si to utrpení moc nepamatuju... Těžký bylo smířit se 

s myšlenkou, že jsem jiný, jak svůj život uspořádat, jak to veme okolí... To je jako kdyby ženská 

napochodovala do pánských sprch a tvářila se, že nic. " 

Dostáváme se k tomu, jak Jirkovu Jinakost" přijímalo okolí, konkrétně matka. Sdělení 

matce bylo dalším obtížným krokem na jeho cestě: „Pak bylo to přiznání v rodině, matka ta to 

špatně vzala Když jsem si to potom nějak uvědomil jako základní věc, tak jsem to mámě na 

chalupě jeden krásný den řekl a ono jí to vzalo, nejprve to popírání jako legrace - vlastně to vzala 

až za deset let. Prostě strašně dlouho jí to trvalo, strašně dlouho. 

„Jak se to u ní projevovalo, byla naštvaná nebo jak?" „Přesně tak, ona si taky musela 

projít vším, ale pak se to obrátilo proti mně, takže byly nějaký výstupy, že jsem prostě teplej ... To 

bolí... Ten vztah k matce se proměňuje a názory také, tak to fungovalo dlouho a až teď je to 

vlastně v pohodě." 

Otec vzal zprávu překvapivě dobře. Naopak Jirkův bratr se s tím dodnes - podle Jirkovy 

výpovědi - nevyrovnal: „Bratr usvědčoval z homosexuality každého. Můj bratr je úplně jiný než 

já. On byl taky vždycky na kraji třídy, byl nejhloupější. Mezi mnou a jím je strašně velký rozdíl. 

On má jiný pohled na svět a já taky. On byl v partičce, byl rváč, a vlastně bylo dobrý, že bratr 

odpovídal tomu, co chtěl otec. Bratr osočoval vlastně každého, že je homosexuál, tenkrát to na 

tom sídlišti letělo...s ním je to problematický on je míň sociálně inteligentní, pro něj je to problém, 

on si s tím neví rady. On byl kdysi mladý skinhead, měl rasový předsudky a tam to prostě 
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nezapadalo, mít tohle doma, to bylo pro něj utrpení. ...nepotkávalijsme se v ničem. " 

V období, kdy si uvědomoval svou Jinakost" (kdy procházel tzv. coming - outem), neměl 

nikoho, s kým by si o tom mohl povídat: „Moje vazby na kolektiv byly minimální, takže jsem 

neměl s kým, já jsem byl vždycky mimo." Kvůli svým problémům docházel k několika 

psychiatrům a psychoterapeutům: „Těch psychoterapeutů bylo několik a ne všichni byli dobrý. 

Můj první psychiatr mi řekl, že je to problém dospívání a dal mi nějaké prášky, antidepresiva. " 

Když Jirka dospěl k závěru, že má homosexuální orientaci, začal o tom postupně otevřeně 

s ostatními mluvit - v současné době mu připadá, že o tom mluvil tenkrát až moc: „ ...já jsem byl 

úplně nevy dejchatelnej... ". V té době byl na gymnáziu: „ Ve třídě to věděli, celé gymnásium to 

vědělo, všichni to věděli... Měl jsem strašný štěstí, že to bylo dobré gymnasium, bylo teda trošku 

rudé, ale to prostředí gymnasia bylo dobré, že tam nenarazíš na idiota mezi profesorama a i mezi 

spolužákama, byla to svoboda.1,1, 

„Nebyly žádný negativní reakce?" „Byla to pro ně věc nová určitě, nikdo mě nevyhazoval, 

vždy to bylo pochopený a pozitivně přijatý. Já měl taky intelektuálsky období, prostě jsem věděl, 

že mám být na sebe vlastně hrdej. " 

Dostáváme se také k jeho vztahu k církvím. Jirka pochází z rodiny, ve které se část hlásí 

k českobratrské evangelické církvi a část k římsko-katolické církvi, měl tedy přístup a 

povědomost o obou. 

V období, kdy procházel procesem uvědomování si své Jinakosti", s žádnou z církví 

v kontaktu nebyl, vrátil se zase až v období, kdy si byl jist sám sebou: „Já jsem se do církve vrátil 

až s tou věcí, sekundárně jsem narážel na obrovský problémy, ale bylo tady něco, co jsem si už 

nikdy nenechal vzít... Já jsem věděl, že v té katolické bych měl problém, tak jsem to vyřešil tak, že 

jsem vstoupil do evangelické církve. Myslel jsem si, že si ten problém usnadňuji a stejně jsem 

nebyl tomu pohledu ušetřen, toho problému, který mají v církvi homosexuálové. V18 letech jsem 

bouřlivě konvertoval. Rodina nefungovala, tak chápu, proč jsem měl tu potřebu někam zapadnout 

a cejtit víru ...a Krista. Byl jsem člověk, který byl dost vidět ve sborech a farnostech, byl jsem 

aktivní. Já mám za sebou rok a půl aktivního života v českobratrském sboru, následně jsem odešel 

zpátky ke katolíkům, tak jsem prožil rok v katolické farnosti a co se dělo v obou případech, bylo 

nápadně shodné, to byly věci, které se opakovaly. Z toho jsem se poučil a vzal jsem si z toho 

svoje. Tak to bylo hledání... je to strašně komplikované. Studoval jsem teologii a myslel jsem si, 

že budu evangelický farář...Pak přišlo naprostý vystřízlivění z evangelický církve a návrat 

ke katolíkům. Tam jsem se v těch 21 letech dostal do fáze, kdy jsem částečně možná popíral tuhletu 

stránku. Já jsem myslel, že budu farář katolický, to znamená, že tuhle stránku si nemůžeš rozvíjet. 
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Vedlo to k negaci, nepřijetí, skončilo to známostí a naprostou revoltou vůči církvi. Dejme tomu, že 

jsem si přidělal nějaký problémy, a pak jsem se z nich vysvobodil, ale bylo to znova strašně 

bouřlivý a strašně vyčerpávající. Vyřešil jsem si to - po stránce duchovní jsem katolík, druhá 

stránka je věc života ve společenstvích... Prostě to přišlo až teď, že mám evangelíka, který má taky 

svůj příběh, taky svůj přístup k víře, dali jsme se dohromady na jedné evangelické akci, což je 

prostě fajn, že to nebyla žádná známost přes inzerát, ta známost ze začátku vznikla hrozně 

přirozenou cestou, on je prostě super. Zdeněk to oznámil sboru, nesetkali jsme se s negativním 

přijetím, takže já můžu v tom sboru fungovat, nemusíme si na nic hrát. " 

Dále se Jirky ptám, čeho si druzí podle něj na něm cení: je to prý otevřenost a 

komunikativnost. Pokračuje tím, jak je pro něj rozdílné komunikovat se ženami a muži. A jak ho 

přijímá okolí, hlavně muži: „ S ženskejma je společný téma chlapi...s chlapama je problém, dokud 

nevědí, že já jsem teplej, což je základní záležitost. Pak to buď přijmou, nebo komunikace 

skončila. Já s tímhle jdu otevřeně, tak se to dozví velice záhy, takže je docela těžký vybudovat si 

s někým hezký vztah - který potom skončí, když se to ten člověk doví. To nechci zažívat, není to 

dobrý. " „A zažíváš to?" „Párkrát jsem to zažil, že ten kluk, nebo chlap ten problém nevěděl, pak 

ten člověk zmizel, nebylo to příjemné pro mě... mě to zraní. Já nemám žádný nej lepší kamarády, 

mám hodně lidí a pár lidí, co mi je hodně blízkých. Mám více želízek v ohni, tak si můžu dovolit 

být tím pádem upřímnej. " 

„Záleží ti na mínění druhých?" „Na některých lidí mně záleží -jako je moje rodina. " „Jak 

by si chtěl jak by tě viděli ostatní?" Já bych chtěl, aby mě viděli, tak jak sem, protože já jsem 

hodně let musel předstírat a prostě žít úplně jinak, falešný život, když si vzpomenu, jak byla ta 

propast mezi skutečností..." 
„Co by si změnil na sobě nebo na svém životě?" „To, co bylo, tak to bych velmi rád, ale 

to nejde, to je blbost, já žij u přítomností, přítomností pro budoucnost. " 

V Jirkově příběhu nacházíme to, o čem jsem psala v první části teoreticky - v konkrétním 

příběhu se dozvídáme, jak je obtížné uvědomit si a pojmenovat svou jinakost, o tzv. procesu 

coming - outu, o tom, jak se s tím vyrovnává rodina, jak to přijímá okolí, jak je těžké pro člověka 

s homosexuální orientací, který je věřící, najít své místo a svou cestu. 

Podle Jirkovy výpovědi jakýsi pocit jinakosti, jakési vydělení z kolektivu zažíval vždy. 

V období 12 - 16 let procházel obtížným procesem výraznějšího uvědomování si jinakosti, která 

se týkala sexuální orientace, v 16 letech si svou jinakost pojmenoval. Toto období pro něj bylo 

velmi složité, podle jeho výpovědi řešil současně i další problémy (rodinné apod.), v jednu chvíli 

uvažoval dokonce i o ukončení života. Jeho vnitřní stav se zlepšil po pojmenování problému a po 

postupném přijetí odlišné sexuální orientace. 
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V současné době - to znamená téměř deset let potom, co si Jirka svou jinakost pojmenoval 

a uvědomil, je s ní ztotožněn, přijal ji do svého života a jakou svou součást. Otevřeně o ní mluví, 

má přítele, svou orientaci sladil i se svým duchovním životem (kdy jeho názory jsou neštandartní 

- a z přísně katolického pohledu nepřijatelné). Jirka si vybral po duchovní stránce to, co je mu 

blízké, vyskytuje se v obou církvích, aktivně žije však v českobratrské evangelické, kde je aktivní 

i jeho přítel a kde jsou přijímáni. 

2.2.2.2 Jirkova matka 

S Jirkovou matkou jsem se setkala jednou, poskytla mi několikahodinový rozhovor. 

Jirkova matka žije toho času sama na vesnici nedaleko města Humpolce. 

Od Jirkovy matka jsem se nejdříve dozvěděla, co se dělo okolo Jirkova narození a jaký 

měla vztah k jeho otci, zároveň i popisuje, jaký vztah k ní měli na počátku rodiče Jirkova otce: 

„Jirka byl počat zcela náhodně, byl v tom i alkohol, jeho otce jsem si nevzala, celé těhotenství 

jsem prožívala sama, chtěla jsem ho vlastně jen já, byla jsem holka bez rodinného zázemí, bez 

mámy, bez táty. Když jsem ho porodila, byla jsem nejšťastnější maminka na světě. Na jeho otce 

jsem si ani nevzpomněla, nic jsem po něm nechtěla. Měla na tom i velký díl matka pana Císaře, 

která mě hnedka zpočátku osočila, že jsem si jejího jedináčka vybrala za otce, že jsou z Prahy a 

bohatý." 

Pokračuje líčením následujících let, kdy se vdala za Jirkova otce, okamžitě po svatbě se 

přestěhovala do zcela nového prostředí k jeho rodičům, kdy s tchýní podle vyprávění neměla 

dobrý vztah. Její manžel se několik let po svatbě téměř nevyskytoval doma: „Když byly Jiříčkovi 

asi tři měsíce, objevil se pan Císař, že mu dá jméno, že chce všechno napravit a tak podobně. Vím 

dneska, že jsem byla mladá a hloupá, neměla jsem na to přistoupit, ale bohužel jsem přistoupila. 

Byla to chyba. Pan Císař to možná myslel dobře, ale jeho matka nám nedala vůbec šanci, měl 

možná rád, ale neuměl milovat, jeho rodiče žili taky bez lásky. O všem rozhodovala jeho matka. 

Mockrát jsem chtěla utýct. Jako novomanželka jsem se hned po přestěhování do Prahy k nim do 

domu dozvěděla, že všechno je jejich, že mi tam nepatří ani klika, že jsem holka s nahým zadkem -

a tak. 

Pan Císař studoval vysokou školu v Žilině, jezdil domů jednou za tři týdny a většinu času 

trávil s matkou, byla jsem vlastně sama s dítětem v cizím prostředí. Moc jsem se nabrečela, ale 

Jiříček mi rostl k radosti, byl takový sluníčko. 
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Pan Císař byl pryč dva roky. Mezi tím jsem otěhotněla podruhy, v roce 1982 se narodil 

druhý syn. Tchýně nebyla nadšená, byli zvyklí na jedináčky, aby se nedělil majetek, ale smířila se 

s tím. Musím říct, že tchán byl takový zlatý člověk, ale pod diktátorstvím tchýně nemohl on ani 

jeho syn nic dělat. Nemám hezké vzpomínky. Děti rostly, dělali mi oba velkou radost. Lítali jsme 

do školky, já do zaměstnání, pan Císař pracoval na městském výboře ve funkci, nebyl skoro doma. 

Byl v práci, jak on si myslel, nenahraditelný. Pak se přidal alkohol, občas milenka. " 

Z dalšího vyprávění se více dozvídáme o malém Jirkovi a jeho bratrovi: „Jiříček byl 

hodně vnímavý dítě odmala, takový rozumbrada. Vždycky byl nejmíň o dva roky dopředu před 

vrstevníkama. Jeho bratr byl úplně jiný. Jirka odmala ležel v knížkách, jeho bratr si hrál s autama 

a pořád něco rozbíjel. Jirka spíš něco tvořil, z lega uměl fantastický věci bez plánku. Měl velkou 

fantazii. Ve škole byl Jirka hodně oblíbenej, učitelky ho měly za premianta, měl přehled o všem, 

byl opravdu chytrej, hodně oblíbenej. Měl spíš spoustu kamarádek. Jeho bratr měl taky spoustu 

kamarádů, ale na učení nebyl. Spíš sportoval, Jirka neuměl kopnout do míče. Nesportoval. Dětství 

a pubertu jsme, myslím, s oběma synama prožili bez větších problémů... Byli rozdílný odmala, 

každý je jinej, to se nedá definovat, každý je individualita. Mám je ráda stejně. " 

Ptala jsem se, jak by Jirku popsala: „Myslím, že z Jirky vyrostl dobrej kluk. Někdy mám 

dojem, že si myslí, že je nejkrásnější. Má větší IQ, ale zatím toho moc nevyužívá, proflákává se 

životem. Prohlašuje, že se nenarodil pro práci, to na něm vidím celé jeho období života. 

Schopnosti má velký, umí řeči a já pevně doufám, že toho snad začne využívat v dalším životě jako 

průvodce turistů. Historii má taky v malíčku, takže by mu v tom nemělo nic bránit. " 

Když se ptám na to, jestli ví, co je pro Jirku důležité, z čeho má radost a naopak obavy, 

dozvídáme se o Jirkově příteli a zároveň se zmiňuje Jirkova matka o obtížném období Jirkova 

života - a že ona o tom tenkrát nevěděla: „Pro něj je teď důležitý, že snad našel konečně partnera. 

Je hrozně zamilovanej. Měl, myslím, těžké období tak v sedmnácti, osmnácti letech, kdy měl 

deprese a snad chtěl i skončit se životem. Já o tom vůbec nevěděla. Mrzí mě to, ale zvládnul to a 

to je důležitý. Myslím si, že je teď v pohodě, že teď nemá žádný problémy ani obavy. Moc mu to 

Přeju, aby mu to vydrželo. Přeju to oběma synům. " Objevuje se to i v další odpovědi, když jsem 

se ptala, jak se Jirka vyrovnával a vyrovnává se svou sexuální orientací: „Teďje to v pohodě, ale 

v těch devatenácti, dvaceti na tom byl asi dost zle, nevěděla jsem o tom a dodnes mě to mrzí, že 

jsem to nevěděla a tím pádem se musel se vším vyrovnat sám, muselo to být pro něho hrozné, byl 

na všechno sám. Jsem ráda, že to má za sebou a že to zvládl a dneska je spokojený. " 
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Dostáváme se k otázce, jak se Jirkova matka dozvěděla o Jirkově homosexuální orientaci, 

jak to prožívala tenkrát a jak to prožívá v současnosti: „Do Jirkových devatenácti, dvaceti let jsem 

vůbec netušila, že by byl na kluky. Lítal do kostela, měl spoustu aktivit, ani ve snu by mě 

nenapadlo, že je jinak orientovanej. Měl spíš kamarádky. 

Bydlel v Humpolci na chalupě, kdy mi sdělil, že se mi k něčemu musí přiznat, že mi něco 

musí říct. Jako matka jsem měla v hlavě soustu možností, co strašného provedl, kde udělal průšvih 

a tak. Všechno mi o sobě řekl. Byla jsem v šoku, vím jen, že jsem se ho ptala, zda je o tom 100% 

přesvědčený. Řekl, že ano. Šla jsem na dvě hodiny do lesa, dávala jsem si otázky proč. Proč 

zrovna můj syn - a tak podobně. Brečela jsem. Nemám nic proti homosexuálům, ani jsem nikdy 

neměla, pak najednou jsem ho měla doma - můj syn je homosexuál. Měla jsem strach o něj, lidi 

jsou zlí, věděla jsem a vím, že to nebude mít v životě lehký. Ale naštěstí doba je už jiná a rozumný 

lidi to chápou. A ti ostatní - jejich problém. Ale musím se přiznat, že jsem ráda, že Jirka je na 

pohled úplně normální kluk, kdo ho nezná, vůbec neví, že je homosexuál. Jsem ráda, že je i jeho 

partner takový. Přiznám se, že jsem ráda. Osobně nemám ráda zženštělé typy, které nám ukazují 

v televizi - návrháři a tak-a mluví jak „Bóži". 

Jsem moc ráda, že mi to Jirka řekl, asi to neměl lehké. Znám rodiče, kteří to o svých 

dětech nevědí. Ještě dneska jsou lidi, kteří se za to stydí a tuhle informaci skrývají. Jsou v podstatě 

nešťastný. Mým přátelům i známým, když se ptají na Jirku, říkám otevřeně, že má přítele a zdá se, 

že to tak vzali. " 

Dále mě zajímalo, jak Jirku a jeho sexuální orientaci přijímají další členové rodiny: „S 

otcem je ve styku, jeho homosexualitu vzal na vědomí, myslím, že tam žádný střet nebyl a není. 

Zná i jeho partnera a co vím, tak se mu i líbil. S bratrem je to horší, nemá rád homosexuály, je 

úplně jiný. Snažila jsem se mu vysvětlit, že se s takovouhle informací Jirka narodil, že si to 

nevybral. Má partnerku, ta to chápe, je to moc chytrá, milá holka, jsou spolu už šest let, mají se 

fádi. Jirkův bratr má problém, jak bude jednou vysvětlovat svým dětem, že strejda má strejdu." 

A jak Jirku brali a berou přátelé? „Jirka je hodně aktivní člověk: výlety, sjíždění vody, do 

toho různé náboženské aktivity. Ve škole na všech stupních byl obklopen přáteli, oblíbenec 

kolektivu, byl prostě kamarád. Myslím, že neměl žádné střety... Oblíbený je všude, je to hlavně tím, 

že pořádá různé aktivity. " 

Když zmiňuji Jirkovu současnou práci, vyplývá z rozhovoru, že ví - a snad i svým 

způsobem přijala - o Jirkově plánu do 26 let „nebrat život příliš vážně" - a doufá, že se potom 

styl jeho života změní: „ Co mi je známo, tak pracuje jako asistent u vozíčkářů plus nějaký úklid a 

dělá jako stále nějakou vysokou školu, momentálně ani nevím jakou. Do šestadvaceti let chce 

užívat volnost. Pak už se snad začne živit normálně. " 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 68 

Podobnou věc se dozvídáme i z odpovědi na otázku, co se jí na Jirkovi líbí, nebo naopak 

nelíbí: „Je docela hodnej, cílevědomej, prostě má svůj další život naplánovanej. Osobně si 

myslím, že se fláká, pracuje tak, aby měl na jídlo a podnájem. Ale smířila jsem se s jeho plány, že 

v šestadvaceti konečně začne. Že by vystudoval vejšku, to jsem už vzdala. " 

Na otázku, jaký k sobě mají navzájem s Jirkou vztah, odpovídá: „No, občas máme 

rozdílné názory na život, ale všechno pramení z toho, že stále nic kloudného nedělá. A hlavně mě 

deprimuje jeho názor, že se nenarodil pro práci. Jinak se máme rádi, jsem ráda, že se máme. Jsem 

moderní matka, tak vím, že děti vyrostly a mají své životy, a jak si ho zařídí, tak ho budou mít. " 

Ke konci rozhovoru jsem se zeptala, jestli si myslí, že je Jirka sám se sebou spokojený: 

„Myslím, že Jirka je se sebou spokojený, teď je šťastný, nebude nic měnit. Vyhovuje mu tenhle 

život." 

„Víte, jaké má plány do budoucna? Čeho by chtěl v životě dosáhnout? "„Má naplánovaný 

život se svým přítelem Danem, tak jim oběma přeju, aby jim to vyšlo. Chtějí bydlet v Chomutově u 

Dana, chtějí koupit auto, s tím bude Jirka dojíždět do Prahy a živit se cestovním ruchem, snad to 

tak bude." 

„Znáte jeho partnera?",, Danečka znám, říkám mu Popelka, je mu pětatřicet, je 

loutkoherec a myslím si, že se našli, moc jim přeju lásku, ať jim to vydrží. Snad jim všechno vyjde, 

jak si plánují. Jirka je konečně šťastný. Jenom jsem mu řekla, aby trochu brzdil, zdá se mi, že ho 
Dan moc poslouchá. Ale je to jejich život. " 

Z tohoto příběhu se dozvídáme o nelehkém osudu Jirkovy matky, která sama bez téměř 

rodinného zázemí po velmi krátké známosti otěhotněla, smiřovala se se životem svobodné matky, 

nakonec se vdala, ale ocitla se v nové rodině, kde nebyla asi moc pozitivně přijímaná, 

s manželem, který se doma objevoval jednou za čas. Celé její manželství nebylo příliš šťastné. 

Dozvídáme se o jejích synech, o tom, jak jsou oba rozdílní, i o tom, že jí přinášeli (a přinášejí) 

radost. A také o těžké chvíli, kdy se neočekávaně dozvěděla o synově homosexuální orientaci - o 

tom, jak je rozdílné přijímat lidi s homosexuální orientací obecně - a přijmout, že homosexuálně 

orientován je vlastní syn. 

Z celého příběhu je znát dobrý vztah matky k Jirkovi (který ale v posledních letech prošel 

bouřlivým vývojem). Matka si o něm myslí, že je chytrý (několikrát to během vyprávění 

zopakovala), ale že své schopnosti nevyužívá (to odpovídá Jirkově životní filozofii), to je také 

bod, ve kterém si nerozumí - a který je ve výpovědi několikrát opakován. Často také zmiňuje, že 

její syn je - a vždy byl - oblíben. 
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Z vyprávění se zdá, že se se synovou homosexualitou smířila, i když to nebyl jednoduchý 

proces (jak se dozvídáme z Jirkova vyprávění, trvalo to téměř deset let, než se jejich vztah dal 

zase do pořádku). Je schopná o tom hovořit i před druhými. Matka je ale ráda, že Jirka - a i jeho 

přítel - není typ homosexuála, na kterém je jeho sexuální orientace na první pohled vidět. 

S Jirkovým přítelem má dobrý vztah. 

2.2.2.3 David - Jirkův kamarád a spolubydlící 

David se zná s Jirkou asi rok a půl, poprvé se setkali ve studentském kostele 

Nejsvětějšího Salvátora. David studuje a zároveň pracuje, pochází z Ostrova nad Ohří. 

Ptám se Davida na první setkání s Jirkou: „Jirku jsem poznal u Salvátora na studentské 

mši předloni na podzim, on byl takový zvláštní zajímavý člověk z katolického prostředí, vyčníval 

...Jirka, to byl prostě nezapomenutelný člověk, padnul mi do oka okamžitě. " 

„A jak jste se začali kamarádit?",, Více méně jsme si vyměnili telefonní čísla, vídali jsme se 

na Salvátorských akcích a taky mimo a teď spolu bydlíme, takže se vídáme každý den. Takhle to 

začlo více méně postupně, já si to teda nějak moc nepamatuji, jak to bylo před rokem, byl to 

člověk, se kterým sem přišel do kontaktu nejvíc, když jsem přijel do Prahy, když teda pominu ty 

lidi, se kterými jsem bydlel předtím. " V současné době je pro Davida Jirka jeden z jeho nejlepších 

přátel. 

Dále mě zajímá, co si myslí David o Jirkových vlastnostech: „Já jsem byl před ním 

varován, než jsem s ním začal bydlet, že budu muset snášet jeho změny nálad, mně to nevadí, ale 

má takový nálady, že si protiřečí, druhý týden řekne něco úplně jinýho...v jednu chvíli jeho život 

nestojí za nic, a pak j e to zase skvělý, v jednu chvíli je šťastný, že má toho svojeho chlapa a potom 

zase říká, že si moc nepolepšil, prostě teď je den, noc a on je tak výrazná postava, že se nikdy 

nezdrží u středu a jde do extrému, zaujímá výraznou pozici. " 

Z dalšího povídání se dozvídáme o jejich vztahu, o tom, co všechno mají společné - o 

podobných zájmech i podobném pohledu na církev: „Mám pocit, že si vyhovíme, pro mě je to 

docela vzácný. Já si totiž s lidmi při nějakém těsnějším kontaktu začínám lézt na nervy a s ním je 

to docela v pohodě. Já, jak jsem prošel asi deset studentských bydlení, tak to je druhý člověk, se 

kterým po více jak půl roce si nelezeme na nervy. Většina lidí, se kterýma jsem bydlel, tak jsem 

měl pocit, že zajít si s nima jednou týdně na pivko je fajn, ale bydlet s nima, to ne. A s Jirkou mi 

připadá, že jsme v pohodě. 
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Máme, myslím si, dost společných zájmů, on je fanda do historických staveb a on mi 

přinese nějakou brožuru a nějaké zrušené historické trati - a pak se máme zase o čem bavit. Já 

zase hraju na varhany a jemu varhaní hudba taky něco říká, má nějaké CD, byl zvoník, a kostely, 

kostelní technika, to je taky téma. Jeho založení je takový hodně neortodoxní. Život občas běží 

jinak, než jak je to v katechismu katolické církve, tak mi vyhovuje. Na to, že do školy nechodí a na 

vysokoškolský titul rezignoval, tak je podstatně vzdělaný, nebo přirozeně inteligentní. Když jedu 

vlakem do Prahy a v Ústí si přisednou lidi z ČVUT nebo z MATFYZU nebo z nějaké technické 

školy, oni se začnou bavit o nějakých školních záležitostech, tak mi stačí hodina a čtvrt a začne mi 

třeštit hlava. Mně to připadá, že jsme zhruba na stejný úrovni, že to není na jedné straně žádný 

primitiv, někdo, o kom bych si myslel, že je níž. Zase na druhé straně to není člověk, který by 

támhle meditoval, stál na hlavě nebo prováděl nějaké strašné věci. Myslím, že jsme podobně 

naladěni, i když já jsem více introvertní a on zase extrovert na první pohled, ale máme dost 

společných věcí." 

Dostáváme se k tomu, jak se David dozvěděl o Jirkově homosexuální orientaci. Nejdřív si 

myslel, že jde z Jirkovy strany jen o předstírání: „Já jsem to pochopil, že mi to říká z důvodu, 

abych s ním držel basu, a abych se před tou Mirkou nepodřekl. V tom prvním momentu jsem 

pochopil nějak takhle, že on teda není a předstírá, že je. Když jsem ho byl navštívit na Újezdě, už 

ani nevím, proč, jestli mi chtěl pustit nějaký chorály na počítači, zapnuli jsme počítač a najednou 

vylezl na pozadí obrovský nahatý chlap, takže jsme si vysvětlili, jak to teda je, že on to 

nepředstírá. To nebylo pro mě poprvé setkání s touto orientací, třeba, když jsem byl v Brně na 

škole, tak tam byla spousta lidí, která se k tomu hlásila a neměli s tím žádný problém. Tak pro mě 

se ten pohled na něj nezměnil... Je to tak, když na podzim odjel na sjezd evangelické mládeže, tak 

si tam nenabalil holku, ale chlapa. Já s tím nemám problém, on si s tím taky problém nedělá... " 

Důležité bylo vyjasnit si vzájemný vztah: „Když jsme spolu měli jít bydlet, tak jsme si to 

vyjasnili a on mi řekl, že od svého partnera očekává, že bude takový tmavší typ a rozhodně né 

blonďák a musí být chlupatej. Vzhledem k tomu, když řekl tohle, tak z toho vyplývalo, že tam z 

nehrozí riziko v tom směru. " 
David se také zmiňuje o svých pocitech: „No nedívám se na to rád, Dan, když přijede, tak 

je fajn člověk, ale, že bych se rád díval na to, jak se líbaj, tak to nemusím, nemusím to potom 

vidět, ať si zalezou do podkroví a j sou tam. " 
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Podle Davida nemá Jirka se svou sexuální orientací problém, naopak to někdy zdůrazňuje: 

„ Pak jsou takový věci, že občas má tendenci to jako dávat najevo, že říká „ty heteráku". Občas 

má takový momenty, kdy se tváří, že je na to hrdej, alespoň to znám z jeho vyprávění, on se v 

podstatě nikdy nestyděl a on sám se svou sexuální orientací neměl problém, že by se zkoušel nějak 

léčit nebo by to utajoval. " 

David pokračuje zajímavým postřehem, jak Jirka vnímá své okolí, přesněji, podle čeho 

posuzuje některé lidi a instituce: „Mněpřipadá, že má hodně tendenci vnímat lidi, instituce kolem 

sebe takovým prismatem, jak se dívají na otázku homosexuálů, a je to dost podstatná věc v jeho 

rezervovaném vztahu ke katolické círk\>i. Teď se vlastně přiznal, že bude volit sociální demokracii, 

samozřejmě mu zaimponovalo, jak se náš buldozér pustil do registrovaného partnerství, kromě 

toho, že mu sociální demokracie nejvíc konvenuje v tom jeho pohledu na život, že by mu odněkud 

měly přijít peníze a on by nemusel trávit čas v práci. " 

David se s kamarády, kteří byli orientováni homosexuálně, setkával na škole, podle jeho 

slov s nimi neměl nikdy žádný problém: „Já jsem s tím v zásadě neměl nikdy žádný problém, já 

jsem s tím nějak přišel do kontaktu asi 18 letech v Německu na gymplu, kde se k tomu hlásil 

otevřeně nějaký kamarád, a nebyl žádný problém. On byl takový normální a nebyl takový teplouš. 

dá už jsem takový zažil. " Vadil by mu však určitý typ homosexuála: „Je to taková karikatura, ta 

elastická bunda, já jsem před tím zažil x homosexuálů, kteří nebyli ničím zvláštní, že se 

neprojevovali tím způsobem, který se objevuje ve stereotypech. " 

Jirkovo okolí, podle Davidových slov, většinou nemá s Jirkovou sexuální orientací žádný 

problém, osobně se s žádnou negativní reakcí na Jirku nesetkal - rozdílná je podle něj situace na 

malém městě či venkově: „Jirka je tak průraznej, že to o něm všichni ví a tam problém není, to je 

spíš na venkově, kde je ta církev spíš takové gheto, s tím se myslím setkal Jirka v Humpolci, kde je 

takový ten zapadákov a maloměsto, to jsou takový ty lidi z toho maloměsta, v životě živýho 

homosexuála neviděli, tak mají tendenci posuzovat to na základě ideologie...Co bezprostředně 

vidím a mohu posoudit, tak si myslím, že mu lidi nevím, jestli fandí, to je možná silné slovo, ale 

nemyslím, že s tím má někdo nějaký problém, on je prostě takový extrovert, hodně společenský typ 

orientovaný na lidi, tak on je zvyklý být v kontaktu s lidma a nemyslím si, že by tam jeho orientace 

hrála nějakou roli." 

Na otázku, jestli se nějak změnil jeho pohled na homosexuály po setkání s Jirkou, říká: 

„Ani ne, už jsem poznal před tím x dalších lidi s touto orientací, takže mně to žádný velký zvrat v 

názorech nezpůsobilo. " 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 72 

Když si povídáme, o jakým svým plánech Jirka mluví, potvrzuje David informace 

uvedené už v předchozím vyprávěních: „ Už delší dobu pracuje na tom, že bude provádět 

španělské turisty, že si bude přivydělávat tímto způsobem, napadlo ho, že teologii bude studovat 

jenom formálně kvůli studentským výhodám, a bude si snažit hledat jiný zdroj obživy, takže se 

tomu věnuje poměrně cílevědomě, protože to je několik zkoušek, které jsou rozložený v průběhu 

roku, musí se na to připravovat, takže on v tomhle zatím slušně postupuje. Jinak samozřejmě, co 

se týče jeho snu, alespoň, jak mi to říkal, a to bych mu i věřil, tak jeho snem je být rentistou a mít 

zaručený příjem a nic nedělat, to je jeho sen. On říká, že práce je nutný zlo, aby si člověk na sebe 

nějak vydělal." 

Jirka patří k Davidovým nejlepším kamarádům. David oceňuje Jirkovu inteligenci, 

přehled, to, že si navzájem osobnostně vyhovují, rozumějí, to, že mají společné zájmy, podobný 

pohled na některé věci - neortodoxní pohled na víru, církev, to, že Jirka není podle Davida 

typickým katolíkem. To vše je pro jejich vztah důležitější než Jirkova sexuální orientace. Když se 

o ní David dozvěděl, nezměnil se, podle jeho výpovědi, pro něj přístup k Jirkovi nebo pohled na 

něj. Důležité bylo vyjasnit si, když měli bydlet ve stejném domě, že ho Jirka nebude brát jako 

potencionálního partnera. 
David potvrzuje Jirkovu hrdost na svou sexuální orientaci, podle jeho názoru s tím Jirka 

žádný problém nemá. Zároveň i Jirkovo okolí, přátelé, s tím problém nemají. Zmiňuje jen obtíže, 

které měl Jirka kvůli sexuální orientaci ve své farnosti. 
Zajímá je Davidova poznámka o Jirkově vnímání lidí podle toho, jak se staví k otázce 

homosexuálů - není ale nic neobvyklého, že okolí vnímáme i podle toho, jak přistupuje k tématu, 

které je pro nás nějakým způsobem aktuální. 

2.2.2.4 Marta - Jirkova kolegyně 
Marta pracuje už několik let jako asistentka lidí s tělesným a kombinovaným postižením, 

zároveň je koordinátorkou asistentů. Jirku zná z práce, kde také začal působit jako asistent. Znají 

se asi rok a půl. 

Ptám se Marty, jak na ni Jirka působil, když se viděli poprvé: „Přišel mi troškupraštěnej, 

ale v pohodě." 

„Co tě napadne, když se řekne Jirka?" „Napadne mě to, že nám píše všem sms, že nás 

všechny miluje, takový vtipný sms, že pobaví. Mně přijde hodně pozitivní, vždycky mě pobaví. " 

Zároveň dodává, že ho nezná příliš dobře, jen z práce. Zmiňuje také Jirkův zvyk psát všem, 
zvláště kamarádkám, že , j e miluje". 
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Zajímá mě, jak se Marta dozvěděla o Jirkově homosexuální orientaci a co tato informace 

pro ni znamenala: „Nějak jsme se bavili o holkách o klucích, já si myslela tenkrát, že si dělá 

srandu... říkal něco, že nemůže najít přítele...ptala jsem se pak tebe a ty jsi mi to potvrdila. Už 

jsem to potom nekomentovala, ale překvapilo mě to, protože jsem si předtím myslela, že si dělá 

srandu, nenapadlo mě to, na první pohled to člověk nepozná, jaký je orientace. " Také Marta si 

nejdřív myslela, že Jirka nemyslí poznámky vážně, že si dělá legraci, dozvěděla se to náhodou 

během rozhovoru s Jirkou. 

„Změnilo to nějak vztah k němu, když ses to dozvěděla?" „Ne, já jsem neměla důvod něco 

měnit, protože to tak je normální. Doma se o tom dohaduji s maminkou a maminka má odlišný 

názor na tuto věc. " Marta také říká, že vztah s Jirkou není jen čistě pracovní, jevíc přátelský než 

s některými jinými asistenty. 

Marta pokračuje tím, že jiného člověka s homosexuální orientací nezná. Obecně o lidech 

s homosexuální orientací soudí: Já si myslím, že je to naprosto normální, tedy normální to není, 

| je to trošku něco jinýho, ale já s tím problém prostě nemám. Někdo má rád holky a někdo kluky, já 

vtom nevidím žádný problém ve vztahu k nim... akorát mě vždycky překvapuje, že když kluci 

koukají na dvě holky, tak to neodsuzují, ale když vidí dva kluky, tak je to prostě něco hroznýho, 

něco nepředstavitelnýho. Mně se to nezdá divný. " 

Marta potvrzuje Jirkovu přátelskost a otevřenost. I ona se dozvěděla o Jirkově sexuální 

orientaci náhodou a bylo to pro ni překvapením. Neznamenalo to však změnu jejího pohledu na 

Jirku. 

2.2.2.5 Závěr 
Podle výpovědí Jirky i jeho blízkých se zdá, že Jirka se na svou jinakost zadaptoval dobře. 

Uspořádal si svůj život podle svých představ a své současné situace. Jirku všichni popisují jako 

velmi přátelského, otevřeného, aktivního. 

Co se týká rodiny, podle vyprávění otec Jirky přijal synovu homosexuální orientace bez 

Problému, což bylo pro Jirku i jeho matku překvapením. Matka tuto skutečnost přijala po 

dlouhodobějším procesu. Jediným z rodiny, kdo s tím má problémy, je Jirkův bratr. 

Jirkova matka i David mají názor, že jim nevadí typ homosexuála, na kterém to není 

»vidět", naopak jim vadí „zženštělé" typy (podle Jirkovy matky) nebo karikatury homosexuálů, 

které se objevují v různých stereotypech (podle Davida). 
Všichni blízcí se ve svých výpovědích shodují vtom, že by o Jirkovi neřekli, že je 

homosexuálně orientován, David i Marta to ze začátku brali jako vtip. 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 74 

Podle všech výpovědí se ve svém okolí Jirka většinou nesetkává s negativními reakcemi 

na svou sexuální orientaci, případně lidé, kterým to vadí, po zjištění této skutečnosti ukončí 

s Jirkou kontakt, s negativními reakcemi na svou sexuální orientaci, případně na její projevy, se 

setkal v různých církevních kruzích (i v různých církvích). 
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2.3 Jinakost jako národnostní odlišnost 

2.3.1 Národnostní odlišnost z pohledu vnějšího 

V této kapitole se budu věnovat jinakosti, která spočívá v jiné národnosti než české -

v tomto případě mě zajímá ruská národnost, která má v kontextu českých dějin specifické 

postavení. V druhé části mé práce je jedním z prezentovaných příběhů právě příběh člověka ruské 

národnosti. 

Nejdřív uvedu, kolik cizinců celkově se u nás v současné době nachází, kolik z tohoto 

počtu tvoří Rusové. Dále budu citovat krátké shrnutí toho, jakými zkušenostmi soužití s jinými 

národnostmi prošla česká společnost během několika posledních desítek let. V následném textu se 

budu zabývat výzkumem názorů Čechů na Rusy žijící v České republice a Rusů žijící v České 

republice na Čechy. 

2-3.1.1 Cizinci v České republice ve statistických údajích 

V této části kapitoly vycházím z publikace Českého statistického úřadu „Cizinci v České 

republice", která soustřeďuje aktuální údaje o cizincích, „kteří si Českou republiku zvolili za místo 

svého trvalého nebo dlouhodobého pobytu, kteří v ní našli nebo hledají zaměstnání a kteří se do 

České republiky uchýlili před politickým pronásledováním nebo před kritickou ekonomickou 

situací ve své vlasti. Těžištěm statistických informací jsou data za rok 2004, často doplněná 

časovými řadami údajů za uplynulé roky. "9S 

• • o v 

Celkový počet dlouhodobě nebo trvale usazených cizinců v České republice přesáhl v roce 

2004 250 000, z nich má asi 40% cizinců trvalý pobyt." Cizinci v ČR tvoří 2,5% obyvatel, Česká 

republika tak patří spíše mezi země s malým podílem cizinců. Silně zastoupeny jsou hlavně 

věkové skupiny v mladším produktivním věku, tj. 20-39 let. Největší podíl cizinců (téměř 1/3) 

Představují občané Ukrajiny, občané Slovenska (18,6%), Vietnamu (13,4%), Polska (6,4%), 

Ruska (5,8%). Cizinci obecně jsou koncentrováni do Prahy a Středočeského kraje, konkrétněji 

°bčané Ruska jsou výrazně zastoupeni v Praze, Středočeském a Karlovarském kraji.100 

98 v 

Český statistický úřad, 2005, s.3 
""„Povolení k dlouhodobému pobytu navazuje na víza nad 90 dní, vydává se na dobu jednoho roku a po 
uplynutí této lhůty se může prodloužit, o trvalý pobyt se dá požádat obecně za 10 let nepřetržitého pobytu na 
vízum nad 90 dní nebo povolení k dlouhodobému pobytu v ČR nebo po 8 letech pobytu, pokud cizinec žádá 
o trvalý pobyt za účelem společného soužití se svým rodinným příslušníkem, který j iž povolený trvalý pobyt 
v ČR má nebo po 5 letech pobytu, pokud v ČR neúspěšně žádal o azyl.. .nebo bez ohledu na délku 
předchozího pobytu, pokud o trvalý pobyt žádá za účelem soužití se svým rodinným příslušníkem, který je 
občanem ČR s trvalým pobytem v ČR." Český statistický úřad, 2005, s.20 
100 Jí. 

Český statistický úřad, 2005, s.23 
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Občanů Ruské federace bylo k 31.12.2004 v České republice 15 032 (z toho bylo cca 53% 

žen), z tohoto celkového počtu mělo 5 227 povolení k dlouhodobému pobytu, 5 596 povolení 

k trvalému pobytu, víza nad 90 dní mělo 3 924 občanů Ruska.101 V roce 2004 získalo 86 občanů 

Ruska občanství ČR.102 

Co se týká zaměstnávání, tak cizinci, kteří nejsou občany EU/EHP a Švýcarska ani jejich 

rodinnými příslušníky, mohou vykonávat práci na území ČR za podmínky, že obdrželi povolení 

k zaměstnání a povolení k pobytu, pokud zákon o zaměstnanosti nestanovuje jinak.103 Povolení 

k zaměstnání se nevyžaduje například u cizince, který má povolení k trvalému pobytu na území 

ČR, je výkonným umělcem a v řadě dalších případů, jejichž vyjmenování není pro mou práci 

důležité.104 V České republice bylo k 31.12.2004 173 203 legálně pracujících cizinců.105 Z tohoto 

počtu je 2 689 pracujících občanů Ruska. 

V části věnované vzdělávání jsou uvedeny údaje rozdělené podle stupně škol. 

V mateřských školách činí podíl cizinců 1,1% všech dětí navštěvujících mateřskou školu (celkem 

těchto dětí - cizinců bylo ve školním roce 2004/2005 3 203), většina těchto dětí pochází 

z Vietnamu (37,5%), z Ukrajiny (16,3%), Slovenska (11,1%), Ruska (6,6%) - z Ruska tedy 

pochází 212 dětí. Na základních školách tvoří cizinci 1,3% žáků (bylo jich 11 860), děti jsou 

nejčastěji ze států uvedených u údajů z mateřských škol (podíl dětí z Ruska je 0,1% - 1 057 dětí). 

Ve speciálních školách bylo ve školním roce 2004/2005 umístěno 300 cizinců (tj. 0,4% všech dětí 

ze speciálních škol) - nejčastěji šlo o občany Slovenska, Ukrajiny a Vietnamu (14 žáků z Ruska). 

Na středním stupni studují děti cizinců hlavně na gymnáziích (ve školním roce 2004/2005 to bylo 

755 studentů) a na středních odborných školách (1 609 studentů), nejvíce cizinců studuje na 

středních školách v Praze (37%). Na gymnáziích představují občané Vietnamu 29,5% všech 

cizinců studujících na gymnáziích, občané Ruska tvoří 14,7% (to je 258 studentů), Ukrajiny 

13,6%, Slovenska 10%. Na středních odborných školách studují z cizinců nejčastěji občané 

Ukrajiny (25,5% všech cizinců), Ruska (18% - to je 290 studentů), Slovenska (15,7%) a Vietnamu 

(10,5%). Na vyšších odborných školách je 353 studujících cizinců - nejčastěji občanů Slovenska, 

nejvíce jich je v Moravskoslezském kraji a v Praze, studují hlavně ekonomické a zdravotnické 

obory (občanů z Ruska bylo ve školním roce 2004/2005 21). Na vysokých školách tvoří cizinci 

6,2% všech studentů vysokých škol. Nejvíce cizinců studuje na vysokých školách v Praze a Brně, 

nejčastěji jsou ze Slovenské republiky, po roce 2000 byl zaznamenán nárůst počtu studentů 

z bývalých států Sovětského svazu (z Ruska to bylo ve školním roce 2004/2005 523 studentů), 

studuje zde také množství studentů z Řecka. 
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Český statistický úřad, 2005, s.39 
Český statistický úřad, 2005, s.48 
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Český statistický úřad, 2005, s. 136, s. 141, s.142, s.155 
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Ještě zmíním údaje z oblasti kriminality se zaměřením na občany Ruska. V roce 2004 bylo 

stíháno 111 občanů Ruska, 87 bylo obžalováno, 52 navrženo na potrestání, 111 odsouzeno.107 Ve 

věznici bylo k 31.12.2004 32 občanů Ruska, 34 ve vazební věznici.108 V roce 2004 přešlo 

nelegálně přes státní hranice ČR 3 725 občanů z Ruska.109 

2.3.1.2 Zkušenosti Čechů s j inými národnostmi 

Současná doba je pro Českou republiku obdobím adaptace na příslušníky jiných 

národností, kultur, obdobím adaptace na „Jiné". Za posledních přibližně 85 let se museli Češi 

vyrovnávat s různými zkušenostmi, co se týká národnostního složení. M. Moravcová a H. 

Nosková rozdělují výstižně období let 1918 až 2001 podle toho, jaké národnostní složení bylo 

vnáší republice. Češi se v těchto obdobích vyrovnávali: ,,a) s postavením většinového národa 

v českých zemích republiky, kde s nimi kontinuálně žilo početné j inonárodní obyvatelstvo, které 

tvořilo téměř jednu třetinu obyvatelstva Čech, Moravy a Slezska, b) s postavením obyvatelstva 

nedobrovolně uzavřeného do české jazykové oblasti, v níž nově příchozí „ nadřazení" cizinci byli 

sice jazykově totožní s předchozím menšinovým obyvatelstvem českých zemí, avšak kulturně 

odlišní, c) s postavením téměř absolutní většiny s málo početnými jinoetnickými skupinami, a d) 

s postavením většiny, která je ve svém střeženém kulturním prostoru konfrontována s mnohými 

novými skupinami cizinců, kteří přicházejí z oblastí různých kultur, disponují odlišným kulturním 

vybavením, nejednou neznámým a proto nechápaným, se skupinami, které i v České republice 

cnteji zit svým autonomním životem. 

K těmto „staronovým" skupinám cizinců patří i občané Ruska. „Staronovým" proto, že to 

není poprvé, kdy se češi a Rusové potkávají. Proto i názory na Rusy vyrůstají z určitých představ 

a někdy i předsudků. O tom bude více pojednáno v následující kapitole. 

2-3.1.3 Názory Čechů na Rusy a Rusů na Čechy 
M. šmídová ve své diplomové práci „Dvojí pohled - Češi a Rusové v české republice" 

Píše o tom, že pokud bychom v z a l i v potaz jen 20. století, našli bychom řadu událostí, které se 

odehrály mezi Čechy a Rusy - ať už obě světové války, poválečné období, rok 1968, pobyt 

sovětských vojsk na území Československa a další. 

107 Český statistický úřad, 2005, s.160 
108 Český statistický úřad, 2005, s.167 
109 Český statistický úřad, 2005, s.212 
110 Bittnerová, Moravcová, 2005, s.15 
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Všechny tyto události ovlivnily také současné názory dnešních Čechů a Rusů: „...ať již je 

prožili na „ vlastní kůži", nebo informace o nich získali zprostředkovaně od jejich aktérů a v tomto 

smyslu jsou pouze sdělenou pamětí. Jiná je ovšem pouze intenzita s jakou se k nim staví a liší se 

také tím, za jak důležitý je pro svůj hodnotící pohled považují. Kromě událostí celospolečenského 

rázu existují samozřejmě „malé" osobní události, které sice nejsou všeobecné známé, ale které 

rovněž spoluvytvářejí názory jednotlivých lidí na ty jiné. 
u l i l 

Na následujících stránkách budu čerpat z výzkumu, který je popsán ve zmiňované 

diplomové práci. Tento výzkum je pokusem zachytit pohled Čechů na Rusy žijící v České 

republice a zároveň pohled Rusů žijících v České republice na Čechy. Výzkum probíhal v Praze. 

Skupina českých respondentů se skládala ze skupiny 27 studentů čtvrtých ročníků gymnázia, kteří 

se narodili v letech 1981 a 1982. Druhou skupinou českých respondentů jsou lidé, kteří byli pro 

potřeby výzkumu pojmenováni jako starší respondenti. Většina z nich se narodila mezi lety 1933 

až 1966, v celém souboru starších respondentů bylo 24 osob. Výzkum mezi českými respondenty 

se uskutečnil v průběhu října a listopadu roku 2000. 

Soubor ruských respondentů (tj. Rusů, kteří v současnosti žijí v České republice a 

konkrétně v Praze a to bez ohledu na jejich status) byl rozdělen obdobně jako český na dvě různé 

skupiny - na studenty a na starší respondenty, skupinu studentů tvořilo 18 respondentů, druhá 

skupina čítala 25 respondentů. Výzkum mezi ruskými respondenty byl prováděn ve dvou etapách. 

První proběhla v dubnu a květnu roku 2000 (především studenti) a druhá v listopadu a prosinci 

roku 2000.112 

První část výzkumu se zabývala tím, kde respondenti získali vědomosti o druhém národě. 

Většina českých studentů uvedla, že vědomosti o Rusech a Rusku získala prostřednictvím školy 

(85%) a masmédií (85%) a vysoký počet studentů potvrdil, že Rusové a Rusko jsou také námětem 

rodinného vyprávění (70%). Starší respondenti dávají velký důraz na osobní zkušenost 

v Poznávání Rusů, jako další uvádějí školu. Narozdíl od studentů zdůrazňují i úlohu literatury jako 

Prostředníka v poznávání Rusů (87,5%). 

"' Šmídová, 2001, s.5 . . , 9 8 2 , 9 8 3 d á | e by i j z a fazeny i mladší ročníky 
" 2 Student, se narodili, podobné jako ^ t . student , y f c t o c h W K a 1983 y y ^ ^ 

1984, 1985 a 1986. V ě t š i n a z n . c h S l S S k českým starším respondentům, je ale 
skupina ruských respondentu opět pfedstovuje jaKyM P J m e z j , 1 9 5 0 . 1 9 6 5 , ale 
v průměru mladší než čeští respondent, N ^ ^ J J g ^ H s e n a r o d i l i v , e tech 1973, 1974 ajedna 
patří k nim i starší (roky narozeni 1 ^ ^ starší respondenti mají převážně vysokoškolské vzdělání (16) a 
studentka ČVUT narozená v roce 1978. Starší respon £ ^ ^ ^ ^ ^ p f i j í ž d ě l i d o 

středoškolské - technické a pedagog cké (7) ostatoi j e ne h n i t j t 0 r e sp0ndenti (kromě 
České republiky je poměrně Široké (mez. lety 1985^2000) ítle v p o ^ ^ y s e 

jediné respondentky, která uvádí, že phjela v roce i y . , p k p o s I e d n í v , n ě 

společensko-politickými změnám, započaté u nas rokem i v»v 
Příchozích Rusů. Velká část přijela právě v letech 1999 a 2000. Šm.dová, 2001, s. l 
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Ruští respondenti (studenti i starší) uvádějí, že před příjezdem do České republiky nic 

nevěděli a potřebné se naučili nebo zjistili až v ČR.' 
113 

Další z otázek se týkala důvodu příchodu Rusů do České republiky. Důvody jsou různé. 

Velkou část skupiny ruských respondentů tvoří zejména podnikatelé. Z toho se dá usuzovat, že ti 

přišli za relativně stabilními podmínkami nejen v ekonomicko-právní sféře, ale i za pocitem 

bezpečí. Většina ruských středoškolských studentů odpověděla, že přijela do České republiky 

z rodinných důvodů - to znamená, že tito mladí lidé přijeli se svými rodiči. O důvodech rodičů se 

mnoho neví a lze u nich jen usuzovat na důvody pracovní. Rodinné důvody jako příčinu svého 

příjezdu uvedlo 11 starších respondentů (žen). Za ekonomické své důvody označili pouze 3 starší 

respondenti a jeden z nich je spojil s politickými. 

Obě skupiny českých respondentů se víceméně shodují vtom, že Rusové do Česka 

Přicházejí z ekonomických důvodů - respondenti si představují, že zde (tj. v ČR) mají lepší 

podmínky pro život i práci. Respondenti si vytvořili zjednodušenou představu, která se může i 

nemusí krýt se skutečností, o několika „typech" Rusů. „Chudí" - ti sem přijíždějí za prací, 

»kriminálníci" - ti, aby mohli páchat trestnou činnost, a „bohatí", aby tu svůj majetek a rodiny 

lépe ochránili.114 

Ve výzkumu zazněla dále otázka na typické vlastností obou národností - viděno očima té 

druhé strany. Obě skupiny českých respondentů považují za charakteristickou vlastnost Rusů 

družnost a pohostinnost, také vlastenectví. 

Z těch negativních je to například alkoholismus (bez ohledu na to, jestli ho lze nebo spíše 

nelze považovat za vlastnost), lenost, nespolehlivost, velmocenská povýšenost, expanzivnost. 

Starší respondenti tedy kromě téměř stereotypně přiřazovaných pozitivních vlastností spojených 

s „širokou ruskou duší", nenacházeli další kladné vlastnosti a spíše se zaměřovali na negativní 

charakteristiky - objevovalo se u nich například mínění, že Rusové jsou fanatičtí, povýšení a 

závistiví. Studenti jsou v porovnání s nimi naopak méně kritičtí. Například aktivitu vidí jako 
t, • , . 0 Hnknnce 30% (na rozdíl od starších respondentu, ^Píckou pro Rusy 26% studentů a pracovitost dokonce ju/o <n<» 
i.tftv, „ , . , t- jt„ „ RUSŮ nepokládají za příliš obvyklou). Respondenti kteri pracovitost, cílevědomost a aktivita u KUSU nepuká j F 

mají t a k é m v o ř e n o u u r a o u představu o typicky ruském vzhledu. Jestliie se „éco dá v názorech 

*ude„,4 chápat jako naprostý stereotyp, pak je to představa typu „Rus s láhví vodky v ruce a 

» P a n i c í na hlavě« StarSi respondenti uvádějí jako charakteristický znak Rusů zpisob oblékán,. 

113 Šmídová, 2001, s.25-31 
114 Šmídová, 2001, s.34-41 
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Co se týká pohledu Rusů na Čechy, tak studenti vybírali nejvíce vlastnosti jako jsou hrdost 

(55%), nespolehlivost a povýšenost (v obou případech 50%). Starší respondenti naproti tomu 

považují za typické české vlastnosti nejvíce patriotizmus, družnost a lhostejnost (shodně 48%). 

Zatímco ze starších respondentů je téměř polovina z nich přesvědčena, že pracovitost, je pro 

Čechy charakteristická, potom pouze 16% studentů si myslí totéž. Naproti tomu nespolehlivost je 

podle 50% studentů pro Čechy typická, zatímco starší respondenti tuto vlastnost jako obvyklou 

příliš nevnímají (28%).'15 

Co si respondenti myslí, že oba národy spojuje, je další téma v dané problematice. Ve 

skupině českých respondentů se objevil největší rozdíl v pohledu na období let 1948 -1989, tedy 

doby, kdy existovalo oficiálně velmi blízké spojenectví mezi Československem a SSSR. Starší 

respondenti uvádějí pouze v 21%, že toto období nás vzájemně spojuje, zatímco studenti jsou o 

tomtéž přesvědčeni v 85%. Tento odlišný názor lze vysvětlit generačním rozdílem. Obě skupiny 

se shodly na jazykové příbuznosti a na slovanských kořenech, částečně i na 2. světové válce coby 

pojítkem mezi oběma národy. Historický vývoj a současné politické zájmy neoznačil téměř nikdo, 

část označila kulturu a ještě menší počet respondentů hospodářské zájmy. Budoucnost označ.lo 

18% studentů a jen 8% starších respondentů. 

Ruští respondenti jako celek se vyjadřují poněkud neradi o tom, co oba slovanské národy 

spojuje. Jsou v tomto smyslu částečně uzavření a částečně nevšímaví vůči Čechům. 1 on, vidí 

pojítko mezi oběma národy v jazykové příbuznosti, starší respondenti i ve slovanských kořenech, 

větší počet studentů označilo 2. světovou válku. Budoucnost jako spojující moment označ.lo 16% 

studentů, ale jen 4% starších respondentů.116 

Dále měli respondenti hodnotit události, které ovlivnily vzájemné vztahy jak pozitivně tak 

negativně, české respondenty lze rozdělit do dvou nestejně velkých skupin podle toho, jakým 

způsobem na otázku reagovali. První a zároveň menší část z nich na ni odpovídá z hlediska osobní 

zkušenosti, jde hlavně o pozitivní události. Druhá a větší skupina respondentů se zaměřila na 

události, které patří k těm historickým, všeobecně známým. Z hlediska pozitivního ovlivnění 
„ . • '„o vmmiiií nodíl Sovětského svazu na osvobození 
vzájemných vztahů respondenti nejvíce zmiňuji poem 
/*v , , i r , ,», w W t i «Uadnvm vlivem blízce souvisí s obecnou zmenou 
Československa v roce 1945, dalsi udalosti s kiaanym 
^ v . , v , ontvrh a začátkem 90tých let 20.století. Zejména starší 
Poměrů v socialistickém táboře na konci 80tych a zacaiKc. j 

, , , „i„ ;<>Hnn7načně uvádějí rok 1968. Studenti take 
respondenti při výběru negativní události zcela jednoznačne j 
hodnotí jako negativní události některé současné projevy života Rusů v CR. Konkrétné je to 

kriminalita Rusů v Čechách, která pro část dotazovaných studentů představuje významný 

Problém. 

"5 Šmídová, 2001, s.42-48 
116 Šmídová, 2001, s.49-53 
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Ruští respondenti uvádí téměř výhradně 2. světovou válku jako událost, která vzájemné 

vztahy posílila, kromě toho nenalézají mnoho dalších historických nebo současných skutečností, 

které by považovali z hlediska vztahů Rusů a Čechů za pozitivní. Co se týká negativních událostí, 

nejčastěji se objevuje rok 1968, vyskytují se ale i další názory, které reflektují v podstatě celé 

období od roku 1945 (případně 1948) do roku 1989 (například mladí Rusové si všímají především 

skutečnosti, že Česká republika podporuje čečenský boj proti Ruské federaci)."7 

V dalším bodě měli respondenti odpovědět, jestli se jim na tom „druhém" něco líbí. Čeští 
starší respondenti za sympatické považují zejména charakterové vlastnosti Rusů -pohostinnost, 

družnost, spontánnost, „slovanskou dobrotivost". U studentů se při zodpovězení této otázky 

objevila velká různost. 

Dotazovaní Rusové, stejně jako Češi, se poměrně často nevyjadřují k tomu, co se jim na 

Češích líbí. Tato tendence je patrná zejména u studentů. Více než polovina z dotazovaných 

ruských studentů se různým způsobem vyjádřila vtom smyslu, že na Češích jim není 

sympatického vůbec nic. Starší respondenti se shodují v tom, že se jim líbí určitý klid nebo 
rni'rnost, který Češi projevují - k této vlastnosti pak jednotliví straší respondenti přiřazují další 
klady, například zdvořilost, hrdost, pořádnost. Na rozdíl od studentů také mnohem častěji zmiňují 

kulturu a také poměrně překvapivě chování Čechů k dětem. Lhostejnost se stala velmi často 

zmiňovanou českou negativní vlastností. Obě skupiny ruských respondentů také uvádějí jako 
Ceskou vlastnost nedbalost týkající se vlastního vzhledu."8 

Poslední otázka se zabývala přátelskými vztahy Rusů v ČR. Největší část respondentů 

odpověděla, že jejich přátelé a známí pocházejí z řad obou národů. Někteří dokonce odpovídali, 

Ze mají přátelé a známé i mezi jinými národnostmi."9 

To, co Rusové žijící v Čechách (respektive v Praze) nejvíce pociťují ze strany Čechů, je 
lh°stejnost. U studentů je to 44% a u starších respondentů 36%. Studenti pak v mnohem větší 

m í ř e mají pocit, že Rusové u Čechů vyvolávají antipatie (39%). 
Česká m l a d š í g e n e r a c e c í t í s k u t e č n ě v ů č i R u s ů m v Č e c h á c h l h o s t e j n o s t a n e z á j e m ( c e l k e m 

7 , 0 /°)- Starší respondenti vyjadřují , že mají o Rusy žijící v ČR zájem (33%) a nebo dokonce 

P^evu j í sympatie (17%). A většina z těchto pozitivně naladěných respondentů uvádí, že se 
S R"sy znají, zároveň ale i čtvrtina starších respondentů uvedla ve vztahu k Rusům nezájem.120 

"7 Šmídová, 2001, s.60-66 
"8 Šmídové, 2001, s.67-72 
119 Šmídová, 2001, s.75 
120 Šmídová, 2001, s.76-77 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 
82 

Závěrem by se dalo shrnout: „Studenti obvykle rozlišují mezi Rusy, kteří žijí ve své vlastní 

zemi (to znamená v Ruské federaci) a těmi, kteří přicházejí do České republiky. Zatímco vůči těm 

prvním projevují zájem, ti druzí je víceméně nezajímají. Rusové žijící v Čechách pro ně 

nepředstavují kulturní inspiraci narozdíl od Rusů, kteří jsou „doma". Do jisté míry taková 

skutečnost svědčí o sklonu Rusů (zde žijících) k izolaci od českého prostředí. ",2' Zároveň je pro 

české studenty již běžnou zkušeností - zvláště v Praze - potkávat se denně s různými cizinci, s 

»Jinými" ve smyslu národností a kulturní odlišnosti, nepovažují to za nic neobvyklého. 

„Starší respondenti mají už vzhledem ke svému věku a také k tomu, že Rusko většina z nich 

navštívila z pracovních důvodů, více takových zkušenosti, které se sice netýkají přímo Rusů, kteří 
v současné době žijí v České republice, ale které již dlouho utvářejí jejich současné názory a 

Postoje."'22 Tyto zkušenosti mají tedy poněkud odlišnou povahu od zkušeností, které získávají 

dnešní studenti. Starší respondenti vnímají také rozdíl mezi Rusy, kteří žili v Československu před 

rokem 1990 a těmi, kteří přišli až po tomto roce. Své dříve utvořené názory většinou nemění ani 
v kontaktu s dnešní poněkud odlišnou realitou. Starší respondenti projevují ale o zde žijící Rusy 
větší zájem. Obě skupiny českých respondentů uvádějí, že mezi Čechy a Rusy existuje podle 

Jejich názoru jistá blízkost. 

Co se týká ruských respondentů, tak: „Ruští studenti se k Čechům obecně vztahují velmi 

rezervovaně a to i přesto, že jak sami uvádějí, mají mezi Čechy přátele i známé. Jejich obecný 

P°stoj, který nezakrytě deklarují, je však velmi ovlivněn silným pocitem, že v České republice 

nejsou příliš vítaní a to bez ohledu na to zda tento pocit odpovídá či neodpovídá současné realitě. 
v tomto smyslu lze tedy hovořit o určitém negativním stereotypu ruských studentů o Češích jako o 

těch, kteří takříkajíc nestojí ani za řeč. '*.123 Ruští studenti dále pociťují k Čechům lhostejnost, 

jejich postoje jsou do značné míry podobné českým vrstevníkům, ti ale dokážou Rusy pozitivně 

ocenit. 
Starší ruští respondenti jsou stejně jako ruští studenti poměrně výrazně kritičtí vůči 

Č echům. „Vytvářejí své negativně naladěné postoje vůči Čechům na základě vlastních pocitů, 
které jako příslušníci menšiny zažívají dennodenně ve styku s majoritou. Nic na tomto jejich 

názoru nemění ani ta skutečnost, že mezi Čechy mají přátele a známé a ani různá délka jejich 

P°bytu v Čechách. Starší respondenti tak do značné míry rozlišují mezi Čechem, kterého znají 

osobně a Čechy jako nekonkrétní masou obyvatel České republiky. ",24 
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Na závěr M. Šmídová uvádí, že co se týká vzájemných vztahů Čechů a Rusů, kteří se 

v současné době setkávají na území České republiky, přesto, že mají mezi sebou určité osobní 

kontakty, převažující je přece jen vzájemná izolace.'*5 

Zmíním krátce ještě jeden výzkum, na kterém se podíleli D. Drbohlav, M.Lupták, E. 

Jánská a J. Bohuslavová a jehož souhrn je uveden v práci T. Šiškové a kolektivu „Menšiny a 

migranti v České republice". 

Na začátku svého příspěvku uvádějí dva body, které svým způsobem určují specifické 

Postavení ruské komunity v České republice. První bod představuje již událost výše zmíněná, 

která velkou měrou ovlivňuje pohled hlavně starší generace Čechů na Rusy - je to vpád 
spojeneckých vojsk v roce 1968. Dalším autory zmiňovaným bodem je fenomén „ruského 

mafiánství", která podle autorů „ dnes dosahuje věhlasu srovnatelného s tradiční italskou mafií, a 

to nejenom na evropském kontinentu. "I26 

V následujícím citátu autoři ve zkratce hodnotí socioekonomickou situaci v Rusku, která 

J e klíčem k mezinárodnímu pohybu Rusů: „Stávající totální krize sociální sféry společnosti Ruské 

federace s sebou nese celý komplex problémů, které - většinou ve vzájemné propojenosti - silně 

Podmiňují migrační motivaci ruské populace. Jedná se především o nezaměstnanost, obecně 

snižující se kvalitu života, rostoucí chudobu - např. pod hranicí existenčního minima bylo v roce 

1997 21% obyvatel Ruské federace - spolu s bezprecedentní diferenciací příjmů v neprospěch 

rostoucích sociálně slabých skupin. "I2? Dalšími oblastmi, které činí život v Rusku obtížnějším, je 
naPříklad nedostupná lékařská péče, která je pacienty téměř plně hrazená, zhoršující se kvalita a 

dostupnost vzdělání apod. 

Jejich výzkum probíhal v Praze, kde získali 43 vyplněných dotazníků a na jejich základě 
1 0 rozhovorů, a v Karlových V a r e c h , odkud mají 27 dotazníků a na jejich základě uskutečnili také 
1 0 rozhovorů. Jednalo se patrně o specifickou skupinu Rusů, kteří po materiální stránce byli 

majetní až velmi majetní. Jednalo se o imigranty v mladším, případně středním věku, složených 

z mužů i žen, často tvořili celé rodiny, s relativně vysokým vzdělanostním statusem. Hlavním 

důvodem pro opuštění Ruska nebyly ekonomické důvody, ale důvody spjaté s politickou 

nestabilitou Ruska a obavami o vlastní nebezpečí - v tomto bodě nacházíme jistou shodu 

s Předchozím výzkumem. Přišli z Moskvy - víc než polovina - nebo z jiných velkých měst.128 
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Jedno z hlavních zjištění, které se objevilo i v předchozím výzkumu, je určitá uzavřenost 

vůči majoritní společnosti. U respondentů převládala spokojenost s pobytem v České republice, 

nezaznamenali ani výraznější problémy s majoritní populací (57% nemá negativní zkušenost 

s Čechy, 2/3 nemají pocit, že by byli diskriminováni kvůli svému původu). Z respondentů tohoto 

výzkumu se nechce 60% vrátit zpátky do Ruska. Co se týká zaměstnanosti, tak jen 11% z těchto 

respondentů nepracuje. Objevuje se u nich minimální zapojení do organizací jak českých, tak i 
129 

ruských - to znovu potvrzuje jistou uzavřenost této skupiny. 

Autoři zmiňují také výsledek šetření Institutu veřejného mínění z roku 2000, podle kterého 

má „dobrý nebo spíše dobrý" vztah k občanům z bývalé SSSR pouze 11%, 46% má vztah „spíše 

špatný nebo špatný".130 

2.3.1.4 Závěr 
Současná doba ukazuje, že je nezbytnou potřebou naučit se žít s Jinakostí" druhých, 

v tomto případě cizinců. Nebudu se pouštět do názorů na to, kdo by se komu měl přizpůsobovat. 

Zvýše uvedených výzkumů vyplývá, že Češi a Rusové se sice v určitých případech osobně 

stýkají, zároveň ale jsou navzájem velkou měrou izolováni. Rusové ze strany Čechů pociťují do 

jisté míry lhostejnost, někdy až nevítanost. Že tento pocit může být v některých případech 

oprávněný, potvrzují svými výpověďmi čeští respondenti. Rusy ale zároveň považují i za družné a 

Pohostinné. Jedna z nejčastějších asociací s Rusy je rok 1968 a oblast kriminality. Je otázkou, 

nakolik pak na základě osobních kontaktů pozměňují respondenti obou národností názory na 

skupinu jako takovou - spíše zůstává u rozdělení na konkrétní zkušenosti a na názor na celou 

skupinu. Zajímavým srovnáním oproti těmto výsledkům bude příběh uvedený v druhé části mé 

Práce. 

2-3-2 Národnostní odlišnost z pohledu vnitřního 
V této kapitole uvedu příběh muže, jehož jinakost spočívá v národnostní odlišnosti -

Michail je ruské národnosti. K této národnosti mají Češi specifický přístup. Budu sledovat, jak 
s v°u jinakost Michail prožíval v České republice, jak na něj okolí reagovalo, zajímat mě také 
b ude, co si Michail myslí o svém národě, o asociacích, které má část české společnosti na Rusy, 
C o si Michail myslí o Češích. 

Dále budu sledovat, co si o Michailovi a jeho jinakosti myslí jeho dobrý přítel. 

129 Šišková, 1998, s.78 
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2-3.2.1 Michail 

Michail je ruské národnosti. Asi 7 let žije v České republice. Je hercem, divadelním 

režisérem, překladatelem. 

Michail se narodil 10. dubna v roce 1967, jak přesně dodává „v 7 ráno v pondělí, což mě 

Poznamenalo na celý život. U nás se říká, že v ten den, v pondělí, se narodí člověk, který má pořád 

smůlu." 
Narodil se v Rusku v městě Bělgorodě, který se nachází ve středu Ruska. Tatínek pochází 

ze Sibiře, maminka z Polska. 

Chodil na střední školu výtvarnou, kterou nedokončil. Dělal amatérské divadlo, jak říká: 

Já jsem dělal divadlo furt". 

Dodává: „ Ta divadelní cesta na akademii byla dlouhá". Michail se na ni hlásil třikrát, 

mezitím studoval vysokou technickou školu a vysokou vojenskou školu. Zároveň říká, že se 

chystal na to, že se uplatní jako inženýr nebo důstojník: „Chtěl jsem, ale nedělal jsem to, chtěl 

jsem, proto jsem zůstával na tý vysoký škole, ale to se nějak nepodařilo. Vždycky se stalo, že jsem 

sklouzl, třeba když jsem byl na vysoké vojenské škole, tak ty lidi, kteří tam byli, takový všichni 

důstojníci, už od 17, a já jsem dělal strašný bordel v tom ve všem. Vždycky jsem napodoboval ty 

důstojníky nebo předstíral nějaký nemoce, a nebo jsem si hrál, že jsem zraněný hlavou a tak. A 
l'di se řehtali smíchy a vždycky to tak skončilo takovou blbostí. " 

Dostáváme se k tomu, jak jako dítě a mladý člověk vnímal tehdejší uspořádání: „ Vždycky 

jsem na to přišel až za delší dobu, protože mně připadalo, že všichni lidé by měli být podobný jako 

jsem já, já jsem byl pionýr, komsomolec, takže jsme byli všichni stejný, nosili stejný košile, stejný 

^avaty, obuv a malovali stejnými tužkami koh - i - noorkama, nebo ruskými karandašami, 
všechno bylo stejný, ale jakoby ta odlišnost v tom mládí mi nepřipadala, všichni byli stejný. " 

Během tohoto období zjistil, že tím, co může dělat naplno, je divadlo: „To asi máme v 

rodině, protože maminka říkala, že její tatínek, jako můj děda, kterého jsem neznal, byl herec. 
Babička mi říkala, že on byl herec od přírody a dělal divadlo. V Polsku též tak on byl takový 

veselý člověk, tak maminka vždycky říkala, že jsem po něm. " 

Následné období shrnuje: „No a pak jsem odjel do Moskvy, kde jsem úspěšně hrál divadlo 
a končil akademii. Hrál jsem v divadle pro mládež, bývalý CDT - centrální dětský teatr, jako 

divadlo pro děti ...pak to divadlo mě pěkně pronásledovalo, tam byly nějaký menší role ve filmu, 

seriálech a tak." 
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Dále se ptám na rodiče Michaila. Oba jsou už v důchodu. „Maminka byla inženýrkou a 

kreslila nějaký věci ve fabrice, to byla fabrika na zbraně, takže to byl takzvaný se kre tni závod, 

nebo takový, nevím, jak bych se vyjádřil přesně, že to je prostě tajný. Vyráběli nějaký tajný 

součásti, ona to kreslila...A tatínek po celou dobu dělal šoféra - kamioňáka. " 

Na otázku, jak byla jeho rodina ovlivněna komunismem, říká, že nemůže mluvit za ně, ale 
myslí si, že ho vychovali na dané podmínky slušně a měl od nich všechno. 

Ptám se tedy, jestli ovlivnil jeho - ani tady se ale Michail nerozpovídá. Opakuje, že 

existovala jednota. „Jako osobnost neexistuješ v podstatě v takový sféře, v rozsáhlém pojmu jako 

je socialismus, jako je komunismus. O tom napsal Zamjatin ve svých knížkách... nemám k tomu co 

dodat ... já si nemůžu stěžovat, že to bylo špatný, když jsem to nechápal. Já jsem byl na 

Pionýrských táborech, měl jsem šťastné dětství... měl jsem zadarmo knihy a studie. " 

Pak se dostává k bodu, který byl zlomovým: „Akorát když jsem byl v 10. třídě, tak jsem 

napsal báseň, za kterou jsem byl vyloučen z komsomolu. Potom jsem až pochopil, co vše obnáší ta 

svobodomyslnost anebo tvůj rebelský projev. Od té doby jsem se začal postavovat proti systému, 

tyt prostě aktivnější ...pak mě to pronásledovalo ještě na vojně a celou tu dobu i v Moskvě až do 
roku 93, když byla ta revoluce a v roce 91, když jsme byli na barikádách a takový věci. V podstatě 

jsem byl ve třeťáku, když to všechno vypuklo v Moskvě ten rok. Já jsem zametal ulici a kolem mě 

jezdily tanky a já jsem strkal tu metlu mezi kola tanku a metla jako by se rozervala - a tak jsem 
cítil jako, že to je můj život, tak jsem to cítil. Proto jsem bojoval vnitřně a jediný, čeho jsem 

dosáhl, je můj vnitřní pocit, to, že budu dělat to co chci. No díky i těm Kyrogovom, kteří na mě 

Působili jako nejvzdělanější, nejchytřejší lidi v Moskvě, který prošli přes gulag a přes všechno, co 

může si jenom představit člověk Rus v tomto systému. " 

Dostáváme se k tomu, jak se M i c h a i l dostal do Čech. „Ani nevím, poprvý jsem byl tady 

hrozně dávno za kamarádama, který tady pracovali na Svobodný Evropě, oni mně proplatili 
lístek... Kamarádi Rusové, herci, strašně dobrý přátelé. A tak já jsem přijel a viděl Prahu a říkal, 

že tady chci být a zůstanu a nevěděl jsem, že ty slova se naplní do skutečnosti. " 

A pokračuje: To bylo v roce 98 nebo 97 tak nějak. Pak v roce 99, dva roky na to, přijelo 

Brněnské Hadivadlo z Brna do Moskvy, udělali představení a tam hráli zajímavý herci... a byla 

tam i Magda v tom souboru, a tak jsme se nějak sešli a tak jsme seděli a chlastali všichni asi dva 
dny u nás v divadle. No a takhle nějak jsme se sešli všichni dohromady a bylo krásně, no a měl 

Jsem takovou těžkou životní situaci, tenkrát v divadle přišlo nové vedení a bylo to opravdu o vous 
a ty sliby nedodrželi, které mi slíbili. Původně mně říkali, že dostanu byt, rozpadl se můj vztah s 

člověkem, kterého jsem miloval a hlavně s tím divadlem. Potkal jsem Magdu, zamilovala se do mě, 
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ja jsem byl už na pokraji sebevraždy. Říkám, proč ne, asi je to nějaký okamžik začít něco jiného. 

Tak jsem nějakým způsobem dojížděl... měl jsem 32, a tak jsem svoje 33-tiny oslavil v divadle Na 

Zábradlí. No, pak jsem dojížděl nějakým způsobem ještě celý rok 1999 do Moskvy a do Prahy, 

dohrával jsem představení a snažil jsem se naučit česky trošičku, abych něco dělal. " 

„Jak si se učil česky? " „Normálně, Alice S. mě učila a já jsem pořád poslouchal jenom 

češtinu. Byl jsem v Brně, v žádné Praze jsem nebyl, tak jsem neměl tu možnost pohybovat se mezi 

fuškou elitou nebo ruskou mafií nebo jak se tomu říká, jakoby ruskou komunitou ...jsem byl Brně 

furt, v Brně chlastal v hospodě a tím chlastem jsem se naučil. A takhle na konci mě obsadili v 

nějakých čurdách v Hadivadle. Hrál jsem zadek koně. " 

Michail mohl učit i na JAMU, ale to se nezdařilo - například kvůli jazyku. Nakonec se 

odstěhoval do Prahy, kde mu tehdejší ředitel Národního divadla nabídl roli ruského mafiána. 

Začal režírovat a překládat. 

V jeho vyprávění se objevuje povzdech nad přístupem úřadů: „K tomu ještě neustále ty 

P°licajty... Já jsem myslel jako s tím mojim povolením k práci, který nemůžeš dostat, pokud nemáš 

Povolení k pobytu, povolení k pobytu nemůžeš dostat, pokud nemáš povolení k práci, tak práci 

nedostaneš, pokud nemáš povolení k pobytu, ale povolení k pobytu nikdy v žádném případě 

nedostaneš, pokud nemáš povolení k práci - a tak to tady chodí. ... potom mi všechno dali, to jsem 

sehnal přes známý, jako se dá obejít spoustu zákonů, ale prostě tady jde spíš o ten princip, jak lidi 

se brání jakoby veškerým cizím vlivům, jakoby cizí vlně. Což je zase pochopitelné. V Rusku se taky 
brání Čečencům a Ukrajincům a bůhví komu. Taky nikdo nechce, aby tam panovali nějaký 

muslimové nebo já nevím kdo v Rusku. Mně přijde, že je to tady úplně stejné, prostě, když jsem byl 

tam a byl Rus, tak jsem to prostě neviděl, a když jsem tady, tak jsem to na vlastní kůži jakoby 

Pocítil jak se ti lidi v tom Rusku musejí cítit někdy. Jsou to slušný lidi, doktoři a v tom davu je to 

obyčejný muslim nebo džigit a nebo nějaký kavkazský šulin, kterýho musíš zabít, protože jeho 

bratři zabili Rusy v Čečně a nebo udělali výbuchy v metru. Prostě tam je taková nenávist jako 

strašná, jakoby strašně odporný rasismus. No a tady taky. Takže já si myslím, akorát, jak je to 

Rusko větší, tak se to stráví a tady, jak je to menší, tak se to tady akumuluje a vidíš to ve větším 

Projevu." 

Michail zmiňuje, že i v Rusku, i v Čechách funguje stejný princip obrany proti něčemu 
ciz''mu. Zároveň dodává, že pokud to člověk sám nezažije, neuvědomí si to. 
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Zajímá mě, jestli tento přístup - strach před cizím - zažil na úřadech, nebo i jinde: „No, 

pouze. A samozřejmě nějaký narážky i mezi hercema i v divadle ... do teďka můj nej lepší 

kamarád, ...když jsme ve společnosti, tak on řekne: „ Tak já si dám kávu a zvu tady okupanta na 

Pivo." Ale já se nezlobím, když to říká on, my se tomu vždycky zasmějeme, protože já v sobě 

nemám jakoby zkušenosti někoho okupovat nebo ničit, ale v lidech tady to jsou takový věci si, 

myslím, a taková určitá i závist, která přerůstá k nenávisti: „Proč on, kdo on je, takový Rus a 

pracuje tady nebo vydělává, a já, rodilý Čech, nemůžu. " 

Michail slýchává narážky na svou národnost i od svého okolí, od svých přátel. Je to dané 

specifickým vnímáním ruské národnosti v České republice. Zároveň Michail vnímá i určitou 

závist Čechů vůči cizinci - a zvláště Rusovi -, který si tu našel práci a třeba i dobře placenou. 

Ptám se na začátky v Brně: „Hrozný, hrozný, hlavně to byla trošičku jiná doba, to byl rok 
]999 a 2000, což se strašně změnilo za těch 6 let jakoby i ta nálada mezi lidma, i ten 
eurosajuz...jako by dal těm mladým jakoby takovou sebejistotu, že oni jsou ti vyvolení, má svůj 

vliv na všechno, má vliv na všechno aj na peníze... takže ta ruská otázka zhasla, nebo není tak 

aktuální... Já jsem to cítil, že to bylo takové bahno, mně to připomínalo bahno, ve kterém se 

neustalé mísí nějaké vzpomínky, nálady, vždycky, když se napijou, tak aby byl důvod, o co by se 

opřeli a kecali a pomlouvali a tím důvodem jsem byl vždycky já. Tak se to začalo valit a vždy to 

skončilo...j á už za týden, za měsíc jsem znal, jak to všechno dopadne, co kdo bude říkat, o Rusech, 

že jsou hajzlové a co tu udělali a tak dál. Tak takový jsou lidi některý... někdy to strašně 

ubližovalo, někdy jsem se smál té maličkosti nebo někdy, když jsem si to připouštěl, tak to možná i 

škráblo někde. Většinou mi to bylo úplně ukradený, to, co si kdo myslí, protože jsem věděl, že 

důležitější věci jsou úplně jiný, než vyřešit ty kecy, kdo a co za to může... No, to nebylo tak, že 

jsem tím trpěl a umíral, já jsem neměl co dělat, tak jsem spíš říkal, že do Moskvy se můžu vrátit, 

protože to je moje řeč, jsou tam moji učitelé, moji kolegové, s kterými jsem strávil 14 let a ty mně 

nedají umřít nebo skončit na ulici. " 

Michail nezažíval v České republice lehké začátky, sám přiznává, vyposlechl si řadu 

poznámek kvůli své národnosti - a někdy to i bolelo. Držela ho tady hlavně práce, která je pro něj 

v životě tím nejdůležitějším: „Já plně věřím, že jediná věc, které se držím, to je moje práce, která 

mi dává sílu i možnost nějakým způsobem tady fungovat... mám domov tam, kde mám práci. " 

Ptám s e M i c h a i l a , j a k j e h o n á r o d n o s t b r a l a j e h o t e h d e j š í p ř í t e l k y n ě , p o z d ě j i i m a n ž e l k a : 

„Ona byla mnohem ruštějši než já... Ve všem, v povaze, v chování, v duši, v srdci, v jazyku, ona 

umí perfektně rusky, spíš to vadúo jejím rodičům. No tatínkovi to vadilo, protože on neměl dobrý 

zkušenosti a byl tvrdohlavý, že to není dobrá partie pro jeho dceru a já to chápu. On byl v té době 

člověk, který dělá komerci a byl velice úspěšný. On si to představoval jinak, jak to všechno bude, 
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jako každý tatínek si představuje pro svoji dceru to nejlepší." Michail se setkal s dalším 

odmítnutím i v rodině své manželky. 

Po roce a půl v Brně přesídlili do Prahy. Praha připadala Michailovi ještě mnohem 

»drsnější": „I když mně pořád připadá jako vesnice ta Praha na rozdíl od Moskvy, ale já jsem 

Pochopil, že je to velkoměsto v Čechách, že lidi bojují za svoje místo, bojují veškerým způsobem, 

který není zas takovým způsobem férový nebo tak nějak únosný. To samé dělali i lidé v Moskvě. " 

V té době Michail v Praze hrál v divadle, překládal a pracoval jako barman. V Praze se už 
to ' ik nesetkával s narážkami na svou osobu: „ To spíš ne, protože tady, kdyby něco vzniklo, tak by 

to vyvolávalo buď bitku, nebo něco takového, protože Praha je trošičku jiná. Tady se lidi snaží 

°hovat jinak a pokud pomlouvají Rusy nebo Araby, tak se to snaží dělat za zádama, aby si toho 
n'kdo nevšiml a nikdo náhodou nevy skočil, protože tady jsou lidé schopni vytáhnou kudlu... tady 

je spoustu jiných témat, a jiných možností a tady nejsou jenom Rusové, tady jsou Ukrajinci, Araby 

Francouzi, Italy a pořád mi připadá, že jsou ty Pražáci nasraní - na ty Rusy, na ty Italy, na 

kohokoliv, hlavně být nasraný. To neříkám o hercích, já to říkám všeobecně. " 

Michail pociťuje změnu v chování vůči své osobě: „No tak já už to nevnímám a mě tady 

berou jako herce schopného a kvalitního, a tak jednají se mnou, podepisuji nějaký smlouvy, česky 
Se, myslím, domluvím, i když to není zas tak až dobře. " 

Na otázku, jestli se cítí mezi Čechy jako odlišný, odpovídá: „Já jsem byl jiný i v Rusku 

mezi Rusama... Vnímáním, vnímáním vnitřním, tím smyslem, kterým jsem vytvářel ve svých 

básních, obrazech. Pravda je, že jsem vždycky jiný mezi lidma, kterým nerozumím, v situacích, 
kterým nerozumím, a vždycky jsem doma, kde jsou lidi ochotný a schopný se domluvit, udělat 

nějakou věc, která by prospěla nebo dala nějaký smysl. Aby to mělo všechno smysl. " 

O Češích si Michail myslí, že: „je to národ, který má strašně obrovský smysl pro humor, 
ale bohužel stejný smysl pro nenávist na ty, komu slouží nebo kdo jim panuje. Mně se zdá, že přes 
ten humor se ztrácí věci, které jsou důležitý. Především je to hrdost, pýcha za svoji vlast, za svoji 
Zem, ať ona bude pojebaná, ale je moje. Existuje takový čtvereček, na kterém žije rodina 

hákových nebo rodina Rackových, to je úplně jedno, jsou šťastný, vydělají a rodina vedle 
závidí, protože oni to nemají. Takový nějaký' strašně nehluboký. Prostě se snaží jít dál, humor 

°brovský mají, mají to pivečko, ale to nej důležitější nemají a to nej důležitější je soucit, cítění 
duchapřítomnosti celého národa, celostnosti, to není, to neexistuje. Výsledkem toho, co vidíme, 
nebo co já zažívám a vidím, jak teď převálcujou tu českou zem Američani, nebo Evropský sajuz, 

jok to všechno semele a zase neexistuje, Česko neexistuje... jako by Evropská unie řekne, že 

^ážou knedlíky nebo tatarák, zakážeme guláš, dobře, když to zakázala Evropská unie, tak to 

^ime poslouchat, když Amerika řekla, že vojáci pojedou tam, dobře, tak pojedeme tam, ale žádný 
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vlastní názor ne: „Knedlíky kurva budou a sereme na vaší pojebanou Evropskou unii. " Tak tohle 

to třeba nemají. Rusové si myslím , že by to udělali. " 

Michail si na Češích cení smyslu pro humor, ale zároveň opět kritizuje závist. Podle něj 
a 'e chybí Čechům hlavně smysl pro vlast, pro vlastní zem, vlastenectví. Nezmiňuje ani jednou 

lhostejnost, která se tolikrát objevovala ve výpovědím Rusů o Češích v předchozí části. 

„A jací jsou Rusové?" „Panovačný, vztahovačný, výbušný, otevřený, jiný duchem a vírou 

Pravoslavnou ...hlavně štědrý ... Buďto Putin nebo Stalin nebo Lenin, prostě může být cokoliv, a 

Proto lidi rádi naplno žijou, naplno utrácí, prostě se snaží žít naplno v rámci svých tradic. Jestli 

chlastají, tak už týden, pokud máš svátky, tak to už je měsíc... A odpouští všechno, Rusové jsou 
v tom strašně jednoduchý, až přímočaří si myslím, nejsou vychytralý nebo vyčůraný. " 

V dalším rozhovoru říkám Michailovi různé asociace, které mají Češi na Rusy, a Michail 
t o komentuje. K otázce alkoholu mi Michail odvětí, že Češi pijí víc. 

Pokračujeme tématem chudoby: „...pokud nejsi schopen, nejsi, v Rusku nesmíš být 
nemocen a starý, musíš být silný a mladý, a proto ty babičky a dědečkové se pořád perou a ono je 

"m 90 a oni mají ty lokty v metru a rozhánějí davy, protože chtějí ještě nadechnout ten kyslík 
Zlv°ta. Oni chtějí říci, že jsou, že existují. Jíst, žít a mají na to právo. A je tam obrovská zlost a 

hněv, který je všude přítomen. " Tato výpověď potvrzuje popis situace v Rusku z první části. 

•••a mafie: „Já si myslím, že mafie je pojem mezinárodní, já můžu říct, že stejně tak, jak 
tady existuje ruská mafie, tak tady existuje albánská mafie, italská mafie, čečenská nebo česká. 
C° se týče Karlových Varů, tak o tom moc nevím, ale vím, že tam hodně věcí skoupili lidi za 

Prachy, které oni mají, proč ne? Když jim to stát umožnil, to je další věc, co mně připadá nefér, 
proč si Američan může koupit na Vinohradech dům a pronajímat ho Čechům a Rus, který ho 
kom, tak je nepřítel a ten Američan je přítel. Jedna věc je, jak přišel k těm penězům a j aký je to 
člověk, na začátku to určitě tak bylo, že byla nějaká špína a teď to tak není. Už nemáš možnost tak 
Snadno přijít k penězům... spíš bych se zaměřil, co bude s těma Ukrajincema, kteří zde pracují 
načerno, dostávají prachy a posílají je domů, a to se mi zdá víc problematičtější... " V Michailově 

^Povědi se už poněkolikáté objevuje zmínka o A m e r i č a n e c h s n e g a t i v n í m nádechem, podobně 
Zríliňuje i Ukrajince. Michail si ale aspoň částečně svůj negativní pohled na lidi některých 

hodnost í uvědomuje - usuzuji na to z výpovědi, kdy Michail mluvil o tom, že se účastnil 
V Če*ké republice kampaně proti rasismu - a jedním z důvodů bylo také to, aby pracoval na svých 
V'astních názorech. 
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Dostáváme se ke spojení Rusů s rokem 1968: „Je to minulost, proč se neustále vracet 

^ minulosti. Já si myslím, že je i obrovská škoda, že si někdo nespojí Rusy i s rokem 45 a všechno 
Se ted odstrkává. Já jsem se narodil v roce 67, já s tím nemám nic společného. Takže, pokud 

^deme schopni najít nějakou cestu k budoucnosti, buď to divadlo nebo umění, nebo továrny, 

lebo podnikání, tak je to naopak obrovský plus. " Michail poznámky o roku 1968 slýchal v české 

Společnosti asi často, připomíná, že by si Češi měli Rusy spojit i s pozitivnější událostí. A hlavně, 
2e by měli hledat společnou cestu. 

Michail je tím, kým je, celým tělem i duší. Je Rusem milujícím svou vlast, je hercem 
mi,ujícím svou práci nade vše. Je nadšený vším okolo, žije naplno - jako správný Rus. Zároveň je 
p'ný smutku. Je osamělým poutníkem. 

Po příchodu do České republiky si dostatečně uvědomoval svoji Jinakost" - okolí mu to 

°a s t 0 Připomínalo. 

Michail bere život jako výzvu, vše, co mu postaví do cesty. Účastnil se například 
pr°tirasistické kampaně - bylo to pro něj výzva, aby pracoval i na svých názorech. Výzvou pro 
ně-' setkání s lidmi s postižením. 

Je hrdý na to, že si vydobyl určitou pozici mezi českými herci. Má v České republice i 
ř a d u Přátel. 

Hrdý je i na svoji národní příslušnost. Na kritiku vůči Rusům přikývne, má ale pokaždé 
něiaké „ale", aby ukázal na chyby i ostatních. Na Čechy má své kritické názory. 

Michail není typickým představitelem ruské národnosti ve smyslu toho, jak se vyjadřovali 

^Us°vé ve výzkumech v první části - je plně zapojen do české společnosti, také se o něm nedá 
ľlCt' že by se k němu lidé z jeho okolí chovali lhostejně. 

Dá se říct, že Michail je adaptovaný na svou jinakosti národnostní odlišnosti - vnitřně se 

národností problémy nikdy neměl, je ale už přijímán i českou společností, má práci, má 
Prate 'e, má partnerský vztah (s Češkou). 

Ve své jinakosti osamělého poutníka nebude ale adaptovaný asi nikde. 

2.3 2T 
' Marek - kamarád Michaila 

Marek j e 4 5 - l e t ý d i v a d e l n í h e r e c . S M i c h a i l e m s e p o p r v é v i d ě l i , k d y ž h o s t o v a l 

ad'vadlem v Moskvě. 
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Takto líčí jejich první setkání: „Já jsem se ho lekl na začátku hrozně, ale to se asi tak 
s'avá, ale to leknutí bylo zároveň i hodně přitažlivý, my jsme se poprvé viděli hned po představení 
v divadelním klubu a on tam bavil celou společnost a byl z nich nejvýraznější. Přesto, že tam byly 

básný ženský, tak mě Michail zaujal nejvíc - a to nejsem na chlapi - a bavil tam celou společnost 
a hrál na kytaru. Později jsem se nějak dozvěděl, že to byly jeho písničky, protože on pořád skládá 
nejaký písničky, pořád si maluje, pořád píše básně, všechno možné - renesanční ruskej člověk. 
T i-

larn si pamatuji takový dlouhý stůl a on seděl uprostřed - vidíte, teď mě napadá Poslední 
Veceře Páně, ten Ježíš hraje na kytaru a je černý jak tatar. Tak to byl Michail. Hrozně do sebe lil 
stakany vodky, úplný nezmar, šílená energie a radost ze života...docela na to věřím, že když je 
nekdo takhle veselý, tak má v pozadí nějaký šílený smutek. " 

A pokračuje: „Začal nás okupovat a hned druhý den nás začal vyhledávat ...zamiloval se 
do Magdy... " Protože Marek s Magdou jsou velcí přátelé, řešili s ním, co mají dělat: „No a já 
JSem jim na to odpověděl, že v Bibli je, že muž opustí svojí matku a odejde za svojí ženou - a to 
]Sern netušil, jak se to Michaila dotkne, protože on je fakt věřící pravoslavný. " 

Popisuje, jaké měl Michail těžké začátky, například problémy s úřady: „Tenkrát chodili 
Zelený s Magdou z té cizinecké policie, ...kdekdo si tam na ně vyskakuje ...ty lidé třeba vidí 

^lchaila v televizi a řeknou si: „Jé, ten je šikovný. " A neuvědomí si, že tenkrát ho nakopali do 
ZQ(ih ..on trpěl na začátku šíleným nedostatkem a to nedostatkem lásky a nedostatkem 

Palních věcí.... Prošel takovým šíleným očistcem on opouštěl tu Moskvu v hrozně dobrý 
P°zici-divadlo hrál excelentně a byl tam někdo a přijel sem, kde jej nikdo neznal, kde si spousta 
lid' 

plete RUSy s Ukrajincema, který dělají bordel, to už nikdo nerozliší, že je to poctivý dobrý 
C%... Ty historky jsou z doby, k d y t a d y ještě neměl práci a byl závislý na ženě - a to je pro 
ChlaPo těžký - denně uklízet pro manželku, zatímco ona zkouší a večer hraje, a potom za ní přijde 

Práce a všechno je v pořádku, ale ten chlap tím asi hodně trpěl... " 

Michailovu ruskou národnost těžko nesl jeho tchán: „To měl problémy potom vlastně 

Udičkou, když se brali, tak do dneška ten jeho tchán mu neodpustil tu jeho národnost. On ho 

*** vůbec jako člověka, on ho vzal pouze jako nositele toho, že je to Rus a do dneška ho ani 

Zdravil nic." 

do 

s 

le, 

Marek popisuje, jaký má vztah s Michailem: „Já ten vztah nemůžu pojmenovat, je 
yj"*ečný. Kdyby se něco stalo s Michailem nebo se mnou, tak okamžitě přijedeme a ne přes 

' a h u ' ' kdyby bylo třeba něco v Polsku, tak ten druhý by okamžitě nastartoval. Je to asi víc než i 

š n e č k y vztah... nenechal by mě ve štychu, kdykoliv by se za mě pral." % 
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Na jiném místě říká: „Jinak já ho miluji, to je můj okupant... My mu tak říkáme podle 

toho 68., jako že je Rus, to je jasné a já mu to říkám taky z důvodu, že mě bral propisky a že za 
nami přije] v situaci, aby se nezbláznil. Potom se to potvrdilo, když přijel do Prahy, začal tady 

zkoušet a točit, tak jsme mu začali říkat znovu okupante, protože nám bere práci, nám českým 
ercům, kteří dokáží taky zahrát Rusáka... Marek tady zmiňuje, jak Michailovi říká, mluví o tom 

v humorném tónu, přesto je to odkazem na určitý přístup, na určitý stereotyp. 

„...A vlastně Michail mě držel nad vodou jako by, protože on to vydržel a měl to daleko 

^žší, já kamkoliv přijdu, mluvím česky a lidi mě znají.... Ale Michail se musel prosadit, musel 
na sebe upozornit. Marek mluví o tom, jakým je pro něj Michailův přístup k životu povzbuzením. 

Marek považuje Michaila za velmi nadaného herce: „On je vynikající herec ...on je hrozně 
nadupaný ... já jsem opravdu přesvědčen, že Michail je geniální ...on má opravdu pokoru k 

°stc»ním hercům ...on přijde na naše představení a říká potom: „ Ty si byl zase geniální, jak to 

děláš. " On to říká skoro všem. " 

Ptám se na Markův vztah k Rusům obecně: „Já si pamatuji jako první nějaký zážitek, když 

^ ten 68. rok a mně bylo 7 let, můj tatínek s mým strejdou poslouchali rádio a plakali - chlapi, 
kt " 

eri nikdy neplakali. Bylo mi to divný, pak si pamatuji, že j sme šli na procházku a jela tam kolona 
ruských vojáků a já jsem na ně mával a tatínek mě naplácal na zadek. Potom bylo všechno špatně, 
h°kej špatně,... Už jsem tím byl ovlivněnej, pro mě Rus nebylo nic dobrýho. Na střední škole byla 
Pat*á učitelka, která nás učila ruštinu, jednak nás nic nenaučila... ruský jazyk se neučil jako i 

l"eratura. Já jsem k ruský literatuře přišel až pozdě, vlastně přes češtinu, přes profesorku, která 
nc,s děrovala na Dostojevského a tyhle ty věci, ale to jsem stejně tehdy nečetl...Na druhou stranu 

JSem viděl krásné ruské fdmy: Oblomova... To mě říkalo, že je něco v nepořádku, když tyhle lidé 
Uciélaji tohle to - a plakal jsem a dotýkalo se mě to ...no a potom jsem byl asi 8 x v Rusku, v 

^těrburgru a v Moskvě, s divadlem ...když jsme se dostali k nim domů, tak nosili poslední na 
Still> to bylo taky neuvěřitelný. " Marek popisuje, jak se postupně proměňoval jeho vztah k Rusům, 
Prekvapením pro něj bylo setkání s ruskou literaturou a filmem, později také ruská pohostinnost. 

„Změnil se Váš vztah k Rusům po tom, co jste poznal Michaila?" „Jo, to určitě jo, ale i 

^ tomu, že jsme se dostali do toho prostředí. " 

„ Máte nějaké zkušenosti, jak bere Michaila okolí? " 

„ Všichni, co já znám, herecký okruh, ty jsou z něho nadšený. Kamkoliv Michail přijde, tak 
js A 

n°st, je privilegovaný a každý si ho váží. " 
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Z Markova vyprávění se znovu ukazuje, že Michail měl v České republice opravdu 

nelehké začátky. Opustil divadlo, kde hrál, opustil svou zem, aby začal v české republice od 

začátku. Michail si postupně našel práci a dokázal své kvality. Podle Marka je Michail skvělým 

člověkem, hercem i kamarádem, „renesančním ruským člověkem". Marek se nesetkal nikdy s tím, 
že by na Michaila reagoval někdo negativně - kromě Michailova tchána. 

Marek převzal od rodičů negativní vztah k Rusům a všemu ruskému. K tomu, že ruské 

může být i pozitivní, se dostal přes kulturu. V pohledu na Rusy ho ovlivnili i návštěvy Ruska, 

vstřícnost jeho obyvatel. A později také přátelství s Michailem. 
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2-4 Jinakost jako příslušnost ke katolické církvi 

Katolictví z pohledu vnějšího 

V této kapitole se budu zabývat další z odlišností, jejíž konkrétnější podobu se budu snažit 
vystopovat ve výpovědích v první i druhé části své práce. Katolictvím zde myslím příslušnost 

k římsko - katolické církvi, zajímá mě hlavně odlišnost praktikujících členů této církve. Jedním z 

důvodů, proč se katolictví může řadit mezi ostatní Jinakosti", je početní zastoupení praktikujících 

katolíků v České republice, které se zhruba rovná početnímu zastoupení lidí s homosexuální 
0r|entací v ČR. Za praktikující katolíky se dá považovat asi 5% obyvatel (ti, kteří alespoň jednou 

tydně navštěvují katolické bohoslužby).131 

Nejprve budu citovat z práce, která se zabývá výzkumem náboženského chování v České 
rePublice. Dále uvedu kapitolu věnovanou náboženskému vývoji a nakonec několik osobních 

^Povědí, co pro jednotlivé lidi znamená být věřícím, být katolíkem a jestli to shledávají jako 

•Jinakost", jestli se vnímají jako jiní. 

2 - 4 , 1- l Náboženské chování v České republice 

V následujícím textu budu vycházet z publikace „Náboženství a nadpřirozeno ve 
sP°lečnosti" D. Hamplové, kterou vydal S o c i o l o g i c k ý ústav AV ČR v roce 2000. Tato publikace 
Vychází z výběrového šetření ISSP ( I n t e r n a t i o n a l Sociál Survey Programme), které se v rámci 
m°dulu „Náboženství 1998" zabývalo vlivem náboženských představ a chování na sociální, 

P°litické a morální postoje, osobní morálku, postoje k sexuálnímu chování, potratům, 

f i n á l n í m u chování a jeho trestání. Data z ČR jsou z roku 1999, ze zahraničí z roku 1991. 
2 Če*ké republiky se výzkumu účastnilo 1224 respondentů, ze zahraničí obdobný počet. 

Tato práce „vychází z empirického šetření náboženství a náboženských hodnot ve 

čnosti. Zabývá se nejen náboženskou orientací, návštěvností bohoslužeb a podílem 

v České republice, ale i v mezinárodním srovnám a snaží se postihnout skupiny 
Zemí Podle toho, jaký hraje ve společnosti náboženský vliv. Kromě deklarativního vyznání a 

č n o s t i bere v úvahu i to, nakolik jsou v dané společnosti rozšířené hodnoty s náboženstvím 
UZCe "Pojené. ",32 

131 

132 Mezinárodní zpráva o náboženské svobodě, 2004. 
Hamplová, 2000, s.5 
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První z údajů, který je pro mou práci zajímavý, je počet lidí, kteří se hlásí v různých 
2emích k různým církvím. Autorka dělí státy na silně katolické (k nim patří například Irská 
rePublika, Itálie, Maďarsko, Polsko, Rakousko, Slovinsko), na státy s vysokým podílem 

Uznávajícího obyvatelstva převážně protestantského, ale i s podílem lidí, kteří se hlásí k církvi 
r'ttisko - katolické (Severní Irsko, USA, bývalé západní Německo, které má téměř stejné 

Sstoupení v protestantských církvích jako v katolické) a na státy sekularizované (ČR, bývalá 

Nizozemí, Nový Zéland, Rusko, Velká Británie). Přesněji v České republice se v rámci 
tohoto výzkumu přihlásilo k římsko - katolické církvi 45,7% respondentů, k jiným církvím se 

Přihlásilo 7,8%, k nekřesťanské víře 0,6% a 45,9% uvedlo, že jsou bez vyznání nebo neuvedli 
nic 133 

Pro srovnání uvedu údaj, že při sčítání lidu v roce 1991 se k římsko - katolické církvi 
pr'hlásil0 39% obyvatelstva (to je 89,3% z těch, kteří se hlásili ke křesťanskému vyznání).134 

Dalším zjišťovaným hlediskem byla návštěvnost bohoslužeb - i zde se ČR zařadila do 

lupiny sekularizovaných států (vedle bývalého východního Německa, Nizozemí a Velké 
b • , 

r'tanie). V naší zemi se k účasti na bohoslužbě nejméně lkrát týdně přihlásilo 7,3% respondentů, 
k m » 

moznosti téměř každý týden 5%, asi lkrát měsíčně se účastní bohoslužeb 2,7%, několikrát ročně 
3Sl 25 '9%, méně často se účastní bohoslužeb asi 11%, nikdy se nezúčastnilo asi 48%.'35 

Co se týká věkového rozdělení, nejméně se účastní bohoslužeb střední generace, u lidí ve 
Veku 2 4 - 35 návštěvnost stoupá a u nejmladší kategorie klesá.136 

Jedna z oblastí, která byla sledována v rámci otázky zachovávání náboženských hodnot, 
byla oblast sexuálního chování. Ukázalo se, že v zemích s nejvyšší návštěvností bohoslužeb a 
S neJvyšším deklarovaným uznáním autority Bible a Božího zákona, se udržuje i tradičnější 
Sexuální morálka. Jako nejliberálnější se pak ukázaly německy mluvící středoevropské země a 
CR ' Pro které je charakteristická značná volnost v sexuální oblasti.137 Konkrétněji na otázku 

"Mysl»e si, že je špatné nebo není špatné, když spolu muž a žena mají před svatbou sexuální 

zatrhlo 4% českých respondentů možnost „vždy špatně", 3,7% „téměř vždy špatně", 
22,10/ y y 138 

/ 0 »spatné jen někdy", 66,6% „vůbec ne spatné . 

I34 Hamplová, 2000, s.15 
13J Hamplová, 2000, s.47 
|J6 Hamplová, 2000, s.42 
,37 Hamplová, 2000, s. 18 
l38 Hamplová, 2000, s.34 

Hamplová, 2000, s.35 
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Na otázku na manželskou nevěru odpovědělo 38,6% českých respondentů, že je to vždy 

špatně, 24,8%, že je to téměř vždy špatně, 26,9%, že je to špatné jen někdy, 4,2%, že to není 
v"bec špatné.139 

Ještě bych uvedla odpovědi na jednu otázku, která se váže i kjiné části mé práce, 

^spondenti měli odpovědět, zda si myslí, že sexuální vztah mezi dvěma dospělými stejného 

Pohlaví je špatný nebo dobrý. 25,5% uvedlo možnost „vždy špatná", 9,7% „téměř vždy špatná", 
17'1% „špatná jen někdy", 24,8% uvedlo možnost „vůbec ne špatná", 22,9% si neumělo vybrat.140 

Co se týká shrnutí stavu v České republice, tak „patří k zemím s nej menším vlivem 

Edičního náboženství. V Čechách je relativně nízký počet vyznávajících a jejich malému počtu 

°dPovídá i nízká návštěvnost bohoslužeb, vyšší návštěvnost se udržuje především v menších 
obcích a mezi staršími lidmi. Češi také příliš často nevěří v to, že existuje osobní Bůh. V Boha věří 

»lidé starší a s nižším vzděláním. Jasně se také projevil sekularizační vliv městského života -
lldé žijící ve větších městech věří v osobního Boha méně často. Výjimkou z této tendence byla 

raha> kde podíl věřících vzrostl. "l41 

Podle tohoto výzkumu Češi věří, byť jde jen o velmi hrubé rozdělení, v 17,3% v Boha, 
V nějakou formu ducha nebo životní síly věří 23,4% respondentů, v nějakou nadpřirozenou sílu 
12'3%, možnost „Nevím, ale rád bych věděl" zatrhlo 22,9%, možnost „nevím, je mi to jedno" 
1 'X 1 
•5'6°/o a možnost „Neexistuje Bůh, duch ani nadpřirozená síla" 10,5%. 

142 

N a z á v ě r t é t o k a p i t o l y u v e d u c i t á t T . H a l í k a , v e k t e r é m s e v y j a d ř u j e k v ý z k u m ů m 

ž e n s k o s t i . 

Otázka: „Často hovoříš o tom, jak k tomu asi došlo, že národ, který byl kdysi tak 

žensky zanícený, dnes podle sociologických výzkumů patří k nej ateističtějším společnostem 
nQ P^netě. Poukazem na „jizvy" dávné historie jsme naznačili, že asi nejde jen o výsledky 

eist'cké propagandy minulých desetiletí. " 

Odpověď T. Halíka: „ Určití to nelze připsat jen na vrub komunisti. Stalinisté si patrně 

*•<"< '«to zen, i za terén experimentu pro totální ateizaei spoleénosti - protináboženský tlak tu 

* <**»* o poznání větší nei v sousedních „socialistických zemích - také proto, že ěeská 

byla poměrně hodně sekularizovaná už mezi válkarnUaleje ěeská společnost opravdu 

y * « ? Co vlastně měří V sociologické výzkumy? Na skutečně seriózni hloubkový výzkum si 

^ "«set počká, zatím Jde hlavně o v ý s l e d k y povrchních výzkumu veřejného mínění. 

I40 Hamplová, 2000, s.36 
U ] Hamplová, 2000, s.37 
i42 Hamplová, 2000, s.42 

Hamplová, 2000, s.44 
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Když k našim občanům přiběhne tazatel s otázkou „Věříte v Boha?", málo lidí se 

jednoznačně vejde do kolonek „ano", „ne", „nevím". Řekl bych, že většina lidí by ráda 

Opověděla „ano, ale " nebo „ne, ale ". V této celkové nejasnosti kolem náboženství by mnoho lidí 

Potřebovalo v sobě i před druhými vyjasnit svůj postoj. 1 já, pro kterého je otázka víry základní 

životní hodnotou, bych nejraději odpověděl „ ano, ale ", protože od mnohého, co si lidé představují 

Pod náboženstvím, se musím jako věřící křesťan a jako teolog radikálně distancovat. ...standardní 

^P věřícího se vyskytuje stále méně, ale zároveň ubývá také přesvědčených ateistů -
v budoucnosti, ať se nám to líbí nebo ne, bude jasně převládat typ „ věřícího s výhradami " m 

' -2 Náboženskost v individuálním vývoji 

V této kapitole se budu věnovat jednomu z témat psychologie náboženství. Tímto tématem 
Je »náboženství v biodromální perspektivě", jak tuto oblast nazval autor publikace, ze které budu 
y 

erpat i44 p £ í č a n s e d í y á v g s v é p r á c j ? pSyChologie náboženství" na vývoj „náboženskosti" 
c|°věka perspektivou Eriksonových osmi stádii vývoje. Jedním z důvodů, proč toto členění 
Uvad|'m, je , že bude zajímavé porovnat ho s příběhem z druhé části mé práce. 

V prvním stádiu vývoje jde o vytvoření základní důvěry ke světu, zakotvení v pocitu, že 
t e n t o svět je v podstatě dobrý. Jde o složitý proces, během kterého se u dítěte střídají pozitivní i 

Nativní zkušenosti, ale tím, co by mělo převládnout, je důvěra a naděje. To je to, co je důležité 
Pr° náboženskou víru, co patří k jejím základům: schopnost důvěřovat, plně se spolehnout na 
něk°ho, kdo je svrchovaný a dobrý. Tento zápas se bude objevovat po celý náboženský život. 

Souvislost tohoto období s vírou (ať náboženskou, nebo obecně ve svět) komentuje také T. 
Halík: «To, co je psychologicky na náboženství nej důležitější, je víra jako výraz „ontologické 

otevřeného, pozitivního vztahu ke skutečnosti. Vědomí, že život není jen nesmyslný proud 
n<d « potíží, neustále něčím ohrožovaný, víra, že život má svou hloubku...k této „pravíře" 

y°nuje člověka zkušenost s dostatkem lásky v nejranějším stadiu života. Zdravá religiozita 

Zážitek umocňuje a pronáší ho celým životem jako něco, co nám pomáhá zvládat i ty nejtěžší 
"Uace zklamání, zátěže a bolesti. ",45 

Ve druhém stádiu jde o vytváření vlastní autonomie, zápas o ni, ale nově i o pocit 

" h a n b ^ í a p o c h y b n o s t i . A u t o n o m i e b y m ě l a b ý t v l o ž e n a d o ř á d u , k t e r ý z a r u č u j e , ž e k d y ž h o 

d
n e P ř e s t ° u P í m , n e m á m s e z a č h a n b i t . P o k u d č l o v ě k ř á d o d m í t n e , z a č n e p o d l é h a t s v ý m i m p u l z ů m , 

ľ L l h o u p a t n o u v a r i a n t o u je a ž obsedantní p ř i z p ů s o b e n í s e u r č i t ý m p r a v i d l ů m . 

U4 Jandourek, 1997, s.49 

145 Říčan, 2002, s.279 
Jandourek, 1997, s.22 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 99 

Následuje stádium iniciativy - podnikavosti, dravosti, riskování. Tato energie ale naráží 
na vnější meze a pozvolna i na vnitřní - objevuje se schopnost prožívat vinu, trpět výčitkami 

svedomí. Napětí mezi iniciativou a pocitem viny může vést ke krizi, špatnou variantou je, když se 

Vědomí nevytvoří a člověk je omezován jen strachem. Neštěstí pro člověka ale také je, pokud se 
u něj vyvine svědomí příliš citlivé, které nadměrně inhibuje iniciativu a daný člověk se pak trápí 

neustále obavami, že nedostojí různým normám. Předškolní dítě už bere na vědomí existenci 
B°hajako rodičovskou, nebo nad-rodičovskou postavu. 

Ve čtvrtém stádiu jde o snaživost, malý školák se snaží dělat vše podle přesných pravidel. 

Setkává se zároveň s pocity méněcennosti, pokud se něco nedaří. Nebo naopak se může stát 

Přespříliš soutěživým. Pokud dítě vyrůstá v nábožensky homogenním prostředí, jeho náboženský 
2|vot je prostý, upřímný a šťastný, přijímá nauku a bere ji doslovně. Pro dítě, které se ale 
p°hybuje v sekularizované společnosti, mohou nastat konflikty vyvolané jiným názorem skupiny, 
př|'padně i autorit, zároveň mohou vzniknout i rozporem mytologického obrazu světa a poznatky 
2lskanými ve škole. Dítě může najít řešení například tak, že navzájem izoluje vědeckou a 

náboženskou nauku jako dva světy, které se v jeho životě míjejí, může se také naučit vyhýbat 

"konfliktním" otázkám, může zastávat odlišné role v různých prostředích (ve škole „světáka", 
v náboženské skupině „věřícího"). 

V dalším stádiu jde o hledání vlastní identity, hledání odpovědí na otázky, které se jí 

V náboženském životě se objevují nové prožitky, ale i pochybnosti a odpor. Objevuje se 

°dklon od rodiny a příklon k vrstevníkům. Adolescent, který si našel tu správnou skupinu, 
Pr°gram, instituci, je ochoten se jí cele odevzdat. Je to období ideologie, potřeby jasného 
Pr°grarnu. Hledání identity se odehrává i v náboženském životě, může dojít k prožitkům obrácení 
( t e n t 0 pojem znamená odvracení se od hříchu k Bohu, od „starého" života k „novému"), ke 
k°nverzi (příklon k náboženské orientaci, uvěření), které mohou pro daného člověka nabýt 

Mat i ckého rázu. 

K tématu konverze uvedu pro ilustraci zkušenost T. Halíka: „Musím říci, že má konverze 
A7° sPíš cestou knih a uvažování než vlivem nějakého určitého člověka a jeho svědectví a příkladu. 
Pater Reinsberg, kterého jsem pozoroval zpovzdálí, ve mně probudil důvěru, že církev může mít 

"li(iskou tvár, ale ani on mě v pravém slova smyslu „neobrátil".146 

146 Jandourek, 1997, s.35 
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Dále uvádí, co je - a naopak není - podle něj konverze: ,Nevím, nakolik jsem si tehdy 
UVedomoval, že konverze znamená něco zcela jiného a hlubšího než jen dospět k názoru, že 

křesťanské učení je pravdivé a že i já bych rád patřil k této tradici, chodil do kostela a dělal věci, 

které obvykle dělají katolíci, včetně umírněného dodržování Desatera. Teprve mnohem později 

Jsem poznal pravdivost příměru, že konverze je něco jako východ slunce... tak také když vstoupí do 
nQšeho života Bůh, není jen jednou veličinou, kterou připočítáme mezi „ věci", jež jsme nějak vzali 
na vědomí, nýbrž opravdu všechno vidíme najednou v jiném světle a úplně jinak se ve světě 

rentujeme... odehrávalo se to v polovině šedesátých let, kolem mých sedmnácti osmnácti... ",47 

K následnému stádiu intimity patří tělesná i duševní něha, sebeotevření, touha nechat se 

Poznat ve všech svých stránkách, důvěra, respekt k osobnosti a svobodě druhého, jeho pravdivé 

P°znání, sdílená budoucnost, výlučnost, věrnost. Jako u všech předcházejících stádií, i tady platí, 
2e Pro to je třeba dobře vytvořené identity, jistoty sama sebou. A opět to nese s sebou i riziko -

Z r a n i t e l n o s t i , odmítnutí, bolestí, vzdání se iluzí. Intimita není omezena jen na milostný vztah, 
lntimní mohou být vztahy mezi přáteli, velmi blízkými spolupracovníky, apod. Intimitu 
v náboženském životě hezky ilustruje biblická Píseň písní, která bývá vykládána jako oslava 
vztahu mezi národem izraelským a Hospodinem, mezi duší a Kristem. Je to období otevřenosti a 

Prožitku transcendentna. 

Přirozeným vyústěním intimity je stádium generativity, plodivosti a péče o toto zplozené. 
Ti> kdo nemohou pečovat o vlastní potomstvo, často pečují jiným způsobem například profesně, 
aP°d. I religiozita tohoto období je orientována na láskyplnou péči včetně předávání duchovních 
hodnot. 

Života běh by měl být završen stádiem integrity, celosti. Člověk v tomto období získává 
n°yý náhled na svůj život, přemýšlí nad životem a světem vůbec, přijímá dobu, místo, kulturu i 
náb°ženství, v nichž je mu dáno žít, jako jedinečnou příležitost, jak realizovat své lidství. 

Zjevovat se mohou i stavy zoufalství, ale i z tohoto stavu se může rodit ještě zralejší integrita. 

^e|,giozita stáří je spíše meditativní, rozjímavá.148 

2.4 1 j 

Osobní výpovědi katolíků o víře a o cestě k ní, o církvi, o katolictví 

^ v následující části uvedu slova několika věřících lidí, kteří se vyjadřují ke svému vztahu 
6 katolictví, k církvi, k tomu, jak je vnímá a vnímalo okolí - jde tedy o několik osobních 

VýPovědí. 

1 4 7 
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Nejprve ocituji, co znamená katolická církev pro spisovatele P. Johnsona. Uvádí: „Jájsem 
Sejako katolík narodil a moje rodina byla vždycky katolická... Jsem s církví sezdán na celý život a 

tykl jsem si na její způsoby...1,149 

Dále se snaží popsat, za to se církev považuje, za co ne: „Především se nepovažuje za 
lrnpozantní shluk budov okolo obrovského barokního chrámu, tj. není to Vatikán. Ani se 
nePokládá za shromáždění duchovních v černých sutanách či v nádherných ornátech: za kněžstvo. 

Spíše na sebe pohlíží jako na něco duchovního, tajemného a poetického. "I50 

„ Církev je také mystickým tělem Kristovým, nevěsta Boží, mystická jednota lidí, toužících 

Po dobru, po spojení s Bohem a majících účast na jeho lásce. " Ale zároveň: „ takto jsem dospěl ke 
Svému pohledu na církev: jako na omylnou lidskou instituci, která je schopná velkých ohavností, 

která je stále snadno náchylná k mylným soudům a dokonce k pošetilosti, ale která přesto jistým 
zPůsobem vyzařuje božství. "151 A ještě krátké pokračování: „ ...je to instituce, která dává většině 
lldl jedinečné možnosti k tomu, aby Boha poznali a pochopili a aby mu sloužili. Může 

různějším způsobem vyhovovat značně širokému spektru lidí...bohatství katolicismu je 

°brovské...chci, aby každý koho miluji, byl součástí církve, protože jsem si zcela jasně vědom 
utěchy, bezpečí, pevnosti a jistoty, štěstí a moudrosti - a také svobody -, které mi poskytla 

Slušnost ke katolické církvi. Chci se o tyto dary podělit. 

Tento úryvek o církvi měl být trochu protiváhou námitkám proti církvi, vysvětlením, že 

'lclé i uvnitř církve si jsou vědomi její lidské stránky, která nemusí vždy vynikat nejlepšími 

ale že také věří v to, že je něco víc a něco důležitějšího, než je právě ta lidská stránka. 

^•Me tu ale o teologické pojednání, ale o výpověď jednoho J iného" člověka. 

Budu pokračovat citátem M. Novaka z jeho knihy „Vyznání katolíka": „Narodit sejako 
kat°lík znamená přijmout katolicismus jako příběh svého života. Ale vyznávat katolicismus jako 
SVŮJ vlastní názor, při pozdějším sebeuvědomování, znamená začít vyprávět svůj příběh jako 

^olík. Tyto příběhy jsou plné konfliktů, nebezpečí, zápasů a porážek. Tato rozmanitost je 
ná(iherná... Přece ale dochází každá osoba k víře v Boha hluboko v tichu své duše. Autonomní 

'Wvidua musejí pokaždé zvlášť víru inkarnovat... každý musí vstřebat význam těchto slov a 

^ěnit je v postoje, chování a jednání: k a ž d ý musí být utvářen jej ich silou... "věřit" znamená žít 
lktým způsobem. ",5S 

1 4 0 

Johnson, 1997, s. 125 
150 Johnson, 1997, s.126 
151 Johnson, 1997, s.128 

Johnson, 1997, s.130 
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Znamená to žít J iným" způsobem? V samotném Novém zákoně bychom našly takové 
výzvy k Jinakosti". „ Vy jste sůl země ... vy jste světlo světa. ",54 (Mt 5,13 - 14) „ Hle, posílám vás 

Jako ovce mezi vlky. " 155 (Mt 10,16) „Protože však nejste ze světa, ale já jsem vás ze světa vyvolil, 

bude vás svět nenávidět...156(J15,19). 

R. Rohr pojednává o katolické identitě. Píše: „ Církev dala těm z nás, kteří jsme se narodili 
Q vyrostli jako katolíci, silný smysl pro identitu. Katolictví nám řeklo, kdo a co jsme jako lidské 

bytosti, jako křesťané a dokonce i jako jednotlivci ...katolicismus byl celkovým pohledem na svět, 

komplexním systémem myšlení, cítění a chování. Mohli byste právě tak dobře přestat být 

katolíkem, jako třeba přestat být černochem - což by opravdu nešlo. Možná, že byste mohli 

f°r>nálně odejít z instituce, ale nemohli byste změnit způsob, kterým jste se naučili dívat na svět, 

náboženství, nebo sami na sebe. ",5? Myslím, že tento citát je vystižný pro pochopení toho, 
Jak katolictví vnímá člověk, který se narodil v katolické rodině, v katolickém prostředí, 
v katolické společnosti. 

Jezuitský kněz P. Kolář líčí, jak jeho zaujalo křesťanství - setkal se s ním skrze katolický 
Skauting. itA teď jsem tam byl s těmi skauty a byl jsem tam docela rád. V kostele pak, když nás 
tQm bylo při bohoslužbě pět a půl, mi došlo, že život s Bohem bude mít pro můj život velkou váhu 
a tQké, že pro mě bude důležitá mariánská úcta. V tomhle věku to nebylo nic strukturovaného. Ale 

^ jsem pocit, že do společenství věřících patřím. "I5S 

Také popisuje svoje pocity Jinakosti" a jak se s tím vypořádával (je zajímavé, že 
naPříkIad ve výpovědi V. Malého bychom našli podobnou „obranu" - viz níže): „ Taky mi bylo 
lQsně že jsem dost jiný než ostatní. I proto nás táta tahal ven, na venkov, abychom poznali i jiné 

Středí než bezprizorní a mnohdy rozvrácenou atmosféru kolonky. Pro mě jako dítě to ale 

^ o jednoduché, vypadl jsem z party. O to víc jsem se snažil, abych měl samé jedničky, a jak to 
kn ,v/°. tak jsem sportoval. ",59 

Na otázku, jestli na běžném oděvu nosí nějaké znamení toho, že je kněz, odpovídá: „ To je 
kätla z věcí, která mi dělá špatnou reputaci. Nic takového nenosím a vím, že mi to někteří 

^ a j í . Mají pocit, že kněžství schovávám pod kabát. Když se někdo zeptá, rád přiznám, že jsem 
kněz* ale na transparent to nevystavuji. Zastánci viditelného označení kněží svůj názor obhajují tím, 

1S4 
Bible, 1979, s.783 
Bible, 1979, s.788 

ití ' ' 
Bible, 1979, s.862 
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Ze někdo třeba rád využije možnost oslovit kněze na ulici. To je bezpochyby pravda, ovšem platí 
to i obráceně. Jsou lidé, kteří, když vidí kněze, mají ho okamžitě ocejchovaného. Ať řekne, co 
chce, mají to předem oznámkované. Přesněji řečeno odepsané. Oba názory mají něco do sebe. 

důležité je ale nezapomenout, že pokud si člověk vezme signifikantní oděv, bere na sebe povinnost 
Určitého vystupování. Ne že bych si chtěl nějak nezávazně užívat, ale rád bych v normálním 

Vměstnání pracoval jako normální lidi. Nechci se z nich vyčleňovat. "I6n 

„Jiný" se člověk může cítit i uvnitř své skupiny, zde katolické církve: „Najednou jsem 

^zpečně věděl, že jsem jiný. Vyplul jsem už dávno z moravského barokního katolicismu, a teď 

jsem se do ničeho nemohl zařadit. Byl jsem svůj, vždyť mi bylo padesát. "'61 

Budu pokračovat výpovědí V. Malého: „Pocházím z katolické rodiny a byl jsem 

Přiměřeně svému věku seznámen s podstatou své víry. V pubertě jsem si ale musel všechny věci 

související s vírou znovu promyslet a odůvodnit. Nemám tedy pocit, že by mě jenom samotná 

náboženská výchova nutně předurčovala k tomu, abych byl později věřící v dospělosti. Důležité 

Pr° mě bylo svědectví rodičů, kteří sami vírou žili. "'62 

A dále se můžeme dozvědět i něco o jeho prožívání Jinakosti: „S církví jsem žil 
mtenzivně, protože jsem chodil téměř denně ministrovat do našeho zlíchovského kostela. Prožil 

JSem dobu, kdy lidé začali kostel opouštět. Žili jsme v tehdy předměstské proletářské čtvrti, kde 

'Sem v padesátých letech viděl řadu mladých lidí, kteří přestali kostel ze strachu navštěvovat. 

Nakonec jsem tam zbyl z mladých v jednu dobu sám, jenom se starými babičkami a s naší rodinou, 

to pro mě důležitá zkušenost, protože jsem se mohl naučit nejít s většinou a umět si odůvodnit 

postoj a nenechat se zviklat tím, co bylo pro jiné „ normálním a „ běžným trendem. 

Na otázku, jestli se mu někdy posmívali spolužáci kvůli náboženství, odpovídá: „Snažil 
hertl se dobře učit, byla to taková moje obrana. Nebylo vždy snadné se přiznat k víře. Musím ale 
nci- ^ již na střední škole jsem žádný výsměch nezaznamenal. "l64 

160 Beránek, 2001, s. 156 
161 Beránek, 2001, s. 171 
162 Jandourek, 1997, s.13 
163 Jandourek, 1997, s.14 
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Co znamená být věřícím, křesťanem? Na tuto otázku bychom mohli najít odpověď v i 

dalším citátu: „Zdá se mi, že mnozí křesťané se dodnes spokojují s tím, že se snaží žít mravně, 

^prohlubují ale vědomí své víry a jsou velmi rozpačití, když mají svoji víru obhájit... řešením ale 

nemůže být to, že se člověk skryje do ulity svého kostela a farnosti a dělá, jako by se ho ty věci 

netýkaly. My máme zvěstovat evangelium, ale tento postoj poslání a zodpovědnosti za misii je 
Zatim u většiny věřících ve velmi zakrnělém stádiu.... Křesťan by se měl především otevřeně 

Poznat ke své víře... to neznamená, že když někam přijdeme, musíme hned o sobě říkat, že jsme 

^esťané... nemáme nikoho obracet na pokání, to není náš způsob. ",6S 

T. Halík v katolické rodině nevyrůstal: „ Vyrůstal jsem bez systematické náboženské 

dychový. O náboženství se u nás moc nemluvilo, rodiče nebyli praktikující katolíci a měli pouze 

°bčanský sňatek. Dali mě však pokřtít... dnes bych řekl, že rodiče byli v jakési šedé zóně mezi 
ateismem a tím, co nazývám „plachou zbožností". Do kostela se nechodilo, nicméně etická, 
estetická, prostě celková kulturní atmosféra naší rodiny byla prosycena křesťanskými 

hodnotami... "m 

T. Halík na jiném místě vysvětluje, jak byla otcovská postava důležitá i pro jeho víru 
pot°m, co napřed uvádí, jak představa Boha u každého člověka nějak souvisí se zkušeností 
vlastního otce: „Rok před otcovou smrtí, když jsem byl na vojně, jsme si vyměnili dopisy shrnující 
náš celoživotní vztah. Poděkoval jsem mu, že mi - ač „ ateista " -pomohl k víře a dal mi vlastně tu 

"V'epší „náboženskou výchovu" tím, že mi byl dobrým otcem. Tím, vyslovuji-li první slovo 

°tčenáše nebo medituji o vztahu Otce a Syna v trojičním dogmatu, vím, co to slovo znamená. Je 
V métn životě kryté zlatem hluboké zkušenosti ze vztahu mého otce ke mně. ",6y 

T. Halík došel k obrácení odlišnou životní cestu, než nacházíme u V. Malého či P. Koláře: 

"Když se do mých úvah nad filozofickými texty...začal stále víc vkrádat „jakýsi Bůh", ani 

^áleně mě nenapadlo, že by to mělo něco společného s církví nebo, že bych snad měl vyhledat 

^Jakého kněze a pohovořit si sním. Ta první fáze „konverze" měla povahu jakéhosi obratu 
k'•filozofickému životu". S tím mám spojený silný zážitek. Pamatuji si, jak jsme byli střídou 
Vzit*ě na horách. Večer se mohla učitelka smíchy potrhat, že si někdo vezme na hory knížku 

* názvem Tragický pocit života. Druhý den dopoledne jsem se při lyžařském výcviku někam ztratil, 

^ lyže a brouzdal se sám zasněženou krajinou, a přitom mě napadlo, že tato osamělost ve 

neschopnosti se zařadit do kolektivních hrátek bude asi mým celoživotním údělem. Ale 
knt0 zprvu tísnivý pocit se hned proměnil v jakési blažené vědomí, že právě uprostřed této 

Zlosti je tu se mnou Někdo, kdo mě povede a nikdy neopustí, a já mu určitým způsobem svěřil 
HJ život... jak se to vyvíjelo dál, jsem již uvedla v kapitole o „Náboženskosti 

ím vývoji". V|ndividuáln 

Jandourek, 1997, s.61 
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Zajímavá je v těchto ukázkách různost cest, které vedly k víře - V. Malý popisuje, že 

Přesto, že se narodil v katolické rodině, svou cestu k víře si musel prošlapat sám (tuto výpověď 

Scházíme i v citaci M. Novaka), u P. Koláře se dozvídáme, jak pro jeho cestu víry byl důležitý 
sPoleěný prožitek s partou přátel, T. Halík se zase dopracovával k víře více rozumově. 

Ke konci této kapitoly uvedu ještě jeden citát, ve které se T. Halík vyjadřuje k tomu, co je 
a není církev: „Co s církví ve svobodné společnosti? Na tuto otázku, která však málokdy je 

Položena v plné radikalitě, zní z křesťanských řad často problematické odpovědi: poukazuje se na 
cHev jako na užitečného nositele morální výchovy a sociálně charitativních aktivit. Církev však 

'u není prvotně ani kvůli morálce, ani kvůli sociální práci. Je tu kvůli hlásání evangelia. Má být 

Prostředím, které trvale nabízí možnost zakoušet setkání Boha s člověkem v Ježíši Kristu ",169 

Kdo je tedy katolík z katolického pohledu? Přeneseně z tohoto úryvku by se dalo říct, že 
ten> kdo hlásá evangelium - a pak teprve všechno to ostatní. Toto přesvědčení nacházíme 
naPříklad i v citaci V. Malého. 

V této části jsem uvedla nejprve několik údajů, které měly nastínit situaci v České 
rePublice, která je považována za jednu z nejateističtějších zemí, z pohledu náboženského života. 

Dále jsem se snažila popsat některé momenty na cestě víry obecně z pohledu vývojové 

Ptychologie a v následující části i v osobních výpovědích - o pohledu na církev, o svébytnosti 

hol ické identity, o různých cestách k víře, o vnímání své jinakosti a o reakcích na ni (např. 
Výsměch od spolužáku V. Malého, vydělení z party u P. Koláře a v jiné podobě i u T. Halíka). 

V druhé části práce uvedu další osobní výpověď o životě a cestě víry, kde se některé 

kmenty z této části s různou obměnou budou objevovat také. 

'4'2 Katolictví z pohledu vnitřního 
V této kapitole uvedu příběh Terezy, jejíž jinakost se zakládá tím, že věří v Boha, živě tuto 

víru Prožívá a to v rámci katolické církve. Je tedy praktikující katoličkou. Zaměřím se na to, jak 

® Sv ' 

v e víře došla a jestli pociťuje nějakou odlišnost od ostatních „nevěřících nekatolíků". V další 

sti Pak uvedu názor a zkušenost Tereziny matky. 

169 Halík, 1998, s.32 
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2-4.2.1 Tereza 

Tereze bude letos třicet let. Je svobodná, žije v jednom bytě se svým mladším bratrem. 
U č í n a jednom pražském gymnáziu češtinu, zároveň je na filozofické fakultě na doktorandském 

studiu. 

Nejprve Tereza shrnuje své dětství: „Narodila jsem se v roce 76, v rodině, která byla asi 

začátku trochu problematická. Mám mladšího bráchu. Moji rodiče se hodně brzo rozešli - nebo 
tedy nikdy spolu pořádně nebydleli nějakým regulérním způsobem. Vyrůstali jsme s mámou, 
matna se snažila, ale byla asi dost zničená ze své situace...a také, protože jsme jiné, tak byla 

hodně kritická k mým vlastnostem, který mám daný do vínku a který jí připomínaly otce, takže to 

kýlo takový dost nepříjemný." Hned na počátku popisuje nelehkou rodinnou situaci a také 
Ztniňuje problematický vztah se svou matkou - o kterém bude řeč ještě později. 

Pro Terezu se stala místem seberealizace škola, vzpomíná, jak vsup na základní školu byl 
Pr° ni vítaným krokem: „...Intelektuální vlohy mám, tato oblast je pro mě důležitá, bylo to 

^středí, kde jsem mohla nějak uspět, získat uznání - narozdíl od rodiny. Potom jsem se hrozně 

^ přeorientovala na školu, škola mi dala takový svět, do kterého jsem vložila celé své naděje ". 

Tereza byla v kontaktu s katolických prostředím od dětství. Její dědeček byl věřící a ona 
Sn 'm chodila někdy do kostela, forma dědečkovy víry pro ni byla ale nepřijatelná: „Podobu 
dedoVa náboženství jsem tehdy přijmout nemohla, protože dědeček na začátku obdivoval na 

Manství tu hrdinnost etických zásad a vytrvalost v utrpení, a to nemůže malý dítě ani náhodou 

Olovit- Měla přehled o základních poučkách, ale nijak ji to neoslovovalo:... věděli jsme, jaký 
Js°u Přikázání a jak vypadá katolická mše. " 

Zajímalo mě, jestli řešila rozpor mezi tím, že se dozvídala od dědečka a v kostele něco o 
Vlře a ve škole slyšela něco odlišného: „Já jsem prostě v Boha nevěřila, já jsem to neřešila. " Dále 

>ráví, že byla zvyklá pohybovat se v různých prostředích - naprosto odlišné to bylo u jedněch 

rodičů, kteří byli „dobře situovanína rozdíl od jejich situace doma a od druhých prarodičů. 
hv f Schody mezi různými prostředími j í tedy nedělaly problémy. 

O tom, že chodí do kostela, mluvila ve škole z toho důvodu, že chtěla být v opozici vůči 

Uíitelům. 

Pomalu se dostáváme k zážitkům, které ji přiměly, že se postupně začala zamýšlet nad 
Vír°u- Jako svůj první náboženský zážitek, na který si pamatuje, líčí tuto zkušenost: „Dědeček nás 
hQ **átku školního roku donutil jít ke zpovědi, tak jsme vždycky v září šli. V září 89 jsem se 
%^ala z něčeho, za co jsem se strašně styděla, já bych řekla, že ten kněz to přehnal, že podtrhl 

" °bl»dnost toho, co jsem udělala, ale nicméně na závěr té zpovědi mně řekl: „ Tak si uvědomte, 
C° ^ Bůh odpouští " Já jsem cítila, že doma se neodpouštělo - máma nám ty věci znova a znova 
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Pripomínala. Já jsem cítila, že ten kněz tomu hluboce věří, že ten Bůh mi to tedy může odpustit... 

mi bylo přesně 13. " Při tomto setkání zažila něco, co z domova neznala, a bylo pro ni důležité, 
2e ten, kdo j í to říká, to bere jako realitu. 

Období jejích 13ti let pro ni bylo na jednu stranu náročné, na druhou určitým způsobem 

domové - v různých oblastech: „ V září 89 mi řekli, že jediná střední škola, na kterou by mě 

Pustili, by byla zdravotní sestra. Zároveň můj otec požádal o rozvod, protože uvažoval o tom, že 

^ si vzal jednu svoji přítelkyni. Strašně se to začalo mlít, já jsem věděla, že nebudu moci 

Pokračovat tím směrem, kterým jsem hodně chtěla, cítila jsem to, že když půjdu na zdravotní 
ses{ru, tak se to všechno mění. Naši se začali rozvádět a brácha se z toho hroutil. A uprostřed 

'oho období se mě jedna učitelka zeptala, jestli je pravda, že můj strýc je katolický kněz. Neznala 
JSem ho, ale řekla jsem, že jo. Tak jsem se zeptala dědečka a šla jsem do kostela ...to bylo těsně 
pred revolucí - září, říjen 89. Přišla jsem do prostředí, které bylo úplně nepoznaný. Třeba ten 
strýc pro mě hrál velkou roli, protože byl ke mně přátelský, když jsem tam přišla, tak se netvářil, 
Ze když jsme se nikdy neviděli, tak ho nezajímám. Takže uprostřed strašných zmatků toho podzimu 
JSem začala chodit hodně na tu faru a tehdy jsem na něj byla strašně nafixovaná po tu dobu. Pak 
Cltn dál víc i na ty lidi v kostele, kteří byli strašně laskaví ...první tu dobu jsem nevěřila určitě 
v Boha... Ve škole nám říkali, že Bůh neexistuje, že jsou pro to vědecký důkazy ." Pro Terezu bylo 

Nežité, že v období, kdy se plno věcí měnilo - kdy se rozpadla její rodina, kdy zažívala obavy 
2t°ho, co bude dělat dál, když jí nebude ve škole umožněno studovat, co by chtěla -, objevila 

"*to, kde byla přijata. Jak sama říká, nemělo to s vírou v Boha ještě nic společného, šlo o lidské 
V a % Zmiňuje také, jaký vliv na ni měla škola, ve které říkali, že Bůh neexistuje. 

Díky strýci, který byl farářem n e d a l e k o jejího bydliště, se dostala do kontaktu s jinými 
Věřl'cími, než byl dědeček: „Dědeček byl věřící, ale pro něj je to něco jiného. Tam jsem viděla lidi, 
který o Bohu mluvili jako o někom, koho znají, mají rádi a jsou s ním v kontaktu. To jsem na 
ZQČúku naprosto odmítla, protože mně to přišlo úplně magorský -neviditelný Bůh, nikdo si na něj 
ner»úže sáhnout. Mají svůj svět a jsou přesvědčený, že s ním nějak komunikují. Asi první rok j sem 

'Qrn chodila kvůli těm lidem a kvůli tomu strej dovi...jednou se mě strejc ptal, jestli Boha miluju... 
jáj*em věděla, že on Boha miluje opravdovsky. Když jsem pak přišla domů, říkala jsem tomu 

*°hoK kterému jsem nevěřila, že bych jej chtěla mít umět ráda, že bych chtěla mít tu schopnost 
k j klovat. " V tomto prostředí byla konfrontovaná s vírou a se vztahem k Bohu, který pro ni byl 

Uchopitelný, neskutečný - a přesto něčím přitažlivý. 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 108 

Za nějakou dobu si řekla, že si zkusí ověřit, jestli Bůh je: „Řekla jsem si, že to 
exPerimentálně ověřím tak, že se budu modlit. Když dostanu nějakou odpověď, tak budu vědět, že 

Je< a když nedostanu, tak budu vědět, že není. Tak jsem si vždycky večer sedla na posteli, 

Popadala jsem si jako naprostej blázen. Byly to dost krátký modlitby. Čekala jsem ty dny, že Bůh 
udělá nějakou vnější věc, myslím, že jsem si nejvíc myslela, že se rozsvítí v tom pokoji světlo a 

s^ašně jsem se bála - myslím tím nějaký umělý, ne elektrický. Nebo jsem hrozně sledovala čísla 
tramvaje, takový to magický myšlení, trošku dětský. To už mi bylo 14." Tereza tady výstižně 

Pojmenovává, že si procházela obdobím magického myšlení, kdy sledujeme a hledáme nějaký 
vyznam za vším, co se děje a kdy si myslíme, že svým chtěním věci přímo ovlivníme. Kdy také 
čekáme na to, že Bůh předvede nějaký zázrak podle našich představ. 

Tereza se ve svém příběhu dostává ke stěžejnímu okamžiku své konverze, svého uvěření: 

si myslím, že to bylo tak, že já jsem byla zablokovaná pro jakoukoliv lásku. Ke mně nic moc za 
to dětství hezkého nepřišlo a já jsem měla potom obranný mechanismus, který mě před 

dospělejma nebo autor itama dost bezpečně chránil. Žila jsem v tom svým přemejšlení. Bůh mě už 

dlouhou dobu opravdu bombardoval tou láskou, ale ke mně to nemělo kudy přijít. 

Potom jsem jeden večer -já už si tím zážitkem nejsem přesně jistá - začala strašně cítit, že 

Mastně chci, aby byl. Což je něco úplně jiného, než co jsem chtěla já - dokázat, že není. Začala 

Jsem chtít, aby byl a něco se ve mně strašně silně vevnitř hnulo. Nevím, k čemu to mám přirovnat -

máma mi jednou vyprávělo, že když byla těhotná a byla jsem první dítě, jak jsem se v ní 
p°prvé pohnula, byl poprvé strašně zvláštní pocit. Já bych to k tomu trochu přirovnala, zažila 
ÍSettlJyzický pocit v sobě, že je láska, že je Bůh a že já se můžu tomu odevřít. Tohleto bylo hodně 

^Mní. " O konverzi jsem se zmiňovala již v teoretické části, tento moment byl pro Terezu tím 

"Rhodem slunce", o kterém mluvil T. Halík, zásadním obratem v životě. 

Tereza se v následujícím období dostala do opačného extrému: „ Ve svých 14 do těch 15 
JSe,fl byla úplně nesnesitelná, začala jsem se zajímat o všechno, co s tou vírou souviselo - začala 
ketn to do sebe nasávat jako houba. Omezila jsem na to konto spoustu jiných oblastí svého 

*'v°ta. " víra - a vše s ní související - se stala pro Terezu hlavním bodem jejího života. Tereza 

k o v a l a v té době dokonce o tom, že by jednou vstoupila do kláštera: „Já jsem chtěla jít do 
klá*tera a chodila jsem do kláštera. Ve škole jsem měla pocit povinnosti být co nejlepší, ale 

^ m , že mě hluboce nezajímalo, co nám tam vykládali, že s tím křesťanstvím se to nedalo 

^ o t , křesťanství pro mě mělo vztah k mému skutečnému životu. " 
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Zpětně reflektuje, jaký mělo její uvěření vliv na její vztah k matce: „Myslím, že jsem se 
tlm strašně vzdálila mámě, že jsem ji definitivně odřízla. Ona ke mně nebyla hodná, to je pravda, 
myslím, že tady měla dítě, který čekalo na nějaký projev lásky od ní... Ale já bych řekla, že v mých 

^ let jsem jí začala ne ignorovat, ale že mě ta máma přestala úplně zajímat, protože jsem od ní 
n>c moc nedostala a najednou jsem objevila, že někde jinde to j de... to si uvědomuju až zpětně, 
r°zhodně jsem jí to neudělala naschvál. 

Vracíme se zpátky k tématu školy, přesněji řečeno k přijetí okolím, k přijetí spolužáky. 

Tereza mluvila o tom, že pro ni bylo vždy těžké zařadit se do třídního kolektivu. Na gymnáziu se 
to zlomilo: „Takže zase znova se mi moc nepodařilo zařadit do třídního kolektivu tímhle tím, pak 

Jsem tam v určitou chvíli - asi v těch 17 letech, ve třetáku - začala být hodně vlivnou osobností, 

^otože to už jsem systematicky šla tímhle směrem. Někteří spolužáci to začali vnímat jako něco 
neJenom kuriózního, ale tehdy se někteří obrátili a začali chodit do kostele. V tu dobu několik 
mých spolužáků díky tomu mému směřování se začalo o víru zajímat. Už jsem se sama dokázala 

P°stavit, nabyla jsem sebevědomí v tom kolektivu. " 

Tereza pokračuje líčením životní etapy, která pro ni byla velmi obtížná. Maminka začala 

W z u v 15 letech obviňovat z homosexuality: „Pro mě to bylo směšný, ale když to pořád 

Zkracovalo, tak já jsem potom začala přezkoumávat svoje vztahy s jinýma holkama, a tím se ty 
Vztahy začaly zatěžovat. Ve 4. ročníku už jsem po nějaké takové scéně nebyla schopna přemýšlet o 

"'čem jiném. ... ona mi vždycky říká, že jsem strašně divná". Zajímalo mě, jestli to nějak 

°důvodňovala: „Protože jsem vždycky o něčem přemýšlela, nebo jsem něco prožívala a pro ní to 
byl° překombinovaný...že jsem nenormální, to jsem slyšela lOOx, ale nikdy to nebylo, aby mi 
ľekla, že jsem nenormální, a proto tě nemám ráda, ale až teď najednou jsem to četla jako 
p°selství: „Já jsem tě nikdy neměla ráda, protože ty seš nenormální v téhle oblasti a já se k tobě 
Jako ženská k ženský nechci přibližovat. Jo, třeba ona se se mnou nikdy nemazlila, pro mě to bylo 
b,"ozně frustrující. Tak potom maturitní ročník byl v tomhle hrozně těžký, protože se to se mnou 

Ostalo do fáze, kdy se mi spontánně vracelo myšlení k tomuto tématu. " 

Tereza byla konfrontována s matčiným názorem, že je homosexuálně orientovaná, a 

Presto, že to tak nepociťovala, začala se touto myšlenkou postupně zabývat, zkoumat sama sebe i 
Své kamarádské vztahy. Zároveň se jí tím otevřelo bolavé téma - vztah matky k ní, jehož 

Nativní projevy si začala dávat do souvislosti se svou domnělou homosexuální orientací. Bylo 
nad její síly vypořádat se sama s tímto vším, vyhledala tedy odbornou pomoc: „Potom jsem se 
úoma do Ese tu a tam mi ta doktorka řekla, že především je nutné, abych odešla z domova a mě 
bylo 17 popadalo mi to nekřesťanské. " 
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Nakonec Tereza, když už pro ni byla situace neúnosná, z domova utekla. „Dostala jsem se 

rodiny, kde bydlela tehdy holka, které bylo o 11 let víc než mně a taky měla za sebou těžký život 
a měla to strašně moc srovnaný směrem k Bohu. " Za toto setkání je Tereza vděčná. Díky tomuto a 

Podobným setkáním a díky návštěvám psychoterapeuta a psychologa si opět sama sebou začala 

tyt jistá. Po nějakém čase se dostala na vysokou školu a vrátila se domů k matce, se kterou se 
Vztah alespoň částečně urovnal. 

Tuto část zakončuje výpovědí, co pro ni v tu dobu znamenala víra v Boha: „Objevilajsem 

Boha takovýho, jaký je, protože mě to donutilo. Já jsem tehdy ty dva roky visela na Bohu. Já jsem 

to nemohla nikomu říct, tak jsem všechno vrhala do modlitby a opravdu jsem tehdy prozkoumala 

Bibli od shora dolů a našla jsem v tom spoustu odpovědí na různý věci. Ještě musím říct jednu 
věc, že mně Bůh řekl v modlitbě spoustu věcí, ale nikdy mi neřekl: „ Ty taková nejsi. " Já si myslím, 

tyby Bůh byla taková sugesce, tak by Bůh řekl, co jsem chtěla slyšet, ale to byly nějaký věci jako, 
Ze on mě posuzuje úplně z jiných hledisek, než tohle. To třeba vím, že v určité době to byl pro mě 
tr°chu důkaz Boha. " Tato část dobře ilustruje jedno z období, o kterém jsem psala v první části -
období intimnosti. Zároveň tu Tereza také říká, co pro ni bylo jedním z takových „důkazů" reálné 

Místence Boha. 

S negativními reakcemi na svoje katolictví se setkala například během seminářů na 

filozofické fakultě: „Jeden docent si ze mě dělal legraci, že jsem katolička, otevřeně při těch 

Minářích říkal: „ Tak ještě tu katolickou interpretaci. " 

Zajímalo mě, jak tyto narážky snášela: „Já myslím, že jsem zažila dost určitýho 

respektování víry, aby mi to už bylo jedno. Spíš mi bylo líto, že u některých těch spolužáků, u 
kterých jsem mohla mít dobrý kamarádství, jsem se s touhle nálepkou dostala do trošku 
ÚÍ!ikvalifikovaný pozice. " Dodává k tomu: „Já jsem si k tomu přispívala i sama. Oni třeba chodili 
íl(> hospody na pivo, já jsem šla s nimi a dala jsem si čaj, protože jsem měla tehdy strašně přísné 

^orální zásady. " Tereza tu zmiňuje věc, která se objevila například už ve výpovědi P. Koláře -

°n° nálepkování, o kterém bychom mohli mluvit u všech jinakostí. To, že se na určitého člověka 
díváme filtrem našich představ - když je katolík, je takový a takový. Zároveň ale mluví o tom, že 

sama na svou jinakost upozorňovala. 

Dostáváme se k tomu, jestli si Tereza myslí, že se věřící lidé, katolíci něčím liší: „Kdyby 
JSme se měli lišit, tak tím, že my bysme měli Boha a oni ne, jenomže to takhle není. Já si myslím, 

Boha má strašně moc nevěřících lidí a že jsou s ním ...lidi, kteří žijí v manželstvích, v kterých 
něJak se umějí obětovat, pracují na místech, kde to vyžaduje sebedání, tak si myslím, že s tím 

°hem jsou. Myslím si, že třeba v kostele se najdou místa, který jsou úplně bez Boha. 
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Jediný, co cítím, a je to pro mě nějaký téma, je hledání partnera. Samozřejmě vzhledem k 
et'ce v téhle oblasti asi člověk ví, že k některým mužskejm se nemůže přiblížit asertivně, protože 

ty byl odmítnut na základě určitých věcí - to vnímám, že to je jinak - žít křesťansky se sexuální 

zdrženlivostí je jinakost a to jediná." Tereza si nemyslí, že by se věřící a nevěřící lidé lišili, svou 

J1 na kos t pociťuje jen v jednom bodě - v přístupu k sexuální oblasti, přesněji v přístupu 

k Předmanželskému sexuálnímu životu. 

Pokračuje ale tím, že lidé mohou rozlišovat a dívat se jinak na člověka, o kterém vědí, že 

J e k a t o l í k : „ Ona je jedna věc být katolíkem, to si myslím, že spousta lidí bude vnímat jinak. Já si 

Myslím, že lidi nebudou vnímat jinak člověka, který je věřící. Já myslím, že na té vejšce jsem 

^sílala signály, že jsem katolička, tak proto jsem tam nebyla přijata. " 

Tereza dál rozvíjí úvahu nad tím, s čím má naše společnost spojené katolictví, katolickou 

C l r k e v : „Myslím, že katolictví je pro tuhletu společnost spojený s kadidlem, s babkama v kostele, 
s hegemonií církve, která tady byla za Rakouska - Uherska, kdy se chovala prapodivně, nebo ji 
Vnímají jako prapodivného molocha, vnímají souvislost s antikoncepcí, s divným papežem, 
s 0rnátama, s latinou a s nějakým s náboženstvím, který nemá vůbec nějaký srozumitelný jádro. " 

Podle Terezy pak pod těmito představami uniká lidem to hlavní: „A to si myslím, že je 
lavně ve vztahu téhle společnosti k církvi, oni prostě nevidí pod těma šatama tu nevěstu, viděj 

p°stavu jakoby „v hadrech", pod tím už nic. A tam je skryto to krásný. Myslím, že lidi respektují, 
Ze bereš víru vážně a že by chtěli taky, akorát nevědí jak a spíš si to nechávaj v skrytě v koutu své 
v A l e 

jsou i momenty, co jsem zažila v jednom pracovním prostředí, kdy některý lidi se 

Chovně orientovali vysloveně proti křesťanství, tak tam jsem zažila momenty, které byly 
opravdu drsné." Myslí si, že řada lidí v sobě víru také ukrývá. Zmiňuje ale další moment, kdy se 
Setlcala s negativním přístupem ke křesťanství obecně. 

Tereza byla zvyklá od dětství chodit do kostela. Šlo však o návštěvy formální, spíše o 
Setká<ií s dědečkem. Měla i základní náboženské znalosti, které pro ni neměly ale žádný význam. 
Prot°že v Boha nevěřila, nebyly pro ni návštěvy kostela a informace o víře oproti „vědeckému" 
P°hledu na svět, který se dozvídala ve škole, zdrojem vnitřního konfliktu. To, že chodila do 
k°Ste'a, tuto „vnější jinakost", využívala později k vyjádření opozice vůči některým autoritám ve 

&kole< 
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Pro její duchovní cestu bylo důležitým mezníkem setkání s lidmi, kteří měli ,jiný druh" 
Vlry, než jaký do té doby poznala. Nejdřív šlo o čistě lidský kontakt, o to, že ji tito lidé dávali 

"ěco, co nedostávala jinde a přijali ji mezi sebe v obtížném období. Později se snažila sama hledat 
neznámého Boha, ke kterému její přátelé měli velmi osobní, živý vztah. Chtěla být také u zdroje, 
2e kterého ji připadalo, že tito lidé čerpají. Došlo u ní k obrácení (co tento pojem znamená, jsem 
Uváděla už v první části práce), víra a vztah k Bohu se stal její hlavní náplní života. Svým zápalem 
2ačala strhávat i ostatní. Víra pro ni byla oporou i v těžkých obdobích života - například, když se 

Musela vyrovnávat s negativním vztahem své matky vůči sobě a jejími názory na její sexuální 
0r'entaci. S negativními reakcemi na svou jinakost se setkávala - například na vysoké škole. Při 

°hlédnutí zpátky reflektuje, že si za to do jisté míry v některých případech mohla sama, protože 

"vysílala signály" o tom, že je katolička - v kontextu této práce signály o své Jinakosti". 

U sebe žádnou jinakost neshledává, kromě jedné oblasti, a tou je katolický pohled na 
Se*uální život. Ale uvědomuje si, jak katolictví vnímá česká společnost, že „nekatolíci" můžou 

"katolíky" vnímat jako jiné, protože je mají spojeny s různými stereotypními představami. 

2-4-2-2 Matka Terezy 

Matka Terezy žije sama, pracuje v sociální oblasti a v současné době dokončuje studium 
katolické teologické fakulty. 

Maminka o Tereze říká: „Já si myslím, že zrovna v tomhletom věku, když je Tereze 30 let a 

nějakou životní zkušenost a zažila nějaké výhry a prohry, tak si v podstatě rozumíme nebo, že 
f°*umím tomu, jak jedná nebo co se děje. Což nemůžu o tom počátku dospívání říct. " 

Zmiňuje hned v úvodu vztah ke své dceři - v současné době ho považuje za dobrý, ale 

^domuje si, že si dřív nerozuměly. 

S dospíváním bylo také spojené Terezino setkávání s lidmi ve farnosti jejího strýce. 
Kt°mu maminka dodává: „Žilo to tam na plný pecky bez ohledu na rodinu, na okolí. Měla jsem 
P°ci>. že pro ně nic jiného neexistuje než kostel, víra, modlení. V tu dobu j sem měla pocit, že se ty 
lÍdi tváří; že jsou samozřejmě lepší. Tak docházelo k rozporům ... Tereze bylo tehdy 14 let a ona 
Ch°dila domů v půl jedenácté. Kdyby byla v kině a šla by na nějakou diskotéku, člověk by jí to 
%hl zakazovat, ale zakazovat chodit do kostela, to se jaksi nenosí a navíc si myslím, že i v tom 

trávila v tu dobu mnohem víc času, než já jsem měla představu, že je nutné trávit." 
V e z ina matka měla pocit, že věřící lidé z farnosti, kam začala chodit Tereza, žijí v jiném světě, 

°hledu na ostatní, význam pro ně má jen víra. Z těchto lidí měla pocit, že si o sobě myslí, že 
JS°U "ěčírn lepší. Měla pocit, že Tereza tráví s těmito lidmi přespříliš času - až nezdravě a 

^ h o p i t e l n ě . 
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Zároveň reflektuje jejich rodinnou situaci a vysvětluje příčinu Terezina chování: „ To bylo 
vdobě, kdy od nás odešel ten její tatínek, takže možná, že tam hledala nějaký zázemí a 

Pochopení." 

Doplňuje ještě, jak vypadal jejich vztah, kdy si každá hájila své představy a navzájem se 
nechápaly: „Prostě jsme byly na jiné koleji, protože si každý hájil tu svoji pravdu. Ona jako 

dospívající dívka s nějakým názorem a já jako máma, která má pocit, že se to šine k nějakému 

fanatismu." 

A opět se snaží o zpětné vysvětlení: „Ale já jsem si říkala , že to bylo asi tím, že se v tu 

dobu asi přestřihávala nějaká pupeční šňůra, která tady byla, a prožívaly jsme to bouřlivě. " 

O Tereze ještě dodává: „Myslím si o ní, že to je člověk, který, když se pro něco zapálí, tak 
to dělá s plným nasazením, ať už to bylo v těch 13,14, nebo v 17 letech a i teď. Takže šijí vážím a 

jí nesmírně ráda, ale tehdy to nasazení jsem tehdy považovala za určitý fanatismus. " Opět 

^ůrazňuje, že její chování považovala tehdy za fanatismus, zároveň její současný dobrý vztah 

k d c e ř i . 

Terezy matka po letech také uvěřila. Zajímá mě, jaký má teď názor na katolíky: „Já si 

Myslím, že všichni katolíci nejsou stejný. Na tom, že jsem se obrátila, má podíl sloužená mše svatá 
a Myslím si, že na to má velký vliv společenství toho Chodova, těch lidí. Když jsem byla s těmi 
l'dmi v Alpách, tak tam byl v podstatě farář, který chodil na túry, zpíval, smál se a byli tam lidi, 
kteří byli příjemný. Ráno se pomodlili a pak přes den jsem necítila žádný rozdíl. Tam jsem si 

P°prvé uvědomila v době, kdy večer děkovali za hezký den a ráno děkovali za to, že se probudí a 
Zq sluníčko, za kytičky, tak jsem si říkala, vidíš, ty kačeno, ty nemáš ani komu poděkovat a začala 
,Sefn přemýšlet, jestli tady něco je - nebo někdo, komu by člověk měl za ty dary, třeba i za té své 
Schopnosti, za tu přírodu poděkovat. " Dozvídáme se, jaký vliv mělo na její obrácení společenství 
llclí> se kterými se přes Terezu a jejího strýce faráře seznámila. 

Pokračuje v povídání o katolících: „Jsou lidé jako jiní, jsou mezi nimi dobří i špatní. " A 
líčí mi příhodu, jak s ní jeden věřící známý delší dobu nemluví a ona prý neví proč a vadí jí, že jí 
to nemůže říct na rovinu. „Některé věci se neříkají, nesluší se říkat, kritizovat. " 

Podle její výpovědi měla před církví dřív větší úctu, teď v ní vidí různé věci, které se j í ne 
V^echny úplně zamlouvají. 

Zmiňuje také dobré vztahy například na pracovišti, kde kromě ní nikdo věřící není, přesto 
fun8ují dobře. Myslí si, že by mohla být v jakékoliv církvi, kdyby tu skupinu lidí, se kterými se 

Pot|<ala jako katolíky, potkala v jiné církvi. 
Nevadí jí, že její syn do kostela nechodí, nevadilo by jí ani, kdyby se dcera vdala za 

Z ř í c í h o muže. 
Kritizuje to, když si o sobě někteří katolíci myslí, že jsou lepší než jiní lidé. 
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Maminka Terezy se s jejím obrácením setkala v době, kdy ještě ona sama věřící nebyla. 

Terezino chování pro ni bylo nepochopitelné, viděla jen, jak dceru „pohltila" nějaká skupina 

katolíků - a odvedla od ní. Tereza mezi těmito lidmi trávila hodně času, maminka se tehdy bála, 
2e Terezino bouřlivé obrácení je fanatismem. Myslím si, že to v této situaci bývá obvyklá obava -

zvláště, co se týká blízkých lidí. Uvědomuje si, že si ve zmiňovaném období příliš nerozuměly, 
a,e nerozebírá další důvody, kromě častých návštěv farnosti. Vztah s Terezou pokládá v současné 
d°bě za dobrý, připadá jí, že si rozumějí. 

Sama se na dovolené, na kterou jela se svou dcerou, dostala do kontaktu s věřícími lidmi, 

s katolíky. Překvapilo ji , že jsou normální a milí. To byl počátek její cesty víry. 

Na katolíky má realistický pohled, říká, že každý je jiný. Proti chování některých katolíků 

výhrady - vadí j í například, že si někteří o sobě myslí, že jsou lepší než ostatní. 

V předcházejících dvou výpovědích jsme se dozvěděli o příběhu matka a dcery, 
v Súčasné době dvou katoliček. Každá se ke své víře dostala jinou cestou a v jiné době. Matka 

Zažila Terezinu bouřlivou konverzi v době, kdy ještě vůbec netušila, o co jde, brala to jako 
fanatismus, který jí bere a vzdaluje dceru. Po letech jí v současné době připadá, že si spolu mohou 
p0rozumět - díky určitým životním zkušenostem - a snad i díky podobně prožívané víře. 
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2-5 Názory respondentů na „jiné" jinakosti 

V této kapitole uvedu názory mých respondentů na další jinakosti zmiňované v této práci, 

než je jinakost, o které se už vyjadřovali v určité výše uvedené kapitole. 

1 K lidem se zdravotním postižením 

Uvedu zde několik citátů výpovědí respondentů, kteří vyjadřovali svůj názor na lidi 
s Postižením. Pro Michaila znamenalo setkání s lidmi s postižením šok, vysvětluje proč;,, Jo jsem 
měl šok hlavně z několika důvodů, protože v Rusku já jsem neviděl takovou péči o postižený lidi. 

Šok z toho, že je možný toho člověka vrátit zpátky k životu takovým jednoduchým způsobem. Být s 
nirn jako ne s postiženým. Vtom divadle, kde pracuji, v Celetné, je Honza Potměšil, občas někdy 
Hq Představení zapomínám, že ten člověk prostě nemá půlku těla, v Rusku by byl odepsaný, 
h°tovo, konec, nazdar. Já si nedovedu představit, že by tam někdo na vozíku hrál. 

Nemocný jsou ty lidi a ty si toho vědom, že ty se musíš s nimi bavit tak, aby oni nevěděli, 
Zejsou postižený, ta myšlenka ubírá strašně moc sil a energie, dáváš jim dvojitou sílu a pochopíš, 
Ze Pro mnoho z nás je jednodušší fungovat jako povrchní a nebo s normálními. " 

Michail mluví o tom, jak byl překvapený z toho, jak se dá o lidi s postižením pečovat, jak 
Se s nimi dá komunikovat. Mluví o péči o lidi s postižením v Rusku. 

Marek říká: „Neuvěřitelný statečný lidi, já si nedokážu představit, že bych byl upoután na 
l^ko, nebo na ty vozíky, jako když vemu extrém, že lidi nezvládají věci jako se napít a najíst a 
nejsou schopni komunikovat, já to obdivuju. Pro jejich vůli a vůli okolí, který to vezmou za 

věc, protože to tak je a má právo na život stejně jako kdokoliv z nás a myslím si, že 

bylo nějaký měřítko hodnot, tak ten člověk je v nějakým žebříčku daleko charakternější než 
lidé zdravý." 

David říká, že se s lidmi s postižením nesetkal, že s nimi nemá praktické zkušenosti: „Já 
JSeni s tím teda do styku moc nepřišel, na úrovni rozumu chápu, že ty lidé chtějí žít, chtějí se 

kým způsobem realizovat, mají citový život.... Já jsem se nikdy těmato otázkama nezabýval, 

^ jenom čistě rozumový názor, že se kromě postižení ničím neliší. " 

Pro Martu jsou lidé s postižením „normální, záleží na postižení, určitě potřebují pomoc 

*néčím, co nezvládnou. " Marta také vypráví o tom, že s člověkem s určitým typem postižení se 

u kamarádčina bratra - to bylo jedním z impulsů, že se sama s lidmi s postižením začala 

Ncovat. 
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Ve výpovědích respondentů o lidech s postižením nacházíme celou šálu názorů, přes 
r°zumový ( a rozumný) názor, že se kromě postižení ničím neliší, že mají stejné potřeby, jsou 

"dmi, kteří potřebují pomoc, přes obdiv k nim i k jejich okolí až po vyjádření, že kontakt, péče o 

"di s postižením vyžaduje hodně sil. 

2-5.2 K lidem s homosexuální orientací 

Žádný z respondentů, který se vyjadřoval k tématu homosexuality, ji nepociťuje jako 
pr°bIematickou, nemá s přijetím lidí s homosexuální orientací problémy - snad kromě Terezy. 

Někteří se kladně vyjadřují k tématu výchovy dětí lidmi s homosexuální orientací (Petra a David). 

^ i chail mluví o tom, že záleží, jak se kdo chová, jaký je - pokud je chytrý a vzdělaný, tak ho to 
fascinuje, nemá rád, pokud to někdo hraje, vyjadřuje tím nějaký protest, je gauner,...Marek zase 
ľll(á, že v divadle má kamarády homosexuálně orientované a že s nimi vychází dobře: „ V divadle 

^m takový kamarády, je to v pohodě, máme společnou šatnu, sprchujem se, chodím před ním 
nQhatej a nestydím se. " Většina respondentů uvádí příklad nějakého konkrétního setkání. 

Tereza o homosexualitě říká: „O homosexuálech se asi nedá říct nic paušálně, existuje 
sP°Usta způsobů, jak homosexualitu žít. Osobně si myslím, že to je určitý druh duševního nebo i 

^chovního vychýlení, který je asi v určitých případech možné léčit jako neurózu. Alek tomu není 

^ožné nikoho nutit. Myslím, že to jsou lidé, kteří nesou v podstatě dost těžké břemeno a které 

bychom rozhodně neměli soudit. Nicméně roli, kterou můžou hrát zejména tam, kde jde o péči o 

Wadé lidi, bychom měli přinejmenším vážit. Nechtěla bych třeba dát svého syna do oddílu k 
L 

Sexuálnímu vedoucímu, kterého bych dobře neznala." Tereza uvádí svůj názor, za co 
ho,T|osexualitu považuje, zároveň uznává, že pro některé lidi může být jejich homosexuální 

°r"entace „těžkým břemenem". Vyjadřuje i své obavy ze situace, kdy se homosexuálně 

rentovaný člověk (v jím zmiňovaném případě muž), stará o děti. Otázka je, nakolik je Terezin 

na homosexualitu ovlivněn pohledem katolické církve. 

K lidem ruské národnosti 

S přijetím osob ruské národnosti nemá žádný z respondetů, který se k tomuto tématu 

kádroval, problém. Ovšem kromě jednoho: objevuje se několikrát zmínka, že nevadí žádná 

hodnost - pokud daný člověk není mafián. Respondenti vyprávějí konkrétní příběhy, Ondřej 

^Příklad o svých kamarádech Ukrajincích, kteří utekli do Čech před mafií. David mluví o tom, že 

° Rl)sech, stejně jako o několika dalších národnostech, se dá říct téměř cokoliv a vždycky na tom 
b u d e kousek pravdy: „Lítají do kosmu, dá se o nich říct, že jsou bohatí, že jsou zaostalí, nebo že 

k <«»1 chudina, je to kulturní země... ať cokoli řekneš, je to zčásti pravda. Je pravda, že Rusko je 
k>ně strašných sociálních rozdílů, podepisuje se to i na těch lidech... " 
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Tereza vyjadřuje svůj názor na lidi ruské národnosti takto: „Rusové - jsou národ s jinou 

Mentalitou, s velkými kulturními dějinami a s traumatickou politickou minulostí. Respektuji je, v 

haze je osobně neznám. Myslím, že náš pohled hodně zkresluje existence ruské mafie v Praze. To 

není reprezentace toho národa. Nicméně kdyby ses ptala na názor na ruskou mafii, tak ten by 
Sarnozřejmě nebyl vůbec hezký." 

V těchto výpovědích se objevuje zmínka o mafii, záměna Rusů za Ukrajince, zmínka o 

šikých sociálních rozdílech a o odlišné mentalitě. 

2,s-4 K lidem hlásícím se ke katolické církví 

Ve výpovědích, kdy se část respondentů vyjadřovala ke katolictví, katolíkům, jich několik 

l i nu je , že jsou sami věřící nebo určitý vztah k víře mají. Petra je také katolička, ale vadilo ji, že 

JeJí věřící babička ji vychovávala až moc přísně. 

Ondřej mluví o tom, že zjistil při asistování jedné klientce na katolické škole, že i katolíci 
Js°u normální a nemusejí být jiní. Pokud mu nic nevnucují, tak mu nevadí, myslí si také, že 
Vs'chni lidé se s těmito věcmi nějak zabývají. 

Pro Michala je víra důležitým bodem života, zároveň v ní spatřuje něco, co spoluvytváří 
nár°d, jakéhosi ducha národa: „Pro mě to znamená všechno, pro mě víra je nej podstatnější, já si 

Myslím, že právě ta víra dělá národ, já jsem hluboko věřící, jakoby mě víra vnitřně pronásleduje, 
jo cítím stále jakoby boží požehnání nebo boží podporu, protože kdyby to nebylo, tak já se tady 
pr°stě zblázním, v těch nejhorších chvílích jsem šel vždycky na Olšanku do uzavřených dveří 
k°stela (na Olšanech je pravoslavný kostel-pozn.aut.). " 

Marek mluví o tom, že nemá rád fanatické projevy, jinak, ať každý věří, v koho chce, sám 
ľlká> že Boží autoritu uznává, považuje se spíš na protestanta. Katolíci' mu připadají směšní, 

Odstaví si mládež v batikovaných tričkách a v domácnostech rukodělné výrobky, jsou 

Chmuření. Zároveň ale ví, že jsou i normální katolíci. Mluví se o tom, že se církvi vytýká její 
b°hatství a zpátečnictví. Setkal se osobně i s fanatickým chováním, kdy členové jedné sekty pálili 
knížky a obrázky. 

David, sám katolík, nemá rád katolíky, kteří jsou „šedivou masou", nemá rád ani příliš 

"Charismatické" katolíky. 
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Marta mluví o tom, že být katolíkem není nějaké viditelné znamení, nepozná se to. „ U nás 
v Práci jsou vlastně skoro všichni, není to nic špatnýho. Já k té církvi žádný vztah nemám, zajdu 
rada do kostela, ale to je spíš jiný, než bych v tom viděla nějakou víru. Ať si každý věří tomu, co 

°hce, to je jeho osobní věc. " Vrací se ještě k názorům na katolickou církev: „Třeba nesouhlasím 
s jejich názorama, ale nedokážu rozlišit jestli jsou to názory katolíků nebo evangelíků. Občas, 

tyž si člověk něco přečte, tak mě to rozčiluje. Třeba, co se týče antikoncepce, potratů a takovýhle 
Vecí." Víru pokládá za osobní věc každého, sama k této oblasti žádný vztah nemá. V její 

Zpovědi o církvi se objevují témata veřejně často zmiňovaná. 

V těchto výpovědích zaznívají zmínky o přísnosti katolíků, v jednom případně až o jejich 

běsnosti v některých projevech, ozývá se i kritika církve (v tomto případě ne z přesvědčení, ale 
SP'Š jako reflexe toho, o čem se mluví), ve které zaznívají oblasti, o kterých se na veřejnosti 
nejvíce mluví (antikoncepce, potraty,...). Zaznívá také kritika katolíků, kteří jsou „šedivou 

^asou". Část respondentů mluví o tom, že díky osobnímu setkání zjistili, že katolíci' jsou 
n°rmální lidé. Část z nich vypovídá i o své víře. Shodují, že jim nikdo věřící nevadí, pokud se 

Sjedná o fanatismus a pokud jim nic nevnucuje. 



Jinakost z pohledu vnějšího a vnitřního 119 

2-6 Shrnutí jinakostí 

2-6.1 „Jiní" 

Všichni čtyři „jiní" respondenti se shodují v tom, že se svou Jinakostí" nemají žádný 

vnitřní problém, adaptovali se na ni a přijali do své identity. 

Petra vnímá svou Jinakost" jako běžnou součást svého života, sama zdůrazňuje, že kvůli 
tomu, že se s postižením narodila, smířila se se svou situací lépe než ti, kdo mají postižení získané 

zvláště v pozdějším věku. Jedinou věcí, kterou vnímá jako jinou, je fakt, že „oni se dostanou tam, 

kam já se nedostanu". Další věcí, která ji mrzí je, že si nemohla splnit svůj životní sen - stát se 

zdravotní sestrou. Jak jsem již zmínila, na svou situaci je adaptována dobře - žije poměrně 
Sarnostatným životem v bezbariérovém bytě společně se svým přítelem, na vztahu s ním jí hodně 

zá'eží. K běžnému životu potřebuje pomoc ostatních - to je dalším omezením její Jinakosti". O 

P°moc si však dokáže říct a zajistit š i j i . Má také řadu přátel. Petra je přátelská, komunikativní, 
otevřená. 

Jirka prošel odlišnou zkušeností. Ke své Jinakosti" musel dojít složitou cestou, během 
t e ré si ji postupně uvědomoval. Její rozpoznání pro něj bylo po období plném zmatků 

Vysvobozením. Prošel obdobím hledání toho, jak tuto svou jinakost do svého života zařadit, jak ji 
talcé později skloubit se svou vírou. Po té se na ni také dobře zadaptoval, dalo by se říct, že je na 
sv°u sexuální orientaci hrdý. Našel si i stálého partnera. Nemá problém ostatním o své sexuální 
0r'entaci říct. Má velkou řadu přátel. I on je velmi přátelský, otevřený. 

Michailova jinakost je opět zcela jiného druhu. Jinakostí se stává až jinde než v rodné 

*emi, v Rusku. V České republice je vůči lidem ruské národnosti zcela specifický přístup 

Ohledem k historické zkušenosti s nimi. Vnitřně se svou Jinakostí" problém nikdy neměl. 
P°tyká se s ní přístupem z vnějšku. V současné době je na ni i z tohoto pohledu dobře adaptován, 

^ Práci, která je pro něj nejdůležitějším bodem jeho života, a je v ní i uznávaný. I on má v České 
rePublice řadu přátel. I on je velmi otevřený a přátelský. 

Tereza se ke své jinakosti dopracovala během své životní cesty. Její jinakost je důležitou 
s°UČástí jejího života. Prošla různými obdobími a stádii vývoje své jinakosti. I ona se setkává 
SPr°blematizací této jinakosti zvenku, ne vnitřně. Co se týká negativních reakcí okolí, myslí si, že 

'l(lé mohou negativně reagovat na katolictví, na to, že je katolička - kvůli určitému zkreslenému 

P°hledu na katolickou církev, nebo kvůli některých projevům chování, které nemusí být 
p0chopeny-, ve většině případů se nesetkala s negativní reakcí na fakt, že je věřící. Jediný bod, ve 

terém v současné době explicitně pociťuje svou jinakost, je odlišný názor na sexuální život před 

Manželstvím, než má většina soudobé české společnosti. Ani ona nemá problém o své jinakosti 
S lidmi hovořit „přiznat se„ k ní. 
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Všichni „Jiní" se setkali nebo se stále setkávají s negativními reakcemi okolí na svou 

J'nakost. Někteří z nich ve své výpovědi přiznávají, že to pro ně bylo i bolestné (například 

Michail). Všichni se s tím naučili vypořádat - v žádném případě ne hořkostí či uzavřeností, ale 
sPíše tím, že si jsou jistí svým názorem, svou jinakostí. 

Každý z „Jiných" se setkal během svého života s různými obtížemi. Petra od útlého věku 

Pobývala v lázních a v internátním typu školy, vyrůstala v neúplné rodině, k tomu se přidává její 

J'nakost jako taková, která ji omezuje v pohybu a v soběstačnosti. 

Jirka se složitou cestou dopracoval ke své jinakosti, zároveň také vyrůstal v neúplné 
r°dině, potýkal se i s těžkými psychickými stavy. 

Michail, který se kromě své Jinakosti" vypořádává i se svým duševním ustrojením, které 

Je zdrojem různých depresivních stavů, si musel vydobýt „své místo na slunci" i v České 
rePublice. 

Tereza, která vyrůstala bez otce, prošla složitým vztahem se svou matkou, vypořádávala 
Se s názorem matky na její sexuální orientaci, což ji dovedlo až k duševnímu zhroucení. 

Tři z respondentů také v několika případech uváděli a zdůrazňovali ještě další svou 
Jlr|akost. Dokonce Michail považuje tuto další jinakost pro něj ještě za víc určující (,Já jsem byl 

"ný i v Rusku mezi Rusama... Vnímáním, vnímáním vnitřním, tím smyslem, kterým jsem vytvářel 
Ve svých básních, obrazech. ") Jirka i Tereza mluví o tom, že „jiní" byli také tím, že byli nadanými 
dětmi. Tereza se setkala i s další jinakostí, když si o ní její maminka myslela, že je homosexuálně 

°r'entovaná. 

Dalším shodným bodem u Terezy a Jirky je, že po uvědomění si (Jirkův případ) či po 
d°j itř (Terezin případ) k jinakosti, se oba stali vlivnými, vůdčími osobnostmi v jejich vrstevnické 

lupině - jejich jinakost zaujala i ostatní, vydělila je z průměru. A jejich jinakost jim umožnila 

způsobem vyzrát. To jim umožnila i cesta, kdy si museli svou jinakost vydobýt. A další vliv 

*6lo i jejich osobnostní ustrojení, díky kterému se se svou jinakostí nestáhli do ústraní a netajili 
ji. 

Objevuje se také podobnost mezi chováním Terezy po její konverzi („byla jsem 

Snesitelná") a mezi chováním Jirky po přijetí jeho homosexuality („byl jsem 
Hevydejchatelnej"). 
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Každá jinakost se trochu liší a v něčem se střetává: Rusem se člověk rodí - a pokud 

Ostane ve své zemi, není jiný kvůli své národnosti - jinakost se projevuje, až když se ocitne 
v odlišném kulturním kontextu, v jiné zemi - a ještě specificky v České republice, kde proti této 

úrodnosti jsou značné předsudky z již výše uvedených důvodů. 

Se zdravotním postižením se člověk může také narodit - jak je to aspoň v případě Petry -
a Jinakost se projevuje téměř od počátku - kromě chvil, kdy se pohybuje mezi lidmi se stejným 

typem postižení. 

S homosexuální orientací se člověk také narodí, ale není ani pro něj ani pro okolí hned 

z^telná, musí projít určitým procesem, aby si ji uvědomil - a záleží na něm, jestli ji dá poznat i 

°k°lí. Specifiky je vnímána tato jinakost v křesťanském prostředí. 

Příslušnost k církvi je dobrovolná, dobrovolné je, jestli a jak se k ní bude člověk hlásit. I u 
t e to jinakosti se projevuje specifický přístup české společnosti. 

2,6-2 Blízcí „Jiných" 

Co se týká vyjádření lidí z okolí „Jiných", nikdo z dotázaných nemá žádný problém s 
Jlnakostí toho druhého. U Jany, bývalé kolegyně Petry, to znamenalo přijít na to, co Petra 
Potřebuje, aby věděla, jak s ní jednat. Pro Marka, kamaráda a bývalého kolegu Michaila, bylo 
dů'ežité osobní setkání pro překonání předsudků, nebo lépe řečeno zkušeností předaných rodiči. 
Pr° Terezu i její maminku bylo důležité setkání se skupinou „normálních" věřících, katolíků. 

To, že okolí přijímá „Jiné", neznamená, že tak činí zcela nekriticky. Například bývala 
kolegyně Petry a její kamarád Ondřej se na několika málo místech otevřeně vyjadřují o tom, že by 
retra mohla se sebou dělat víc. Maminka Jirky mluví také o tom, že využívá málo svých 
SchoPností a „fláká se". 

Z výpovědí také vyplývá, že někteří blízcí „Jiných" měli problém s vyrovnáním se s jejich 
ÍÍnak°stí. Objevuje se to v různé míře u tří matech „Jiných". O matce Petry se dozvídáme 

* V W ě d i babičky, u matky Jirky se o tom dozvídáme z výpovědi Jirky i přímo z její výpovědi, o 

Terezy se to v určitých vyjádřeních dozvídáme od obou. 
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2-6.3 Názor „Jiných" na shodně „Jiné" 

Co se týká názoru „Jiných" na stejně „Jiné", tak v jejich výpovědích se objevuje stín 
negativního hodnocení a trochu vydělení z této skupiny, jakési zdůraznění, že ostatní „Jiní" jsou 
v určitých bodech odlišní - právě trochu s negativním nádechem. To se objevuje u Petry, která 

l i n u j e , že někteří lidé s tělesným postižením zneužívají pomoci ostatních - ona ale ne. Jirka 

zase mluví o tom, že on není typickým představitelem gay komunity. Michail naopak trochu nerad 

Připouští, že někteří Rusové nejsou „dokonalí" - mluví o tom, že za některé Rusy se stydí, ale 

"led pokračuje kritikou dalších národností. Zároveň ale i on několikrát zmiňuje, že je jiný ještě 
v mnoha dalších ohledech, že se pohybuje ve speciálním prostředí (hlavně divadelním). Tereza 

°dlišuje pohled na katolíky a na věřící lidi obecně. 

2.6.4 Názory na různé „jiné" skupiny 

Žádný s respondentů nemá problém s přijetím někoho „Jiného". U různých respondentů u 

b i tých jinakostí j e ale toto přijetí podmíněno výhradami. U ruské národnosti se ve výpovědích 

Zjevuje, že to nesmí být mafián, u katolíků zase, že to nesmí být fanatik a své názory druhým 

Pucovat. Některými respondenty by byli obtížně přijati například homosexuálové, kteří si na to 

»hrají". Jeden respondent zmiňuje, kolik energie stojí kontakt s některými lidmi s postižením. 
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3 Závěr 

Ve své práci jsem se snažila zachytit téma jinakosti - a zároveň několik lidských osudů, 

Protože si myslím, že každý lidský příběh si zaslouží býti převyprávěn a může mít výpovědní 

hodnotu pro druhé tím spíš, pokud se jedná o životní příběh člověka, který musel překonat ve 
svém životě řadu překážek v různých podobách. Protože toto téma je velmi široké, ohraničila jsem 
s' ho čtyřmi typy jinakostí, které jsou jinakostmi například vzhledem ke svému početnímu 

Sstoupení v české společnosti. Jedná se o jinakost ve formě zdravotního postižení, homosexuální 
0rientace, ruské národnosti a příslušnosti ke katolické církvi. 

V každé části věnované jednotlivé jinakosti jsem se nejprve snažila uvést do oblasti dané 

jinakosti. Pokud to bylo nutné - například z důvodu upřesnění, nebo uvědomění si, co všechno 
tato jinakost obnáší -, uvedla jsem definici dané jinakosti. Dále jsem uvedla početní zastoupení 
Jejich představitelů. Následně jsem se věnovala popisu různých momentů v psychickém vývoji 
č,ověka s danou jinakostí, jejichž konkrétní podobu jsem se snažila zachytit v jednotlivých 

výpovědích respondentů. V dostupné literatuře a materiálech jsem dále sledovala, jak lidé s danou 

•""akostí vnímají sami sebe, čerpala jsem přitom i z různých výzkumů a osobních výpovědí. 

Obývala jsem se nakonec také tím, jak okolí, případně společnost vůbec vnímá osoby s danou 

•Pnakostí, případně, co všechno toto vnímání může ovlivňovat. 

Pokračovala jsem tím, že jsem u v e d l a jednotlivé příběhy a výpovědi respondentů, snažila 
JSem se je okomentovat a porovnat. 

Na základě výpovědi „ J i n ý c h " i jejich blízkých by se dalo shrnout, že všichni čtyři J in í " 
resPondenti se na svou jinakost adaptovali, zároveň jsou přijímáni i svým okolím. Vliv na to mají 
Určitě jejich osobnostní charakteristiky - všichni „Jiní" jsou velmi otevření k okolí, přátelští, 

°munikativní, ochotní pomoci, neobjevují se u nich většinou žádné náznaky zahořklosti či 
UZavřenosti v jejich jinakosti. Jsou svým způsobem „bojovníci". Tím, že přijímají okolí, okolí 

Přijímá i je - a obráceně. Složitější situaci budou mít ti „Jiní", kteří nejsou takto adaptovaní a 
n ejs0 u otevření vůči okolí - v těchto případech vzniká prostor pro intervenci okolí či odborníků. 

Co se týká přístupu okolí k „Jiným", ukázalo se téměř ve všech případech, jak je důležité 

°s°bní setkání s „Jinými" (mluví o tom Jana a Ondra - blízcí Petry, vypovídá o tom Tereza i její 

Maminka, dále také Marek - Michailův kamarád) - pro to, abychom zjistili, co potřebují, jak 
S nimi jednat, pro to, abychom překonali případné předsudky vůči nim, abychom zjistili, že jsou 

"normální", že žijí podobné životy a potýkají se s podobnými problémy jako kdokoliv z nás. 
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K čemu nás může zamyšlení nad jinakostí vést? Myslím, že třeba k zamyšlení nad sebe 
sama, nad svými vlastními jinakostmi. Mohlo by přispět k našemu lepšímu sebepoznání. Mohlo 

by vést ke zkoumání toho, jak druhé beru, podle čeho je soudím. Zamyšlení nad tím, kdo je ten 

druhý (tato myšlenka mi navozuje jednu otázku položenou v Novém zákoně - „A kdo je můj 

bližní?" - odpověď by mohla znít: „Kdokoliv. Kdokoliv, kdo potřebuje pomoc." Tato úvaha se 

^se blíží názoru filozofa E. Lévinase, který mluví o tom, že ten druhý je tváří, která si nárokuje 
naši pomoc.) 

A zamyšlení nad jinakostí by nás mohlo vést také k uvědomění si toho, že to, že je každý 

jiný, m ůže být obohacením. (Nebývá to tak, že příliš jednolité společenstvo může lehce vymřít -

Pokud přijde nákaza - jak nacházíme například u rostlinných a živočišných druhů, ale i v historii 

"dského druhu)?) 

A jaký je lék na strach z jinakosti? Jak vyplývá i zvýše uvedených rozhovorů, je jím 

^ušenost, zkušenost s jinými. Ne s masou, která má podobné znaky, ale s konkrétními lidmi, 

sjejich příběh. A také vytvoření vlastního názoru, ne přejmutí cizího, aniž bych o něm přemýšlel, 
a odvaha si za svými názory stát - jako si tito „Jiní" stojí za svou jinakostí. 
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4 Anotace 

Ve své diplomové práci nazvané „Jinakost z pohledu vnitřního a vnějšího" se zabývám 
tématem jinakosti. 

Cílem mé práce je zachytit pohled „Jiných" na sebe sama, jejich životní příběh, to, zda se 
Vni'mají jako „Jiní", jak svou jinakost prožívají a zda ji přijímají, s jakými reakcemi okolí se 
Setkávají. Dále jsem se snažila zjistit, jak jejich jinakost přijímají jejich blízcí. Také mě zajímal 

názor „Jiných" na lidi, kteří jsou stejně jiní a názory na odlišné jinakosti. 

Jinakost je v této práci prezentována na příběhu člověka s tělesným postižením, 
s homosexuální orientací, na příběhu člověka ruské národnosti a věřícího katolíka. 

Práce má dvě části. První, teoretická, část představuje uvedení do světa těchto čtyřech 

'jinakostí" - tělesného postižení, homosexuality, ruské národnosti a katolictví. Zabývá se, 
v Případě, že je to nutné, definováním dané skupiny, psychickým vývojem, prezentováním 
výzkumů, které se váží k danému tématu. 

Praktickou část představují jednotlivé příběhy „Jiných" a jejich blízkých, jejich analýza a 

P°rovnání. Pro získání dat jsem zvolila metodu rozhovoru. 

Na základě výpovědí jsem došla k závěru, že všichni čtyři protagonisté jsou na svou 
J,nakost zadaptováni a přijali ji do své identity. Každý z nich uvádí alespoň nějakou oblast, ve 
které pociťuje svou jinakost. Zároveň se všichni setkávali a někteří i v současné době setkávají 
S,1egativními reakcemi zvnějšku. 

Co se týká vyjádření lidí z okolí „Jiných", nikdo z dotázaných nemá problém s Jinakostí" 
toho druhého. To, že okolí přijímá „Jiné" neznamená, že tak činí zcela nekriticky. 

Z výpovědí také vyplývá, že někteří blízcí „Jiných" měli problém s vyrovnáním se s jejich 

J a k o s t í " . 

Názor „Jiných" na stejně „Jiné" obsahuje i negativní hodnocení a „Jiní" se částečné 

Sdělují ze „své" skupiny, zmiňují, že ostatní „Jiní" jsou v určitých bodech odlišní - i 
V negativním smyslu. Co se týká názorů na odlišnou J inou" skupinu, neobjevila se žádná 

^gativní reakce. 

Ve všech případech se ukázalo, jak důležitou roli hraje osobní setkání s „Jinými" pro 

k o n á n í předsudků, ostychu, nedůvěry, neznalosti či vzdálenosti. 

Setkání s jinakostí nás může také vést k lepšímu sebepoznání, k zamyšlení nad vlastními 

^kos tmi , k zamyšlení nad tím, podle čeho posuzujeme druhé, zda se řídíme vlastním názorem či 

j í m á m e stereotypní názory našeho okolí a zda pro nás „Jiní" nemohou být obohacením. 
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5 Annotation 

The theme of my graduation theses is „The View of the Otherness From Within and 

Without". 

My work focuses on exploring and becoming acquainted with "The Others": How they 

Perceive themselves, their experiences, how they cope with their otherness, and the reactions 

their communities. I further seek to explore how their otherness is perceived by their 

^milies and friends as well as how „The Others" perceive those that are likewise "other" and 

their opinions about differing forms of otherness. „The Others" within the context of my work 

delude the physically handicapped, homosexuals, people of Russian ethnicity and practicing 

Catholics. 

My work is divided into two parts; the first is theoretical, introducing the worlds of the 
f°ur otherness listed above. In case it is necessary there is a definition of an existent group, 

Physical progression and research presentation about these themes. 

The practical section consists of the individual stories of „The Others" and their 

relatives and friends, and the analysis and comparison of these stories. I chose an interview as 
a research method. 

I could see from "The Others'" answers that have adapted to their otherness and accept 
11 as a part of their identity. However, each of them has an area in which they sense 
tlle'r otherness. They get negative reactions from people around them. On the other side, 
n°body from their friends or relatives did not mention having a problem with their 

^similarities. If people accept their dissimilarities it does not mean that they accept it 
Without criticism. In the opinions of „The Others" about people with the same otherness we 

°an also find negative classifications. They did not have any bad reactions about "The Others" 

^tth a different otherness. 

We can see how important is personal communication with „The Others" if we 

to live without prejudice, diffidence, scepticism, ignorance and distance. The 

^derstanding of otherness can give us advantage in learning about ourselves, thinking about 

°Ur own otherness. 
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Přílohy 

Seznam příloh: 

1. Přehled otázek 

2. Rozhovory 



Příloha I. - Přehled otázek 

Qíázky na ..Jiné": 

^ Nejdřív volné povídání, pokud to v tom nebude pak: 

^ Pověz mi o sobě a o svém životě co nejvíc - o svém dětství, o rodičích a ostatní rodině, o 

škole,o kamarádech, práci ? Kde jsi se narodil(a), vyrůstal(a)? 

' Kdo je XY?(např. Petra) 

^ Co bys o sobě všechno řekl(a)? 

^ Jak by ses popsal(a) - vzhled, vlastnosti, dovednosti... 

^ Co je z toho pro tebe nejdůležitější? 

' Čeho si u sebe vážíš? 

^ Co si na tobě vadí? 

^ Co je pro tebe v životě důležité, co nejdůležitější? 

^ Jsi sám se sebou spokojený (á)? (vzhled, chování)? 
V Chtěl(a) bys na sobě něco zlepšit? Co? Kvůli sobě nebo kvůli ostatním? 

' Záleží ti na mínění druhých? Na mínění koho? Rodičů, přátel, partnera,...? 

* Co na tobě mají ostatní rádi, co se jim na tobě líbí? 

' Jaký(á) bys chtěl(a) být? 

* Jak bys chtěl(a), aby tě viděli ostatní? Je to stejné, jak se vidíš sám(a)? 

^ Čím, jakým, bys mohl(a) být? 

^ Kým, jakým bys nechtěl(a) být? 

' Čeho chceš dosáhnout? V osobním životě, v pracovním životě? 

* Co potřebuješ k tomu, abys toho dosáhl(a)? 

' Kdyby šlo něco v tvém životě změnit, měnil(a) bys něco? Co by to bylo? 

' Kdybys na sobě - nebo v sobě - mohl(a) něco změnit, měnil(a) bys? A co by to bylo? 

' Jak by vypadal(a) ideální (ten, kdo to bude - např. Jirka)? 
V Trápí tě, že nejsi ideálním XY? 
v „ 

Co ti chybí? 
y 

Co ti jde dobře, co umíš? 

' Co by ses chtěl naučit, umět? Co z toho je pro tebe důležité? 

Máš nějaké koníčky, něco, co tě baví? 

' Jsi spokojený v práci? V místě, kde bydlíš? S lidmi okolo Tebe? 

" Myslíš si, že máš ve svém životě na něco vliv (vliv na všechno, co se v tvém životě děje?)... 

* Myslíš si, že rozhoduješ o svém životě? 
y 

Co bys chtěl a co můžeš? 



/ Co bys chtěl, ale myslíš si, že je to mimo tvoje síly? 
/ Proč? 

^ Co by bylo jinak, kdybys byla zdravá, byl heterosexuál,...? 
/ Jak se díváš na svoje postižení (svou sexuální orientaci,...)? Co pro tebe z toho plyne? Myslíš 

si, že tě to nějak ovlivňuje? 

^ Důvěřuješ si? 

^ Důvěřuješ svému okolí? 
/ Cítíš se být závislý (á) na lidech, na okolnostech,...? 
V Když někomu řekneš o pomoc, pomůže ti? 

* Řekneš si o pomoc? 

^ Čeho se v životě bojíš? 
/ Co ti udělá radost? 
/ Co tě baví? 

' Co si myslíš o jiných lidech s postižením (když se ptám člověka s postižením), o jiných 

homosexuálech - jde to nějak shrnout? 
V Co si myslíš o lidech s postižením (když se ptám někoho z jiné skupiny než postižení)? 
/ Jak si myslí, že je vnímají ostatní? 

^ázky na ..ostatní" lidi 

% l n a 
V Povězte mi o své dceři, synovi co nejvíc 

^ Jak byste ho popsal - vzhled, vlastnosti,....? 

Víte,co je pro něj důležité? 

^ Co dělá za práci, má hodně přátel,...? 

* Jaký je, co se Vám na něm líbí, je něco, co se nelíbí? 

' Myslíte, že využívá všechno, co má za schopnosti, možnosti, . . .? 

/ Víte, j aké má plány, čeho by chtěl v životě dosáhnout? 

* Víte,z čeho má radost, jestli je něco, co ho trápí,...? 

^ Víte, jak se vyrovnává se svým postižením,... ? / 
Jak myslíte, jak ho bere okolí? 

/ Jak jste přijímala postižení, homosexuální orientaci....svého dítěte, jak ji berete teď, co to pro 

Vás znamená? 

Co další členové rodiny? 



/ Odkud se znáte, jak dlouho? 

^ Jak byste ho popsal? Vzhled, vlastnosti,...jaký je? 

^ Co ho zajímá, baví, čeho by chtěl v životě dosáhnout? 

* Kdo pro Vás je? Co pro Vás znamená? 

* Vnímáte ho jinak, než ostatní přátele? 
/ Vnímáte nějak jeho postižení,...jak? 

^ Co to ve Vás vzbuzuje? Jaké máte pocity? Co si myslíte? 

^ Změnil se Váš pohled na lidi s postižením,..., když jste poznal XY? 
V Co jste si myslel, když se objevil poprvé? Jak se to dál vyvíjelo? 

* Jak ho berou, podle Vás, jiní lidé? 

Spolužáci, spolupracovníci 

* to samé jako u přátel 
/ u spolupracovníků: jde mezi vámi o ryze pracovní vztah? O přátelství? 



Příloha II. - Rozhovory 

V rozhovorech byla všechna jména pozměněna. Příloha obsahuje dvanáct rozhovorů, 
r°zdělených do čtyř částí: 

1. O zdravotním postižení - rozhovor s Petrou, babičkou, Ondřejem a Janou 

2. O homosexualitě - rozhovor s Jirkou, maminkou, Davidem a Martou 

3. O národnostní odlišnosti - rozhovor s Michailem a Markem 

4. O katolictví - rozhovor s Terezou a maminkou 

1. O zdravotním postižení 

Rozhovor s Petrou 

Markéta, autorka diplomové práce 
Petra, slečna se zdravotním postižením 

„Mohla bys mi říct něco o sobě, od malička? Co jsi slyšela i od maminky? To, co víš?" 

„Narodila jsem se na Bulovce tam, no však víš. No vlastně, na tu mozkovou obrnu mi přišli 
v H měsících v Motole, potom teda jsem byla asi ,.. no od 2 let jsem jezdila do lázní, do 

| ^°šumberka." 

„V těch lázních tam s tebou byla?" 

-»No, v těch lázních. No, pak vlastně od těch 5 let jsem chodila do školky do Malešic. To 
y 'a vlastně rehabilitační školka, jako normálně jsme se tam učili, jen tam byly zdravotní 

a normálně rehabilitační, že. Tam jsem chodila vlastně od 6:30 od rána někdy do 15:30. 
0 Prostě, máma tam potom dělala taky." 

>,V té školce?" 

^ „No v tý školce, vona tam uklízela, takže babička mě tam vždycky ráno dala a buď 
p°kavad tam byla máma, tak jsem chodila tak asi v 15:30 s ní domů. A když už potom byla na 
¡^e řský s Jendou, tak to pro mě chodila babička. Protože máma pak otěhotněla. 
k 0 ^ k vlastně v tom 81. roce jsem pak byla na operaci nohou, protahovali mi šlachy, tady na 
útkách, pod kolenama a v tříslech. Ten doktor, co mě operoval, nám doporučil lázně. Jenže 

byl v tom, že to bylo za tvrdýho komunismu a doktor nám doporučil, aby mě dala 
^áma do Železnice, že tam léčí novou metodou a to Vojtovou. No, vlastně v té školce tam se 
N u taky cvičili tou Vojtovou metodou. No a máma tedy na té Železnici trvala, několikrát 
J
H

Sme se odvolávali ale doktorka, řekla, že když jsem jezdila do Košumberka, tak, že pojedu 
, Košumberka Máma potom na konec souhlasila, jenže to byla chyba. Protože já jsem jela 
astně do lázní, stačilo mně, abych se nebála se pustit. Já už jsem teda chodila, ale já jsem 

hroznou hrůzu se pustit. 

"A to se ti z lepši lo takhle po operaci? Před tím si nechodila?" ^ 
: "Před tím taky, ale ne sama, já j sem se bála, bála j sem se pustit, ze spadnu... Vlastne mě 



Poslali do toho Košumberka, tak tam byl problém: já měla mít pooperační péči, no a vůbec se 

s o l r i
n e ľ n ľ ľ H - . J á j S e m j e , a t a m 3 S k 0 r ° j s e m C h 0 d i l a ' a k d y ž j s e m s e vrátila, tak jsem 

Pľ ľ l e f , - J a ' k d y z J s e m s e m ě I a P° PŮ1 r o c e v r á t i t domů. Takže veškerá operace a veškeré 
Lviceni šlo, v íš kam. 
Potom teda asi v 7 letech jsem byla v Jedličkárně. Tam jsem chodila taky rok do školkv No a 
Pak uz do školy. ' 

»Na normální základku?" 
• "No, na normální základku, od tý první třídy do tý čtvrtý, pak jsem tu čtvrtou opakovala 
o a pak jsem šla do zvláštní, asi od pětky do osmičky Pak jsem šla na tu rodinku teda no' 

P°tom jsem si dodělala to základní vzdělání." 

»To je všechno v té Jedli?" 
• »V Jedli. Jenomže j á jsem tak ve 12 chtěla, aby mě máma na tu operaci dala znova my 

Jsme byli v Maďarsku u jedněch známejch a tam nám řekli na rehabilitačním vyšetření že by 
e teda po tý operaci rozcvičili, ale že by bylo lepší, aby mě operovali tady, jako v Čechách. 

»V Čechách by tě operovali a tam by tě rozcvičili?" 
. • »V Čechách operovali, že tady jako máme to kapacitně lepší, tehdy to tak bylo no 
Jenomže, tehdy nám to pojišťovna ...že nám to prostě nezaplatí. Tu operaci jo, tamty lázně 

e Voni řekli jo, operaci jo, ale lázně tady v Čechách." 

»Ale to už js te nechtěli?" 
• »To už j sme nechtěli, máma nechtěla." 

»No, tak teda tak to Maďarsko padlo. No a jaký to muselo být, vždyť přece v tom 
p OŠumberku půl roku, to musela být dlouhá doba?" 
_ »To bylo hrozný, tam to teda bylo, dokonce mě tam jedna sestra bila, ta na mě byla 
r a z e n á , no mimochodem tam jsem poznala Milana taky." 

»No a co potom, když si tam jela a skoro si chodila, pak ses vrátila už, ne?" 
t »Samozřejmě mě zase rozcvičili, že jsem alespoň tak, jak na tom jsem, že jo. No, ale kdyby 
°ho Košumberku nebylo, tak jsem na tom lip, že jo." 

»No a říkaly ti třeba maminka nebo babička jak to braly, když ti teda v těch 11 měsících 
j f t i l i obrnu?" 
t »Tak to už nevím, to se musíš zeptat babičky, až tam k ní půjdeš... Když jsem se narodila, 
j ftiě museli křísit. Normální dítě normálně začne brečet, když se narodí, nebo ho plácli, že 

> «té ani tak ani tak, mě museli křísit. Máma mě ani neviděla, hned mě odvezli." 

"Jak dlouho si tam takhle byla?" 
' "Tam jsem ležela, no asi dva měsíce." 

J^' »Takže ty ses narodila a rovnou ?" 
»Rovnou jsem frčela tam, no a máma mi tam s babičkou nosily mlíko, že jo. Vždycky mě 

Máma viděla Dřes okno No, teď už můžeš s tím dítětem být ve špitále, ale tehdy to ještě 
nešl0.'« 



M: „Jo, takže tě vždycky jenom viděly, ani pochovat tě nemohly?" 
„Babička jednou přemluvila sestru, to jako jo. Potom, když mě měli pouštět, tak už tam 

mama byla, aby se naučila, jak se mnou zacházet a tak." 

„Co ta školka ještě?" 
„Tam byly pohybovky, no, děti s DMO většinou." 

„Pamatuješ si nějaký zážitky?" 
• »Jo, tam v tý školce, já si pamatuji, že vždycky při cvičení jsem děsně řvala." 

^ „To tam s tebou cvičili Vojtu?" 
„I doma, když se mnou cvičili, tak vždycky kolikrát přilítla sousedka, že jsem řvala." 

„To asi většina těch miminek, ne?" 
P- r ' • 

• „Ja jsem řvala, jo, to miminko, já jsem řvala i v těch pěti i v tý školce už. No, záleží, když 
Se mnou cvičila jedna sestra, tak u tý jsem neřvala." 

„No a co potom v Jedli školka, škola, jak se ti tam líbilo? Byla jsi tam od pondělka do 
Pátku?" 

„Od pondělka, někdy od neděle večer už, že už jsme mohli jet v neděli večer. Já jsem radši 
Jezdila v neděli večer. Protože tu první, druhou třídu mě vozil známej autem, to jsme bydleli 
v Počernicích, a sousedka mě taky vozila, takže to jsem jezdila v neděli večer, někdy jsem 
J®zdila třeba už ve čtvrtek večer." 

„Akorát tu středu bylo vyhrazeno, že za vámi mohli přijet?" 
: „No středu, no většinou někdy v pátek jezdila teda, ale tam to bylo závislý na tom autě." 

„Jak to bylo s bratry, o kolik let jsi s bratry?" 
ľj "No vod Jendy jsem o 6 a od Martina o 7. Já jsem byla tehdy v tý školce, tak se akorát 
M a t i n narodil, když jsem byla ve školce v tý Jedli, ne v těch Malešicích. Babička jednou 
tyfrávěla, když se narodil Jenda, jo, tak já jsem si myslela, že si Jenda bude se mnou hned 
"rát. Tak jsem teda klečela teda u tý jeho postýlky a on spal a já jsem klečela, že jo, a babička 
J11 tíkala, že jsem říkala, no nic s ním není. Tak jsem odešla a nevšímala jsem si ho několik 

nů- Jednou, že jsem takhle, mi máma říkala, jednou jsem byla taky u Jendovi postýlky a on 
nehejbal a prostě spal, a všichni se tam bavili v obýváku a teď slyšeli z pokoje řev, tak 

Vsichni tam přilítli jo, no a já jsem řvala samozřejmě. Jenda ten spal a všichni teda na mě, co 
J6? J á Prej: „Jeníček nám umřel," tak mi máma vysvětlovala, že teda malý děti, teda spí no." 

p/ »Jaký jste měli spolu vztah?" 
• »No, tak nějak normální." 

b 1 "Tys nikdy nemluvila o tatínkovi." 
. "Já nemám tátu teda p o k r e v n í h o , jen otčíma. O něm nějak nemluv i m , teda je fakt, že teď 
e už chová daleko líp ke mně. Jo, ale když jsem byla malá, tak ne." 

M- t 
p." " J e s ním maminka ještě?" 
' "^o není už asi 12 let." 



to: „A to je tedy tatínek kluků?" 
p: „To je kluků. Můj biologický otec, tehdy vlastně, když máma přišla na to, že je těhotná, jo 

a k P r o s t ě , o n i s e d o h o d l i , ž e s e v e z m o u , j e n o m ž e o n o z t o h o p a k s e š l o , a k d y ž t e d a m á m ě 

Potom řekl, co jako to dítě, že se to dá zařídit, že si mě dá vzít, tak mu řekla, že v žádném 
Případě. A on měl ještě tu drzost, když byla máma v 6 měsíci - ona tehdy dělala ve Spolaně a 
Jako zaměstnanec Spolany tehdy dostala byt, zjistila, že je těhotná, tak jí dali byt. On jako 
drzej, když byla v tom 6 měsíci, tak za ní přišel s tím, že si to rozmyslel a že by se teda vzali a 
ž e by si tam vodil ženský samozřejmě. Tak samozřejmě máma praštila dveřma, poslala ho 
někam, on ví, že jsem se narodila, to ví, ale neví, jak na tom jsem tak, jak jsem To neví On 
Kayz 

j sem se narodila, tak volal, no a máma mu řekla, že má dceru. V í m že je někde 
j 2 Ostravy, to vím." 

№ „Chtěla jsi ho někdy vidět?" 
„Já ani nevím, protože jsem byla malá, tak vlastně mému strejdovi bylo 17 a on si mě 

"rozně oblíbil. Když mě máma přinesla poprvé v těch 2 měsících. Tak on byl ze mě úplně 
notovej, vona mě nějak přinesla a on přišel ze školy, z učňáku, a prej: „To je to mrňavý", se 
n a mě usmíval, on mě měl hrozně rád. Vím, že když jsem byla po tý operaci, tak jeho první 
Cesta, když přišel takhle z práce, ze školy, tak jeho první cesta byla k mojí postýlce." 

„Vy jste bydleli společně?" 
: „Bydleli j sme u babičky a on tam tehdy žil". 

to: „Takže tam bydlela babička, t y , maminka a strejda?" 
: »Ano, ten strejda ten byl ze mě úplně hotovej." 

to: „Takže ten ti toho tátu tak nějak nahrazoval?" 
„No, nevím, já jsem mu říkala Vendo. Neříkala jsem mu strejdo, do dneška mu tak říkám 

asi jo, asi já jsem ho brala jako tátu." 

to: „Do dneška máte se strejdou takhle hezký vztah?" 
»No teď už se zase tolik ne, on žije na Slovensku." 

to: „Do kolika let jste tam byli takhle společně?" 
' »No, to mi bylo asi šest." 

to: „Tak v tvých šesti se strejda odstěhoval jo, nebo vy jste se odstěhovali?" 
P : »Ne, my." 

»Strejda tam zůstal a vy jste se odstěhovali?" 
: »No, do Běchovic". 

»S maminkou a s bratry?" 
• »S jedním." 

»To byl ještě jeden brácha?" 
• »To byl ještě jeden brácha ." 



M: „To znamená, že i s tím tátou ?" 
P: „No, a vlastně, potom jsem začala chodit do školky v Jedli, a pak se narodil Martin, a to si 
Pamatuji, jak mi Jenda roztrhal tu lišku. To bylo, my jsme, to jsem teda chodila do školy, to 
už jsme bydleli v těch Běchovicích, to jemu bylo dva, protože mně bylo osm, tak jemu byli 
dva. No a teď já jsem byla, máma vařila a já jsem si u stolu psala úkoly, Martin spal 
v postýlce, no a teď máma, no von si tam hrál a broukal si a najednou bylo ticho. Bylo ticho 
Po pěšině, no a máma: „Hele, jdi se tam podívat, co se tam děje?" Já jsem akorát slezla ze 
stolu, protože už jsem měla úkoly hotový, tak jsem tam šla. Teď myslím, že jsem tam viděla 
t u spoušť z tý lišky tam, tak jsem myslela, že ho zabijú, nejdřív jsem začala brečet, že jo, a 
Pak jsme začali oba, protože já jsem mu namlátila, za tu lišku, já jsem ho za to zbila, jo. Tak 
máma, máma tam přišla, jako co se děje. Já jsem říkala: „Jenda mi roztrhal moji lišku." Já 
Jsem se s ním pak nebavila, ani jsem si s ním nechtěla hrát. A von jako vždycky, já jsem jako 
seděla u stolu a dělala jsem, nepsala jsem, že jsem dělala úkoly a on vždycky: „Mami, ať si se 
ntnou Míra jde hrát" , j á jsem sním dva dny vlastně nemluvila. On furt chodil vlastně, když 
máma vařila a zatahal mámu za kalhoty: „Mami, ať si se mnou Míra jde hrát „ A ona říkala: 
rJá se jí nedivím, že si s tebou nechce hrát, když si jí roztrhal lišku." A on říkal: „ Míro, já 
Jsem nechtěl." A já jsem mu říkala, že chtěl. „ 

„A bylo vyřízeno." 
P: „A bylo vyřízeno, a nebo když se tam v těch Běchovicích, tam jsme se z balkóna takhle 
djvali na vlak, jo, tam bylo nádraží, to jsou vlastně Horní Počernice. A tam bylo z balkóna 
v'dět vlak. Máma jednou takhle uklízela a skládala v pokoji pleny a říká Jendovi: „Vstávej 
Jeníku, jede vláček a on, jak neuměl vyslovit tu hlásku v, jo, tak místo vlak říkal lak. Jo a 
jednou takhle já jsem si, j á jsem si psala úkoly a máma tam vařila, v kuchyni nebo prostě už 
?evím. No a on přijde do kuchyně celej říčnej a říká: „Laka laka." My jsme furt nevěděli, o co 
jde, a furt nás tahal, běhal ode mne k mámě a furt: „Lak lak." Tak já říkám: „Co je Jeníku, co 
chceš? A on furt lak, lak, no a až jednou, když jsme byli zase v tom pokoji, tak jel vlak a 
Jetlda: „Lak, lak." No a my jsme pak pochopili, že to je jeho vlak, jo. Já jsem mu říkala: „No 
vláček jede, a on byl velice štastnej, že jsme pochopili o co mu šlo teda, jo." 

^ »Konečně." v 

• „No, vždyť von náš Martin zase, voni měli takovyho drevenyho houpacího koně, a on 
Místo koníček říkal toniček." 

»No a můžu se tě zpátky zeptat. Já se v tom nechci šťourat, ale jak si říkala, o tom tátovi 
í luků, tak s tím sis nějak moc nerozuměla?" 

' »No von mě neměl nějak moc rád, von jako teď, jako co se divím, ze sem za mnou občas 
J(le- Von tady teď už nebydlí, von vlastně mne neměl moc rad. 

»Čím mysl íš , že to bylo?" 
"Já nevím, ani nevím vlastně jeho sestra, ta vlastne ne, ale Vlasta, teda ne. 

^ "A kolik ti bylo když se k vám nastěhoval ?" 
: "Kolik mi bylo, pět .No nebo tak nějak." 

{* -To musela být taky změna pro tebe, když jste byli tak jako jenom sami a on tam takhle 

něj akej novej cizí chlap." 



P: „Víš, to je vina trošku babičky, že mne tedy, když se vlastně máma, když se brali jo, tak 
Prostě, babička na svatbě řekla, k tomu se teda mámě moje nevlastní babička přiznala, že jí to 
Jako řekla, no že na svatbě jí prostě řekla, no já jsem ráda , že se moje dcera konečně usadila, 
vona byla dřív samej chlap, přitom jedinej chlap, kterýho měla byl můj otec, že jo. To je 
takový kuriózní. No a babička na to konto, no a přesto, že ona mne moc ráda neměla, tak já 
Jsem jí ráda měla jako. My když jsme tam jezdili do Mrákotína, to není Mrákotín na Moravě, 
t o je u Chrudimi . No tak no tak jako, tak vlastně díky tomu Mrákotínu se vlastně bojím 
koček,, 

to: „Jo, tam od babičky ?" 
„No, protože já jsem, vlastně to jsem ti vlastně říkala, že babička tam měla kočku a já jsem 

nějak. Vždycky jsem si s ní normálně hrála a ona mne měla ráda vždycky když jsem přijela a 
Jednou já nevím proč, já jsem seděla na lavičce na zahradě, Jenda byl v kočárku, to byl tehdy 
jenom Jenda, ještě Martin nebyl, a Jenda byl v kočárku a já jsem si tam tak nějak hrála už 
nevím, no a vona na mne skočila ze zadu, ona si asi chtěla hrát, ona na mne občas skočila ze-
zadu, ale tehdy jsem se jí strašně lekla. Vždycky jsem to něják řekla, ale prostě tohle, ale 
tenkrát nevím, prostě, ne. No a začala jsem j eče t , no jestli se mne lekla, nebo já nevím, tak 
mne poškrábala v obličeji a já od tý doby prostě. No a hned , hned jí odvezli na veterinu jo, no 
jestli teda nemá vzteklinu, pro jistotu, že jo. Jako když jí doktor prohlídl tak byla v pořádku 
jo. 

Tenkrát j í nebylo nic, nevím co jí, nevím, myslím, že Vlasta s ní jela, ze Zdeňkem ze strejdou 
tehdy, s ní jela na veterinu, myslím do Chrudimi, no ale nic jí nebylo.A od té doby prostě 
kočky nemusím." 

to: „No jo no." 

„Jednou když , kočka a to zase j i n á , málem Jendu udusila." 

to: „Jo jak to udělala?" 

„No, protože ona si lehla do kočárku a takhle mu dala tlapku přes pusinku, jo, tak malý dítě 
vŽdyt' on byl malinkej,jemu nebylo ani 3 měsíce. On byl malinkej.Včas jste ho zachránili, 
toáma potom, když tu kočku viděla tak jí potom vyhodila z kočárku pryč pak, pak teda ho 
"h'dala, aby tam ta kočka nelezla, že jo. Jednou taky takhle mne dávala něják ven, Jendu dal 
sPícího a mne dala ven a kočka už byla na kočárku a říkala , jedeš potvoro" můj děda ten 
?ašlápl kotě." 

„Jé , kočky radši necháme o těch j sme se bavili minul, o koťatech." 
: „No jo vlastně, no pak jako " 

to: „Můžu se tě zeptat, jak si říkala ta škola, školka v Jedli, jaká to byla ta základka v té Jedli? 
[Javilo tě to tam?" 

: »Základka, no tak nějak bavilo no." 

K' „A co spolužáci a spolužačky?" 
: »No, tak já j s e m celkem vycházela , já j sem jako nebyla problémový typ, já j sem byla spíš 

takový lítostivý dítě, já j sem takový lítostivý člověk od malička. M ě se všechno hned dotkne. 
J á jsem lítostivý dítě, to j a k o jo, jako takhle s dětmajsem vycházela normálně." 

»Jo, a měla si nějaký kamarády?" 
: »No, nějaký takhle to zas už nevím to zas ne, no ale měla j sem kamarady to neříkám, že 



M: „Měla si i mimo školu, kamarády?" 
P: „Ne, to ne. Ne." 

M: „Když si říkala, že si byla lítostivý dítě, jak se ta tvoje lítostivost projevuje?" 
P: „Třeba když, na mne třeba učitelka nebo učitel při vyučování zvednul hlas, tak já jsem 
začala hned natahovat. I dneska, když mi Pavel něco řekne, když na mě vyjede. Ne pokaždý, 
ale když mám ubrečenej den, tak když Pavel něco to, tak tady hned začnu brečet, no. Ne 
Pokaždý, ani v tý škole ne pokaždý, zaleží, jak jsem byla naložená no." 

to: „Tou rodinkou se to změnilo?" 
P: „Jako, jak myslíš?" 

M: „Já nevím, třeba jako vztahy k těm lidem byli lepší, horší, bavilo tě to tam víc?" 
P: „Vzhledem k tomu, že jsem v té době chodila s Romanem, protože já jsem potom vlastně 
Po té zvláštní šla hned na rodinku." 

M: „A tam chodil Roman taky?" 
P; „No, já jsem nechodila s Romanem, já jsem vlastně byla na tý zvláštní, j á jsem nechodila 
s Romanem do třídy, já jsem chodila s Pavlem." 

to: „S tvým Pavlem, jo?" 
P: „Jo, a myslím že s Kájou, no s Kájou ." 

to: „Jo." 

P; „Nebo ne s K á j o u ne,nebo jo, já už teď nevím." 

to: „To je jedno, no K á j a j e starší ne?" 
P: „Ne s Kájou ne, protože Ká j a j e starší, fakt si nejsem jistá, to už fakt nevím." 

to: „A na tu rodinku si už chodila pak s někým známým?" 
„Já jsem chodila, jo jako vím, s kým j á j s em chodila, ale ty lidi stejně neznáš." 

^ „Jo, jo ." 
• „Akorát Pavla znáš." 

to: „S tím si chodila i na rodinku, potom?" 
P : „To už ne, to ne, jenom do tý zvláštní, na tý základce asi já nevím 3 roky." 

„No a bylo na tý rodince něco jinak, že by si ti líbilo víc než na tý základce?" 
P: „Já nějak nevím, já jsem jeden čas nevycházela s tou jednou vychovatelkou no, ale to já si 
n a to už nepamatuji, ale s děckama jsem tak nějak vycházela, to jako jo." 

„A to jako na tý rodince, to jste byli taky přes tejden v Jedli?" 
P: „Jo, já jsem i radši, j e fakt, že když jsem byla na tý základce, tak asi ve 4. třídě jsem strašně 
chtěla být doma aby si mne máma brala domů, jenomže pak mne to nějak přešlo, nevím jak 
dlouho jsem to chtěla, to už nevím, ale víš, že mne tolikrát, neříkám, že jsem těm děckám 
Uviděla to ne, ale bylo mi to líto, že tam prostě sem." 

„A proč to takhle bylo?" 



P: „No, protože jsme tehdy neměli auto, máma mne prostě nemohla vozit, no. Mrzí mne to, 
když jsem začala chodit s Pavlem do třídy, protože pro něj máma jezdila denně, on tam nikdy 
moc dlouho nebyl, vždycky akorát do tý školy a pár chvil odpoledne, než pro něj máma 
Přijela a vzala si ho domů, ale .. Nevím, proč, ale když odjel Pavel, tak vždycky, jo tak 
vždycky pro něj máma nebo ne jenom pro něj, vždycky, když nějaká máma přišla pro nějaký 
dítě do školy, tak mě to dost mrzelo, nevím, ani proč jako. Ale měla jsem tam kamarády, kteří 
Prostě jsem tam s nima spala na pokoji, ale pak na tý rodince mi to vyloženě už nepřišlo tohle. 
Tak nějak jsem to brala . 

to: „Co jste tam dělali mimo školu, odpoledne, večery ?" 
„To záleželo na tý rodince, jsme pak chodili dost ven." 

to: „Ty si bydlela kde, v který části?" 
„Na pavilonu." 

to: „Když si ještě byla ve škole?" 
„No to teda ne, no." 

to: „A to bylo kde? Na jakým pavilonu?" 
„Ten pavilon, jak je teď bazén." 

to: „Jo a jak tam býval dřív i Asistence?" 
[ „Jo, jak tam bývala i Asistence." 

to: „Tam byli i pokoje na bydlení?" 
„Tam byli i pokoje na bydlení a tam vlastně byla ta rodinka." 

to: „Takže vy jste tam i bydleli a ještě tam měli školu?" 
„My jsme tam měli školu, no." 

to: „Tak to jste někdy celý dny nevylezli i z baráku co?" 
„Ale jo, to zase jo to neříkám, my jsme chodili večer." 

to: „Já jsem nevěděla, že tam byli i pokoje, já vím, že tam byli i třídy, já jsem se tam byla 
Odívat i za Evou, nebo tak matně si to pamatuj u ,ale vůbec jsem nevěděla, že tam jsou 
n°rmálně obytný pokoje. A jak to bylo vlastně dál po tý rodince?" 

„Po tý rodince jsem vlastně, potom když jsem to ukončila , tak jsem si začala dokončovat 
t o základní vzdělání." 

to-- „A to si vlastně byla pořád ještě v Jedli?" 
• „No já jsem vlastně chodila do Vratislavky , no bylo to nějak 3 x týdně nebo tak nějak nebo 

2 x já si to už nepamatuju. No a 2 x týdně jsem chodila do tý Jedličkárny s tím, že jsem se tam 
klíčovala s tou jednou učitelkou z té rodinky." 

to; „A bydlela si ještě v Jedli?" 
„Ne to už ne, to už jsem bydlela u babičky a denně jsem dojížděla. 

to: „A u babičky, to bylo už v té Neklasové?" 
• »V Neklasový, no." 



M: „A tam si byla jenom s babičkou, tam nebyla maminka?" 

P: „Ne, to už ne, j á j sem vlastně od toho 96 do toho roku 2000 bydlela vlastně u babičky, no." 

M: „A proč u babičky a ne u maminky?" 
P: „Protože j á j sem vlastně v tom 96. dostala električák, teda ten první, no a tam jsem vlastně 
Se nedostala do baráku a k babičce jo. Protože ona tam nemá do baráku schody." 
M: „A jaký to bylo když si vlastně kvůli vozejku musela bydlet ne u maminky, ale u babičky, 
vadilo ti to nějak?" 
P; „Ne, z začátku ne, až pak ke konci, víš mne nejvíc vadilo, že mne babička kibicovala, j á 
Potom jako ze zvyku potom né kibicuju, j á si prostě myslím, že to mám dobře, prostě jak to 
mám ještě od babičky, tak jsem já nevím, jak bych to řekla . . . " 

to: „Prostě jsi to od ní pochytila." 
P: „Pochytila, prostě když řeknu někdy něco Pavlovi, tak já vím, že on ví, j á to neříkám, že by 
nevěděl co má dělat, ale prostě plácnu třeba jo když jdeme spát nebo tak, tak mu řeknu tak se 
Jdi prosím tě vyslíkat, né že bych ho chtěla kibicovat, že by nevěděl, on se vždycky děsně 
vzteká , j á se mu na jednu stranu nedivím a zase na druhou." 

to: „Ho vychováváš takhle, babičkovsky, no člověk to chytne no, ty si teda byla s babičkou, 
ale většinou je to od maminek, pak člověk zjistí, že to co neměl člověk na té mámě rád tak, že 
t o tak dělá sám. Prostě říká ty samé věci. A byla to velká změna když si dostala poprvé 
e lektričák?" 
P; „No to jo, to byla, to jsem nemohla, protože když jsem byla na mechaničáku, tak jsem byla 
Svislá, kdo mne kam odveze. Kdežto na tom električáku jsem si dojela sama." 

to: „Tak to muselo být najednou dobrý co?" 
P: „Jo bez električáku ani ránu, za to si zase nemůžu zvyknou, že jsem na mechaničáku , 
třeba i jeden den, že j sem nepohyblivá, že se tam neodvezu sama." 

to: „To ti bylo co, to ti bylo vlastně 2 0 , v tom 90., tak ve 20 sis vlastně mohla dělat co si 
chtěla. No a s babičkou jste kromě kibicování vycházeli?" 
P: „S babičkou jsem vycházela celkem dobře, j á jsem byla třeba zvyklá, když jsem se učila, že 
jsem se učila až v 10 večer, protože jsem věděla, že už babička sedí a čte, že mne tam 
kontrolovat nepůjde. Já když jsem se pak učila, tak vzhledem, že jsem vlastně ještě byla v té 
^ratislavce, tak potom ke konci toho školního roku jsem se pak učila na ty závěrečné zkoušky 
a mě vadilo, když mě tam babička přišla." 

to: „Já jsem to taky nesnášela." 
„Ptala se mne co, chci k jídlu, j á jsem si tam, třeba nějaký příklad z matiky jsem si dělala, 

teď mě z toho vyrušila, no kolikrát, když jsem takhle měla něco napsaný a co jsem se jenom 
Učila jako nazpaměť jako příroďák, nebo tak, tak jsem to vzala a šla jsem se učit ven. Babička 
^ala pokoj, to už bylo někdy v květnu v červnu." 

„To už se ven, dalo. A ty si měla svůj pokoj u babičky?" 
„Pokoj, no." 

to: „A maminka a bráchové, ty tam za tebou chodili?" 
„Jo, to jo." 



M: „Chodili jo, takže to fungovalo normálně všechno?" 
P: „Jo." 

M: „Tak pak sis teda dodělávala tu základku, a to bylo na rok?" 
P: „Já jsem to dělala vlastně v 96. jsem začala v té Vratislavce, jenomže díky mě se paní 
Matějíčková doučovala jo, tak díky mě to pak ředitelka Jedličkárny zavedla v Jedli, jo ten 
kurz. A prostě se to pak, pak jsem si to dodělávala v té Jedli, ale to jsem už chodila denně" 

M: „A to už si mohla jezdit sama?" 
P- „No to už jsem jezdila sama, to už jsem jezdila na električáku sama autobusem. To jsem 
vzdycky ráno, protože jsem ještě neměla zastávku na Invalidovně, to byla ještě zastávka 
v Karlině, takže jsem musela z tý Invalidovny pěšky. Vlastně zastávkou jsou to 3 stanice." 

to: „Jak dlouho si tam chodila?" 
P- „No, když jsem před půl sedmou jsem vyrazila, a autobus mi jel tak nějak v 7:53 tak 
nějak." 

to: „Fakt jo? Takže ty si byla od půl sedmý na cestě, tak to byla dobrá ranní procházka " 
•» No, to bylo vždycky. Občas jsem se chytala i za nárazníky." 

to: „Klasika." 
P- „No, já jsem měla výhodu, že když mi to z toho Karlina ujede, tak na tom Florenci to stálo 
10 minut." 

to: „No, a to by si stihla?" 
: "Jo, to jsem stihla, jo, třeba se mi stalo, já nevím, když jsem jela z tý Invalidovny, tak jsem 

Jlm třeba, se mi stalo, že jsem to nestihla jen díky tomu, že jsem jela taky, a že mi třeba stálo 
a u to přes chodník a já musela čekat, on vykládal třeba zboží či co, tak já musela čekat než 
n e ž prostě to vyloží a odjede, jak jsem dojížděla na zastávku tak jo, tak na tom protějším 
podniku je trafika, ještě tam je. A vlastně od tý trafiky byla už ta zastávka vidět no, a už i ten 
r'dič mě viděl, tak počkal. A když jsem viděla, jak již zahýbá, tak už jsem měla smůlu a jela 
Jsem rovnou na Florenc, to jsem ho většinou stihla." 

to: „Jo." 
„Většinou jsem tam byla dřív, protože já jsem jela rovnou na Florenc a on jel ještě na 

Náměstí republiky, jo, a pak na Florenc. Takhle no." 

to: „No co teda potom , po tý jakoby základce?" 

• »Potom dodělání jsem vlastně do toho 99. jsem vlastně potom začala chodit do tý školky." 

to: „A tam si byla spokojená?" 
„No." 
„Mezi dětičkama." 

: »No, pak do toho Jirka přišel, že měl rakovinu teda." 

»Jo? A to jste od kolikátýho roku spolu chodili?" 
: »No, my jsme byli spolu asi rok tenkrát, v tom 94." 

Vt: »A s tím si ř íkala, že se znáte z Košumberka?' 
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M: „A ty si vlastně byla v tom 94 byla zase v Železnici?" 
p: „No já jsem byla v Železnici." 

to: „A odtamtud se znáte, tam to nějak začalo?" 
P: „No." 

to: „A jemu co vlastně je? 
' 55 No, on je taky na vozejku." 

to: „Na vozejku, jo?" 
P: „No, on má taky DMO, ale lepší formu, on chodí teda." 

to: „Ale do Jedle určitě nechodil, že jo ? On nebyl z Prahy, že jo?" 
P; „No, nebyl." 

to: „Já vím^že si nějak říkala, že přijel, vždyť si vlastně říkala, že s ním vlastně chodíš pořád 

P: „No, chodíme, teďko máme jít v květnu, no. Myslím, že 2. května, von mi to říkal protože 
Když byl toho 2. listopadu na kontrole tak byl tady u nás, no to bylo taky dobrý, já jsem mu 
leda říkala, že nepřijedu za ním do Krče, no." 

to: „On chodí do Krčské nemocnice?" 
• „No, jako, že jsme se chtěli vidět před Vánocema, říkal, že teda přijede ke mně, tak říkám 

at zavolá. A on mi volal asi v 10 a „do půl hodiny jsem u tebe," já jsem byla ještě v posteli 
jak jsem rychle na sebe naházela věci a říkám: „Pavle, rychle vstávej, Jirka je na cestě sem " 
ajsem teda věděla jo, ale já jsem myslela, že to bude dýl trvat." 

„A proč jste se 2 x rozešli?" 
: „No tenkrát v lázních nevím, a pak to taky ne." 

to: „To už je, ale taky několik let ne? Já vím, že už jsme se tenkrát bavili, to už jsme se znalv 
už je to docela dlouho." ' y ' 

: „No, my jsem se tenkrát rozešli, v tom říjnu 2002, a pak jsem začala nějak chodit 
s Pavlem." 

„Takže jste s Pavlem skoro přes 3 roky?" 
• „No, 3 roky." 

M- „A tady jste vlastně v tvém bytě? To si vlastně byla u babičky, a pak si dostala tadv bvt že 
j o ? " J J ' 

• >Já jsem byla u babičky do roku vlastně do roku 2000, do léta jsem bydlela u Hanky. Asi 
a čtvrt a od toho roku 2001 tady bydlím oficiálně, ne tady nahoře, ale prostě tady v tom 

aráku. No a pak jsem vlastně v tom roce 2003, na jaře to bylo, tak jsem dostala na papíře ten 
byt." 



M: „A dostali jste ho?" 
P: „Dostali j sme ho v září. N e v září, v listopadu, v prosinci j sme se stěhovali. V prosinci 
2003." 

M: „No a jak se vám spolu žije?" 

P: „Jo dobrý, je fakt, že j sme měli nějaký rozpory, ale že to vypadalo, ale teď je to dobrý." 

M: „Jak tady to zvládáte, c o se týče bytu?" 

P: „No my to tak nějak zvládáme. Teď je fakt, že sleduju, že j sem taková unavenější." 

M: „S oblíkáním ti někdo chodí pomáhat?" 
P: „No to mě chodí oblíkat, já se sice obleču, akorát mi to dělá problém." 
M: „Takže na oblíkání teď máš někoho, před tím jsi to zvládala sama, asi to budeš někdy 
zvládat?" 
P: „No budu, ale to se ještě uvidí." 

M: „Každý ráno sem chodí?" 
P: „Každý ráno, kromě soboty a neděle." 

to: „To j e všechno, s č ím vám někdo pomáhá?" 
P: N o tak to je tak nějak všechno, po tý operaci, to j sem nesmela zvedat tezky veci, tak to 
mne musel Pavel dělat i čaj, protože to jsem si neudělala ani čaj, to j sem se předkloňovala pro 

konvici, tak m ě to vadilo." 

to: „Nákupy, vaření to si vaříte všechno sami?" 
P: „Vozí nám obědy pečovatelka a večeře a nákupy to zvládáme. 

to: „To je dobrý. A úklid?" 
P: „Úklid, to nám taky uklízí pečovatelka, mě chodi oblíkat, az po ty operaci 

to: „Před tou operací to sis i uklízela?" 
„Ne, to ne." 

^ v C Ä Í U i dole, jo , to i už mm c h o d i , " 
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„A prach utřít?" 
• „Tak to utírám já." 

M: „Jak si řešila praní prádla, že si řekneš asistentům?" 
P: „Oni až od dubna tady budou 3 x týdně. 

ľ a d
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M: „Tak to zvládáte poměrně dobře, to je dobrý." 

P: „Je třeba fakt, že já využiju návštěvu, podle toho, kdo to je, třeba vyperu a oni to pověsí." 

M: „Tak to je teda plno věcí co zvládáte dobře, maminka ti nepomáhá?" 
P: „Ale ta chodí, ale jo, ale ona spíš řekne, že jako a co děláš když tu nejsem, já říkám: 
„Mami, tady přece nejde o to, že bych to nezvládla, podívej se, ty to máš pověšený nebo 
uklizený za 10 minut, mně to trvá hodinu. Jenže to ona nechápe do dneška." 

M: „Jak to dopadne nakonec to udělá nebo neudělá?" 
P: „Někdy, neříkám, že mi nikdy nepomůže, ale tohleto právě, Jirku štvalo, vždycky, když 
třeba přijel a nevím, já jsem mámu poprosila, aby umyla nádobí, když jsem měla plnej dřez, 
jenomže Jirka kolikrát vstal a šel ho umýt." 

M: „A proč by ne?" 

P: „On věděl, že mně vždycky pomohl." 

M: „A co nějaký plány dál? Máš nějaký?" 

P: „No tak mám, bydlet s Pavlem, pokud teda bude chtít, že jo, já teda chci, záleží na něm." 

M: „Tobě to tohle vyhovuje?" 

P : „Já myslím, že je to dobrý, no, myslím, že si rozumíme." 

to: „To je dobrý." 
„On teda děsně teď využívá, že se nemůže hnout, on mne provokuje, on totiž ví, že když ho 

těco bolí, že já ho nezačnu lochtat, protože on jak se hejbe, tak bych mu mohla ublížit, to 
nechci, že jo. On na to hřeší totiž." 
to: „Tak to tvoje nejsilnější zbraň nejde použít, jo?" 

„On na to hrozně hřeší totiž, vona kolikrát nejde použít ani když to jde teda, ale že se mi 
"tání jo." 

„A bavili jste se i o svatbě ?" 
' »Ne, o něčem takovým ne." 

p'1 „Nechcete, nebo prostě jste se o tom nebavili? 
• '.On nechce. 

»A ty by si chtěla?" 
, ;"No jo, neříkám, že ne, ale on nechce. Jako já vím proč nechce, ale ... . Vždycky, když se 

škádlíme, když si dělám legraci tak říkám, že Ondra by byl na moji straně, a on říká, že 
^ m pravdu bohužel.To jako Ondra by asi byl, protože je pro každou špatnost, on taky hodně 
'°bí, že jo. A Boďák, aby byl na moji straně, tak je na jeho straně, že jo, ty zvíře jedno 

luPatý. A k němu kolikrát ještě jde a začne ho olizovat." 

M-
,' "A co kamarádi, máš jich hodně?" 
' "Tak jako mám, jako kamarády, nejvíc asi toho Ondru, neříkám, že ho vidím hodně často, 

<J n e , protože nemůže, to je jasný, že, ale prostě vím, že když potřebuju, tak si prostě udělá 
Neříkám, že mu zavolám dneska a zítra přijde, to samozřejmě ne, ale když prostě to, tak 

"Udělá čas a přijde,no." 



M: „A vy jste se takhle skamarádili, když ještě byl u nás nebo, až potom?" 

P: „Na tý civilce, když byli ty povodně, tak jsme spolu chodili k vodě, protože jsme chodili 
aolu, já jsem tam měla babičku, tak jsem z toho byla na nervy." 

M: „Takže Dan je takovej nejlepší kamarád?" 
P: „No, s Danem se dá mluvit o všem, dělá i srandu." 

M: „Jaký máš další přátelé, třeba tady z baráku?" 
P: „Tady z baráku třeba tu Ladu dole." 

to: „Ta ti i s nějakýma věcma pomáhala, když si byla dole?" 
P: „No." 

to: „Ta není na vozejku, že jo?" 
P; „Ne, ona má dceru s postižením." 

to: „Jo, tak proto bydlej tady. Ještě máš další kamarády?" 
„No to mám, ale s těmi se tak nevidím, protože jsou buď vdaný, jako dvě kamarádky jsou 

J^aný, jedna ta je v Trutnově a hraje závodně basket, ten její manžel, a oni mají smlouvu a 
byt v Trutnově. Oni byli ve Strakonicích a tam jim dali výpověď asi za 2 roky a teď jsou 
v Trutnově no." 

to: „A ty nejsou z Jedle?" 
P; „Ne, ty nejsou z Jedle, já mám dost kamarádů jako mimo Jedli. Jak říkám, s těma holkama 
Se vidím tak jednou za rok. Faktem je, že jsem jí neviděla už ty 2 roky, Markétu, tu její ségru 
JSem viděla díky tomu, že jsem byla ve špitále. Já když jsem byla ve špitále, tak jsem jí psala 
Jako, že jsem ve špitále, tak mě jako navštívila, a když přišla, tak jsem j í řekla, že musím být 

špitále, aby mě viděla. Oni vždycky mě navštívili před Vánocema, na konci roku nebo tak 
^jak, ale letos přišla Markéta do špitálu, a s tou Blankou, to nevím. A když jsem mluvila s 
t o u Markétou ve špitále, tak mi řekla, ať se s Blankou nějak domluvím v Praze, oni mají i tady 
v Praze byt, aby mohli někde bejt, jinak jsou pořád v tom Trutnově s tím manželem tak je 
tam vlastně pořád." 

„Můžeme se ještě vrátit zpátky k té školce, jak jsi říkala? To jsi si našla po skončení 
Koly?" 

„No vlastně Jana Váňová, teda Ulrychová." 

„Jo, to s tebou hledala Jana Ulrychová?" 
: »Já jsem měla Janu jako mám teď tebe, tak jsem měla jí ." 

„Jaký tam byly začátky?" 
; »Jo dobrý, dobrý, nikdy jsem tam neměla problémy." 

k. 
p*• »A vzali tě tam mezi sebe?" 

" »Jo, normálně." 

J1' »1 děti i učitelky?" 

: »Jo, vzali mě tam normálně, já j sem nikdy neměla problémy, vždycky j sme se domluvily." 

»Myslíš tu kolegyni J a n u ? " 



P: „Jo, vždycky jsme se domluvily, vždycky, když jsem měla, když jsem potřebovala kvůli 
tomu Jirkovi. Potom mi Jana nabídla, abych byla doma. Já jsem říkala: „Jano, jseš sice hodná 
ale já bych doma nevydržela, j á se tady odreaguju." Protože já jsem tam za ním jezdila denně. 
Já vždycky rovnou ze školky, když jsem tam teda byla, j á jsem chodila 3x, ze začátku jsem 
chodila dvakrát, vždyť vlastně v tom roce 2000 byl na tý chemoterapii a to jsem pokaždý jela 
do té nemocnice, protože já jsem vypadla ráno, já nevím v kolik, protože j sme začínali školku 
v půl devátý a já jsem chodila od babičky pěšky, no tak to jsem vyrážela asi ve třičtvrtě na 
°sm a v půl devátý jsem byla tam, jako jsem dorazila a potom jsem se vracela až někdy skoro 
večer, protože já jsem u toho Jirky byla až, vlastně né až na poslední autobus, no okolo půl 
sedmý mi jel zelený autobus., to teda jsem se chytala jednou i za nárazník, ale to nebyl fór, to 
jsem se opravdu chytala za nárazník, no protože on mě nechtěl pustit, tak jsem se držela jak 
klíště za nárazník. Já říkám Jirkovi, j á vím, že chceš.. . . , ale já musím jít nebo mi to ujede, tak 
jsem musela jít nebo by mi to fakt ujelo, ani ne 2 minuty a už byl autobus pryč. Tak jsem si 
řl'kala, tak to bude dobrý no. Já jsem mu navrhovala, že tam s ním budu přes noc." 

M: „A to si mohla?" 
P: „To bych byla mohla, no, ale on nechtěl. Tak jako jestli chceš, tak já tady zůstanu přes noc. 
To, že prej né, tak, ne. Když mu bylo dobře, tak si taky utahoval ze mě. Tak když takhle přišla 
sestřička mu dávat injekci, j á říkám: „Jenom mu j í vražte, ať ho to bolí." Prý vy jste ale zlá a 
Já říkám, ale j á říkám: „Když mě zlobí." Tak mu říkala: „Tak takhle nesmíte z lobiť 'Tak jsem 
říkala: „No vidíš, i sestra se mě zastala." Maminka, ta s ním mluvila denně, protože ona za 
ním nemohla, byla ráda, že za ním takhle denně chodím, já jsem tam chodila od pondělka do 
Pátku, v sobotu a v neděli jsem nemohla, protože jsem se neměla, jak se tím autobusem 
dostat." 

to: „Jak to vlastně bylo, kdy si se přestěhovala sem?" 
„Sem jsem se přestěhovala v roce 2000, k Lence." 

to: „Jak vám to klapalo?" 
• „Spolu dobrý, ale s tím jej ím tátou to bylo, no, ten teda. Jednou jsem se to dozvěděla od 

0ndry, protože tam u toho Ondra byl, protože já nevím, když byl pro Lenku v klubu, tak jsem 
chtěla nějaký peníze, j á už nevím k čemu a von tam vyhlašoval, že j im dlužím peníze, přesto, 

jsem mu nedlužila ani korunu, naopak on mne." 

to: „Teď s Lenkou dobrý a potom si vlastně měla svůj byt, že jo?" 
• „No pak, už jsem měla svoje." 

to: „No a co ti pak teda přibylo, ty si teda po škole měla ty kluby a kromě těch klubů?" 

»Kromě těch klubů nic, no." 

„Co by si řekla o sobě?" 
• » 0 sobě, jak to myslíš ?" 

^ „No, jak by ses popsala, ne to jak vypadáš, ale jaká jsi, co tě napadne?" 



P: „Já nevím. Já jsem střelec, mám takovou výbušnou povahu no, tak se snažím, nebo si 
myslím, že je to v mezích normy no. Neříkám, že to někdy nepřeženu, že jsem svatoušek, to 
ne, ale prostě se snažím, abych byla v mezích normy, no, a jako si myslím, že jo, že tak nějak 
se snažím vycházet s každým teda. Tedy je fakt, že teda nezvládám moji mámu teda, teď mám 
obavu, že bude muset bej t u mne nebo u babičky, že jsem to chtěla prohodit, že by máma 
byla u babičky, jenže babička jí tam nechce, protože máma na ní sere s odpuštěním, takže holt 
bude muset být máma u mě, což bude muset být problém, protože, no, tak nevím docela bych 
Přivítala, abych dostala tu práci, abych nebyla s ní pořád, no, já si z toho dělala srandu, 
protože jsem se ptala Jendy, jestli by nešel teda místo ní sem, no a jako, že on to promyslí a 
Potom jí to navrhne. Nakonec máma bude teda tady no, ale ono je pravda , že máma 
občas dost vydírá. Když má ty svoje depresivní stavy, tak mne dost vydírá, no .." 

M: „Jak vydírá?" 
P: „No, že si něco udělá a tak, až takhle, a mě to fakt už někdy vadí, protože už mám taky 
svoje osobní problémy a ještě ona do toho, tak to už je na mě trochu moc. Je sice fak t , že já a 
toartin tyhle ty stavy bereme jako s nadhledem. Faktem je, že poslední dobou mě to fakt 
někdy sebere, protože mám ty osobní problémy tak no, nemyslím s Pavlem, to né, ale vůbec 
no.. představa, že tu bude, to se mi nechce, ale hlavně i kvůli Pavlovi, protože i ona ho 
nechce, a dost mu to dává najevo, mně to prostě vadí, že to neřekne jemu, ale že to ventiluje 
Přede mnou. Vona ví, že mi to vadí, že ho mám ráda a že se s tím nedokážu smířit, já to 
nechápu, já chápu to, že když tady někdy je a když vidí, že na mě Pavel vyjede jo, třeba kvůli 
blbosti, tak jí to třeba vadí, ale je to naše věc a né její. My si to prostě vyřídíme mezi sebou a 
^dyž prostě Pavel pravdu nemá, tak se mi omluví, no, a dobrý. A neustále rejpala taky kvůli 
nábytku a co máme a jak se do toho dostanem a Pavel tehdy měl vztek, což se mu nedivím, já 
Jsem byla tehdy na jeho straně jo." 

„Můžeme se vrátit zpátky k tomu, co bys o sobě ještě řekla?" 
• „Já si myslím, že to k tomu taky patří trochu, já jsem vždycky chtěla, když jsem byla malá, 

o d 5 let jsem chtěla být tou zdravotní sestrou a je pravda to, že teda, jak říkám, mám k tomu 
geny. Babička je vyučená zdravotní sestra a vlastně jeden čas dělala zdravotní sestru a 
vždycky jsem si říkala, když jsem byla malá, že budu vždycky zdravotní sestrou, vždycky 
í ^ e to táhlo k dětem už od malička. No tak možná kdyby tenkrát nebylo toho Košumberka, 
kdyby nebylo toho, že mě tam zvorali po té operaci, že jo, tak bych toho dosáhla, no." 

»No, ono to je přeci fyzicky namáhavé?" 
: »No podívej se, kdybych chodila, třeba i blbě jo, no tak myslím, že bych to zvládla, no." 

"A je ti to kvůli tomu líto?" 
: "No někdy jo, mě se fakt, někdy, když jsem byla v té školce, tak se mi aspoň splnilo to, že 

J,Set11 s dětma a byla jsem ráda, že když nejsem v nemocnici u dětí tak, že jsem aspoň tak. 
ednou se mne Jirka ptal v nemocnici u dětí nebo takhle u dětí, to by sis vybrala, já říkám, že 

S e D t ó S « "Ptáš. 

"No a c o ještě o tobě?" 
"No já nevím, no." 

M-
[), ' "Co by si třeba řekla o tom jak vypadáš?" 

"Já nevím, jak bych se popsala." 



M: „Kdyby ses třeba podívala do zrcadla tak, koho tam uvidíš?" 
P: „Tak já jsem, všichni mi říkají, že jsem podobná svému biologickému otci teda. Faktem je, 
že když mi bylo 10,12, tak mi bylo divný, že si nejsem podobná s klukama a mámě, že nejsem 
podobná, bavili jsme se teda. To jsem chápala, že není můj otec, ale nikdy mne nenapadlo, že 
jsem podobná svýmu biologickýmu otci." 

M: „No a vadí ti to?" 
P-' „No podle toho, tak spíš, nevadí, podle toho co o něm vím tak jsem spíš ráda , že nemám 
tak teda tu jeho povahu no." 

M. „No a jakou máš teda povahu?" 
P: „Takovou, já mám povahu, tak po mámě, ne teda to, že bych spíš, že jsem citlivější a 
tak, no já nevím no. Faktem je když se na to dívám zpětně tak třeba co se týče úklidu, nebo ne 
úklidu no postarání si o domácnost tak bych řekla, že já se nechci vychvalovat, ale řekla bych, 
že já se o tu domácnost starám podle svých možností samozřejmě víc než máma, mamě spíš 
•••ne jedno, že nemá uklizíno, že mne jde hlavně o to, že jsem věděla, že mýmu otčínovi 
yadilo, že není uklizíno. A že prostě nemá večeři nebo tak, asi jsem si podvědomě řekla, že já 
to povedu jinak." 

to: „No a jak jsem říkala s tím zrcadlem, když se tam podíváš tak si řekneš třeba tobě to sluší 
nebo jsem pěkná ženská?" 

„No teď když jsem takhle ostříhaná tak bych řekla, že to mám lepší, no prostě že vypadám 
lip." 

to: „Teď by sis to řekla?" 
P: „No teď bych si to řekla." 

to: „No, tak jsme si to rozdělili, zvlášť vzhled, vlastnosti, co pro tebe je to nej důležitější ? Jak 
Opadáš, co umíš, nebo to jaká jsi?" 
P: „Já nevím, víš co, pro mne je důležitý, když jsem to viděla, jak je to mezi mámou a tak, pro 
^ je důležitý, aby prostě, když s někým žiju, jako teď s Pavlem, tak, aby byl pořádek, aby 
ten chlap, prostě, přišel do uklizenýho bytu. Snažím se, aby bylo uklizeno, postarat se hlavně 
0 nej, připravím to jídlo a tak. On si teda umí taky udělat to jídlo, já neříkám někdy, že to 
nedělá, že to neumí, já to prostě chci udělat. Mě to prostě baví." 

»Tak tohle by znamenalo, že je pro tebe důležitý to, co umíš ? Nebo to co děláš ? Jak jsem 
} tíkala, kdybychom si to rozdělili. Jak vypadáš ?" 
• »No samozřejmě že jako nechci vypadat blbě, ale, že, proste se snažím chodit oblíkaná, 

V h vypadala abych nepůsobila jako bezdomovec a tak, jak říkám. A taky je fakt, že byli 
°by, kdy v tom chování jsem se s ním moc nesnažila, a teď se snažím nevyjíždět na něj a teď 

^ snažím, když jsem nervózní, že jsem na něj třeba i vyjela, nebo tohle se prostě snažím aby 
> neventilovalo na něj, tak to ř e š í m jinak. Já, když jsem nervózni, tak nemam chut k jídlu, 

M" T 
b '»To já naopak bych jedla furt." 

' »Ne to já zase ne, já nemám chuť k jídlu, já něco sladkyho na nervy. 

' »Čeho si u sebe vážíš?" 



P: „Já nevím no prostě, že jsem taková, že nejsem maj etnická, že by mi šlo o peníze a tak, 
prostě jsou lidi, že těm jde vyloženě o peníze. Takový lidi nemám ráda, když j im jde vyloženě 
o to, jak vypadaj před druhým, no jako samozřejmě, že každýmu jde o to, aby nevypadal před 
druhejma, jako aby nevypadal jako. . . , mě jde spíš o to, že na lidech mně záleží, že se snažím 
pomoci lidem." 

M: „To se ti líbí na tobě i na druhých?" 
P: „Na mě i na druhých, proto taky tíhnu k tomu Ondrovi." 

M: „Přijdeš ještě na něco, čeho si na sobě vážíš?" 
P. „No já myslím, že to bude všechno teda." 

M: „A je třeba něco naopak, co ti na tobě vadí?" 
P: „Vadí, no vadí mi teda vadilo mi dřív, že jsem to vůči Michalovi , že jsem se vůči jemu 
chovala dost blbě, že jsem nedovedla, neříkám, že na něj , občas na něj vyjedu jo , snažím se 
to mírnit, to , že faktem , je to, že mne to fakt dost vadilo asi jsem nevěděla jak na to , nebo 
nevím, Teď si myslím, že se snažím tak nějak to vůči němu lépe. Je fakt, že když jsem 
Unavená tak se to večer prolítne. Ale snažím s e, aby to nebylo no." 

M: „Jo a je ještě něco jiného co ti na tobě vadí?" 
P: „Tak nějak nevím." 

to: „Není něco co by tě vyloženě trápilo, nebo tě vyložen žralo?" 
P: „Akorát to, že nemůžu dělat tu zdravotní sestru , s tím se jako nedá nic dělat jako." 

to: „A není to tak , že když se díváš do toho zrcadla, tak by sis přála změnit?" 
P; „Ne to ne teda to ne." 

to: „Takže se dá říci, že si sama se sebou spokojena?" 
„To jako jo, no. Jedna věc mi vadí, ale já to říkat nebudu." 

to: „A je něco, co by si chtěla zlepšit?" 
P: „No na mých vlastnostech, tak to já se snažím ty špatné díky Pavlovi, postupně jako, že 
v tom chování jako špatné vlastnosti utápět. No. Já nevím, jak bych to řekla." 

¡^ „Záleží ti na mínění druhých?" 
• „No to jo, záleží." 

„A na mínění koho?" 
: Záleží na mínění Pavla, mámy atd." 

^ „Tak hlavně Pavla a maminky?" 
• »No a Dana a vůbec rodiny a tak, no ale komunikace mezi Pavlem a moji mamou to trochu 

»Co na tobě mají ostatní rádi, co j im na tobě líbí?" 
: »To já nevím, já se nerada vychvaluji." 

»Já vím, ale tohle není vychvalování, tohle je pro výzkumný účel." 
: »Takovýhle věci já o sobě nerada říkám." 



M: „Tak pro mne to můžeš udělat, ne?" 
P: „To se zeptej Pavla." 

M: „Ty mi to teda neřekneš jo?" 
P: „ N e . " 

M: „Jaká by si chtěla být?" 

P. „Chtěla jsem být jiná, bohužel jinak to nebude, t řebajsem chtěla být tou zdravotní sestrou." 

M: „Je ještě něco co by si chtěla ještě změnit?" 
P: „No je někdy mne to jako hodně štve, třeba mne mrzí, že jsem nemohla zůstat u těch dě t í , 
sice bez peněz, ale byl to přínos, byla jsem tam 5 let, to je dlouhá doba a mne ty děti hodně 
chybí. Mám pořád takovou nemoc z povolání." 

M: „Ještě tě něco napadá jaká by si chtěla být?" 
P: „Tak já nevím." 

M: „Jak bys chtěla ,aby tě ostatní viděli a vnímali?" 
P; „No, tak já nevím prostě na každým člověku vidíš něco špatného a dobrého, jsou l idi , kteří 
ty špatný vlastnosti moc neukazují a potom když dojde k nějakýmu, já neříkám, jo takhle 
chci, aby lidi na mne viděli ty dobrý i ty špatný vlastnosti, dobrý vlastnosti to je lepší, ale asi 
t o chce každej no . já se snažím spíš být, vychovat se podle těch špatných vlastností.Já vím, 
který špatný vlastnosti mám a je fakt když na Pavla vyjedu nebo tak si to třeba zpětně 
Uvědomím, že to nebylo nejlepší no. Snažím se s tím něco dělat." 

„Jaká by si nechtěla být?" 
„Hlavně bych teda nechtěla být sobecká, to teda myslím do budoucna, to bych teda být 

nechtěla, protože, protože já tyhle ty lidi nemám ráda. Taková je moje sestřenice a proto já 
^ nim moc nechodím, protože já když jí vidím a ona ví, že ta babička je stará tak ona jí 100 x 
žene sem a tam , než aby zvedla zadek a došla si pro to." 

^ „Můžeš mi popsat jaký máš vztah k babičce?" 
„No jaký vztah, mám jí hodně ráda, hodně mi na ní záleží i když pravdou je , že když jsem 

y'a mladší tak j sem,neříkám, že jí nemám ráda já jí mám ráda pořád . Když žila její sestra 
V,astně moje prateta tak jsem si vždycky přála , aby byla ona moje babička. S ní jsem si nějak 
r°2Uměla lip, to byla sranda , jenomže babička ta na tohle moc není no, Ona jako občas 
Utr°Usí takovej tichej smích jo, teď už jako víc. Moje teta, její sestra ta vždycky dovedla 
Zbavit lidi ta prostě. Jednou když byla babička v nemocnici a byla doma na propustku , tak 
nám vyprávěla, že když jde v noci na záchod tak tam za ní v noci pochodují švábi .No potom 
tetinka vařila a'povídá Ve srandě, Silvie je libo nadívaný šváb?" 

í »Babička s tebou strávila strašně moc času." 

' "Když jsem byla malá, tak jsem bydlela u babičky, máma bydlela u babicky, no pak se tam 
^ d i l Jenda a pak jsme se stěhovali do Běchovic." 

h : »Babička vyprávěla, jak s tebou cvičila." _ 
' "No to io no když mi to vyprávěla tak říkala , že jsem hodne rvala, ze jo.a ze pnsla 

V d k a ze shora co tady s tím dítětem děláte. Jinak k babičce si myslím, že mám dobrý 
no. j e sice fakt, že mne někdy vytáčí, tím jejim , ona já vím ona už je stará a nemyslí j í 

1 n ° dobře . ale někdv mne tak vvtáčí, že . . ." 



M: „A čím?" 
P: „Když mne, třeba ona sem přijde a chce mne co nejvíce pomoci, mne neštve to, že mne 
chce pomoc, mne štve tím jak mne honí, no ona má vlastně málo času, když jsem přijde, tak 
musí jet autobusem zpátky." 

M: „Jak by sis představovala ideální Petru?" 
P: „To nevím, teda to ti neodpovím." 

M: „Jsi spokojená se svým životem?" 
P: „Ano." 

M: „Myslíš si, že máš vliv na svůj život, co se ve tvém životě děje?" 
P: „Myslím, myslím, že jo, jako nedovedu to říct v čem jak a kolik to nedovedu, ale myslím 
si, že každý člověk má vliv na svůj život." 

M. „Myslíš si, že rozhoduješ o svém životě?" 
P: „Myslím, že jo no." 

M: „Co uděláš pro to, když něco hodně chceš?" 
P: „Záleží na tom co, snažím se toho docílit ne za každou cenu, snažím se toho docílit 
Přiměřeným způsobem." 

M: „Jako, že zatneš zuby a jdeš za tím, nebo, že si řekneš že to nemá cenu? 
P: „Něco nechávám náhodě a něco si řeknu buď bude nebo nebude. 

to: „Je něco pro co by si byla schopna zatnout ty zuby a jít za tím, říct si jako, že toho chceš 
Osáhnout a jít za t ím?" 
P; „No, nemá to cenu." 

to: „Jak bereš svoje zdravotní postižení?" 
„Jak to myslíš?" 

to: „Jak se na to díváš, jak to bereš, jak tě to ovlivňuje, co ti to působí, prostě cokoli, co tě 

^ e e S t t o m u , že jsem od malička takhle, tak to vnímám trošku jinak než člověk, 
C ľ i Ä . tomu v dospělosti, tak to vnímám jako trochu jmak." 

" A v čem myslíš, že je to jinak n e * j d - t o t Q n ž e 

^ P r o s t ě díky tomu, že to mam od narozeni tak bych J P j ^ ^ ^ 
J to neštve, že nechodím jo a l e t a k j e d n o u b J - a otočí se 
J e d n o u bouračku nebo něco ^ J ^ ^ Z ne Jako mne se promítl celý život 
^ celý svět. Otočí se na jednou v peti minutacn ani 

ttkrát když jsem měla tu bouračku tenkrát. 

"Ty si měla bouračku?" 9 „ 
• "No ,před pěti lety jak mne srazilo to auto to vis ne. 

M- í . 
^ J 0 ' , 11 x' ,n< Kphpm tv chvíle, co do mne drcnul no." 
' "Tak zpětně se mi promítl cely život, během ty cnvne, 



M: „A to si jela na vozíku?" 

P: „Na vozíku po přechodě, on mne neviděl a už to bylo." 

M: „Bylo ti něco vážného?" 

P: „Ne nebylo, možná bouli a s loktem mám problém a s ramenem." 

M: „Vnímáš se jako jiná vůči ostatním?" 
P: „To víš, že to občas vnímám, jak jsem již říkala mám to od malička tak jsem se s tím 
smířila, a prostě to víš, že mám takovej pocit, že mě někdy štve ten vozejk, že bych se sebrala 
a šla, jako ty se teď zvedneš... .normálně se zvedla a šla. No, ale když to nejde, tak to nejde." 
M: „Vnímáš to, že si jiná na rozdíl od těch co můžou chodit ." 
P: „Ne, jedinej rozdíl je ten, že oni se dostanou tam kam já se nedostanu, jinak takhle nějak 
ne, no." 
M: „Jak myslíš, že to bere tvoje okolí, setkala si se s nějakýma blbejma reakcema?" 
P: „Jo, to jako jo, já jsem takhle jela po ulici a šla proti mne taková mladá máma já nevím 
kolik bylo té holčičce 3 - 4 a ona se jí ptala proč jsem na vozíku, že jo no a máma jí řekla „ta 
paní zlobila „ 

M: „Fakt ?" 
P: „No říkala no, ta paní zlobila, jako cosi to čtyřletý dítě pod tím to představí, že jo." 

M: „Ještě s nějakýma blbejma, negativníma reakcema ses setkala?" 
P: „Ne, já myslím, že ne." 

to: „Většinou nikdo není na tebe . . . " 
P: „Akorát jak jsem byla v té Vratislavce, tak potom ke konci toho školního roku jsem měla 
Problém s asistenty kdo mě tam doveze kdo mne vytáhne po těch schodech , tak to už potom 
ti moji spolužáci stavěli k tomu, že mne nechtěli. Jeden spolužák ten mne jeden čas vozil do 
Školy a ze školy a i autem a potom když mne nemohl vozit, když mne přestal vozit, tak potom 
Už, ta pomoc mezi těma lidma moc ne. Až jednou, to už bylo ke konci to jsem tam takhle stála 
a čekala takhle pod schodama a všichni spolužáci kolem mne prostě prošli a nic, až jednou to 
Jsem takhle taky čekala a to šla matikářka jo, ptala se mne proč ještě nejsem tam. Já jsem ji 
tekla, že nemůžu po schodech. Až potom přišli dva kluci a mi jsme měli zrovna ten den první 
hodinu matiku, tak ona tenkrát všechny sjela, všechny seřvala, všechny ty kluky, že mi nejdou 
Pomoci. Protože ona měla taky postiženou dceru, nevím jak až, ale myslím, že taky na vozíku. 
Ona s ní byla sranda." 

to: „Tak jako by žádný j iný špatný zkušenosti nemáš s lidma?" 
P: „Tak ani ne, akorát v tý škole tam tý, jak říkám, tak tam mne potom už nechtěli no. 

to: „A proč si myslíš, že tě tam nechtěli?" 
P: „Nevím, jestli to bylo tím, že mne ten Zdeněk přestal vozit, možná to spíš si myslím." 

to: „A proč tě přestal vozit?" 
„Protože nějak z rodinných důvodů nemohl, protože do tý doby mne všichni pomáhali a to, 

Jako ty holky mne pomáhaly i potom jo, ale po těch schodech mne ty holky pomoc nemohly, 
Ho.« 



M: „A ty kluci se na tebe vykašlali?" 
P: „Ty kluci, potom ." 

M: „Možná j im to bylo jako blbý, že viděli jak ti nějakej kluk pomáhá, tak se přidali,ale jako 
pomáhat holce?" 
P: „Nevím, no tak ono j im bylo kolik-19, no oni měli vždycky takový pubertální řeči jo, jako 
při tý učitelce jako matikářce a ona to brala s humorem." 

M: „Teď, co si myslíš o jiných lidech s postižením?" 
P: „No, co si myslím ?" 

M: „Zobecnit to a říci v pár větách?" 
P: „U některých lidí mám pocit, že jsou lidi, kteří fakt nemůžou a tu pomoc potřebujou, ale 
zase jsou jiný postižený, kteří toho zneužívají jako tý pomoci, jo jako to jsem se s tím už 
kolikrát setkala. U mě si teda dost lidí myslilo, možná i myslej, to já nevím, a když mi tohle 
řeknou, tak mne vytočí, protože já to nedělám, z toho důvodu, že bych byla líná. Ale z toho 
důvodu, aby mi ušetřili čas a to prostě máma nepochopí jo. Ona mi řekne a jak to děláš... ." 

M: „Ještě tě napadne něco obecného k lidem k tělesně postiženým?" 
P: „No." 

M: „Jaký jsou obecně, nebo nejsou?" 
P: „Někteří lidi, teď to myslím, především na Pavla, když jim něco je, tak pak provokují, jako 
z legrace a když vědí, že ten druhej na něj nemůže, tak toho zneužívá, tak já vždycky říkám 
tak hele takhle ne. On na mne vždycky na mne nesmíš já jsem nemocný. Jako to zneužívání to 
Jsem myslela z legrace. Pavel tohleto nedělá když už opravdu nemůže, tak se snaží dost si 
udělat sám. Někdy mne řekne dost drsně, že on mne daleko potřebuje méně na pomoc, tak mu 
říkám, že docela přehání." 

to: „A je to takhle, že tě potřebuje míň?" 
„No." 

M: „Já myslím, že ty pomáháš víc Pavlovi?" 
P-' „Tak jako jo pomáhám mu víc, třeba oblíkáním, ne že by se neuměl oblíct, prostě ho chci 
°Méct, nebo svléknout večer, no ale to nechce. 

to: „Jak se ti líbí když se mluví o člověku s tělesným postižením, nebo se ti líbí oslovení 
handicapovaný člověk?" 

„Já nevím, mne je to nějak jedno mne to neuráží." 

to: „To je i pro mne ,abych věděla jak oslovovat, jestli postižený nebo handicapovaný." 
„Ono záleží jak u koho no, to je, jak kdo to řekne. Někdo to řekne, že to vyzní jako cokoliv 

jo." 

to: „No jasně." 
„Opravdu jak u koho." 

to: „Setkala ses, že by to někdo říkal o tobě tak zle?" 
„Ne." 



M: „Teď se tě zeptám na různé lidi, jeden z těch lidí ,o kterých chci psát je můj kamarád a je 
homosexuál a teď by mne zajímalo, jaký je tvůj názor na lidi z homosexuální orientací?" 
P: „Jako no, každej je takový jaký je, že jo, ta homosexualita, tak s tím se člověk narodí, třeba 
vadí mi lidi, třeba takhle v televizi, že to odsuzují, ten člověk za to nemůže, nebo to 
registrovaný partnerství, že to může ovlivnit adoptovaný dítě jo, to je přece pitomost, to už 
mají ty chlapi v sobě, j o to je v genech, to je pitomost, j e to blbost. Já znám kluka a teď to 
neříkám o homosexuálním páru myslím, že normální, spousta chlapů ohlídají dítě lip než 
ženská." 

M: „Já jsem to nemyslela jenom na chlapi, ale obecně." 
P: „Ta ženská, ta to má už od přírody no, málo který chlap dokáže se starat o dítě a dát mu tu 
lásku co potřebuje." 

M: „Tak pro tebe není to, že je někdo homosexuál špatný?" 
P: „Ne, to je každýho věc." 

M: „A teď jestli tě napadne něco, když se řekne Rus, ruská národnost?" 
P: „N , jo, ať je jakýkoliv národnosti Maďar, Rus, jo plácám j o tak mafiána zrovna ne, jako 
normální lidi, jako ty i j á i ruský národnosti tak proč ne, že jo ." 

M: „Ale napadne tě třeba ta mafie, že se k tomu váže." 
P- „Ono se o tom hodně mluví." 

№:o tě k tomu napadne no, ještě by tam měl být příběh kamarádky, která je katolička, co tě 
napadne, když uslyšíš, že je katolík, věřící?" 
P: „No j á jsem katolík taky." 

to: „To nevím, na tohle téma jsme se nikdy nedostaly." 
P: „Přece jsem se ptala někdy tebe, že jsem potřebovala vyvěsit práci někde a tebe jsem se 
Ptala jestli to nevyvěsíš někde v kostele?" 

to: „Jo, to si nepamatuji. ' 
„Já jsem vychovávána 

t o být přehnaný pambíčkaření, to mi vadí, ale dost 

„A ty ses s tím setkala osobně?" 
P: „Já nevím, babička mne tak vychovala, bych řekla, že to bylo až moc jako, že musíš a 
nesmíš a to mi vadilo a od té doby co u babičky nejsem, tak to beru jinak, ne vážně. Babička 
to bere jinak, ona byla v klášteře, ona tam byla i na škole. Moje teta, její sestra byla taky 
Schovávána v klášteře, ale až tak vážně to nebrala, jako babička." 

„Máš z něčeho v životě strach, čeho se bojíš?" 
: »Babička třeba třeba jí vadí když se vykoupu a jezdím nahatá před Pavlem, já to beru 

^tmálně, proč bych nejezdila nahatá, když spolu spíme, to je . . . já to od ní beru, že je tak 
Chovaná ." 

„Já jsem se ptala čeho se v životě bojíš, nemyslím tím strašidla a tak, prostě, čeho se 
Jbáváš?" 

»To mne nic nenapadá." 

„Já jsem vychovávána takovým tím stylem katolické víře, jo katolíci mi nevadí, ale nesmí 



Rozhovor s babičkou Petry 

M: Markéta, autorka diplomové práce 
B: Babička slečny Petry 

M: „Jestli vás můžu poprosit, abyste mi řekla cokoli o Petře, co vás napadne, její život 
z vašeho pohledu?" 
B: „Když se narodila, tak to nebylo ještě ani vidět, no tak jsem s ní chodila do poradny a 
teprve až po půl roce nás paní doktorka poslala k nervové lékařce, protože ona se nehnula a 
levou pěstičku měla zatnutou pořád a nic nepomáhalo a paní doktorka nám řekla, že jsme 
přišly dost pozdě, že j sme měly přijít jako dřív. Ale už se nedalo nic dělat, tedy začala cvičit a 
léky nějaký dostala. Ale ona se nehnula vůbec, ležela třeba na gauči, malý dítě třeba spadne a 
ona ne. Pak trošku se to zlepšovalo, ale moc ne, totiž měla asi rok. Tak já jsem s ní cvičila 
intenzivně, když jsem přišla z práce, tak každý den do večera. Na stole jsem s ní cvičila různý 
cviky, a tak se to zlepšovalo, už se trochu pohnula." 

M: „Před tím, když ležela, tak se vůbec nehejbala?" 
B: „Vůbec se nehejbala. No, to až později, tak kolem toho roku jsem j í začala intenzivněji 
cvičit, a tak se to trochu zlepšovalo a ve dvou letech na ní matka chtěla, aby šla do lázní, tak 
šla do lázní. Odvezla j sem j í do Košumberku, ale nemohla tam vydržet.byla no, no prostě 
každý dítě to nevydrží, a přišla jsem se na ní podívat a ona byla jako mrtvolka vůbec nehnula, 
zase to bylo to, co předtím. Já jsem jí naučila jíst, tam jsem jí dala hračky, měla jsem takovej 
vozejček a ten j sem vystlala plínkama a na ten jsem j í jako položila a denně jsem j í tak učila, 
% udělala ty pohyby, protože to neuměla, no a vždycky jsem j í vyndávala po jedné plínce, 
až se to naučila sama bez toho vozejčku. No a v tom Košumberku se zhoršila a zase byla na 
stejný úrovni, jak když přišla, tak jsem j í to zase učila, a hodně jsem chodila na ty zácviky 
k sestře, měla jsem takovou sestru dobrovolnou, která se o to prostě zajímala, a ono se to 
Pomalu zlepšovalo, to jde strašně pomalu, ten vývoj, pak už se trošku hnula. A když v 5 letech 
si sama sedla, normálně ne, ale třeba v kočárku, v 5 letech si doma sedla, j á jsem s ní doma 
cvičila. No, od té doby se j í to zlepšovalo čím dál víc, a pak si to už moc nepamatuju, to byla 
ještě jednou v lázních, ale to nemělo efekt, tam onemocněla, tam to vůbec nemělo být, no 
Potom pomalu se vycvičila, s nožičkama hlavně tam byli ty cviky a s ručičkama taky, ale 
jednu ruku neměla úplně zdravou, ale normálně s ní hýbala a vzala i věci do ruky, tu druhou 
měla víc ochrnutou, tak tou ne, tak jsem cvičila takovou dlahu dostávala a různý cviky, ale 
bohužel ta ruka zůstala stejně dál chromou, s tou neveme do ruky nic, leda si tak trošku 
Přidrží, tak to v jedný ruce no, a tak jsem s ní takhle pořád cvičila a pořád jsme měnili ty 
cviky, intenzivnější a intenzivnější. 

Potom, když jí bylo 3 roky, jsem dostala takový chodítko a na tom jsem s ní cvičila, nejvíc 
jsem s ní chodila po chodbě, ona by se byla asi naučila o berlích chodit, ale protože měla tu 
'evou ruku úplně chromou, tak se nemohla za něco držet .takže když jsem jí vzala za ruku 
Pravou tak ona pár krůčků udělala. No to se tak stupňovalo. Vždycky, když chodila do školky 
lak jsem s ní cvičila. Prostě j sem s ní tak intenzivně cvičila dennodenně, celý odpoledne, když 
jsem přišla z práce a večer jsem jí vždycky koupala a masírovala - to hodně bylo potřeba. 



V tom Košumberku mě řekl primář, že nebude vůbec nikdy mluvit, protože ona neřekla do 
těch třech let vůbec ani slovo. Jenomže ta sestra mně řekla, jak jí mám učit. Když přišla ke 
mně ze školky, tak cvičila a každý den jsem na ní hodně a intenzivně na ní mluvila, to chtělo 
na ní hodně mluvit, takže se naučila normálně mluvit a to bylo tak do těch 14 let, vždycky se 
to pomalu zlepšovalo a zlepšovalo. Na těch nohách se sama neudržela, ale když jsem jí vzala 
za tu ruku, tak to jako šla těžce, ale šla. Já jsem s ní chodila na ten Vyšehrad , vždycky jsem jí 
odvážela, ale tam byla bohužel přes týden, to jinak nešlo, tak přes ten víkend jsem jí brala a 
taky cvičila. Takže to pomalu postupovalo, a když jí bylo asi 14 a chodili jsme z domu 
vždycky pěšky, vždycky za ruku jsem jí vzala, chodila těžce, ale udržela se na těch nohách. 
To bylo do těch 14 let, potom začalo to, že jí přišli na to, že má s kyčlema teda něco, že by jí 
to vyskočilo nebo co. Tak bylo to, že půjde na operaci a posadili j í na vozík. Já když jsem s ní 
chodila pěšky, tak třeba na Vyšehradě jsem jí posadila na lavičku a běžela jsem pro vozík a 
Přivezla jsem vozík, a pak jsem jí z vozejkem jsem jí vozila. Tak dali jí na vozík, to byla 
niožná chyba, já nevím, a bylo rozhodnuto, že půjde na tu operaci, ale pak s té operace sešlo, 
nevím prostě sešlo. Bohužel, na tom vozíku neměla žádný pohyb, tak ztloustla, ona byla štíhlá 
jako vy. No alespoň, že se naučila mluvit a normálně chodila do školy. Brala přitom nějaký 
léky samozřejmě, a když to skončilo v Jedličkově ústavu, tak bydlela u mě. Jezdila potom s 
ústavem každý rok, oni měli takovou chalupu." 

M: „Bukovou?" 
„Tu Bukovou, tak tam jako jezdila, takže měla kontakt s těma dětma, když ne tam, tak 

jezdila někam jinam, ona byla jako skautka, to jsme jí dali do toho skautingu, tak to bylo taky 
dobrý, protože, jak mohla tak s nima jezdila. Potom chtěla, ona tady bydlela 3 - 4 roky, a 
Potom se chtěla osamostatnit, protože pochopila, že tady nebudu věčně, že chtěla být 
samostatná. Tak si našla ten byt, nejdřív bydlela s kamarádkou, a pak si zažádala o ten byt, a 
lak ho dostala, to už byla samostatně hodně, prostě před tím jsem jí všechno zařizovala, tam 
se naučila být hrozně samostatná ." 

to: „Takže jí to prospělo?" 
„Tak jí to prospělo, nejdřív měla menší byt a potom zažádala o větší. A ona jednak si zařídí 

tohle, to je hrozně důležitý, že si všechno zařídí, všechno si vymůže, jednak, že je mezi lidma 
a osamostatní se, bohužel nejhorší je to na to, že si nemůže uvařit, že si může uvařit, taky 
berou jídlo z tý pečovatelský služby, taky jí třeba uvařím já nebo maminka, tak to má. A to 
bylo hlavní, že má normální rozum. Má výkyvy to neříkám, protože ten mozek je stejně 
Poškozený, tak určitý ty, když to přijde na tu mez, která je poškozená, tak to jsou takový 
Výkyvy." 

to: „Jak se to projevuje, ty výkyvy?" 
„No, já to poznám, když nevnímá, když se j í zeptám na něco, takže není zrovna pohotová, 

tak jí to trošku přestane myslet, ale to jsou takový malý věci, takže se to ani moc nepozná, 
člověk když je s ní pořád, tak to vidí. Teďka žije s tím Pavlem, ten teda dost špatně mluví, no 

si myslím, že by se taky naučil lip, kdyby se s ním víc teda komunikovalo, to mi ta sestra 
ríkala, že vždycky, že to je nejhlavnější." 

to: „Vy jste Petře věnovala hrozně moc času a úsilí?" 
„To je pravda, celý ty léta." 

M: „Můžu se ještě zeptat: když se Petra narodila a když jste zjistili, že něco není v pořádku, 
jaký to pro vás bylo a pro Petřinu maminku?" 



B: „Bylo to těžké, ona totiž paní doktorka říkala, že je zdravá, nevím, proč to nepoznala 
protože jí prošli rukama malý děti." 

M: „A jak Petru bere okolí?" 
B: „Málokdo to bere, aby bral ty lidi, bohužel." 

M: „Myslíte si? Máte s tím špatné zkušenosti?" 
B: „No, dřív to bylo." 

M: „Myslíte si, že teď je to lepší?" 
B: „No, je to o trochu lepší, je, jsou taky lidi, který je neberou, kterým to jako vadí, že jo, jsou 
taky, že jsou zaměstnaný, že mají svoje byty a takhle. Byli by rádi, aby byli stranou a aby se o 
nich nevědělo, jenomže teď jsou tady vyspělejší a jsou léčený v těch stacionářích všelijakých, 
tak je to lepší, protože jsou to taky lidi a nemůžou za to, že jsou postižený. 
Ale stalo se i, že jsou třeba ty lidi na vozíčku, tenkrát, to už je dlouho, co se stalo na hlavním 
nádraží byla nějaká vozíčkářka, na někoho myslím čekala nebo tak, a strhli j í tam z vozejku a 
no a já nevím byla pomlácená, všechno." 

M: „Jestli se můžu zeptat na to, co byste řekla o Petře, jaká je, jak byste jí popsala?" 
B: „Ochotná to je, strašně ochotná, já myslím, že jak jsem nemocná, potřebovala bych na 
nákup, okamžitě se Petra nabídne, že přijde, jde třeba odtamtaď sem na nákup. Není 
agresivní, některý tihle ty, no agresivní, to ne, to ani nemůžu říct, prostě jako ona na to nikdy 
nebyla, že by se bila s dětma, a tak nějak. Dost má takový přehled, řekla bych, že má víc těch 
dobrejch stránek, protože některý děti, teda i dospělí, na ně to působí, třeba já jsem měla zetě, 
kterýmu, když se učil, tak stroj mu utrhl ruku, ale on si úplně všechno udělal, na zahradu a 
všude, a člověk potřebuje vystihnout tu pomoc, kdy jí člověk potřebuje a kdy si j í veme, a on 
se hned rozčílí, že to umí udělat, taková trochu agresivita z jeho strany. Tak je někdo, že to na 
něj působí, ale u Petry ne, to ne." 

M: „Tak si myslím, že se Petra s tím docela vyrovná, ne?" 
B: „Petra úplně normálně, ta vůbec nebere, že je postižená a že tak nemůžou, až mě to 
kolikrát zaráželo, když jsem se s ní bavila, a nesnesou, aby se j im řeklo, že jsou neschopný 
nebo něco takovýho. 
Vůbec tyhle nemocný lidi, j á jsem byla zaměstnaná v Drutěvě, takže tam byli taky postižený 
licii, a ty si tak taky hrozně vyšli vstříc, hrozně. Normální lidé jsou neochotní, a tyhlety lidi 
JSOU hrozně p ř í j e m n í . T a k si říkám, kdybych mohla víc chodit, ale teď jsem byla nemocná, 
jezdila jsem tam ze začátku víckrát, jak to potřebovali. Tak, když potřebovali něco udělat, tak 
{o jsem jela okamžitě. Jako nedělá mi to potíže teď, co jezdím tím autobusem bezbariérovým, 
nikdy mi nedělalo potíže. Já si nemohu pomoci, i když jsem měla domácnost a práci, tak jsem 
vždycky stíhala, třeba jsem spala 4 - 5 hodin denně, no, ale já jsem to dělala s takovou láskou, 
já jsem vždycky hrozně ráda pracovala, až mi to vytýkali." 

M: „To je hrozně hezký, že se tak s Petrou máte, ne?" 
„Ano, já j í nesmím říct, že už brzo půjdu, už jí říkám, že už mám na to léta, taková věc 

drží, drží." 

Rozhovor s Ondřejem 

to: Markéta, autorka diplomové práce 
0 : Ondřej, kamarád slečny Petry 



M: „Jestli bys mi mohl říci, odkud se s Petrou znáte, jak se s Petrou znáte a jak se váš vztah 
vyvíjel?" 
O: „Tak s Petrou se známe ze sdružení Asistence, vztah se vyvíjel postupně, já jsem dostal od 
Petry takovou důvěru, že se se mnou bavila i dost důvěrně, že se mi vlastně svěřila, že se 
s nikým, jako nikomu jinému se nesvěří, nejdřív asi mně - o svých problémech v rodině a 
pocitech. S Petrou se známe už asi 3 roky." 

M: „Někdy před 3 rokama jsi se potkal s Petrou v Asistenci, že jsi j í asistoval?" 
O: „No, ještě nadále jí pomáhám, když potřebuje k doktorovi, nebo někde něco pomoci 
výjimečně, tak j í pomůžu, když můžu, tak jo. 
Právě někdy to Petra přehání, protože ví, že jsem hodný a že jí pomůžu no. Protože je smutný, 
že se na mě může spolehnout víc než na někoho z rodiny. Teďka měla nějaký problémy, tak 
mi volala častěji a prosila mě o nějakou pomoc. O Petře, co bych řekl, já myslím, že je hodná 
upřímná, ale myslím si, že je na sebe málo tvrdá, myslím si, že je líná , aby procvičila třeba tu 
ruku nemocnou, nebo aby nějaký ty cviky dělala. Rodina jí nepomůže, nevyjde vstříc tak je to 
těžký, no." 

M: „Ty j í to takhle řekneš, že by měla tu ruku cvičit?" 
O: „Normálně řeknu, proč necvičíš s tou rukou, proč si nenajdeš nějaký cvičení. Ona říkala, 
že když jí bylo 14 nebo 10 let, že chodila o berlích a že chodila sama. Měla jít na operaci, ale 
máma rozhodla, že ne, že se o ní bojí, tak se to vlastně zhoršilo, vlastně, než jí srazilo auto, 
tak od té doby se jí to zhoršilo, já si myslím, že kdyby cvičila, tak by se to určitě zlepšilo. Tak 
by byla na sebe i tvrdší, ale člověk je na sebe vždy málo tvrdej. 

M: „Ještě něco tě k ní napadne, jaká je?" 
O: „Já si myslím, že je fajn holka, že si dokáže dělat legraci i ze sebe, že umí pochopit i 
vytvářet černej humor a že jako se s ní dá bavit o čemkoliv." 

M: „Pamatuješ si na to, když si j í začal asistovat, jaký si měl z ní dojmy?" 
O: „S Petrou to bylo docela v pohodě, my jsme si vyšli vstříc oba, my jsme se dohodli, a když 
něco bylo potřeba jindy, než bylo běžné, tak jsem jí dopravil odněkud někam nebo někam na 
úřad, to bylo běžný." 

to: „Jak to tak přišlo, že jste se skamarádili, nebo že v tobě získala takovou důvěru, jak se to 
měnilo během těch 3 let?" 

„My jsme se tak různě bavili a ona se tak vyptávala, co dělám a tak. Třeba se mi někdy 
svěřila, že potřebuje nějak pomoci, tak to zkusila, no a od té doby máme k sobě bližší vztah 
no, protože než by něco řekla mámě, tak ona by jí to rozmlouvala, co má dělat a nemá dělat, 
babička ta měla starý názor, tam bylo zbytečný se s ní o tom přít." 

to: „A kým pro tebe Petra je J a k j í bereš?" 
„Já ji beru jako dobrou kamarádku, ale nesmí to přehánět." 

to: „V těch požadavcích?" 



O: „V těch požadavkách, já jsem jí to řekl, že to pochopila, že mám taky další, nebo taky 
svoje zájmy, svoje problémy, prostě nemůžu jí pokaždé, když chce, vyjít vstříc. Když můžu, 
tak pomůžu, já jsem se jí snažil vysvětlit, aby na mne jako nebyla, aby si nemyslela, že když 
bude v nouzi, aby nepočítala se mnou, aby na mne nebyla závislá. Ono by to asi taky nebylo 
úplně nej lepší, aby se snažila požádat i někoho z rodiny no.To prej j e problém, že se bude 
maminka stěhovat někam pryč, takže to bude mít ještě horší no. Půjdou někam do většího, se 
jí Petra ptala, že potřebuje pomoc, tak jí řekli, že z nějakejch důvodů nesmyslnejch, spíš by jí 
měli pomoc, být na blízku, když potřebuje." 

M: „No a hraje roli ve vašem kamarádství to, že Pera má nějaké tělesné postižení, co to pro 
tebe znamená, že Petra má to postižení?" 
O: „Vlastně na postižený lidi jsem si zvyknul už v Asistenci, tak mi to nějak už nepřijde, 
nepřijde to, že je to jiný člověk, abych jej bral jako podřadnou rasu, někoho, to určitě ne. Beru 
to normálně, vím, že ten člověk má normální myšlení, normální jednání, tak ho beru úplně 
normálně, sobě rovnýho. Když vidím, že potřebuje pomoc při práci, tak se ho zeptám, jestli 
potřebuje pomoc nebo ne, když vidím, že se z něčím trápí dlouho. Občas taky, když jsem u 
Petry na návštěvě, tak se zeptám, jestli nepotřebují někde něco dotáhnout, nebo jestli někde 
něco neteče. Pavlovi jsem dvakrát třikrát dotahoval vozejk, on se vždycky rozviklal a něco 
odpadávalo." 

M: „Ještě se tě zeptám, co si myslíš, jak Petra prožívá to svoje postižení?" 
0: „Bere to, jak musí, kdyby měla i tu ruku zdravou, tak by to bylo lepší s oblékáním a tak. 
Teď vlastně byla v nemocnici na operaci, tak musela mít asistenci na oblékání, vlastně se 
sama nenajedla, teda najedla, ale vlastně si sama nic neuvařila, to j í vařil Pavel. Bere to tak, 
jak je, prostě musí to brát, že je postižená, že jako lepší to nebude, pokud se o to nebude lip 
snažit. Musí počítat, že jí bude všechno trvat dýl, no, že potřebuje na všechno víc času." 

to: „Vzpomeneš si na svoje první setkání s lidma s postižením?" 
„Ze začátku jsem měl problém některým lidem porozumět, protože, když mají někteří 

Spatný vyslovování, tak naučit se odezírat to ze rtů a naučit se jako ten jejich jakoby slang -
až j i m porozumět.' Záleželo na tom, jak je kdo víc postižený jako mentálně, jako tou 
Výslovností protože to člověka potom víc vyčerpává a jako zvykne si člověk jako po čase. 
Pak už mi to ani nepřišlo. 
£e začátku to na člověka jako dolehne, že jsou ty lidi postiženy, že mají nějaké problémy, ale 

s tím umějí ž í t , a když se s tím narodili, tak jim to ani nepřijde. Oni jsou v pohodě, umějí 
si ze sebe dělat legraci s tím postižením, člověk zjistí, že ho to trápit ani nemusí. Kdyby si to 
člověk bral hodně k srdci, to jejich postižení, že by mu to vadilo, tak by se s toho i zhroutil." 

** „Změnil si názor za dobu, co se staráš o Petru, na lidi s postižením?" 
0 : , Můj názor je že ty lidi mají tak nějak ten život stejný a hodne tězsi nez my. Potom 
^ověk zjistí takový drobnosti, že mají lidé s postižením problémy vystoupit z metra, že si 
^Usejí naplánovat trasu, musejí jet jedním směrem úplně zbytečně, aby mohli přestoupit na 
^ h o u stranu, aby se dostali na opačný směr do stanice." 

„Jak si myslíš, že Petru bere její okolí?" 

»Okolí tam, kde bydlí, tak tam si myslím, že jí bere normálne, venku to je o tom, jak jsou 
lcli zvyklý nebo ne." 

»Setkal si se během asistencí z negativními reakcemi?" 



O: „Občas lidi v autobuse nebo tak, když je obsazené místo pro vozíčkáře, když jim to trvá, že 
mají uvolnit to místo, ale většinou to pozitivní, pomáhali mi lidi s Petrou po schodech, se 
nabídli, jestli nechci pomoc, většinou jsem nepotřeboval." 

M: „Já bych se tě zeptala na další věci mimo Petry, můžeš mi říci svůj názor na homosexuály? 
O: „Tak proti nim jim nic nemám ani proti jiným orientacím, měl jsem takovou zkušenost, že 
mě balil jeden homosexuál, a byl dokonce nějakej ruskej, na diskotéce. Nevadí mi, nevidím 
problém, proč by homosexuální partneři nemohli mít děti, zase je to věc názoru, jestli to dítě 
to nenaruší nebo jo. To by se muselo vyzkoušet." 

M: „Co si myslíš o Rusech, o Rusech u nás, co tě napadne?" 
O: „Já mám tři kamarády Ukrajince, kteří utekli z Ukrajiny proto, že buď dělali v mafii nebo, 
že jim mafie vytlačila obchod nebo, že mafie chtěla výpalný." 

M: „Co si myslíš o katolících nebo vůbec o věřících lidech?" 
O: „Já jsem s Petrou chodil do školy každý den, do církevní katolický tak jsem zjistil, že ty 
lidi jsou taky normální. No pokud mně to nikdo nevnucuje, tak mi to vůbec nevadí .Prostě 
stejně se člověk nějak potýká s tou Biblí nebo s nějakejma věcma z Bible. Pokud to není 
nějakej jehovista, který mi vnucuje nějaký osvobození, že televize je špatná, že dárky jsou 
zbytečný, tak pokud mě do toho nenutí, tak mně to nevadí." 

Rozhovor s Petřinou kolegyní Janou 

M: Markéta, autorka diplomové práce 
J : Jana, kolegyně slečny Petry 

M: „Tak já bych se zeptala, odkud se s Petrou znáte, jak dlouho?" 
J: „S Petrou mě seznámila Evička E. , ona mě vlastně požádala, jestli bych vzala do klubu 
mezi děti dívčinu, která je na vozíčku a která velice touží po dětech a potom být s nima 
v kontaktu, a já jsem na to kývla a Evička E. jí přivedla." 

M: „Jaký jste měla z Petry první dojem?" 
J: „Já dám na první dojem pouze do určitý míry, já jsem spíš testovala první, co mě napadlo, 
kam až může, jak j í to omezuje a kam až to s dětma půjde a kam ne, já jsem se na to vlastně 
dívala jako z profesionální stránky, takže jsem si říkala: „a pozor kam až může", protože je to 
Velká váha, aby nedošlo k nějakému incidentu. Tak to mě napadlo jako první, tak tyhle 
Praktický věci mne napadaly a jako člověka si myslím, že je Petra velká bojovnice na život, 
nepřipouští si k sobě, že je jiná. Ona si naopak myslí, že zvládne úplně všechno, nebo se mi 
*dá, že zvládne opravdu všechno a že ani není možné, že má takovou iluzi, že všechno na 
světě taky může. Řekla bych, že to je lepší postoj, než že by se litovala a uzavřela se do sebe. 



Je otevřená, ráda povídá, j e komunikativní, samozřejmě jsme naráželi na problém praktický, 
když nešel proud a nešel výtah, museli jsme jí vynést. Mezi dětmi byla hrozně ráda a moc 
ráda si povídala i s rodiči, když jako se začali shánět děti, tak ona byla moje výzvědná služba, 
zjistila o těch rodinách víc než já. Protože s nimi zapřadávala takový hovory i prostě takový 
intimní, na které j sem se já ani neodvažovala zeptat, na to byla specialistka. V klubech Petra 
byla asi tak 4 roky. Nevím to úplně, přesně asi tak. Pravidelně ráno přijela, popovídala s 
rodiči, popovídala s dětmi no, ale natolik byla tím pohybem omezená, že některé věci 
nemohla. Řekla bych, že byla pyšná na to, že má zaměstnání , že někam chodí pravidelně, to 
ji hrozně dodalo sebevědomí a tak. Jinak se mi na Petře líbí i schopnost, že ona si dokáže 
vydupat to svoje. Ona se nebojí, aby si na ty úřady došla a aby dostala to, na co si myslí, že 
má právo nebo na co má právo, tak to ona si vydobude. To se mi líbí, že je samostatná a že to 
dokáže. 

M: „Jak na to reagovaly děti, když někoho viděly na vozíku? Jak na to reagovali rodiče?" 
J: „Tak děti na to reagovaly velice spontánně, nepřišlo j im to zvláštní. Nejdřív okukovaly 
vozíček, nejraději by se svezly, o to byl největší zájem, ale vůbec to nebrali jako, že by byla 
jiná. Nesnažily se od ní utéct. Je pravda, že na začátku byla mezi těma nejmenšíma, tak oni 
měli respekt z toho vozíku, že měli pocit, že může ublížit ten vozík. Rozhodně to nebylo, že 
by jí zavrhly a že by se j í stranily, to vůbec ne. Navázaly s ní úplně bez problémový kontakt a 
s rodičema bych řekla, že taky, že to nebyl problém a naopak. Na Petru děti čekaly a ptaly se, 
kde je, proč nepřijela a povídaly si, byly to opravdu takový kamarádi, j á si myslím, že to 
zvládali dobře. Nenarazila jsem na nějaký odpor nebo špatný postoj." 

M: „Já bych se zeptala na vlastnosti Petry?" 
J: „Petra j e určitě veselá, otevřená, hodně komunikativní, má moc ráda lidi, děti má ráda , že 
by měla ráda svoje. Jinak zajímá se o jiné lidi, někdy byla tedy i malinko sebestředná, někdy 
měla asi pocit, že j í okolí musí samozřejmě pomáhat. To byl vliv okolí a asi to souvisí s rolí 
toho okolí. Co by mě ještě napadlo, je optimista, snaží se to vybojovat, nepropadá 
malomyslnosti, snaží se všechno to zařídit, aby to pak bylo, jak ona si to představuje. Veliká 
snaha o takový celý život, aby měla nějakého partnera, udržuje spoustu přátelství, j e ochotná 
pomoci lidem, s tou sousedkou nějak hlídá holčičku, zase sousedka jí pomáhá s pejskem, ještě 
nevím, co by mě tak napadlo k Petře, snaží se bej t ženská, takže sem tam i na tu módu, ona to 
má těžší na tu módu, ale snažila se, účes, a čelenka do vlasů, určitě se snažila být ženská jako 
parádivá. Pak už mě nic nenapadá.Taková Petra prostě byla. Ráda si popovídá u kafíčka, 
taková družná." 

M: „Změnila jste názor na Petru ze začátku, když jste j í poznala, do doby pozdější?" 
J: „Myslím, že když jsem Petru potkala prvně, tak z mé strany to byly obavy, jak se s tím obě 
vyrovnáme, protože j sem netušila a vůbec nevěděla, kam může moje pomoc jít, abych j í 
nezasáhla do těch jejich kruhů, no nakonec se ukázalo, že s Petrou není žádný problém, že 
tam ta komunikace může být velice otevřená, že není urážlivá, není taková, že by se jí něco 
dotklo, tam potom ta komunikace byla bezproblémová. Pak už jsem zjistila, jak jí mám 
zaúkol'ovat, aby j í to bylo příjemný, aby si připadala důležitá, aby pro mne mohla něco udělat 
- takže mi potom hlídala děti, když jsem potřebovala něco zařídit. 
Můj názor na Petru se vyvíjel to samozřejmě, řekla bych, že mě nezklamal ten první dojem, že 
to nebylo, že j sem si myslela, že by to bylo zklamání, spíš si myslím, že j sme navázaly dobrý 
kontakty.' Petru občas jezdím pořád navštěvovat, ona o to velice stojí, tak j í jezdím 
navštěvovat a ona se mi pochlubí domácností, vede rodinný život." 

M: ..Jak často se navštěvujete?" 



J: „Asi tak jednou za půl roku, protože jsme od sebe už dál, ale problém to je, protože ona 
nemůže navštívit mě, protože by se nedostala ke mně domů. Tam je problém s dopravou, tak 
takhle jezdím za ní i s mými děvčaty, já mám dvě dcery, a tak třeba jedou se mnou se za ní 
podívat, ona je taková hrdá, že má hodně přátel." 

M: „Dokážete odpovědět, kdo a kým pro vás Petra je?" 
J: „Petra je můj přítel, doufám, že jsme kamarádky a že se na mě obrátí, kdybych byla 
schopna a ochotna jí pomoc a myslím si, že tam nemůže zůstat člověk chladný, když je 
člověk na jednom místě, tak naváže samozřejmě kontakt, já bych řekla, že jsme navázaly 
kladný kontakt a máme se rády." 

M: „Jakým způsobem vnímáte její postižení?" 
J: „Mně to přišlo automatický, že kdyby Petra vstala a chodila, tak bych se začala divit. 
Myslím, že to bylo dobrý, že si Petra vyzkoušela, že to zvládne, myslím si, že není problém 
spolupracovat s takovýmhle člověkem, myslím si, že lidi jsou pozitivně naladěni pro lidi 
s postižením, nebyl žádný problém pro děti a ani pro mě, děti dávaly akorát pozor, aby je 
nepřejela. 

M: „Jak vnímáte člověka s postižením?" 
J: „Člověka to určitě donutí, aby se zamyslel, aby se zamyslel nad sebou i nad tím jak on to 
má vlastně jednoduchý a lidi s postižením to mají složitější, určitě mám pocit solidarity a že 
musím pomáhat, protože to se může stát každému. Petra se na vozíku narodila, ale já znám 
spoustu lidí, kteří tak skončili po vrcholovém sportu, úrazu na vodě, že si člověk uvědomí, jak 
křehký je a jak málo stačí, že se dostane na druhou stranu, to si myslím, že mě donutí se 
zamyslet - tím spíš, že jsem brala Petru jako rovného. 



2. O homosexualitě 
Rozhovor s Jirkou 

M: Markéta, autorka diplomové práce 
J: Jirka, mladý muž s homosexuální sexuální orientací 

M: „Tak mě by zajímalo, tak nějak vše od začátku?" 

J: „Tak, jsem nechtěné dítě narozené na Velký pátek, naši se vzali až poté, jako dětství nebylo 
příliš šťastné, rozkol mezi rodiči byl veliký, jejich povahové rysy se bohužel nesnášely, 
skončilo to bohužel až po 2 0 letech rozvodem a teď to vypadá, že se k sobě zase chtějí vrátiť 
Já nevím, no, co bych řekl?" 

M: „Tak tvé nejrannější vzpomínky, školka, škola.. .?" 
J: „Traumata, traumata, škola byla vždycky trauma to určitě.. ." 

M: „Jak to?" 
J: „No to byl komunismus, tak to bylo hrozný, školka - já jsem šel o rok pozdě, a tak jsem tam 
musel být 4 roky. Já si pamatuju, jak mě máma nechala za dveřmi a odešla a já jsem strašně 
plakal a volal jsem telefonem, ať mi zavolají maminku, jenomže ten telefon byl jenom 
domácí. Tak přes bzučák mi maminku zavolat nemohli, tak si pro to první den pamatuju. To 
jsem nepil čaj s mlíkem a měl jsem takový neurotický poruchy, protože jsem věděl, že nějaké 
neznámé úterý v měsíci bude čaj s mlíkem, který jsem já nepil. 4 roky jsem se snažil o to, jaká 
je to pravidelnost, ale já jsem ještě neuměl číst takže " 

M: „Kde jsi se narodil?" 
J: „V Humpolci jsem se narodil a ze začátku už jsem měl problémy, protože tahle orientace už 
na začátku, má už podíl prostě traumatizovaná matka tě donutí a je ten sexuální problém, že ti 
to funguje jinačí. . . Já to mám prostě tak, že máma byla prostě ve velkým průseru, že čekala j í 
éra svobodný matky a . . . " 

M: „Jak to?" 
J: „Máma jako všechny venkovanky se chtěla dostat do Prahy a to znamená sbalit Pražáka, 
jako otec peníze měl, cvičil spartakiádu, dobře vypadal a opravdu se s ní vyspal jednu noc' 
tato noc je do dneška známá, můžu si napsat do kalendáře, znám i místo, kde se to stalo a 
bohužel prostě otcova metoda coitus interuptus troška selhala a máma jako, že nemůže 
otěhotnět a jenže prostě pak spolu nějak chodili asi týden a mámě bylo tehdy 20 nebo 19 let a 
táta měl 25 let a studoval vysokou školu, jeho rodina ta tomu vztahu nepřála, aby si vzal 
nějakou venkovanku, že nemá žádný majetek, takže to velice rychle zašlo. A jak zpívá Helena 
Vondráčková: „To už bude let, co si mi z vlaku mával". Takže já jsem na to doplatil, že oni se 
jednou potkali 'a j á jsem byl na světě. Takže potom se plánovala svatba . . . " 

to: „Takže oni spolu vůbec nebyli a ? 
J : „Oni spolu vůbec nebyli, jednou se potkali a máma otěhotněla, a pak spolu už nic neměli, 
vlastně otcova rodina, ta to zakázala. Pak, když se to zjistilo, že je máma těhotná, tak j í i její 
Vlastní rodina přemlouvala na potrat. Dokonce otcova katolicky uvažující rodina j í 
Přemlouvala na potrat, chtěla ho zaplatit a tohle to všechno, byl spor o otcovství. Já jsem se 
narodil neměl Neměl jsem otce zapsanýho, měl jsem rodný příjmení, to potom vyškrábali. 
Tak to bylo asi těžké, ta absence toho otce, tak ono potom dál i po tom sňatku, protože on 
Potom nefungoval, protože 2 roky studoval." 



M: „Takže oni se vzali?" 
J: „On si j í potom táta vzal, byl to sňatek z rozumu, máma nevěděla ani, koho si bere, on taky 
to nevěděl, oni se proto vzali, protože máma byla vychována rodiči, prarodiči, jejichž 
manželství bylo za Rakouska - Uherska, takže otec matky takový masivní vzory, prostě tam 
sňatek z rozumu nebylo vůbec nic špatnýho, a táta byl vychováván dost konzervativně, takže 
tím pádem se skutečně vzali z rozumu. Svatba byla na radnici, po svatbě jí odvezl na Zbraslav 
do rodinného domu a tam se matka setkala s jeho rodičema, který vůbec neznala a fakt to 
bylo, že vylezli z auta a on jí to ukázal, tak tady budeš teď bydlet, nevěděli nic. Ale jemu to 
nevadilo, tátovi do teďka, on má takové myšlení, takový to, že on prostě vydělává ty peníze a 
jemu to nevadí, ale máma ta psychicky strádala a nevyhovovali si sexuálně, takže to 
manželství nebylo šťastné." 

M: „Jak dlouho spolu byli?" 
J: „20 let, 20 let. Ale to manželství prostě nefungovalo tak, jak to má být, tak nějak od mého 
14 roku, nespali spolu, jenom to spolu táhli, nás vychovávali a prostě měli takovou domluvu, 
že až mi půjdeme z domu, takže to ukončí, a oni to tak udělali, takže to bylo prostě tak." 

M: „Jak si to vnímal, nebo kdy si to začal nějak vnímat?" 
J: „No vnímal jsem ho vždy jako obrovský cizí element, protože já jsem tátu začal brát 
pozitivně ve svém životě ve 20 letech, prostě on byl vlastně fakt cizí, do mého života vstoupil 
až tak od mého 14 roku, protože on byl na vojenský vysoký škole na Slovensku." 

M: „Takže on nebyl doma, vůbec?" 
J: „Nebyl doma, to byla vojna prostě, v té době mě vůbec nevídal, oni se naši prostě nevídali. 
Já vím, co jsem z toho zdědil, takový rozumný katolický pohled na svět." 

M: „Ten je jakej?" 
J: „Ten je, že ty city by tam být měli, jinak je to taková věc vůle, tím pádem jako někdy to 
nebylo moc dobrý rozhodnutí, ale v podstatě jsem si něco z toho vzal, oni byli domluvení jako 
aby pro nás ta rodina fungovala, já jsem vyrůstal v úplné rodině a i když to bylo jako takový 
zvláštní, tak to jako by fungovalo. Prostě když člověk vyrůstal v tomhle, tak má problémy 
neříkám, že je to za mnou tohle všechno. Když mi máma dneska zavolala a řekla mi, že jí 
volal táta, že se chce vrátit, tak já si o tom moc nemyslím, jako nechci být do toho vtaženej, 
věřím, že teď by to bylo možný, že by to začlo úplně jinak, jako co kdyby, přestal p í t , prostě 
jako.. .On začal tím, jako i tu dobu se to pro něj zhoršovalo, protože on měl svoji představu a 
zabezpečoval svoji rodinu finančně a jako tak velkoryse, že okrádal armádu, že jo. Kvůli tomu 
skončil po revoluci ve vazbě, 8 let po té a je jenom v podmínce no. Jenže tahle věc zruinovala 
rodinný majetek." 

M: „Takže to všechno zabavili?" 
J: „Roztočil se takový kruh půjček a kauce se za něj musela skládat 6 milionová a padnul na 
to všechen náš rodinný majetek. Všechno jmění, co měli, tak na to padlo, poslední peníze si 
rodiče rozdělili. To jsem si říkal, že táta jí měl rád jako vždycky protože, on se s ní o všechno 
rozdělil a nakonec se rozdělil i o to málo, co zůstalo. Jinak je to tam postavený, já nevím, já 
vím o tom, že máma je, že chce city, lásku, a táta jí to nedával, tak ji doslova zruinoval, ona 
Potom za nějakých 10 let to zjistila, že to manželství takhle nebude, prostě se jí nepodaří 
Vytvořit, ona nezůstala v úplný rodině, protože její rodiče se rozvedli v 60. letech a ona 
vyrůstala u prarodičů." 



M: „Ona vyrůstala u prarodičů?" 
J: „Ona j í matka nevychovávala, ona se j í vzdala a otec byl prostě alkoholik, a ona prostě 
vyrůstala u prarodičů, ten vztah je do teďka nulový a je to takový nevyřešený." 

M: „Tak ty svoje prarodiče vůbec neznáš?" 
J: „Já jsem je znal - jako její otec chodil, ale její matka vůbec ne, já jsem znal rodiče od otce 
a pak dědu od mámy, ten hodně pil, ale fungoval. My jsme měli chalupu a on tam bydlel." 

M: „Tak ty si byl na té Zbraslavi a tam jsi vyrůstal?" 
J: „Tak to bylo, že ta Zbraslav padla v roce 97, kdy jsme o ten barák přišli, tak tam to ještě 
nějak fungovalo, ale já j sem odstěhoval do Michle v roce 93." 

M: „To jste se stěhovali všichni?" 
J: „Táta měl služební byt, tak jsme bydleli tam." 

M: „To byla ta Ohradní?" 
J: „Ohradní. Pak se odstěhovala babička. Ten byt se potom prodal po rozvodu, já jsem potom 
s bratrem zůstal tak jako bez střechy nad hlavou, bratr tam má bohužel do dneška trvalý 
bydliště." 

M: „Ty jsi šel potom kam?" 

J: „Já jsem sám dobrovolně odešel, to byla asi moje chyba, ale už se tak stalo, už to tak bude." 

M: „Potom si šel kam, ty si šel do Prahy?" 
J: „Pak jsem potom začal shánět podnájmy přes církev. Mám štěstí na levný podnájmy a 
bydlel jsem jak kde, takový přebývání, mám to docela zajímavý. Je to problém s tím 
bydlením, nedá se nic dělat. Nemám na to, měl bych na to, ale to bych musel dávat půlku 
výplaty, a to dělat prostě nehodlám." 

M: „Co plánuješ, když v Praze to nepůjde?" 
J: „Plánuji v Praze získat nějaké výnosnější povolání, chtěl bych dělat toho průvodce a jít asi 
z Prahy." 

M: „A Dan má svůj byt?" 

J: „Dan má svůj byt, má dekret, má hezký byt na hlavní třídě." 

M: „Co tam budeš dělat s prací?" 

J: „Tam určitě ne, buďto toho průvodce tady v Praze, být tady tak 3krát - 4krát týdně." 

M: „Jako, že se budeš vracet do Prahy nebo dojíždět?" 
J: „Nevím, ale dejme tomu, že za cenu vyššího výdělku budu dojíždět. Nebo i Karlovy Vary, 
že tam jsou bary, tak by se tam dalo vydělat.Ale ta Praha spíš, jsem nešťastný, když nejsem 
v Praze, jsem Pražák, prostě není to prdel, tak to je." 
M: „Ty jsi chodil do školky, školy v té Zbraslavi, v Praze nebo kde?" 
J: „Já jsem byl docela dobrý dítě, tak jsem chodil na jazykovku na Smíchově ve 3. třídě." 

M: „Kde jsi byl na základce?" 



J: „Na základní škole jsem byl první dva roky na Zbraslavi, potom jazykovka na Smíchově, 
pak byla taková epizoda v roce 92, že jsme čtvrt roku bydleli u Jáchymova, kde jsem chodil 
do školy. Potom jsem chodil do Michle na základní školu, a potom hned na gymnázium.Takže 
ty školy se strašně střídaly." 

M: „A po gymplu?" 
J: „Já jsem kvůli svým koníčkům odložil vejšku, byl jsem rok na španělštině na kurzu, pal 
jsem byl rok na fakultě teologický, 3 roky jsem ztratil tím, že jsem byl venkově u Prahy, pak 
nějaký školy dál jako jsem nikdy žádnou nestudoval, je to o sociálních výhodách, je to o tom 
nechat se zapsat, nechodit tam rok, nechat se vyhodit a jít někam jinam. Jakoby jsem si říkal, 
nechci nějak ten život brát příliš vážně, odpovědně, mě vlastně ten rok a půl, nějaký měsíce 
v Praze stačilo k tomu, že nejsem k tomu nějak stavěnej a je předčasný nějakým způsobem 
začít brát ten můj život vážně. Fakt jako pracovat a různě něco budovat, to se mi nechce, chci 
si prostě užívat." 

M: „Začneš někdy budovat a pracovat?" 
J: „Myslím, že to jako ne, že se mi to ještě nechce takhle to dělat, hmm, teď mám tu práci 
toho osobního asistenta, což je jako taková pohodová práce a můžu jí jako vykonávat, že jsem 
prostě student, že další příjem dostanu od státu. Já si myslím, že bez toho to člověk by dělat 
nemohl, já si myslím, že dělám docela dobrou záslužnou práci, která je vlastně tak 
honorovaná, že si j í může dovolit právě student. 2 0 hodin týdně, mě ten poloviční úvazek 
vlastně vyhovuje, jo, tím, že dostanu 4 800 Kč, pak přihodím 3 000 Kč od státu a jsme na 7 
800 Kč, což jde a taky dotovaný bydlení, že jo. Vlastně nevím, já si svůj život chci uspořádat 
nějak pohodově. Mně ten rok na venkově, noční služby, baráky, 24 hodin stačilo, vím, že 
nejsem to schopen dělat. Takže jsem myslel, to průvodcování, jako ne že by to musel být zlatý 
důl, i když by to mohl být, když je schopný člověk. Ale myslím si, že je o tom, kdy v krátkém 
časovém období je možné vydělat dostatečný počet peněz." 

M: „To víš?" 
J: „Vím to určitě, protože ten minulý týden jsem se bavil s průvodcem a ten mi řekl, že za 
měsíc se vydělá 15 - 20 dostatečně, vlastně já neplánuju rodinu, bydlení, nemusím vydělávat 
nějaké strašné peníze, které nutí člověka je potom utratit. Já jsem ještě dost mladej, abych se 
k něčemu upínal a platil nějaké hypotéky." 

M: „No a jak to fungovalo na těch školách, nějaké přátelství a tak?" 
J: „Myslím, že ta jinakost je tady přítomna od začátku, všechno to bylo úplně jinak." 

M: „V čem to bylo j inak?" 
J: „Furt jsem se učil jak, že jsem byl pořád chytré dítě, takovej je problém, ty chytrý děti mají 
naprosto stejný problém jako ty blbý děti, taky je to chyba systému, třeba jako když se mi 
podařilo dostat na ty lepší školy, to se mi podařilo dvakrát za život a to jsem byl ve výběrové 
škole na tom gymnázium, a potom na té jazykovce. Věřím tomu, že bych mohl vystudovat 
nějakou běžnou školu levou zadní. Já jsem si už od začátku vytvořil takový vlastní styl, 
individualita, nešlo to jinak, to bylo jako, že kolektivní reakce u mě vyhrát nemohly." 

M: „A proč?" 
J: „Za prvé vždy jsem přišel do kolektivu pozdě nebo na víckrát, takže nějaký kolektivní hry 
se rozvinuli až na gymnáziu, což byly velmi zajímavé kolektivní hry, kdo studoval se mnou, 
tak ví, že to bylo velice záživný za těch 6 let. Bylo tady vždycky něco - třeba jako v první 
třídě jsem miloval toho předsedu třídy." 



M: „V první třídě?" 
J: „Já j sem mu nosil svačiny, jako byl to trošku problém, jako vnímavým učitelkám by se 
dovtípilo, nebo i matka by se měla dovtípit, nedovtípily se, ale byly poznámky, bylo to 
trestáno. Jako, že jsem Markovi věnoval tolik pozornosti o přestávkách, že si na to několikrát 
stěžoval a jako z toho byli neustále poznámky, že jo. Takové nepochopení - já jsem ho prostě 
miloval, že jo ." 

M: „To jsi bral v pohodě, přišlo ti to jako normální?" 
J: „Tehdy mi to přišlo úplně přirozený, tak člověk na to nemá vliv, není tlačený do nějakého 
schématu, takže já jsem si vůbec neuvědomoval, že je něco špatně. Pak tady byl problém 
samozřejmě chlapecký kolektivy, to je něco, co si pamatuji do poslední chvíle, až na 
gymnasiu byl tady ten problém, prostě v chlapeckých kolektivech jako i se mnou, protože, ale 
se neprojevují nějaký ty vnější znaky, jsou to vnitřní záležitosti a skončilo to nakonec tak, že 
jsem prostě podvodem jako diagnosou jsem dostal osvobození z tělesné výchovy, ale což se 
má situace v chlapeckém kolektivu ještě zhoršila. Já jsem se snažil j ím úplně vyhnout, ale to 
byl celkem problém, snažil j sem se zjistit, jestli jsem neměl problém ze sexuální identifikací 
jako celkově , no to jako ne to j sme se toho mnoho nedobrali. Byl j sem prostě jinej, věděl 
jsem, že j sem jinej. A to trvá dlouho, než se to pojmenuje, na čem záleží tohle. 

M: „A kdy sis to teda pojmenoval?" 
J. „Mně se to vyvíjelo, že člověk měl pocit, že j e jiný, j á jsem dostal v pátý třídě takovou 
chladovou energii, asi to j e nakonec psychosomatická energie a vlastně tahle energie mne 
diskvalifikovala od dalších aktivit. Já mám prostě alergii jaksi na zimu, že mám vyrážku, teď 
to hrozně pominulo, protože to bylo určitě psychického původu, v té páté třídě toho bylo 
strašně moc. Prostě to skončilo tak, já jsem měl chladovou energii, tak mě mohli nechávat 
doma. Já bych se toho rád zbavil, ale bohužel mě tahle vlastnost naprosto diskvalifikovala na 
nějakých 10 let." 

M: „Ta diskvalifikace byla?" 
J: „Ta byla od všech kolektivních sportů, žádné běhání za míčem, žádné koupaliště, takže 
jsem měl akorát vzdělávání se. Já jsem hrdý, rád za tu orientaci. Orientace - to není to slovo 
moc přesný, náboj j e hlavně emoční než sexuální. V té první třídě to vlastně bylo 
jednoznačný', to bylo emoční, j á jsem se prostě zamiloval a takhle to vlastně pořád bylo. Až 
v 11 ve 12 letech jsem byl puberťák, začal jsem chápat tu sexuální stránku. A l e j e zvláštní, jak 
to dlouho trvá, než to dá najevo. Já nevím, v 11 ve 12 letech jsem zjistil, že jestli j sem měl 
nějaký představy, tak je to velice, velice... prostě to byli vždy jedině mužský. A dejme tomu, 
že trvalo dejme tomu 4 roky, než jsem si to přiznal a trvá to potom strašně dlouho, než se to 
Přijme. Jako měl j sem problémy, jako podezírán z homosexuality jsem byl vždycky." 

M: „Vždycky?" . , . , , « . . 
J: „Bratr usvědčoval z homosexuality každého, jo. Muj bratr ten je uplne jiny než já. Prostě 
on byl takv vždycky na kraji té třídy, byl nejhloupější. Prostě mezi mnou a j ím je strašně 
velký rozdíl On má jiný pohled na svět a já taky, tak taky on byl v té partičce, on byl rváč, a 
vlastně bylo dobrý že bratr odpovídal tomu, co chtěl otec. Tak vlastně ten bratr osočoval 
Mastně každého, že j e homosexuál, tenkrát to na tom sídlišti letělo." 

„Ale nevěděl to, že? 



J: „Nevěděl. S ním je to problematický, on je míň sociálně inteligentní, pro něj je to problém, 
on si prostě neví s tím rady. On byl kdysi mladý skinhead, měl ty rasový předsudky a tam to 
prostě nezapadalo, mít tohle doma to je pro něj utrpení. To byl jako obrovský rozdíl, 
nepotkávali jsme se v ničem . Člověk jako byl vždycky v podezření, že je jiný. Lidi kolem 14, 
15 let to řeší, že je to oblíbená záležitost. Já jsem nechtěl být outsider, ty pozitivní role nebyly, 
byl problém se v tom orientovat, že tobě nikdo nerozumí a nikdo nepomůže. Vždyť byli 9 0 . 
léta, tak to bylo lepší, ale prostě ta společnost není nastavená, aby sis to uvědomil, dejme 
tomu, že po těch 10 letech je velká změna, že to bude jednodušší, ale tehdy to bylo těžký, ono 
to bude vždycky těžký, ta společnost ještě není tak připravená, tahleta varianta se tady 
neobjevuje, nehodí se, neobjeví se ani v literatuře, nemluví se o tom v rodinách, v podstatě to 
nejde." 

M: „Kdy jsi k tomu došel?" 
J: „No asi v 16 letech , to trvalo strašně dlouho, já jsem strašně dlouho trpěl, vším možným. Já 
si to utrpení moc nepamatuj u . Ty problémy vždycky byly - škola problém, rodina problém, 
tohle problém, všechno bylo problém, já jsem rád, že to mám už za sebou to dospívání, každý 
tím musí projít, ale je to strašný, že se rodí prostě nový člověk , a stane se tady ta věc a t a j e 
jako těžká no a potom . . . " 

M: „Mohl bys ještě něco z toho zkonkretizovat?" 
J: „Těžký bylo to smířit se s tou myšlenkou, že jsem jiný, to bylo těžký, jak svůj život 
uspořádat, kdyby se něco takového stalo, jak to veme okolí. To je, jako kdyby ta ženská 
napochodovala do pánských sprch a tvářila se, že nic." 

M: „Tak takhle si to cítil?" 
J: „No určitě, dneska je to v pohodě, že jsem chlap, že jsem na to hrdej a tehdy to byl 
problém, hodiny tělocviku to byl taky vždycky problém, prostě ty kontaktní sporty, basketbal. 
Pak bylo hrozné to přiznání v té rodině, matka ta to špatně vzala." 

M: „Ona to nevěděla okolo 16 letech a tak?" 
J: „Když jsem si potom nějak uvědomil jako základní věc, tak jsem to mámě na chalupě 
jeden krásný den potom řekl a ono jí to vzalo, jako nejprve to popírání jako legrace, vlastně to 
vzala až za těch deset let. Prostě strašně dlouho jí to trvalo, strašně dlouho." 

M: „Jak se to u ní projevovalo, byla naštvaná nebo co?" 
J: „Přesně tak, ona si taky musela projít vším, ale pak se to obrátilo proti mně, takže byly 
nějaký výstupy, že jsem prostě teplej . . .To bolí...Ten vztah k matce se proměňuje, a názory 
také - tak to fungovalo dlouho a až teď je to vlastně v pohodě." 

M: „A co táta, jak to bral?" 
J: „Táta - to bylo manželství už nebylo v provozu, táta dlouhodobě pracoval na horách a to 
manželství nefungovalo a táta se na těch horách strašně změnil, dal se dohromady, přestal pít, 
dal si dohromady život a já jsem pochopil, kdo je prostě zač, a vlastně se tvářil, jako by 
problém nebyl, jako kdyby neexistoval - tam v té kritické době, kdy to probíhalo pouze 
s matkou, on byl tehdy pryč, já jsem ho neznal. Máma vždycky strašila: „Počkej, až táta na to 
přijde." Mně to bylo jedno - a potom jsem byl překvapený." 

M: „Před tím, jak sis to pojmenoval a byl si toho psychiatra, tak ses s někým o tom bavil?" 
J: „Moje vazby na kolektiv byly minimální, takže jsem neměl s kým, já jsem byl vždycky 
mimo." 



M: „Potom si to akorát řešil s tím doktorem?" 
J: „Těch psychoterapeutů bylo několik a né všichni byli dobrý. Můj první psychiatr mi řekl, že 
je to problém dospívání a dal mi nějaké prášky, antidepresiva. Já jsem to pochopil, že jsem 
jiný. Já jsem byl úplně nevydejchatelnej. 

M: „Takže si o tom najednou mluvil?" 

J: „No, ve třídě to věděli, celé gymnásium to vědělo, všichni to věděli" 

M: „No a jak na to ostatní reagovali?" 
J: „Tak já měl strašný štěstí, že to bylo dobré gymnasium, bylo teda trošku rudé, ale to 
prostředí gymnasia bylo dobré, že tam nenarazíš na idiota, jako mezi profesorama a i mezi 
spolužákama, takže jako v podstatě gymnasium byla dobrá škola, že doma byl problém, ale to 
gymnasium byla svoboda." 
M: „Vůbec žádný negativní reakce nebyly?" 
J: „Byla to pro ně věc nová určitě, vždy to bylo pochopený a pozitivně přijatý. Já měl taky 
intelektuálský období, prostě jsem věděl, že mám být na sebe vlastně hrdej. Mně to hrozně 
pomohlo, je taky štěstí, že v té době v 14 - 15 letech jsem dal vale církvi.Takže já jsem se do 
církve vrátil až s tou věcí, sekundárně jsem narážel na obrovský problémy, ale bylo tady něco, 
co jsem si už nikdy nenechal vzít." 

M: „A jak ses tím vypořádal, když si se pak vrátil?" 
J: „Já jsem se s tím vypořádal tak, že jsem byl, v podstatě tátova rodina byla vždy oficielně 
smíšená, tak jako rovný s rovným, dost dobrý cesty jak evangelické církvi, tak do katolický 
církve, já jsem věděl, že v té katolické bych měl problém, tak jsem to vyřešil tak, že jsem 
vstoupil do evangelické církve. Myslel jsem si, že si ten problém usnadňuji a stejně jsem 
nebyl tomu pohledu ušetřen, toho problému, který maj v církvi homosexuálové. Asi to jinak 
nešlo, dneska je to tak nějak srovnaný, bylo teda velice smutný v 18 letech konvertovat, 
bouřlivě - ta rodina když nefungovala, tak chápu, proč jsem měl tu potřebu někam zapadnout 
a cejtit tu víru a toho Krista. Byl jsem člověk, který byl dost vidět ve sborech a ve farnostech 
byl jsem aktivní. Já mám za sebou vlastně rok a půl aktivního života v českobratrském sboru, 
následně jsem odešel zpátky ke katolíkům, tak jsem prožil rok v katolické farnosti a co se dělo 
v obou případech, bylo nápadně shodné, to byly věci, které se opakovaly. Z toho jsem se 
poučil a vzal jsem si z toho svoje." 

M: „Co třeba je komplikované?" 
J: „Já jsem mě teorii, že když jsem byl poprvý v tý českobratrské církvi, tak jsem měl přístup, 
že na přímou otázku je pravdivá odpověď. Křesťanský komentář je, že se tě nikdo radši 
nezeptá." 

M: „Aby to náhodou neslyšel?" 
J: „To nevím, oni se na to prostě neptají, ale já jsem si myslel, že v tom českobratrském sboru, 
takhle střídavě to období nějaké vysvobození, vina, měl jsem první známosti teda." 

M: „Někdo z gymplu?" 
J: „To ne, na konci gymplu přišlo to křesťanství a já jsem tehdy 3,5 roku nikoho neměl, 
vůbec. Prožil jsem teda ten život těch evangelíků a studoval jsem teologii a myslel jsem si, že 
budu evangelický farář, takže to bylo takhle. Pak prostě naprostý vystřízlivění s evangelický 
církve, návrat k katolíkům. 



M: „Proč?" 
J: „Tam jsem se v těch 21 letech možná dostal do fáze, kdy jsem částečně možná popíral tuhle 
tu stránku. Já jsem myslel, že budu farář katolický, to znamená, že tuhle stránku si nemůžeš 
rozvíjet. Skončilo to jako známostí a naprostou revoltou v církvi, prostě rozvratem vztahů 
vůči farnosti. Dejme tomu, že jsem si přidělal nějaký problémy, a pak jsem se z nich 
vysvobodil - nic jiného to nebylo, ale bylo to znova strašně bouřlivý a strašně vyčerpávající. 

M: „Takže ty si někoho měl, oni to zjistili a byla na to nějaká negativní reakce?" 
J: „Já jsem měl rozpory s farářem a byly jenom teologický, já jsem si vyzkoušel ty dvě církve 
a mám svobodný pohled jako, že jsem zjistil, že nemohu čekat od těch farářů nebo těch lidí 
nějaké potvrzení nějakou zpětnou vazbu, protože oni na to nejsou nachystaní, já už jí 
nepotřebuju, nějaké pozitivní přijetí, já už jsem se vybouřil a dneska je to v pohodě.". 

M: „Jak si se s tím nakonec srovnal, jak to probíhalo?" 
J: „Já jsem to vyřešil, já jsem po stránce katolík. Druhá stránka je věc života v těch 
společenstvích, pravda je, že já můžu fungovat v obou církvích. Když mám toho evangelíka 
za partnera, tak je to vlastně úplně v pohodě. Prostě to přišlo až teď, že mám evangelíka, který 
má taky svůj příběh, taky svůj přístup k víře, dali jsme se dohromady na jedné evangelické 
akci, což je prostě fajn, že to nebyla žádná známost přes inzerát, mohli jsme se okamžitě 
poznat, vidět a prostě ta známost ze začátku vznikla hrozně přirozenou cestou , on je prostě 
super. Výsledkem toho je, že Dan to oznámil tomu sboru, takže jsme se nesetkali 
s negativním přijetím toho sboru, takže já můžu v tom sboru fungovat, nemusíme si v tom 
sboru na nic hrát." 

M: „Co na tobě mají ostatní rádi?" 
J: „No, to mně vrtá hlavou, nevím, kupodivu je kolem mě lidí dost, nevím to, netuším. Tak 
jsou lidi, pro které občas něco musím udělat, pak jsou lidi, s kterýma to jde tak samo sebou, a 
pak o tom přátelství nestojíš, a přesto ho máš. Já si myslím, že nějakou komunikativnost, 
otevřenost asi." 

M: „Máš víc kamarádek?" 
J: „Jo, já myslím, že určitě, s těma chlapama to byl vždycky takový problém, už to problém 
není. Já s chlapama komunikuji jinak než s holkama." 

M: „A dá se to nějak říci, v čem je takový rozdíl?" 
J: „S těma ženskejma jsou společný téma chlapi. No a s těma chlapama, tam jako by je 
problém dokud nevědí, že já jsem teplej, což je základní záležitost. Jo, dokud to nevědí, pak 
když je to problém, tak to buď přijmou nebo ta komunikace skončila. Já s tímhle tím jdu taky 
velice otevřeně, že se to dozví velice záhy, a vždycky se to probírá, takže je to takový síto, 
takže je docela těžký vybudovat si z někým hezký vztah - který potom skončí v tom, že když 
se to ten člověk dozví, tak to ukončí. To nechci zažívat, není to dobrý." 

M: „A zažíváš to?" 
J: „Párkrát jsem to zažil - nebylo to příjemné pro mě, samozřejmě, že já mám takový přístup, 
že mě to zraní - to je pak taková agresivní reakce, tak mi za to nestál, že jo. Tak já taky neměl 
žádný nejlepší kamarády, vždycky hodně lidí a pár lidí, co mi je hodně blízký, a tím pádem 
mám více želízek v ohni, tak si můžu dovolit být tím pádem upřímnej. Na té teologii jsem 
poznal pár lidí. Existuje zvláštní vztah s chlapama a ten je založenej na takovým slovním 
flirtu, to jako funguje, taky takových vztahů mám několik." 



M: „Záleží ti na mínění druhých?" 
J: „Na některých lidí mně záleží - jako je moje rodina." 

M: „Jak by si chtěl, aby tě viděli ostatní?" 
J: „Já bych chtěl, aby mě viděli tak, jak sem, protože já jsem hodně let musel předstírat a 
prostě žít úplně jinak, falešný život, já když si vzpomenu, jak byla ta propast mezi 
skutečností, jak spoluvytváříme ten obraz o sobě, tak to byla zkušenost obrovská, tak, aby to 
bylo v jednotě. Propast byla obrovská.. ." 

M: „Co by si změnil na sobě nebo na svém životě?" 
J: „To, co bylo, tak to bych velmi rád, ale to nejde, to je blbost, já žiju tou přítomností, 
přítomnost ovlivňuje budoucnost." 

Rozhovor s Jirkovou matkou 

M: Markéta, autorka diplomové práce 
E: Matka Jirky 

M: Nejdříve bych Vás poprosila, jestli mi můžeme říct co nejvíc o Jirkovi - odmala, od jeho 
dětství, období základní školy, střední školy,...o rodinné situaci....?" 
E: „Jirka byl počat zcela náhodně, byl v tom i alkohol, jeho otce jsem si nevzala, celé 
těhotenství jsem prožívala sama, chtěla jsem ho vlastně jen já, byla jsem holka bez rodinného 
zázemí, bez mámy, bez táty. Když jsem ho porodila, byla jsem nejšťastnější maminka na 
světě. Na jeho otce jsem si ani nevzpomněla, nic jsem po něm nechtěla. Měla na tom i velký 
díl matka pana Krále, která mě hnedka zpočátku osočila, že jsem si jejího jedináčka vybrala 
za otce, že jsou z Prahy a bohatý. Když byly Jiříčkovi asi tři měsíce, objevil se pan Král, že 
mu dá jméno, že chce všechno napravit a tak podobně. Vím dneska, že jsem byla mladá a 
hloupá, neměla jsem na to přistoupit, ale bohužel jsem přistoupila. Byla to chyba. Pan Král to 
možná myslel dobře, ale jeho matka nám nedala vůbec šanci, měl možná rád, ale neuměl 
milovat, jeho rodiče žili taky bez lásky. O všem rozhodovala jeho matka. Mockrát jsem chtěla 
utýct. Jako novomanželka jsem se hned po přestěhování do Prahy k nim do domu dozvěděla, 
že všechno je jejich, že mi tam nepatří ani klika, že jsem holka s nahým zadkem - a tak. Pan 
Král studoval vysokou školu v Žilině, jezdil domů jednou za tři týdny a většinu času strávil 
s matkou, byla jsem vlastně sama s dítětem v cizím prostředí. Moc jsem se nabrečela, ale 
Jiříček mi rostl k radosti, byl takový sluníčko. Pan Král byl pryč dva roky. Mezi tím jsem 
otěhotněla podruhý, v roce 1982 se narodil druhý syn Miroslav. Tchýně nebyla nadšená, byli 
zvyklí na jedináčky, aby se nedělil majetek, ale smířila se s tím. Musím říct, že tchán byl 
takový zlatý člověk, ale pod diktátorstvím tchýně nemohl on ani jeho syn nic dělat. Nemám 
hezké vzpomínky. Děti rostly, dělaly mi oba velkou radost. Lítali jsme do školky, já do 
zaměstnání, pan Král pracoval městským výboře ve funkci, nebyl skoro doma. Byl v práci, 
jak on si myslel, nenahraditelný. Pak se přidal alkohol, občas milenka. 
Jiříček byl hodně vnímavý dítě odmala, takový rozumbrada. Vždycky byl nejmíň o dva roky 
dopředu před vrstevníkama. Jeho bratr byl úplně jiný. Jirka odmala ležel v knížkách, jeho 
bratr si hrál s autama a pořád něco rozbíjel. Jirka spíš něco tvořil, z lega uměl fantastický věci 
bez plánku. Měl velkou fantazii. Ve škole byl Jirka hodně oblíbenej, učitelky ho měly za 
premianta, měl přehled o všem, byl opravdu chytrej, hodně oblíbenej. Měl spíš spoustu 
kamarádek. Jeho bratr měl taky spoustu kamarádů, ale na učení nebyl. Spíš sportoval, Jirka 
neuměl kopnout do míče. Nesportoval. Dětství a pubertu jsme, myslím, s oběma synama 
prožili bez větších problémů." 



M: „A jak byste ho popsala? Jeho vzhled, vlastnosti, schopnosti,..." 
E: „Myslím, že z Jirky vyrostl dobrej kluk. Někdy mám dojem, že si myslím, že si myslí, že je 
nejkrásnější. Má větší IQ, ale zatím toho moc nevyužívá, proflákává se životem. Prohlašuje, 
že se nenarodil pro práci, to na něm vidím celé jeho období života. Schopnosti má velký, že 
umí řeči a já pevně doufám, že toho snad začne využívat v dalším životě jako průvodce 
turistů. Historii má taky v malíčku, takže by mu v tom nemělo nic bránit." 

M: „A víte, co je pro něj důležité? Co má rád, z čeho má obavy?" 
E: „Pro něj je teď důležitý, že snad našel konečně partnera. Je hrozně zamilovanej. Měl, 

myslím, těžké období tak v sedmnácti, osmnácti letech, kdy měl deprese a snad chtěl i skončit 
se životem. Já o tom vůbec nevěděla. Mrzí mě to, ale zvládnul to a to je důležitý. Myslím si, 
že je teď v pohodě, že teď nemá žádný problémy ani obavy. Moc mu to přeju, aby mu to 
vydrželo. Přeju to oběma synům." 

M: „Víte, co má teď za práci?" 
E: „Co mi je známo, tak pracuje jako asistent u vozíčkářů plus nějaký úklid a dělá jako stále 
nějakou vysokou školu, momentálně ani nevím jakou. Do šestadvaceti let chce užívat volnost. 
Pak už se snad začne živit normálně." 

M: „Měl a má Jirka přátele?" 
E: „Jirka je hodně aktivní člověk: výlety, sjíždění vody, do toho různé náboženské aktivity. 
Ve škole na všech stupních byl obklopen přáteli, oblíbenec kolektivu, byl prostě kamarád. 
Myslím, že neměl žádné střety." 

„M: A jak ho brala a bere rodina? Co bratr?" 
E: „S otcem je ve styku, jeho homosexualitu vzal na vědomí, myslím, že tam žádný střet 
nebyl a není. Zná i jeho partnera a co vím, tak se mu i líbil. S bratrem je to horší, nemá rád 
homosexuály, je úplně jiný. Snažila jsem se mu vysvětlit, že se s takovouhle informací Jirka 
narodil, že si to nevybral. Má partnerku, ta to chápe, je to moc chytrá, milá holka, jsou spolu 
už šest let, mají se rádi. Jirkův bratr má problém, jak bude jednou vysvětlovat svým dětem, že 
strejda má strejdu." 

M: „Jaký Jirka je, co se Vám na něm líbí? Co nelíbí, s čím nejste spokojena?" 
E: „Je docela hodnej, cílevědomej, prostě má svůj další život naplánovanej. Osobně si 
myslím, že se fláká, pracuje tak, aby měl na jídlo a podnájem. Ale smířila jsem se s jeho 
plány, že v šestadvaceti konečně začne. Že by vystudoval vejšku, to jsem už vzdala." 

M: „Myslíte, že Jirka je sám se sebou spokojený?" 
E: „Myslím, že Jirka je se sebou spokojený, teď je šťastný, nebude nic měnit. Vyhovuje mu 
tenhle život." 

M: „Víte, jaké má plány do budoucna? Čeho by chtěl v životě dosáhnout?" 
E: Chtějí bydlet v Chomutově u Dana, chtějí koupit auto, s tím bude Jirka dojíždět do Prahy a 
živit se cestovním ruchem, snad to tak bude." 

M: „A jaký máte k Jirkovi vztah, jaký vztah máte k sobě navzájem?" 
E: „No, občas máme rozdílné názory na život, ale všechno pramení z toho, že stále nic 
kloudného nedělá. A hlavně mě deprimuje jeho názor, že se nenarodil pro práci. Jinak se 
máme rádi, jsem ráda, že se máme. Jsem moderní matka, tak vím, že děti vyrostly a mají své 
životy, a jak si ho zařídí, tak ho budou mít." 



M: „Brala jste někdy odlišně Jirku a j eho bratra? Vnímala jste ho nějak jinak?" 
E: „Byli rozdílný odmala, každý je jinej, to se nedá definovat, každý je individualita. Mám je 
ráda stejně." 

M: „Můžete mi říct o situaci, jak to probíhalo, když jste zjistila, že je homosexuálně 
orientovaný? A jak jste to prožívala? Co to pro vás znamenalo? Jak jste se s tím vyrovnávala? 
A jak se to měnilo? Jak to prožíváte v současné době?" 
E: „Do Jirkových devatenácti, dvaceti let jsem vůbec netušila, že by byl na kluky. Lítal do 
kostela, měl spoustu aktivit, ani ve snu by mě nenapadlo, že je jinak orientovanej. Měl spíš 
kamarádky. 
Bydlel v Humpolci na chalupě, kdy mi sdělil, že se mi k něčemu musí přiznat, že mi něco 
musí říct. Jako matka jsem měla v hlavě soustu možností, co strašného provedl, kde udělal 
průšvih a tak. Všechno mi o sobě řekl. Byla jsem v šoku, vím jen, že jsem se ho ptala, zda j e o 
tom 100% přesvědčený. Řekl, že ano. Šla jsem na dvě hodiny do lesa, dávala jsem si otázky 
proč. Proč zrovna můj syn - a tak podobně. Brečela jsem. Nemám nic proti homosexuálům, 
ani jsem nikdy neměla, pak najednou jsem ho měla doma - můj syn je homosexuál. Měla 
jsem strach o něj, lidi jsou zlí, věděla jsem a vím, že to nebude mít v životě lehký. Ale naštěstí 
doba je už jiná a rozumný lidi to chápou. A ti ostatní - jejich problém. Ale musím se přiznat, 
že jsem ráda, že Jirka je na pohled úplně normální kluk, , kdo ho nezná, vůbec neví, že je 
homosexuál. Jsem ráda, že je i jeho partner takový. Přiznám se, že jsem ráda. Osobně nemám 
ráda zženštělé typy, které nám ukazují v televizi - návrháři a tak - a mluví jak „Bóži". Jsem 
moc ráda, že mi to Jirka řekl, asi to neměl lehké. Znám rodiče, který to o svých dětech nevědí. 
Ještě dneska jsou lidi, kteří se za to stydí a tuhle informaci skrývají. Jsou v podstatě nešťastný. 
Mým přátelům i známým, když se ptají na Jirku, říkám otevřeně, že má přítele a zdá se, že to 
tak vzali." 

M: „Jak to přijímali a přijímají další členové rodiny ? Jak se s tím vyrovnávali?" 
E: „Jak jsem říkala - otec v pohodě, bratr s tím má trochu problém, ale čas to spraví. Nevidím 
v tom katastrofu. Jirkovýho přítele už poznal." 

M: „Jak myslíte, že ho bere okolí? Je třeba oblíbený u přátel?" 
E: „Oblíbený je všude, je to hlavně tím, že pořádá různé aktivity." 

M: „Jak se vyrovnával a vyrovnává se svou odlišnou sexuální orientací? Měl s tím někdy 
problémy?" 
E: „Teď je to v pohodě, ale v těch devatenácti, dvaceti na tom byl asi dost zle, nevěděla jsem 

o tom a dodnes mě to mrzí, že jsem to nevěděla a tím pádem se musel se vším vyrovnat sám, 
muselo to být pro něho hrozné, byl na všechno sám. Jsem ráda, že to má za sebou a že to 
zvládl a dneska je spokojený." 

M: „Znáte jeho partnera? Jste se současným vztahem spokojená?" 
E: „Danečka znám, říkám mu Popelka, je mu pětatřicet, je loutkoherec a myslím si, že se 
našli, moc jim přeju lásku, ať j im to vydrží. Snad jim všechno vyjde, jak si plánují. Jirka je 
konečně šťastný. Jenom jsem mu řekla, aby trochu brzdil, zdá se mi, že ho Dan moc 
poslouchá. Ale je to jejich život." 



Rozhovor s Davidem 
M: Markéta, autorka diplomové práce 

D: David, kamarád Jirky, mladého muže s homosexuální orientací 

M: „Tak já bych se nejprve zeptala, odkud znáš Jirku, kdy jste se poprvé viděli?" 
D: „Jirku jsem poznal u Salvátora na studentské mši, někdy loni, předloni na podzim, asi rok a 
půl, no, co jsem si o něm myslel, on byl takový zvláštní zajímavý člověk z katolického 
prostředí, vyčníval nemyslím z jednotlivců, ale takhle z katolíků, z té masy, když se 
shromáždí pohromadě, tak na mě dělají takový uťápnutý šedivý dojem, a z tohohle se on 
prostě vymykal, že já když se takhle seznámím, tak na tři čtvrtiny lidí zapomenu a nemám 
moc paměť na ksichty a na jména, to už musí být, ale Jirka, to byl prostě nezapomenutelný 
člověk, že mi padnul do oka okamžitě." 

M: „Jak jste se začali kamarádit?" 
D: „Více méně jsme si vyměnili telefonní čísla, pak jsme se vídali jako na Salvátorských akcí 
a taky mimo a teď spolu bydlíme, takže se vídáme každý den, prostě to takhle začlo, více 
méně postupně, já si to teda nějak moc nepamatuji, jak to bylo před rokem, prostě to byl 
člověk, se kterým sem přišel do kontaktu jako nejvíc, když jsem jako přijel do Prahy, když 
teda pominu ty lidi, se kterými jsem bydlel před tím." 

M: „Jak bys Jirku popsal?" 
D: „Já jsem byl před ním varován, než jsem s ním začal bydlet, že budu muset snášet jeho 
změny nálad, mě to nevadí, ale má takový nálady, že si protiřečí a druhý týden řekne něco 
úplně jinýho, jako na to je spousta příkladů, jako když jdeme na cigáro, tak si pamatuju na 
minulý léto, jak říkal, že žádný bůh není...a potom začal žít intenzivně náboženským životem, 
jeden čas jsme se trumfovali, kdo jak dlouho nebyl u zpovědi, pak nakonec jeden čas přišel a 
řekl, že byl u františkánů v Praze u Sněženky se vyzpovídat - a to jsou takový jako úpravy. V 
jednu chvíli jeho život nestojí za nic, a pak je to zase skvělý, v jednu chvíli je šťastný, že má 
toho svojeho chlapa, a potom zase říká, že si moc nepolepšil, prostě teď je den a noc a on je 
prostě tak výrazná postava, že se nikdy nezdrží u toho středu a jde do toho extrému, no tak 
zaujímá výraznou pozici." 

M: „Když se spolu bavíte, probíráte něco o jeho životě, co a jak bude?" 
D: „No jé jej. Už delší dobu pracuje na tom, že bude provádět španělské turisty, že si bude 
přivydělávat tímto způsobem, když ho napadlo, že teologii bude studovat jenom formálně 
kvůli studentským výhodám a bude si snažit hledat jiný zdroj obživy, takže se tomu věnuje 
poměrně cílevědomě, protože to je několik zkoušek, které jsou rozložený v průběhu roku 
,musí se na to připravovat, takže on v tomhle zatím slušně postupuje, zatím před ním stojí 
poslední zkouška a může začít přebírat španělské turisty. Jinak samozřejmě, co se týče jeho 
snu, alespoň, jak mi to říkal, a to bych mu i věřil, tak jeho snem je být rentistou a mít 
zaručený příjem a nic nedělat, to je jeho sen. On říká, že práce je nutný zlo, aby si člověk na 
sebe nějak vydělal, jak jsem mluvil o tom, že on teda často ve svých výkyvech plácne leccos , 
ale nikdy jsem neslyšel, že by si našel nějakou práci, která ho začne bavit, takový to, že je to 
práce, která mě bude naplňovat, to jako vůbec. To je prostě nutný zlo." 

M: „Kým pro tebe j e?" . 
D: „No, je to jeden z nejlepších přátel, kteiý mám, je to člověk, se kterým bydlím tri čtvrtě 
roku, nějak si nevadíme, vlastně jsme se ani nepoprali..." 



M: „Už jste se pohádali?" 
D: „Mám pocit, že si vyhovíme, pro mě je to docela vzácny. Já si totiž s lidmi při nějakém 
těsnějším kontaktu začínám lézt na nervy a s ním je to docela v pohodě. Já, jak jsem prošel asi 
deset studentských bydlení, tak to je druhý člověk, se kterým po více jak půl roce si nelezeme 
na nervy. Většina lidí, se kterýma jsem bydlel, tak jsem měl pocit, že zajít si s nima jednou 
týdně na pivko je fajn, ale bydlet s nima, to ne. A s Jirkou mi připadá, že jsme v pohodě. 
Máme, myslím si, dost společných zájmů, on je fanda do historických staveb a on mi přinese 
nějakou brožuru a nějaké zrušené historické trati - a pak se máme zase o čem bavit. Já zase 
hraj u na varhany a jemu varhaní hudba taky něco říká, má nějaké CD, byl zvoník, a kostely, 
kostelní technika, to je taky téma. Jeho založení je takový hodně neortodoxní. Život občas 
běží jinak, než jak je to v katechismu katolické církve, tak mi vyhovuje. Na to, že do školy 
nechodí a na vysokoškolský titul rezignoval, tak je podstatně vzdělaný, nebo přirozeně 
inteligentní. Když jedu vlakem do Prahy a v Ústí si přisednou lidi z ČVUT nebo z 
MATFYZU nebo z nějaké technické školy, oni se začnou bavit o nějakých školních 
záležitostech, tak mi stačí hodina a čtvrt a začne mi třeštit hlava. Mně to připadá, že jsme 
zhruba na stejný úrovni, že to není na jedné straně žádný primitiv, někdo, o kom bych si 
myslel, že je níž. Zase na druhé straně to není člověk, který by támhle meditoval, stál na hlavě 
nebo prováděl nějaké strašné věci. Myslím, že jsme podobně naladěni, i když já jsem více 
introvertní a on zase extrovert na první pohled, ale máme dost společných věcí." 

M: „Vnímáš ho jinak, než své ostatní přátelé?" 
D: „Jako každý člověk je jiný, ale k němu mě nic nenapadá." 

M: „Jak vnímáš odlišnou sexuální orientaci Jirky, jak jste se k tomu dostali, jak ti to Jirka 
řekl?" 
D: „ J á j s e m to pochopil, že mi to říká z důvodu, abych s ním držel basu, a abych se před tou 
Mirkou nepodřekl. V tom prvním momentu jsem pochopil nějak takhle, že on teda není a 
předstírá, že je. Když jsem ho byl navštívit na Újezdě, už ani nevím, proč, jestli mi chtěl pustit 
nějaký chorály na počítači, zapnuli jsme počítač a najednou vylezl na pozadí obrovský nahatý 
chlap, takže jsme si vysvětlili, jak to teda je, že on to nepředstírá. To nebylo pro mě poprvé 
setkání s touto orientací, třeba, když jsem byl v Brně na škole, tak tam byla spousta lidí, která 
se k tomu hlásila a neměli s tím žádný problém. Tak pro mě se ten pohled na něj nezměnil." 

M: „Ani trochu?" 
D: „Já bych řekl, že né. Pak když jsme spolu měli jít bydlet, tak jsme si to vyjasnili a on mi 
teda řekl, že od svého partnera očekává, že bude takový tmavší typ a rozhodně né blonďák a 
musí být prostě chlupatej. Vzhledem k tomu, když řekl tohle, tak z toho vyplývalo, že tam z 
toho nic nehrozí riziko v tom směru. Takže je to tak, že akorát na podzim odjel na sjezd 
evangelické mládeže, tak si tam nenabalil holku, ale chlapa. Pak jsou takový věci, že občas 
má tendenci to jako dávat najevo, že jako teda říká „ty heteráku". 
Občas má takový momenty, kdy se tváří, že je na to hrdej, alespoň to znám z jeho vyprávění, 
on se v podstatě nikdy nestyděl a on sám jako se svou sexuální orientací neměl problém, že 
by se jakou zkoušel nějak léčit nebo by to utajoval. Já s tím nemám problém, on si s tím taky 
problém nedělá, mně teda připadá, že má hodně tendenci vnímat lidi, instituce kolem sebe 
takovým prismatem, jak se dívají na otázku homosexuálů a je to dost podstatná věc v jeho 
rezervovaném vztahu ke katolické církvi, teď se vlastně přiznal, že bude volit sociální 
demokracii, jako mu samozřejmě zaimponovalo, jak se náš buldozér pustil do registrovaného 
partnerství, tak kromě toho, že mu sociální demokracie nejvíc konvenuje v tom jeho pohledu 
na život, že by mu odněkud měli přijít peníze a on by nemusel trávit čas v té práci." 



M: „Ty si s ním neměl žádný problém?" 
D: „Já jsem s ním v zásadě neměl nikdy žádný problém, já jsem jako tu homosexualitu, já 
jsem s tím nějak přišel do kontaktu asi 18 letech v Německu na gymplu, kde se k tomu hlásil 
otevřeně nějaký kamarád, a nebyl žádný problém. On byl takový normální a nebyl takový 
teplouš. Já už jsem takový zažil." 

M: „A to ti vadí?" 
D: „Je to taková karikatura, ta elastická bunda, já jsem před tím zažil x homosexuálů, kteří 
nebyli ničím zvláštní, že se neprojevovali tím způsobem, který se objevuje v těch stereotypech 
a jako jsem s tím neměl nikdy problém, jako u spolužáku jsem je nehodnotil, jakou holku 
vemou do postele, kluka vemou do postele, jako to jsou věci, že bych s tím měl nějaký 
problém." 

M: „A setkal si se s lidma, kteří s tím měli problém?" 
D: „Jirka je tak průraznej, že to o něm všichni ví a tam problém není, to je spíš na tom 
venkově, kde je ta církev spíš takové gheto, tam opravdu takový názory klepou, s tím se 
myslím setkal Jirka v Humpolci, kde je takový ten zapadákov a maloměsto, to jsou takový ty 
lidi z toho maloměsta, jako v životě živýho homosexuála neviděli, tak mají tendenci 
posuzovat to na základě ideologie. Jirka s Danem sestavují nějaký otevřený dopis na synodní 
radu ČCE v tom smyslu, že by tahle otázka měla lidský rozměr, pohled na to, že jsou to živý 
lidé a nejsou to abstraktní lidé." 

M: „Od nekatolíků ses setkal s negativníma reakcema?" 
D: „Co znám, tak ne." 

M: „Vzbuzuje to v tobě iracionální věci?" 
D: „No nedívám se na to rád, Dan, když přijede, tak je fajn člověk, ale že bych se rád díval na 
to, jak se líbaj, tak to nemusím, nemusím to potom vidět, ať si zalezou do podkroví a jsou 
tam, Nemusím to vidět. Mam tu hranici posunutou někam jinam, mě to nějak netrápí." 

M: „Od té doby, co se znáš s Jirkou, tak se nějak změnil tvůj pohled na homosexuály?" 
D: „Ani ne, já jsem to říkal, že jsem poznal před tím x dalších lidi s tou to orientací, takže mě 
to žádný velký zvrat v názorech nezpůsobilo." 

M: „Jak si myslíš, že okolí vnímá Jirku?" 
D: „Co bezprostředně vidím a mohu posoudit, tak si myslím, že mu lidi, nevím, jestli fandí, 
to je možná silné slovo, ale nemyslím si, že s tím má někdo nějaký problém, on je prostě 
takový extrovert, hodně společenský typ orientovaný na lidi, tak prostě on je zvyklý být v 
kontaktu s lidma a nemyslím si, že by tam jeho orientace hrála nějakou roli." 

M: „Jaký máš názor na lidi s tělesným postižením?" 
D: „Tělesně postižený - já jsem s tím teda do styku moc nepřišel, já na úrovni rozumu chápu, 
že ty lidé chtějí žít, chtějí se nějakým způsobem realizovat, mají citový život, ale prostě je v 
mládí srazilo auto, nebo jsou od pasu dolů ochrnutý nebo co já vím. Nějak nemám praktické 
zkušenosti. Já jsem se nikdy těmato otázkama nezabýval, já na to mám jenom čistě rozumový 
názor, že se kromě postižení ničím neliší." 

M: „Ještě, co si myslíš o Rusech?" 



D: „Já jsem bydlel kdysi na koleji s velkým propagátorem Ruska, on tam jednou za čas vařil 
boršč a vždycky nadšeně o Rusku vykládal. Mně teda přišlo, že Rusko je společně s Čínou 
USA zemí, kde můžeš o nich říct cokoliv a vždycky to bude s části pravda, že lítají do kosmu, 
že jsou bohatí, že jsou zaostalí, nebo že je tam chudina, je to kulturní země... jo, že cokoli 
řekneš, je z části pravda. Je pravda, že Rusko je země strašných sociálních rozdílů, tam jako 
těžko nějak soudit. Já znám lidi z Karlových Varu, co tam hrají na kolonádě a mají tam ty 
cedulky, že rozpustili v Rusku symfonický orchestr, a hlodá ve vás to podezření, jestli to není 
to citový vydírání. Jak si myslím, že Rusko je země velkých rozdílů, tak se to podepisuje i na 
těch lidech." 

Rozhovor s Martou 

M: Markéta, autorka diplomové práce 

Ma: Marta, kolegyně Jirky, mladého muže s homosexuální orientací 

M: „Můžeš mi říct, odkud se s Jirkou znáte a jak dlouho?" 
Ma: „Tak Jirku jsem poznala tady v práci, je to náš asistent. A jak dlouho? Asi od podzimu 
nebo ještě déle, možná už dýl, tak 1,5 roku." 
M: „Jaký si z něj měla dojem, když si ho poprvé potkala?" 
Ma: „Přijde mi trošku praštěnej, ale v pohodě." 

M: „No a co bys o něm řekla, jak bys ho popsala, co tě k němu napadne když se řekne Jirka1?" 
Ma: Tak mě napadne to, že nám píše všem sms, že nás všechny miluje, takový vtipný sms 
že pobaví. Mně přijde jako hodně pozitivní, že mě vždy pobaví. Že bych ho znala jako nějak 
dobře, to ne, tak z práce." 

M: „Kdyby si to vzala pracovně, co bys o něm řekla?" 
Ma: „Mně se zdá v pohodě, jako to domlouvání s ním je v pohodě, no, tam to nebude žádný 
problém." 

M: „Je spolehlivý?" 
Ma: „No tak, jako jak kdy, občas mi taky řekne na poslední chvíli, že nemůže, ale jsou i horší 
případy." 

M: „A jak se chová ke klientům?" 
Ma: „Ke klientům v pohodě, snad jednou si asi nerozuměl s jedním klientem no, jinak si 
myslím, že v pohodě, on má docela pravidelný ty asistence. Jinak nevím, co bych tak řekla 
k Jirkovi." 

M: „Co si myslíš o lidech s homosexuální orientací?" 
Ma: „Já si myslím, že je to naprosto normální, tedy normální to není, je to trošku něco jinýho, 
ale já s tím problém prostě nemám, no ke vztahu k těm lidem, tak prostě někdo má rád holky a 
někdo kluky no...já v tom nevidím žádný problém ke vztahu k nim. Jako poprvé, když mi to 
Jirka řekl, tak jsem mu to nevěřila, myslela jsem si, že si dělá ze mě srandu, ale pak mi nějak 
došlo a vlastně mě to ani nepřekvapilo." 



M: „A můžeš mi říct, jak ses to dozvěděla?" 
Ma: „Já už si to přesně nepamatuju, ale nějak jsme se bavili o holkách, o klucích a o ostatních, 
a tak, a on nějak začal, už nevím jak to přesně bylo, to už je dávno, to bylo na začátku. Já 
jsem si myslela, že si dělá srandu a tak, a pak jsem se vlastně tenkrát ptala tebe." 

M: „Tenkrát začal o klukách?" 
Ma: „No, že nemůže najít přítele a tak, a pak jsem se ptala tebe a tys mi řekla, že je to pravda, 
tak jsem to potom už nekomentovala, mě to překvapilo, já jsem si jako myslela, že si dělá 
srandu a mě to jako nenapadlo, na první pohled to člověk jako nepozná, jaký je orientace." 

M: „Změnilo to nějak vztah k němu, když ses to dozvěděla?" 
Ma: „Ne, já jsem neměla důvod něco měnit, je normální, třeba o tom se dohaduji doma 
s maminkou a maminka má odlišný názor na tuto věc." 

M: „Co to u tebe vzbuzuje, jaký máš pocity z homosexuálů?" 
Ma: „Já zas tolik homosexuálů neznám, Jirka je jedinej z okolí." 

M: „A obecně tě k tomu ještě něco napadne?" 
Ma: „To mě už nenapadne nic, akorát mě vždycky překvapuje, že když kluci koukají na dvě 
holky, tak to neodsuzují, ale když vidí dva kluky, tak je to prostě něco hroznýho, něco 
nepředstavitelnýho - akorát je to více méně to samé a mně to je tak nějak jedno, no." 

M: „Je to takhle u všech nebo je to obráceně, že holkám vadí, že se drží dvě holky za ruce?" 
Ma: „To ne, mně se to nezdá divný, prostě chlapům se to zdá divný." 

M: „Myslíš, že máte s Jirkou ryze pracovní vztah?" 
Ma: „Tak úplně pracovní to není no, jako s j inejma asistentama, jako přátelskej. Jirka je 
přátelskej. 

M: „Co si myslíš o lidech s postižením?" 
Ma: „Jsou to normální lidé jako my a záleží na postižení, a určitě potřebují s něčím pomoci, 
co nezvládnou sami." 

M: „Měla si někdy i jiný názor, než si nastoupila sem do práce?" 
Ma: „Asi ne, tak já jsem znala od Terezy, že měla toho bráchu a nějak se to vyvíjelo, že jsem 
to začala dělat." 

M: „Takže si nikdy neměla žádný problém - ze začátku a tak." 
Ma: „Ne." 

M: „Tak ještě se zeptám, jaké máš asociace k tomu, když se řekne Rus a Rus v Čechách?" 
Ma: „Tak to si představím mafii a nevím ani proč snad pro to, že se to tak říká, povídá a 
nějaký to podvědomí, že v nich to nějak je. No, ale že bych měla kontakt s Rusama, tak to 
ne." 

M: „Co si myslíš o katolících a vůbec o věřících lidech?" 



Ma: „Já nevím, to nepoznám, kdo je katolík, to není žádné viditelné znamení, tak, jako když 
ty lidi neznáš, tak to nepoznáš. Jelikož u nás v práci jsou vlastne skoro všichni, tak to není nic 
špatnýho. Já k tomu zas tak k té církvi žádný vztah nemám, tak jako zajdu teda ráda do 
kostela a tak, ale to je spíš jiný než bych v tom viděla nějakou tu víru. Tak ať si každý věří 
tomu, co chce, to je jeho věc osobní." 

M: „Obecně, když se řekne katolík, tak máš k tomu taky takový neutrální vztah?" 
Ma: „Třeba nesouhlasím s jejich názorama, ale nedokážu rozlišit, jestli jsou to názory katolíků 
nebo evangelíků a tak. To nedovedu říct, ale občas, když si člověk něco přečte, tak mě to 
rozčiluje.Třeba, co se týče antikoncepce, potratů a takovýhle věci." 



3. O národnostní odlišnosti 
Rozhovor s Michailem 

M: Markéta, autorka diplomové práce 
Mi: Michail, Rus dlouhodobě žijící v České republice 

M: „Můžeš mi něco říci o sobě, kdy si se narodil, kde si se narodil, odkud pocházíš, něco o 
svojí rodině, o Rusku?" 
Mi: „No tak, to je na delší povídání, tak to řeknu stručně, no prostě to dáme dohromady, 
prostě já jsem se narodil v Rusku, tatínek pochází ze Sibiře, maminka pochází z Belgarada, 
ale její máma z Polska, mám bráchu, mám ségru." 

M: „Ten bratr je vlastní?" 

Mi: „Ne, nevlastní, to znamená jakoby syn bráchy tatínka, to je můj?" 

M: „Bratranec." 
Mi: „Bratranec. Mám ještě sestřenici, celá rodina je na Sibiři, na které jsem nebyl víc jak 30 
let, protože jsme se odstěhovali, on se tatínek odstěhoval do Bělgorodu." 
M: „A ten Bělgorod je kde?" 
Mi: „Je to střed Ruska, je to přímo ve středu Ruska. Narodil jsem se lO.dubna v roce 67, v 7 
ráno v pondělí, což mě poznamenalo na celý život." 

M: „Jak?" 

Mi: „No, jak u nás se říká, že v ten den se jako narodí člověk, který má pořád smůlu." 

M: „Kdo se narodí na ten datum?" 
Mi: „Ne, v pondělí u nás se říká, jako když člověka chceš neurazit, ale takový, že je blázen, 
tak mu většinou říkají: No, tak jeho maminka se narodila v pondělí." 
M: „Ne on, ale maminka?" 
Mi: „Jakoby maminka narodila jeho, porodila, že on je narozen v to pondělí." 

M: „Tak tobě, když to někdo řekne, tak tě to nemůže urazit, je to pravda?" 
Mi: „Je to pravda. No, potom jsem ukončil střední školu." 

M: „A co jsi dělal za střední školu?" 
Mi: „No, obyčejnou střední školu, pak jsem dělal ještě střední školu výtvarnou, kterou jsem 
přestal pak dělat. Dělal jsem amatérské divadlo, pak jsem odešel. Kroužek, takový, který 
jsem dělal furt, j á jsem dělal divadlo furt. Jako, když jsem byl na škole, když jsem byl v 
universitě všude. Protože ta divadelní cesta na akademii byla dlouhá. Nebylo to jednoduché, 
já jsem to zkoušel 3x . Já jsem se mezitím dostal pokaždé na jinou školu, dostal jsem se na 
vysokou technickou školu, pak na vysokou vojenskou školu a vždycky jsem tam byl rok" 

M: „Takže si měl dvě střední.. .?" 
Mi: „Ne. jednu střední, jakoby základní 10 let, základní a ta střední jakoby výtvarná 3 roky, 
taková průmyslovka, no a pak jsem odjel do Moskvy, kde jsem úspěšně hrál divadlo a ukončil 
akademii." 



M: „Co jsi dělal v Moskvě?" 
Mi: „V Moskvě hrál jsem v divadle pro mládež , bývalý CDT, centrální dětský teatr, jako 
divadlo pro děti , který zakládala Natalia Sac a to je všechno. A pak to divadlo mě pěkně 
pronásledovalo, tam byly nějaký menší role ve filmu, seriálech a tak." 

M: „Všechno v Rusku?" 
Mi: „Všechno v Rusku a to mně to přijde všechno povrchní, všechno, co říkám, ten jeden 
den, jak jsem se dostával na školu, že jakoby to můžeš povídat hodiny, okolnosti a kolik 
zvláštností a všelijakých psychických okolností, okolností lidských, když jsem dosáhl ty své 
cíle. Tak je to v podstatě ..všeobecný slova jako informace." 

M: „A proč divadlo?" 
Mi: „To asi máme v rodině, protože maminka říkala, že její tatínek, jako můj děda, kterého 
jsem neznal, byl herec. Babička mi říkala, že on byl herec od přírody a dělal divadlo. V 
Polsku též tak on byl takový veselý člověk, no tak maminka vždycky říkala, že jsem po něm . 
Divadlo nevím, já jsem zkoušel se uplatnit jako inženýr nebo důstojník." 

M: „To ty si jsi dělal takový zaměstnání?" 
Mi: „Ne zaměstnání, chtěl jsem to dělat." 

M: „Chtěl, ale nedělal si to?" 
Mi: „Chtěl, ale nedělal jsem to, chtěl jsem, proto jsem zůstával na tý vysoký škole, ale to 
nějak se nepodařilo. Vždycky se stalo, že jsem sklouzl, třeba když jsem byl na vysoké 
vojenské škole tak ty lidi, kteří tam byli takový všichni důstojníci, jako by už od 17, a já jsem 
dělal strašný bordel v tom ve všem. Vždycky jsem napodoboval ty důstojníky nebo předstíral 
nějaký nemoce, a nebo jsem si hrál , že jsem zraněný hlavou a tak. A lidi se řehtali smíchy a 
vždycky to tak skončilo takovou blbostí." 

M: „To museli být úplně jiný lidi než ty, ne?" 
Mi: „Vždycky jsem na to přišel až za delší dobu, protože mně připadalo, že všichni lidé by 
měli být podobný jako jsem já, já jsem byl pionýr, komsomolec, takže jsme byli všichni 
stejný, nosili stejný košile, stejný kravaty, obuv a malovali stejnými tužkami koh-i- norkama, 
nebo ruskými karandašami,všechno bylo stejný, ale jakoby ta odlišnost v tom mládí mi 
nepřipadala, všichni byli stejný. I chlapi dospělý chlastali stejně, všechno stálo stejně, takže 
pro mně to bylo šťastný slunce a radosti mého života, který jsem trávil, a když jsem ho trávil 
v kasárnách, tak jsem pochopil, že jsou jiný osudy, typy. Tak jsem zjistil, že je to nej lepší, 
když budu dělat všechno naplno, dělat duší a dělat a jak se říká no no ..naplno divadlo, 
protože mě to naplňuje.. . .no tak to bylo v Moskvě. Doufám, že tak to bude i tady." 

M: „Ty jsi se zmínil, jak to bylo v socialismu, jací byli rodiče, žijí ještě rodiče?" 
Mi: „Žijou, žijou , tatínek a maminka žijou všechny." 

M: „K tvým rodičům, co dělají rodiče nebo dělali?" 
Mi: „Jsou důchodci, ale maminka byla inženýrkou a kreslila nějaký věci na fabrice, aha to 
byla fabrika na zbraně , takže to byla takzvaný sektretní závod, nebo takový nevím jak bych 
se vyjádřil přesně, že to je prostě tajný. Vyráběli nějaký tajný součásti, ona to prostě 
kreslila." 



M: „Navrhovala?" 
Mi: „Ne ne , v žádném případě ona tam byla současně s nějaký skupiny lidí, který tam prostě 
dělali ty kresby a tak dál a dál." 

M: „Proto to výtvarno, jo?" 

Mi: „Jo asi jo. A tatínek po celou dobu dělal šoféra." 

M: „A komu nebo kde?" 
Mi: „Jako dělal jako by autobusák dělal , jako kamioňák. On měl takový dlouhý cesty po 
celém Rusku a tak." 
M: „Jak byla tvoje rodina ovlivněna komunismem?" 
Mi: „Já si myslím, že nevím , teď si na to jak by zpětně já za ně nemůžu mluvit.Já si myslím, 
že oni mne vychovali dosti slušně jako v těch podmínkách, který měli. Já jsem měl od nich 
všechno, tak já nemohu mluvit za ně." 

M: „A tebe, jak ovlivnil komunismus?" 
Mi: „Mne to ovlivnilo, jako by přemýšlet o tom a pamatovat s i , že existuje, jako by jednota , 
nebo jako osobnost neexistuješ v podstatě v takový sféře v rozsáhlém pojmu jako je 
socialismus jako je komunismus to o tom napsal Zaňátin ve svých knížkách jako by v 
podstatě , nemám k tomu co dodat .Osobně třeba mne to ovlivnilo v tom , já si nemůžu 
stěžovat jako , že to bylo špatný jo když jsem to nechápal. Já jsem byl na pionýrských 
táborech , měl jsem šťastné dětství." 

M: „Na tom se to nějak neovlivnilo?" 
Mi: „Ne , vůbec měl jsem zadarmo knihy a studie , akorát když jsem byl v 10 třídě tak jsem 
napsal báseň za kterou jsem byl vyloučen v komsomolu. Potom jsem až pochopil co vše 
obnáší ta svobodomyslnost a nebo tvůj rebelský nějaký projev . Od té doby jsem se začal 
postavovat proti systému a proti být prostě aktivnější mít nějakou pozici." 

M : „To byla jako zlomová událost?" 
Mi: „To byl zlomový okamžik v mém životě, pak mne to pronásledovalo ještě na vojně a 
celou tu dobu i v Moskvě až do roku 93 když byla ta revoluce a v roce 91 když jsme byli na 
barikádách a takový věci v podstatě jsem byl ve třeťáku když to všechno vypuklo v Moskvě 
ten rok . Já jsem zametal ulici a kolem mne jezdili tanky a já jsem strkal tu metlu mezi kola 
tanku a metla jako by se rozervala a tak jsem cítil jako, že to je můj život tak jsem to cítil. 
Proto to jsem bojoval vnitřně a jediný jako to čeho jsem dosáhl, je můj vnitřní pocit, to, že 
budu dělat to, co chci. No díky i těm kyrogovom, kteří na mne působili jako nejvzdělanější 
nejchytřejší lidi v Moskvě, který prošli přes Gulag a přes všechno co může si jenom představit 
člověk Rus v tomto systému." 

M: „To bylo na té akademii?" 
Mi: „No to bylo všechno na akademii, no to je všechno." 

M: „Jak si se dostal do Čech?" 
Mi: „Já jsem si koupil lístek." 

M: „No a jak tě to vůbec napadlo?" 
Mi: „Ani nevím, poprvý jsem byl tady hrozně dávno za kamarádama, který tady pracovali na 
Svobodný Evropě oni mne proplatili lístek." 



M: „Kamarádi Rusové?" 
Mi: „Kamarádi Rusové, herci, strašně dobrý přátelé a tak já jsem přijel a viděl Prahu a říkal, 
že tady chci být a zůstanu a nevěděl jsem, že ty slova se naplní do skutečnosti." 

M: „To sis říkal tenkrát, když si tady byl poprvé?" 
Mi: „To bylo v roce 98 nebo 97 tak nějak, pak v roce 99 dva roky na to přijelo Brněnské 
Hadivadlo z Brna do Moskvy udělali představení a tam hráli zajímavý herci Marek Daniel, 
Miloš Maršálek, Jan Sedal, Zbyňa Manuna, já nevím spoustu, prostě Pepík Polášek všichni 
jakoby dnešní hvězdy Tomáš Mátonoha atd. Anička Veselá a byla tam i Marta Benčíková v 
tom souboru, a tak jsme se nějak sešli a tak jsme seděli a chlastali všichni asi dva dny u nás v 
divadle, a oni viděli představení, který udělal ten samý režisér, který udělal sám to představení 
Brno. No a takhle nějak jsme se sešli všichni dohromady a bylo krásně no a měl jsem takovou 
těžkou životní situaci, tenkrát v divadle přišlo nové vedení a bylo to opravdu o vous a ty sliby 
nedodrželi, které mi slíbili. Původně mě říkali, že dostanu byt, že je to tak, tak že se rozpadl 
můj vztah jak oba a člověk, kterého jsem miloval a hlavně s tím divadlem potkal jsem Martu 
mne milovala, se zamilovala do mne, já jsem byl už na pokraji sebevraždy. Říkám proč ne asi 
je to nějaký okamžik začít něco jiného. Tak jsem nějakým způsobem doj ížděl , . . měl jsem 32 
a tak jsem svoje 33 oslavil na Zábradlí v divadle s Peterburgra no pak jsem dojížděl nějakým 
způsobem ještě celý rok 1999 a tak jsem dojížděl do Moskvy a do Prahy dohrával jsem 
představení a snažil jsem se naučit česky trošičku, abych něco dělal." 

M: „Jak ses učil česky?" 
Mi: „Normálně Alice Stuchlíková mne učila, televizi a já jsem pořád poslouchal jenom 
češtinu . Byl jsem v Brně v žádné Praze jsem nebyl, tak jsem neměl tu možnost jako se 
pohybovat mezi Ruskou elitou nebo ruskou mafií nebo jak se tomu říká. Jako by ruskou 
komunitou, tak to je jako, tak jsem byl Brně furt, v Brně chlastal a vlastně v hospodě a tím 
chlastem jsem se naučil, a pořád jsem platil a takhle na konci mne obsadili v nějakých 
čurdách v Hadivadle. Hrál jsem zadek koně. Zadek koně a pak jsem hrál předek vousáče, 
prostě takový divadlo. Jsem chodil na školu za Martou." 

M: „Co to bylo za školu?" 
Mi: „DAMU umělecké, no JAMU. JAMU a při studie Martě jsem se díval na to představení 
absolventské a sledoval ty herce jak tenkrát byli absolventi a teď jsou to hvězdy. Je to Honza 
Budař, Jana Jeníková, Honza Nosálek a další, tehdy byli ještě studenti no a pak jsem se 
pokusil učit na škole, ale to mne nevyšlo, protože to bylo pro mne strašně těžký a i s tou řečí 
především a i s tou mou povahou, kladnou nebo jako spíš měkkosti, nerozhodnosti, neměl 
jsem ten šmrnc pedagogický, takže já jsem to zabalil a jel jsem na muzikál, 1. ročník 
muzikálový u paní Janíkové, no tak nějak a pak jsem se přestěhoval do Prahy. Pan Kovačuk 
byl ředitelem Národního divadla a oslovil mne, abych tam účinkoval v Národním divadle, tak 
jsem tam dostal roli ruského mafiána." 

M. „Co to bylo za hru?" 
Mi: „To byla hra Rodinné sídlo od Zdeňka Jicajína, já jsem hrál tam s mojí manželkou v tom 
představení byla Jana Salcmanová, tak jsme tak nějak hráli a pak prostě jsem začal režírovat 
překládat a k tomu ještě neustále ty policajty." 



M: „Co s tím?" 
Mi: „No já jsem myslel jako s tím mojim povolením k práci , který nemůžeš dostat pokud 
nemáš povolení k pobytu, povolení k pobytu nemůžeš dostat pokud nemáš povolení k práci, 
tak práci nedostaneš pokud nemáš povolení k pobytu , ale povolení k pobytu nikdy v žádném 
případě nedostaneš pokud nemáš povolení k práci a tak to tady chodí." 

M. „Tak že nemáš ani jedno povolení?" 
Mi: „Ne potom mi všechno dali to jsem sehnal přes známý, jako dá se obejít spoustu zákonů, 
ale prostě tady jde spíš o ten princip jak lidi se brání jakoby veškerým cizím vlivům , jakoby 
cizí vlně. Což je zase pochopitelné. V Rusku se taky brání Čečencům a Ukrajincům bůhví 
komu taky. Nikdo nechce, aby tam panovali nějaký muslimové nebo já nevím kdo. V Rusku 
mne přijde, že je to tady úplně stejné, prostě když jsem byl tam a byl Rus tak jsem to prostě 
neviděl, a když jsem tady tak jsem to na vlastní kůži jakoby pocítil jak se ti lidi, jako by v 
tom Rusku se musejí cítit někdy. Jsou to slušný lid, doktoři a v tom davu je to obyčejný 
muslim nebo džigit a nebo nějaký kavkazský šulin , kterýho musíš zabít, protože jeho bratři 
zabili jako Rusy v Čečně a nebo udělali výbuchy v metru. Prostě tam je taková nenávist jako 
strašná, jakoby strašně odbourá rasismus. No a tady taky. Tak že já si myslím, akorát jak je to 
Rusko větší tak jako se to stráví a tady jak je to menší, tak se to tady akumuluje a vidíš jakoby 
ve větším projevu." 
Mi: „Je to takový paradox čím menší tím více je to vidět, jako na jevišti jako princip 
komorního divadla nebo jak bych to řekl.Čím blíž a čím míň ta scéna tak víc vidíš prožívání 
toho člověka , na tom velkém jevišti jenom slyšíš a uvidíš jenom tu postavičku tak to se dá 
srovnávat." 

M: „Myslíš, že se to zažívá při nějakých úředních jednáních?" 
Mi: „ No pouze, a samozřejmě by mi nějaký narážky, aj mezi hercema aj v divadle, mi třeba 
říkali, že jsem, i do teďka můj nejlepší kamarád říkají náhodou tatínek, kterého strašně trpěl, 
že tady byla okupace 68 on mi, to je můj nejlepší kamarád, říkal, že mne miluje, protože já 
když jsme ve společnosti když přijdeme tak on řekne, tak já si dám kávu a zvu tady okupanta 
na pivo, je to jako by běžný, ale já se nezlobím když to říká on, my se tomu vždycky 
zasmějeme, protože já v sobě nemám jakoby zkušenosti koho okupovat nebo ničit, ale v 
lidech tady to jsou takový věci si myslím aj, taková určitá i závist, která přerůstá až 
k nenávisti. Proč on, jako kdo on je takový jako Rus nějaký šulín a pracuje tady jakoby, nebo 
vydělává, ale já rodilý Čech nemůžu. Já si myslím, že o tom to není, o těch vrstvách v těch 
rovinách je to trošičku jinak si myslím, že pokud jseš talentovaný, jako v branži a umíš to tak 
to umíš, tak tady můžeš předstírat že umíš. Mně se zdá, že jsem měl v tomhle tom prostě 
štěstí. Doufám, že půjdu dál někam." 

M: „Kam dál?" 
Mi: „Nevím, nevím." 

M: „Jako osobnostně dál nebo se přestěhuješ někam jinam?" 



Mi: „Opravdu já nevím, já už se bojím něco říkat, protože ještě před rokem jsem neměl ani 
halíř, jsem neměl ani na chleba a včera jsem si koupil boty za 3 500, což pro mne je prostě 
paradox , protože najednou nechci říci, že jsem milionář, tak nějak, ale na jednou můžeš 
zaplatit byt, ve kterém žiješ a ještě ti zbyde na jídlo a na to, že si můžeš něco koupit na sebe, 
což nikdy před tím nebylo . Vždycky si vydělávám nějakých těch 10 000 na ten byt a všechno 
ostatní, s 1000 žiju měsíc, no tak týden, ale stejně jako by to bylo takový to jsou obrovský 
rozdíly no, takže já nevím co bude dál, možná to všechno skončí, nebo to bude pokračovat 
dál. Já plně věřím, že jediná věc z které se držím tak to je moje práce, která mi dává sílu i 
možnost nějakým způsobem tady fungovat. Já si myslím,že můj čas ještě přijde určitě." 

M: „Mne zajímá, jaký to bylo, když si přišel do Brna?" 
Mi: „Hrozný hrozný, hlavně to byla trošičku jiná doba to byl tok 1999 a 2000, což se strašně 
změnilo za těch 6 let, jakoby aj ta nálada mezi lidma i ten eurosajuz jako by tím způsobem to 
odfouklo." 

M. „Že co?" 
Mi: „No jako by ten Eurosajuz, jako by dal těm mladým, jakoby dal takovou sebejistotu, že 
oni jsou ti vyvolení, jako svobodu ti Američani, kteří tady přitvrzují, jako by má svůj vliv na 
všechno, jako by to má vliv na všechno, aj na peníze. Takže ta ruská otázka, přítomnost těch 
Rusů, zhasla, nebo není tak aktuální." 

M: „A jak to bylo v tom roce 2000?" 
Mi: Já jsem to cítil, že to bylo takové bahno v Praze jsem nebyl, byl jsem v Brně, tak že to 
bylo takové bahno, mne to připomínalo bahno, v kterém se neustalé mísí nějaké vzpomínky, 
nálady, vždycky když se napijou, tak vždycky jako by hlavně, aby byl důvod, o co by se 
opřeli a kecali a pomlouvali a tím důvodem vždycky jsem byl já . Tak se to začalo jako valit a 
vždy to skončilo...já už za týden za měsíc jsem znal, jak to všechno dopadne , někdo bude 
říkat, ty jsou Rusové hajzly a co tu udělali a tak dál. Tak jako jsou to takový lidi, některý." 

M: „Takže se na tobě nějak ventilovali?" 
Mi: „Já si myslím, že to spíš by neudělali a takový jako kecy jako vždy u chlapů , že se to 
stává, ale já si myslím, že to stejně bylo ..u nás se říká ,co kecá ožralý, tak doopravdy to 
myslí." 

M: „No, já s tím souhlasím." 
Mi: „Takže já vím, že se ráno omluví ten člověk,ale ty víš, jak ten člověk prostě myslí. To 
není tím, že je špatný, to je tím systémem, no a pak si myslím to prostředí Brno samoosobě, 
že to depresivní a deprimující jakoby takové místo, ve kterém se nic neděje, jako zaplať 
pánbů, že jsem byl v divadle a ven jsem nemusel." 

M. „Tam se pořád něco dělo?" 
Mi: „No tam se chlastalo, jakoby s nějakým nadhledem nebo jako s nějakým nadhledem na 
umění, alespoň tak, že to nebyla tupá ožíračka nějaká." 

M: „Jak to na tebe působilo, když si seděl v hospodě a některý lidi takhle na tebe útočili?" 
Mi: „To bylo různý se mnou byla vždycky Marta, která je vždycky nějak odřízla jako by 
nějakým slovem a nebo tak, ale nevím, někdy to strašně ubližovalo, někdy jsem se smál té 
maličkosti nebo někdy když jsem si to připouštěl, tak to možná i škráblo někde a tak. 
Většinou mi to bylo úplně ukradený to, co si kdo myslí, protože jsem věděl, že důležitější věci 
jsou úplně jiný než vyřešit ty kecy, kdo a co za to může." 



M: „A to byli nejaký kolegové herci nebo..:?" 
Mi: „Proč, tam se scházeli všelijaké lidi, nejenom divadelníci, byli tam i hudebníci, aj básnici, 
aj výtvarníci aj fotografové, aj obyčejní, nevím. No to je to, nebylo tak, že jsem tím trpěl a 
umíral, já jsem neměl co dělat, tak jsem spíš říkal, že do Moskvy se můžu vrátit, protože to je 
moje řeč, jsou tam moji učitelé, moji kolegové, se kterými jsem strávil 14 let a vždy mne 
nedají umřít, nebo skončit na ulici." 

M: „Jak to brala Marta, že žije s Rusem?" 
Mi: „Ona byla mnohem rusisčtější než já." 

M: „V čem?" 
Mi: „ Ve všem, v povaze, v chování, v duši, v srdci, v jazyku, ona uměla perfektně, umí rusky 
takže mne to nevadilo, spíš to vadilo jejím rodičům. „ 

M: „Jejím rodičům to vadilo?" 
Mi: „No tatínkovi to vadilo, protože on neměl dobrý zkušenosti a byl tvrdohlav , že to není 
dobrá partie pro jeho dceru a já to chápu. Jako on byl v té době komercan, člověk který dělá 
komerci a byl velice úspěšný. On si to představoval jinak, jak to všechno bude, jako každý 
tatínek si představuje pro svoji dceru to nejlepší." 

M: „Ty si byl asi rok a půl v Brně a potom jste přesídlili do Prahy." 
Mi: „No, s Martou do Prahy." 

M: „Bylo to v Praze jiný, co se týká atmosféry?" 
Mi: „Atmosféra byla mnohem drsnější." 

M: „Drsnější?" 
Mi: „No, samozřejmě." 

M: „Jako v té obecné nebo v té herecké branži?" 

Mi: „V té herecké, já pochopil jako by, i když mne pořád připadá jako vesnice, ta Praha." 

M: „Jo?" 
Mi: „Na rozdíl od Moskvy, ale já jsem pochopil, že je to velkoměsto v Čechách, že lidi bojují 
za svoje místo, bojují veškerým způsobem, který není zas takovým způsobem férový nebo tak 
nějak únosný. To samé dělali i lidé v Moskvě, prostě záleží na tom, jak rychle ten člověk na to 
zapomene, že to tak chodí. No byla to prostě taková rána tvrdá." 
M: „Ano?" 
Mi: „Jakoby já jsem měl práci, měl jsem peníze, akorát to bylo všechno trošičku rychleji, 
trošičku jsem musel přemýšlet, co jako dál. Měl jsem možnost najít už i takový kšeft, takže... 
Stejně jsem skončil asi dva a půl roku za barem Duende." 

M : „Fakt jo. To znamená, že od roku 2000 - 2002 jsi v Praze pracoval za barem?" 
Mi: „V roce 2003 jsem dělal jako různý věci, hlavně barmana." 

M: „Od té doby, co jsi přišel do Prahy, tak jsi dělal barmana a pak teprve ses mohl vrátit 
zpátky k divadlu?" 
Mi: „Ne, já jsem dělal divadlo pořád. Já jsem něco hrál, něco jsem zkoušel, něco jsem 
překládal, ale nedělal jsem to pořádně." 



M: „A co tady v Praze, jak se na tebe dívali?" 
Mi: „Úplně normálně." 

M: „Tady ses už nesetkal ?" 
Mi: „To spíš ne, protože tady, kdyby něco vzniklo, tak by to vyvolávalo buď bitku nějakou „ 
nebo něco takového, protože Praha je trošičku jiná ,. Tady se lidi snaží chovat jinak a pokud 
pomlouvají Rusy nebo Araby, tak to se snaží dělat za zádama, aby si toho nikdo nevšiml a 
nikdo náhodou nevyskočil, protože tady jsou lidé schopni vytáhnou kudlu, nebo vytáhnout 
pušku a zastřelit za takové řeči a nebo, že to všechno takové, že tady je spoustu jiných témat, 
a jiných možností a tady nejsou jenom Rusové, tady jsou Ukrajinci, Araby, Francouzi, Italy a 
pořád mi připadá, že jsou ty Pražáci jsou nasraní na ty Rusy, na ty Italy, na kohokoliv, hlavně 
být nasraný. To je takový jakoby a proč to říkám, to je ze zvláštních zkušeností, které jsem 
měl jako by všeobecně, neříkám o hercích, já říkám všeobecně." 

M: „Že jsou Pražáci pořád nasraní?" 
Mi: „Pořád, pořád jsou nasraní, pořád jim někdo něco nedává, nebo j im něco bere, takový 
konzumátoři nasraný, ale věčně. Úplně stejně jako v Moskvě ty lidi, který tam žijou a 
nenávidí ty, kteří tam přijíždí, těch 13 miliónů, aby tam něčeho dosáhli, tam v Moskvě." 

M: „Jako noví a noví lidi?" 
Mi: „Ano celkově, takový nával 13 miliónů každý den." 

M: „Jako 13 miliónů nových lidí se objeví v Moskvě každý den?" 
Mi: „Nových, ee 3 milióny, pardon." 

M: „I tak je to teda síla." 
Mi: „3 milióny, kteří se objeví každý den v Moskvě, se mění v návštěvníky a z nich určitě 
někdo zůstává a tak dál a tak dál. No tak já už to nevnímám a mne tady berou jako herce 
schopného a kvalitního a tak jednají se mnou jako se schopným a kvalitním hercem. Jako 
s hercem, podepisuji nějaký smlouvy česky se myslím, domluvím, i když to není zas tak až 
dobře. Prostě myslím, že se to dá nějak zvládnout tuto řeč." 

M: „Cítíš se mezi Čechamajako někdo jiný jako odlišný?" 
Mi: „Já se necítím jako odlišný nebo jako jiný, já dělám, já jsem byl jiný i v Rusku mezi 
Rusama." 

M: „Jo a čím, jak, proč?" 
Mi: „Vnímáním, vnímáním vnitřním, tím smyslem, kterým jsem vytvářel ve svých 
básních,obrazech. Pravda je, že jsem vždycky jiný mezi lidma, kterým nerozumím třeba. 
Situacím, kterým nerozumím a vždycky jsem doma nebo tam kde jsou lidi, ochotní a schopní 
se domluvit, udělat nějakou věc, která by prospěla nebo dala nějaký smysl. Aby to mělo 
všechno smysl, nějaký. Já neví teď mi to přijde takový, že se nacházím v takovém 
meziprostoru je mi 39, zítra bude a je to takový už drsný věk, to jsou takový myšlenky, které 
tě můžou podetnout. No když srubík uvidíme,jak to bud dál." 

M: „Co si myslíš o Češích kromě toho, že Pražáci jsou nasraní konzumenti?" 
Mi: „Tak nejsou to všichni, ještě jednou to podotýkám, že to jsou většinou, masa. To nejsou 
konkrétní osoby, se kterými se potkávám v práci a tak dál, masa." 

M: „Jestli to můžeš nějak zobecnit, jestli se to dá?" 



Mi: „Dá se, já jsem tady děsně dlouho, je to národ, který má strašně obrovský smysl pro 
humor, ale bohužel stejný smysl pro nenávist na ty komu slouží nebo kdo j im panuje. Mně se 
zdá, že přes ten humor se ztrácí věci, které jsou důležitý. Především je to hrdost, pýcha za 
svoji vlast, za svoji zem ať ona bude pojebaná, ale to je moje. Že to v tom není, hlavně, že 
existují takový čtvereček na, kterém žije rodina Novákových, nebo rodina Rackových, to je 
úplně jedno, jsou šťastný, vydělají a rodina vedle závidí, protože oni to nemají takový nějaký 
strašně nehluboký. Prostě se snaží jít dál, humor obrovský m a j í , mají to pivečko, mají to, ale 
to nejdůležitější nemají a to nej důležitější je soucit, cítění duchapřítomnosti celého národa, 
celostnosti, to není to neexistuje. Výsledkem toho co vidíme, nebo co já zažívám a vidím jak 
teď převálcujou tu Českou zem Američani, nebo Evropský sajuz, jak to všechno semele a 
zase neexistuje, Česko neexistuje." 

M: „To ti připadá?" 
Mi: „No vůbec, že to jak Evropská unie řekne, že zakážou knedlíky nebo tatarák, zakážeme 
guláš, dobře když to zakázala Evropská unie, tak to musíme poslouchat, když Amerika řekla, 
že vojáci pojedou tam, dobře tak pojedeme tam, ale žádný vlastní názor ne. Knedlíky, kurva, 
budou a sereme na vaší pojebanou Evropskou unii, že jsme Češi tak tohle, to třeba nemají. 
Rusové, si myslím, že by to udělali." 

M: „Já se tě pak ještě zeptám jaký jsou Rusové podle tebe?" 
Mi: „No tak to je všechno." 

M: „No, tak jaký jsou Rusové?" 
Mi: „Panovační, vztahovační, výbušní, otevření jiný duchem a vírou pravoslavnou, to je jako 
by masa, to jsem řekl, jako by všeobecně, jako celek. Jak to vidím já, hlavně štědří dá se říci, 
nešetří, samozřejmě šetří se, jinak by ten člověk zdechnul, když bude chlastat tu vodku, tak 
nemá prostě co žrát a tady neustále nutí ty lidi šetřit, i když on může nešetřit, žít jak chce. Ale 
prostě ten systém jako by zahání toho chudáka Čecha do kouta, že musí jít do Lídla, kurva, a 
kupovat nějaký pastičky za 3 koruny a ne za 8 bůh nedej a mne to přijde až anomální , až až. 
Tak dobře koupíš si pastičky za ty 3 koruny, vyjdeš s těma úsporama a pak přijde velká voda 
a nebo ti spadne cihla a hotovo a pak si řekneš proč jsem se neožral pořád. Tak v Rusku tohle 
v podstatě všichni vědí, že všichni jsou z jedné prdele a že se to může stát každou vteřinou. 
Buďto Putin nebo Stalin nebo Lenin, prostě může být cokoliv a proto lidi jakoby rádi naplno 
žijou, naplno utrácí a na plno, prostě se snaží žít naplno v rámci svých tradic. Jestli chlastají 
tak už týden, pokud máš svítky, tak to už je měsíc." 

M: „Prostě Rusko je velký, všechno je velký." 
Mi: „To je další věc co se mi, mne to připadá strašně povrchní, co jako by vnímají třeba Češi 
taky s humorem, že to je velký, ale to není vůbec pravd . Furt jako by si neustále dělají srandu 
a tak. No ne, velký ne národ, ale to je velká a rozsáhlá země. Tak ty máš takový pocit, že to 
patří tobě všechno, ze vnitř tě rozpíná neskutečně." 

M.„Jo?" 
Mi: „Samozřejmě, a ty když se nacházíš v městečku, které je menší tak máš pocit, že se 
dusíš.". 

M: „To znamená i tady v Praze?" 



těch velkých zemí, já nevím, já nevím, kdyby já měl peníze tak bych tady taky koupil byt, 
proč ne. Já si myslím, že pokud to neškodí státu a v tom bytě neprovozuji porno nějaký, nebo 
nezabije český holky, jakoby děvečky, mají investici, mají byznys,on takto dělá. Jedna věc je 
jak přišel k těm penězům a jaký je to člověk, na začátku to určitě to tak bylo, že byla špína 
nějaká a teď to tak není. Už nemáš přístup tak snadno přijít k penězům. Já si myslím, že 
velice brzy se v K.Varech majitelé změní, protože jako nedá se říci čistka, ale bude taková 
další vlna, které jako by to vytřídí." 

M: „Jako další vlna, že přijdou jako jiný?" 
Mi: „Jiný, ne možná jiný Rusové, nebo jiný lidé, no prostě s tou politikou jakou provádí 
Putin, tak odtřídění, jako když odpad." 

M: „Odpad se třídí." 
Mi: „A čaj?" 

M: „Čaj v jakých chvílích?" 
Mi: „V sítičku když je chvíli." 

M: „Prosívání." 
Mi: „No tak teď v Rusku probíhá prosívání, takže já si myslím, že to bude mít taky určitý vliv 
na Evropu a na K.Vary." 

M: „Jaký myslíš, že to bude mít vliv na K.Vary?" 
Mi: „No nevím,možná tam koupí nějakou fabriku nebo naopak všechno to zavřou, ty lidi, ty 
co tam jsou." 

M: „A co jako, že budou z Ruska ty lidi jako víc odcházet a nebo se tam budou vracet?" 
Mi: „Já nevím, asi naopak." 

M: „Že budou odcházet, že budou odcházet, no já nevím do jaké míry je tady ta mafie, mne 
přijde, že je tady ukrajinská mafie, tady je miliarda Ukrajinců, Rusu je tady jenom 5 procent. 
Jako spíš bych se zaměřil, jako co bude s těma Ukrajincema, kteří zde pracují na černo, 
dostávají prachy a posílají je domů a to se mi zdá víc problematičtější než Rus, který přijde a 
vypálí 6 melounů za dům, to alespoň je legální, když tam bydlí. Tak můžeš ho nenávidět, ale 
víš o tom, že zrovna teď okrádají Ukrajinci nebo Bělorusové, já nevím co dělají to jsou věci 

u 

M: „Ty nemáš rád moc Ukrajince?" 
Mi: „Ne, Ukrajince ne, proč mám, ale nemá rád spíš tem způsob, jejich chování tady a třeba 
v Moskvě a tak mne to přijde, že to není taky fér, právě tak mluvím a jednám s nima, protože 
oni si myslí, že oni právě jsou v tom jediný a jako by si myslí, že za všechno můžou Rusové, 
protože oni nás strašně nemají rádi, tak při veškeré příležitosti já jim řeknu, že jsem Rus. 
Pokud mne nemají rádi, tak já nebudu s nimi,tak já nebudu taky hrát, že je nemám rád, 
nemám proč. A taky nemám proč je mít rád. Zatím mi nikdo neublížil, zatím mi nikdo nic 
nevzal, žádnou práci nic, prostě když ty řeči o nás jak je slyším tak jak češi mluví o cikánech 
na druhou stranu, ale tak to je už otázka rasismu fobii tak dál, já s tím nechci opravdu 
zahrávat zaujmout nějakou pozici, moje pozice je být věrný sám sobě a nezrazovat lidi a řídit 
se božskými zákony, nebo přikázáními, otevřeným a čestným před ostatními před sebou. A 
pokud je to špatný musíš na tom bojovat .Oko za oko zub za zub." 



M: „Já se tě zeptám na nějaký asociace, a to, že nemají na Rusech rádi to, že působí 
suveréně." 
Mi: „No to tak je, to už je na tom člověku, já nemůžu mluvit za celé Rusko, jsou takový 
případy taky se stydím za ně. Já si myslím, že mi kolikrát přijde, já s tebou teď mluvím česky, 
nemluvím rusky a naopak mne přijde nefer když přijde Američan, Angličan a začíná tady se 
svojí angličtinou pojebanou, tak on nemluví rusky já mluvím rusky suvereně, buď to 
Francouz nebo kdokoliv jiný a valí to tou angličtinou ,tak já začínám na ně valit ruštinou a je 
mi to úplně jedno. To je můj xenofobní postoj. Lidi vždycky, proč ta ruština je tak nahlas, 
mně zase vadí ta angličtina ,když je nahlas. Mně přijde jako by, no ježíš marja zase, no a když 
řvou Italové nebo Angláni tak mám chuť prostě veřejně zapálit ty lidi, prostě, aby měli oni 
alespoň úctu k té zemi, v které jsou.Prostě Rusové jsou takoví, jsou nahlas, všechno je 
suverenní, všechno je jeho, to taková prostě povaha, jako by Rusko je obrovské." 

M : „Samozřejmě většina Čechů má Rusy spojené s 68, co ty na to?" 
Mi: „Je to minulost, proč se neustále se vracet k minulosti, já si myslím, že je i obrovská 
škoda, že si někdo nespojí Rusy i s rokem 45 a všechno se teď odstrkává, já jsem se narodil 
v roce 67, já s tím nemám nic společného, takže pokud budeme schopni najít nějakou cestu 
k budoucnosti buď to divadlo nebo umění, nebo továrny najevo podnikání, tak je to naopak 
obrovský plus." 

M: „Já se tě zeptám na to, co si myslíš o lidech se zdravotním postižením?" 
Mi: „Já si myslím, že je to další věc, která mne dává bůh na té cestě sebepoznání, k cestě 
k divadlu nebo k cestě očištění, což je celý život jako to, že jsem se seznámil s tebou přes 
Annu a ty děláš seriozní, důležité věci. Podle mého názoru opravdový lidský věci, který by 
měl každý udělat." 

M: „A cosi o těch lidech myslíš?" 
Mi: „Šok, šok já jsem měl šok hlavně z několika důvodů, protože v Rusku já jsem neviděl 
takovou péči o postižený lidi, to musí člověk platit obrovský prach , aby měl podmínky na to 
vyšetření, je to opravdu na špičkové úrovni, jak je to všechno důležitý. Šok z toho, že toho 
člověka vrátit zpátky k životu takovým jednoduchým způsobem. Být s ním jako né 
postiženým to mne opravdu zahřívá, hlavně v tom divadle kde pracuji v Celetné, Honza 
Potměšil, ale občas někdy na představení zapomínám, že ten člověk prostě nemá půlku těla, 
on nefunguje jako muž, prostě to je člověk který je prostě odepsaný v Rusku potom hotovo, 
konec nazdar. Já si nedovedu představit, že by tam někdo na vozíku hrál nebo nechci, aby si 
s toho dělal kult nějaké divadlo pro postižené,na všechno je svá míra a svá určitý pravidlo si 
myslím." 

M: „Měl si problém se bavit s postiženými, přijdou ti jiní?" 
Mi: „Nemocní jsou ty lidi, ty se musíš s nimi bavit tak , aby oni nevěděli, že jsou postižený, 
ta myšlenka ubírá strašně moc sil a energie, dáváš j im dvojitou sílu a pochopíš, že pro mnoho 
z nás je jednodušší fungovat jako povrchní a nebo jako s normálními, protože se nemusíš 
snažit, to mi přijde jako současná doba , jako by současná komunikace se zdravými lidmi tady 
v Čechách mne to připadá jako složenky, který nemluví a jenom je otvíráš a nemáš, a nikoho 
nezajímá, co za tou složenkou, že ty nemáš rodiče, že tatínek se oběsil, nebo byla autonehoda, 
nebo se včera ožral protože to a to prostě, tady máš obálku a je to, což tam to tak není. 
Tam ty vidíš ten život jako by rozpitvanej, trošičku to co lidi nemají rádi." 

M: „Co si myslíš o homosexuálech?" 
Mi: „Já?" 



Mi: „Praha, Praha to je něco jiného, Praha pro mne tak není, protože já tady pracuji a dělám 
divadlo, pro mne je divadlo jako menší formy divadla, to mne může zabíjet, protože občas si 
chce udělat něco velkého. A odpouští všechno Rusové a jsou v t o m strašně jednoduchý, až 
přímočaří si myslím, nejsou vychytralý, nebo vyčůraný. Jakoby v podstatě své, to je všechno 
děkujeme." 

M: „Já bych se tě zeptala na české asociace, jako když se řekne Rus a Ruska a každý tam 
chlastá a tak?" 
Mi: „No prosím tě, když se řekne Čech, tak se řekne pivo, ale já se budu s těma lidma 
v Rusku prát, protože. Protože mně, když se řekne Čech tak mne napadá hned alkoholik, 
protože tady se chlastá ještě víc než v Rusku. Je jedno jestli víno pivo vodka, ale chlastá se 
mnohem víc." 

M: Takže jako nějaký válející se opilci na ulicích?" 
Mi: „To tady na štěstí není, to je opravdu obrovské, to je zázrak." 

M: „Jako v Rusku?" 
Mi: „V Rusku to je pořád problémem, je toho hodně, ale to je tím, že ty lidi jsou jako na 
pokraji, většinou jsou to lidi, kteří se tam válejí bezdomovci, lidi, kteří tam, tak žijou. Člověk, 
který je slušný, tak se neválí, protože ho okamžitě okradou, tak to takovej. Je pravda, že je 
v Rusku to hodně vidět." 

M: „Chudoba v Rusku a její obraz?" 
Mi: „Chudoba, já nevím, chudoba bych mohl říci obrazně, jsou chudí lidi obelhané státem, 
který jako by, který vybudovali tu podlahu nebo tu půu , ti nových ruský miliardáři a její 
rodiče vybudovali , oni sami jako by dělali ten socialismus a pak během dvou let se 
rozprodává celé Rusko jako by nějakým magnátům a všechno se to rozpadlo prostě. SSSR to 
byla obrovská moc, která nějakým způsobem fungovala i když měli všichni stejný koberce a 
doma stejný servis a stejnou stěnu a český křišťál, broušený lustr a to bylo jako za strašně 
šílený peníze a v tom byl smysl života, byli svoje mínusy a taky plusy jako by rozhodně jsem 
neviděl jako bezdomovce válet se lidi. Teď je to úplně ukradený, pokud nejsi schopen nejsi, 
v Rusku nesmíš být nemocen a starý, musíš být silný a mladý, a proto ty babičky a dědečkové 
se pořád perou a ono je j im 90 a oni mají ty lokty v to metru a rozhánějí davy, protože chtějí 
ještě nadechnout ten kyslík života. Oni chtějí říci , že jsou, že existují. Jíst, žít a mají na to 
právo. A je tam obrovská zlost a hněv, který je všude přítomen, taková zlost, že to někdo má a 
ty celý život jako by tomu daroval, aby ten 20 letý ,25 letý měl mercedesa a obrovskou firmu, 
kde on je vrátný nebo nevím to jsou takový věci jako by nepochopitelný." 

M: „Pak další asociace na Rusy v Praze, že když jsou Rusové v Praze vidět, tak to jsou jako 
hodně bohatí a další asociace je ruská mafie a Karlovy Vary, které jsou částečně ruské."Mi: 
„Já si myslím, že mafie je pojem mezinárodní, takže takový já můžu říct, že stejně tak jak 
tady existuje ruská mafie, tak tady existuje albánská mafie, italská mafie, čečenská, nebo 
česká. Co se týče K.Varů, tak o tom moc nevím, ale vím, že tam hodně věcí skoupili lidi za 
prachy, které oni mají, proč ne Když jim to stát umožnil, když oni udělali ty zákony a to je 
další věc co mne připadá nefér ,proč Američan může koupit si na Vinohradech si dům a 
pronajímat ho Čechům a Rus, který ho koupil dům tak je nepřítel a ten Američan je přítel, 
takže to je vhodnější nebo ne, nebo ten se chová stejn . Mne se zdá, že je to ten přes jakoby 



M: „Ty." 

Mi: „Já nevím, co si o nich mám myslet." 

M:„Co na tebe působ,í když se s nimi setkáš?" 
Mi: „Pokud je to chytrý člověk, vzdělaný a úžasně talentovaný mně to fascinuje, pokud je to 
nějaký gauner nějaký manýrek, nějaká taková protest, já to nesnáším. Mne to prostě, pokud je 
to nemoc tak to je jiná věc, ale většinou mne seč zdá, že většinou u lidech, které znám já 
jenom další krok k sebepoznávání, že to jsou to obrovsky vzdělaní, oduchovnělé osobnosti, 
takových tady neznám, ale jednoho jsem poznal, ale mluvím o těch zkušenostech z Ruska, 
s kterými se mi podařilo setkat, který jsem znal já." 
M: „Co pro tebe znamená když je někdo katolík, když je věřící?" 
Mi: „Pro mne to znamená všechno, pro mne víra je nej podstatnější, podívej se na ty arabáče 
jak oni jsou dohromady s tou vírou s tím alahem, co oni všechno dokázali ,podívej se na ty 
Američany,kteří nedokázali nic.Ty svoje snahy udělat si křížové výpravy, podřídit svému 
konzumačnímu bohu arabské země to samé Rusko, já si myslím, že právě ta víra dělá národ a 
ten duch , a ten duch znamená pro mne hodně a ještě znám spoustu Rusu, kteří nevěří ,jako by 
jsou ateisti já jsem hluboko věšící jakoby mne víra vnitřně pronásleduje, já cítím stále jako by 
boží požehnání ,nebo boží podporu ,protože kdyby to nebylo tak já se tady prostě zblázním, 
v těch nejhorších chvílích jsem šel vždycky na Olšinku do uzavřených dveří kostela. Právě 
tady panuje ten anarchismus ta neúcta k víře mne se zdá , že je to další fakta , které ty lidi 
rozštípe a dál kým , čím větší moc, tím si podřídit celé území, nebo celou skupinu." 

Rozhovor s M a r k e m 

M: Markéta, autorka diplomové práce 
Ma: Marek, kolega Michaila 

Ma: „S Michailem jsme se viděli, když jsme byli poprvé s Hadivadlem, i s jeho manželkou, 
tak jsme jeli na zájezd do Moskvy, no a v Moskvě jsme právě potkali Michaila." 

M: „Jaký na Vás udělal Michail první dojem?" 
Ma: „Já jsem se ho lekl na začátku hrozně, ale to se asi tak stává, ale to leknutí bylo zároveň i 
hodně přitažlivý, mi jsme se poprvé viděli hned po představení v divadelním klubu a on tam 
bavil celou společnost a byl z nich nej výraznější, přestože tam krásný ženský, baletky 
nádherně vysoustruhovaný, tak mne Michail zaujal nejvíce a to nejsem na chlapy a Michail 
tam bavil celou společnost a hrál na kytaru později jsem se nějak dozvěděl, že to byli jeho 
písničky, protože on pořád skládá nějaký písničky, pořád si maluje pořád píše básně všechno, 
možná renesanční člověk, ruskej teda, to je kombinace. Tak tam vlastně já si pamatuji takový 
dlouhý stůl a on seděl uprostřed, vidíte teď mne napadá večeře páně, ten ježíš hraje na kytaru 
a je Černý jak Tatar. Tak to byl Michail a hrozně do sebe lil stachany 100 gramů 200 gramů 
vodky, hrozně úplný nezmar šílená energie a radost ze života. Docela na to věřím, že když je 
někdo takhle veselý tak má pozadí něj akej šílený smutek a může to být i obrana a když to není 
obrana tak to může být čirá radost jako to přechází v čirej smutek.vlastně se smísí jedna ku 
jedné. A asi štěstí má člověk když je jedna ku jedna nula pěti. To vlastně nás začal, já mu 
říkám okupant i tady, že nás začal okupovat a hned druhý den nás začal vyhledávat. 



Do Marty se zamiloval, ty podrobnosti řešili, jaký je to problém a tak a vlastně přišli za mnou, 
protože jsme byli s Martou nebo jsme, ale teď už se tolik nevídáme, hodně velký kamarádi, 
vlastně téměř sourozenecký vztah, je se známe hodně dobře a při tom jsme si hodně věcí 
neříkali, ale věděli jsme to, kdo zrovna s někým chodí a kdo koho zrovna miluje, povídali 
jsme si o těch věcech. Tak za mnou přišli do pokoje a ptali se mne co mají dělat, že jsou 
zamilovaní, jestli má Marta být v Rusku a nebo to .. No a já jsem jím na to odpověděl, že 
v bibli je, že muž opustí svojí matku a odejde za svojí ženou a to jsem ani netušil, jak se to 
Michaila dotkne, protože on je fakt věřící pravoslavný. Myslím si, že je hodně věřící, i když 
se tak kolikrát třeba nechová, jako by není to ten věřící, taková ta myška, která někam chodí 
no a to jsem jim říkal a potom jsem ještě říkal jednu takovou, že když jsem kdysi dávno ve 
Finsku, tak jsem se tam zamiloval šíleně a vlastně jsem začal uvažovat, že emigruju, že tam 
nepřijdu na ten vlak, který odjíždí. Šéf toho zájezdu, když jsem mu to říkal, tak mi říkal, že 
jsem hloupej, že jsem tam mohl zůstat. Protože já jsem odjížděl, že bych tady někomu udělal 
nějaký malér. On říkal, že n , i když ta situace byla politicky jiná za nějakých těžkých 
podmínkách jako vízum, pobyt, víza, povolení pracovní a kdo ví všechno. Tenkrát chodili 
zelený s Martou s té cizinecké policie, že ty papíry a tak, kdekdo si tam na ně vyskakuje, jako 
že každý člověk má každý jinou váhu to jasně, ale, že ty lidé třeba vidí Michaila v té televizi, 
v tom seriálu a vůbec a řeknou si, jé ten je šikovný a neuvědomí si, že tenkrát ho nakopali do 
zadku. Nic méně já si teda data vůbec nebudu pamatovat, ale nic méně po půl roce najednou. 
Že Michail přijede a Martička vzala asi i auto a přijeli jsme na nádraží. A rychlík přijel a lidi 
vystoupili a nic, tak jsem si tenkrát říkal že šoupli na druhý nástupiště nebo co no. No tak 
Marta smutná a mi jsme se otočili a tam obrovský Chachar běží, že má kytaru a tašky 
obrovský a jede a křič . Tak okupant no.Tak pak mám takový historky, který jsem si říkal, že 
protože já jsem samozřejmě o tom rozhovoru přemýšlel no tak. Kdyby vám někdo řekl do 
předu nějaký rozhovor o vaší sestře, tak si budete do předu říkat vybavovat situace, což je 
docela dobrý, tak jsem teda trávil 3 dny se Michailem, já a Michail.Takže on trpěl na začátku 
šíleným nedostatkem a to nedostatkem lásky nedostatkem materiálních věcí, tu lásku vlastně 
našel na začátku v té Martě tak to je jako v pořádku ,ale trpěl na začátku tím nedostatkem 
materiálních věcí, on je někde z Uralu nebo ze Sibiře tak předky, tak mne dokonce říkal, že si 
mne tam veme asi na měsíc, ale potom mne varoval, že kdybych tam s ním odejel tak už 
nikdy nevrátím, protože je to tak úžasná země , že já jsem blázen tak bych tam určitě 
emigroval na Sibiři. Ale ten nedostatek věcí, on ho měl dlouho, on mi pořád něco bral , já 
jsem měl obyčejnou reklamní propisku a on mi jí ukradl a já jsem si říkal , že mám hodně 
propisek a na jednou jsem zjistil, že nemám, že mi je bere Michail. Všechno co bylo co jsem 
měl na stole tak vzal, ale on nebyl kleptoman on měl nedostatek krásných věcí . To tužku 
třeba ukradl, ale on s ní maloval, protože když jsme potom bydleli spolu, tak on měl takový 
hrnek plný samých tužek od kamarádů, který .. Tak on to takhle bral, ale když jsem mu 
potom říkal, Michaile, tohle mi neber, tak on potom takový, je promiň, promiň. My sme 
někde byli a já neměl peníze a já o tom nemluvím, tak mi půjčil 2000 korun, což jako dřív 
bylo obráceně a tak to tak svědčilo o našem lepším vztahu, no tak další otázku." 

M: „No ,tak jestli by jste mohl o tom vašem vztahu pokračovat?" 
Ma: „V tomhle, no to jsme bydleli spolu, já nevím to jsou historky, já ten vztah jako nemůžu 
pojmenovat, je jako výjimečný. Kdyby se mi něco stalo nebo jemu, tak okamžitě přijedeme a 
není to takový jako přes Prahu nebo něco i kdybych byl třeba v Polsku a on by měl takovýhle 
závazky nebo něco, tak on je toho opravdu schopen, hele Michaile, musíš přijet tak může, 
kdyby byla takováhle situace, tak ten druhý by okamžitě nastartoval. Je to asi víc než i 
sourozenecký vztah. Potom jako hrozně dobrý je, že on je vynikající herec a s tím souvisí, 



jeho pokora, že to tak je on je hrozně nadupaný, že to tak je v tý Moskvě, on opouštěl tu 
Moskvu v hrozně dobrý pozici, třeba, že neměl co jíst tak hrál divadlo hrál ho excelentně a 
byl tam někdo a přijel sem kde jej jako nikdo neznal, kde spousta lidí na Rusáky na Rusy 
,spousta lidí si to plete s Ukrajincema, který dělají bordel a né jako ty Rusové, to už nikdo 
nerozliší, jestli je to Sibiřan nebo je to poctivý dobrý chlap. To měl problémy potom vlastně 
s Martičkou, když se brali, tak do dneška ten jeho tchán mu neodpustil tu jeho národnost, teda 
on se k němu chová. On ho nevzal vůbec jako člověka, on ho vzal pouze jako nositele toho, že 
je to Rus a do dneška ho ani nepozdravil nic, já jsem to nechtěl poslouchat, přišlo mi to 
zrůdný, jako že mu dělali dusno a potom ta Martička jezdila ke svým rodičům sama, no, je to 
divný. Ty historky jsou z doby, kdy tady ještě neměl práci a byl závislý na ženě a to je pro 
chlapa těžký jako genia, já jsem opravdu přesvědčen, že Michail je geniální, no tak to je 
hrozný být, jako denně uklízet jako pro tu manželku zatím co ona zkouší a večer hraje, a 
potom za ní přijde do práce a láska všechno v pořádku, ale ten chlap tím asi hodně trpěl . 
Prošel takovým cíleným očistcem tady, který asi nebyl jako zapotřebí, no tak jsem tam jednou 
přinesl flašku vína a jako, že jí tam dáme a nemáme na ní chuť, že si jí dáme druhý den. 
Druhý den jsme přišli, že máme na ní chuť a říkáme kde je ta flaška, a Michail se začal smát a 
zároveň plakat u toho a my jsme říkali, Michaile, co je? A on říkal, já jsem večer, až když jste 
spali, tak jsem měl na ní hroznou chuť, tak jsem šel otevřel jsem jí, zamkl jsem se na záchodě 
a celou jsem jí vypil. No, tak takovej byl Michail. Potom vlastně setkáním ještě s ním, divadlo 
mu nabídlo, aby režíroval Divadelní román a nabídli mu, aby tam hrál Stanislavskýho 
v románě a to byl taky zážitek, to myslím pro všechny, kteří se toho zúčastnili. Protože do 
dneška, když je nějaká práce a někdo se připravuje na to, tak chodí o hodinu dřív než bývá 
zvykem, protože herci dělají na poslední chvíli všechno, tak Michail chodil na dvě tři hodiny 
dřív před zkouškou a sám si říkal, jo už chci ten stůl a vymejšel si ty věci a situace a myslím 
si, že dost lidí dostalo za uši jako, že to.. . . A nebyla to póza jako, že opravdu si byl sám se 
sebou vyhrát a to je důležitý, že on dokáže být sám se sebou no a taky do určitý meze, protože 
taky potřebuje člověka, ale dokáže se zabavit malovat psát, hrát divadlo . Vídáme se poměrně 
málo, ale jsme na stejném místě a to je dobrý máme mobily, on zkouší na Fidlovačce. Jinak já 
ho miluji, Michaila, to je můj okupant. Naposledy, na Silvestra jsme se viděli, myslím si ...to 
je spíš o mě to není o něm, ale on z toho dostává takový záchvaty smíchu, a on mne vždycky 
líbá a on má takový rty velký, že jsem celej ulíbanej, ale na druhý straně on už začíná být 
civilizovaný, tak to po něm vyžaduju a začínám ho líbat sám. My jsme si otevírali šampaňské 
a teď držím tu flašku a on ne, né , že bude rána, tak mu říkám to je zajímavý okupante, když 
jste přijeli tankama, tak to ti nevadilo a teď blbá rán a z flašky od šampaňského ti vadí. Já si 
dělám z něj pořád legraci a on ze mne také , neříkal?" 

M: „Ne, neříkal, říkal, že mu říkáte okupante." 
Ma: „Asi mu tak přestanu říkat a možná ho to bude mrzet no, protože to má úplně jinou 
souvislost, ale soukromě mne okupoval." 

M: „On mi říkal, že vy to říkáte z jiného důvodu takhle?" 
Ma: „My mu to říkáme jako z toho 68 jako, že je Rus to je jasné a já mu to říkám taky 
z důvodu, že mne bral ty propisky a že za námi přijel a v situaci, aby se nezbláznil a já nevím 
jestli je to dobře, když byl smutnej tak jsem mu začal říkat okupante, že nás okupuje n . 
Potom se to potvrdilo, když přijel do Prahy, začal tady zkoušet a točit a tak jsme mu začali 
říkat znovu okupante, protože nám bere práci, nám českým hercům, kteří dokáží taky zahrát 
Rusáka. A on jako jak chodí z toho natáčení tak říká, dneska tam byla Terezka, ta byla dobrá, 
ona je geniální, geniální to je neuvěřitelný , tak on má opravdu pokoru ještě k těm ostatním 
hercům jo. Já už mu nevěřím, ale věřím, ale on přijde na naše nějaké představení a říká potom 
ty si byl zase geniální, jak to děláš, tak on to říká skoro všem." 



M: „Já si myslím, že obecně je z lidí, z věcí nadšený?" 
Ma: „To je pravda, no, z lidí, z věcí ze života." 

M: „O vás taky mluvil moc hezky, teda skoro jako nic, ale co řekl tak to bylo hezké." 
Ma: „To jo, to se nedá pojmenovat, vlastně kdyby jste se ptala na manželku nebo na něco 
hezkého tak budu si taky asi vytahovat nějaký historky než ... to né ,ale vím,že povahové rysy 
to vím, že by mne nenechal ve štychu, kdykoliv by se za mne pral. Ta ukažte ty otázky." 

M : „Tak já se vás zeptám obecně, co si myslíte o Rusech jako asociace?" 
Ma: „Já si pamatuji jako první nějaký zážitek, když byl ten 68 rok a mně bylo 7 let a já si 
pamatuji, že můj tatínek s mojím strejdou poslouchali rádio a plakali, chlapi, kteří nikdy 
neplakali, bylo mi to divný a maminka mi říkal běž, běž , pak si pamatuji jak vlajky tam 
jezdili a tatínek šel s vlajkou, pamatuji s i , že jsme šli na procházku a jela tam kolona ruských 
vojáků a já jsem na ně mával a tatínek mne naplácal na zadek. Potom všechno špatně hokej 
špatně, už jsem byl tím ovlivněnej pro mne jako Rus nebylo nic dobrýho, na střední škole 
byla špatná učitelka, která nás učila ruštinu, jednak nás nic nenaučila, ta učebnice, že si člověk 
naučí za den 12 slovíček a potom to stejně nepoužívá, ani tenkrát se ten ruský jazyk neučil 
jako i literaturou. Já jsem s ruskou literaturou přišel až pozdě, vlastně přes češtinu, přes 
profesorku, která nás usměrňovala na Dostojevského a tyhle ty věci jo, ale to jsem stejně 
tehdy nečetl, to jsme viděl tlustou knížku. Na druhou stranu jsem viděl krásné ruské filmy 
toho Oblomova, šestihodinový film, který v 80 letech běžel na Václaváku v kinech a bylo to 
nesestříhaný a bylo to 5,5 hodiny prostě neuvěřitelný film. To mne jako říkalo, že je něco 
v nepořádku jako když tyhle lidé udělají tohle to, a plakal jsem a dotýkalo se mne to a to je 
famistyka obrovská, vedle toho potom všechno, co je komunistický, socialistický, tak jsem 
měl spojený s Rusákama, vůbec jako, že ve Francii jsou taky komunisti nebo v Itálii, ty jsou 
naočkovaní z Ruska. Takže, hrozně povrchně jsem to vnímal, no a potom takový zážitky, já 
jsem měl to štěstí, že jsem byl asi 8 x v Rusku, v Petěrburgru a v Moskvě, tak třeba 4 x a 4 x s 
divadlem nebo, že jsme jeli do Finska, no a to bylo taky dobrý, to jsme dostali málem na ulici 
do držky jenom proto, že jsme byli inostranci, ale kdo to nedělá tady taky, nebo kdo se 
nevytahuje, potom v tom Holandsku jsem to zažil taky. Ale když jsme se dostali s někým k 
němu domů, tak nosili poslední na stůl, to bylo taky neuvěřitelný a přitom to nebylo, že z nás 
budou něco mít. Jako by jsme tam plácli 100 marek a to vůbec ne. Naposledy jsme tam byli, 
tak já mám rád docela velký auta a když jsme byli v Americe tak jsem si vzal reklamní letáky 
na ty auta, ve skutečnosti ty auta, co jsem viděl v tý Moskvě, byly daleko větší než v tý 
Americe. No a vedle toho ty lidi v těch podchodech, kterým uhnívají nohy jo, u toho u 
Kremlu, u zdi je pomník neznámého vojína, kam do dneška se chodí klanět nový manželský 
páry, prostě takový paradoxy. V 6 hodin, v 7 hodin, když se začne stmívat, tak zastaví ten 
autobus, a z toho vyskáká 60 holčiček nebo 60 letých paní s 3, 4 chlapama a ty j ím tam dali 
nějaké instrukce a ty holky se po 20 metrech postavily na ten chodník a zase vedle toho zase 
ty večírky s těma hercema, kteří mají radost a vůbec to nechápou, já mam třeba takovou 
situaci životní, protože já jsem byl rok bez angažmá a přistěhoval jsem se do toho Brna a 
manželka byla tady, takže já jsem dělal taxikáře a takovýhle věci. A vlastně Michail mne 
držel nad vodou jako by, protože on to vydržel a měl to daleko těžší, jo, já kamkoliv přijdu a 
mluvím česky a lidi mne znají, přijdu do divadla a já j im řeknu, že tady chci hrát a oni mi 
řeknou, že třeba jo, tak za dva roky. Ale on se musel prosadit, musel upozornit na sebe." 

M: „Já bych se chtěla zeptat, jestli se změnil Váš vztah k Rusům z důvodu, že znáte 
Michaila?" 



Ma: „Jo, to určitě jo, ale díky tomu, že jsme se dostali do toho prostředí tam, jo, nebo, že jsme 
zažili, že jsme byli na té svatbě kde byla většina Rusů a ty byli bohatí a samozřejmě, že 
člověk pozná podle oblečení podle chování kdo z jaké vrstvy je, chovali se úplně úžasně, jak 
kdyby ....kdyby kradli prostě. To je výborný oni nám nabízeli, aby jsme tam za nimi přijeli na 
tu chatu, no vidíte, já jsem na to zapomněl, to si ještě s Michailem vyříkám. Moc milí." 

M: „Máte nějaké zkušenosti, jak bere okolí Michaila?" 
Ma: „Okolí, okolí všichni jako co já znám, jako okruh herecký, tak ty jsou z něho nadšený, 
tak kamkoliv přijde, tak je host, je privilegovaný chováním a každý si ho váží." 

M: „Jo?" 
Ma: „Myslím,že jo, já jsem nezažil žádný verbální útok na něho po těch hospodách, on musel 
mít asi těžký to období než začal něco dělat a vážím si ho potom i kvůli tý práci, kvůli 
trpělivosti, no a třeba ten tatínek to nevím no, to je asi jediný člověk, který mu to dává takhle 
vyžírat." 

M: „A neříkal proč ten tatínek má averzi proti němu?" 
Ma: „Já jsem to pochopil tak, že on v té době byl nějaký hipízák a nebo něco takového, a že 
se z toho nevzpamatoval, že by to mohlo být jinak, já jsem to bral tak, že je to takhle kvůli 
tomu, že to není ani tak, jak to vypadá a tak." 

M: „Prostě je Rus a?" 
Ma: „No Marta říkala, že v tehlé té věci je blbec, ale jinak má tatínka velmi ráda." 

M: „Já se vás teď zeptám, na něco jiného o jinakosti, co si myslíte o lidech s postižením o 
lidech s tělesně postižených?" 
Ma: „To je blbá otázka, co bych si mohl myslet, chvála bohu, že jsem zdravej, pro mne to 
jsou neuvěřitelný statečný lidi, já si nedokážu představit, že bych byl upoután na lůžko, nebo 
na ty vozíky, jako když vemu extrem jako, že lidi nezvládají věci jako se napít a najíst a 
nejsou schopni komunikovat já to obdivuju. Pro jejich vůli a vůli okolí, který to vezmou za 
normální věc, protože to tak je a má právo na život stejně jako kdokoliv z nás a myslím si, že 
kdyby bylo nějaký měřítko hodnot, tak ten člověk je v nějakým žebříčku daleko 
charakternější než lidé zdraví. Pamatuji se na takovou situaci, že nám když se narodila 
Johanka tak k nám chodila taková ta sestra na ty lidi na ten dohled, jak se to přebaluje a tak 
jestli je pořádek, no a Johanka ta byla velice klidná, ani nekňourala, měla takový klidný hlas. 
Tady ta sestra se nám snažila vnutit, že je neslyšící a jednak jsem si to nepřipouštěl, že to tak 
není, že jsem věděl, že reaguje a když jednou za 14 dní přijde nějaká sestra a ona řekne, že to 
dítě neslyší, protože na ní nereaguje. Samozřejmě, že někde ve skrytu jsem si říkal, že možná 
jo, ale přišel jsem na to, že mne to nějak neovlivňuje negativně jakoby. Já nevím, jak bych to 
zvládl, doufám, že se mi nic nestane, nedokážu si představit, jak bych se s tím vyrovnal, přijít 
třeba o končetinu, zrak, sluch. Nevím, bál bych se jedný věci, že bych zapškl. A taky je asi 
dobrý mít nějaký kamarády. Nevím, nemám s tím problémy, mrzí mne, že v některých 
metrech nejsou ještě bezbariérový výstupy a takový věci no." 

M: „Ono v tom metru je to spíš o bariérách." 



Ma: „No, já jsem měl štěstí, že jsem se s divadlem někam dostal a byli jsme ve Švédsku, 
Švédsko bylo tehdy vzorem sociální politiky, takže tam byly jako domy pro ně a bylo tam 
hrozně vozíčkářů na ulici, j á jsem si říkal tak to Švédsko je hrozně degenerovaná země, ale 
potom mne někdo vysvětlil, že ne, že komunisti a že to byl jeden ze záměrů, toho, že u nás 
degenerovaný nejsou, že jsme zdraví.Tak to je také určitý nacionalismus, protože ty vozíčkáři 
se nemohli nikam dostat z těch baráků, a komunismus byl skrytý program, že to je tak 
dobře.Teď je to již normální, mít ten vozík. Znám jednu holčičku, která je slepá a dělá 
keramiku úžasnou, pak tedy nerozumím slepým fotografům, to teda nevím..keramiku to jo, 
ale, že někdo fotí .. a že nadace a to. Když to slouží dobré věci, tak to jo, ale tohle je přeci 
nesmysl." 

M: „Chtěl byste s tělesně postiženým pracovat na běžným pracovišti?" 
Ma: „No proč by ne, pokud by je to nevyčerpávalo, já si nedokážu představit jaký postižení." 

M: „Jakýkoliv?" 
Ma: „Jako člověk bez noh, který může dělat na počítači, proč ne nebo si dokážu představit i 
taxikáře, který by neměl nohy a řídil by rukama, já si myslím, že by to šlo." 

M: „Co si myslíte o lidech s homosexuální orientací?" 
Ma: „Homosexualita, nemám problém teda, já jsem teda heteráč, ale objímám se i 
s homosexuálama, je mi to jedno, tady v tom prostředí je to docela běžné, nebo já nevím. V 
divadle mám kamaráda takovýho, v pohodě, máme společnou šatnu, sprchujem se, chodím 
před ním nahatej, nestydím se." 

M: „Ještě se zeptám na věřící, katolíky co se vám jako . . .?" 
Ma: „No tak, dětství, takový šeptání v kostele, nikdo mne k tomu nevedl, katolíci, já si 
myslím, že jsem spíš protestant, já to nedokážu formulovat tak, mne víc přitahuje 
protestanství, jako, že nemusím být zástupce Paní Marie, tyhle ty věci, i když všechno v 
pořádku, ale mne to vadí, jako když si vezmu to Irsko, že jsou lidi jako pod jedním bohem 
schopni se vraždit. To mne nějak neštimuje, ale nedávám to za vinu ani katolíkům a ani 
evangelíkům, prostě nevím proč to tak je, je to prostě nesmyslný. Katolíci, většinu co znám, 
tak jsou docela směšní, tak jsou takoví, taková ta mládež v těch batikovaných tričkách a mně 
je jich i líto, i když jsou i normální katolíci, to se děje v jakékoliv církvi. Nemám rád 
jakýkoliv fanatismus, já jsem teda vyrůstal později. V protestantství, kde ten fanatismus byl 
úplně šílenej, jakože vyhazování knížek a pálení knížek a to se dělo jako v domácnostech a 
rušení obrázků a končení ze starým životem.Tak to na štěstí ty katolíci nemají.Ať si každý 
věř, jak chce, já nemám rád jenom ty fanatické projevy.! 



4. O katolictví 
Rozhovor s Terezou 

M: Markéta, autorka diplomové práce 

T: Tereza, mladá žena s katolickým vyznáním 

M: „Tak já bych se tě zeptala, jestli mi můžeš trochu o sobě něco povídat?" 
T: „Tak jsem holka, narodila jsem se v roce 76, v rodině, která byla asi od začátku trochu 
problematická. Mám mladšího bráchu. Moji rodiče se hodně brzo rozešli - nebo tedy nikdy 
spolu pořádně nebydleli nějakým regulérním způsobem. Vyrůstali jsme s mámou, máma se 
snažila, ale byla asi dost zničená ze své situace celou tu dobu a taky, proto že jsme jiné, jako 
typy, tak byla hodně kritická k mým vlastnostem, který mám prostě daný do vínku a který mi 
připomínali toho otce, takže to bylo takový dost nepříjemný. 
Hodně ráda jsem byla, když jsem začala chodit na základku, protože nějaký intelektuální 
vlohy mám, že jako tato oblast je pro mne důležitá a jinak to bylo prostředí, kde jsem mohla 
nějak uspět, získat nějaký uznání, narozdíl od té rodiny. Potom jsem se hrozně moc 
přeorientovala jako na školu, prostě ta škola mi dala takový svět, do kterého jsem vložila celé 
své naděje nebo své bytí. To byla první část a druhá část byla, že se mi podařilo vstoupit 
dobře do kolektivu dětského, zvlášť na té druhé základce, do které se mi to nepodařilo, tam 
jsem byla jako by tím outsiderem se svým šprctvím a tak." 

M: „A v kolika si tam přestupovala?" 
T: „Ve třet í , v té první škole jsem chodila do třídy, kde se děti jako hrozně moc dobře učili a 
tady v té druhé byla atmosféra, že jenom 4 šli na gympl vůbec, prostě zbytek brašnáři, 
pokrývači jako hodně gaunerská třída a byli jsme tam v rohu šťastný když jsme se tam v rohu 
učili, kluci byli takový mimoňský a ta Gábinka ta se mnou teda soutěžili, tak to bylo jako 
nepříjemný a právě v těch 13, když jsem byla v té 8 třídě, tak mi řekli, že nebudu moci jít na 
gyml, to byla jako přirozená doba, jako září 89 a řekli mi, že jako jediná střední škola na, 
kterou by mne jako pustli byla zdravotní sestra a zároveň můj otec po celou dobu, co s 
mámou nežil, ale tak požádal o rozvod, protože uvažoval o tom, že by si vzal jednu svoji 
přítelkyni, že se to strašně jako začalo mlít, já jsem prostě věděla, že nebudu moci pokračovat 
tím směrem, kterým jsem jako hodně chtěla, citíla jsem to, že když půjdu na zdravotní sestru 
tak se to jako všechno mění, a že se naši začali teda rozvádět a brácha se z toho hroutil a tak. 
Uprostřed toho období se mne jedna učitelka zeptala, jestli je pravda to, že můj strýc je 
katolický kněz, já jsem nevěděla co na to mám odpovědět, já jsem věděla, že je, ale neznala 
jsem ho. Pak jsem řekla, že jo, ale měla jsem z toho strašně černý svědomí, že jsem cítila, že 
něco vlastně, že to mám stejně podělaná a že jsem z nich tak trošku připosraná, že jsem 
ochotná přemýšlet minutu, jestli odpovědět jo a nebo ne. Spíš si myslím, že to bylo nějaký 
boží vedení, protože já jsem hodně fabulovala a lhala a neměla jsem s tím vůbec žádný 
problémy, já jsem řekla pravdu já jsem pak řekla, že jo.Teď jsem na to pořád musela myslet a 
teď jsem jako zkoušela toho strýce najít jako za omluvu, že jsem přemýšlela co jak . Tak jsem 
se zeptala dědečka a šla jsem do kostela, kde byl shodou okolností, to bylo strašně blízko, kde 
já bydlím. To bylo těsně před revolucí září říjen 89, že jsem přišla do prostředí, které bylo 
jako úplně nepoznaný a kde třeba ten strýc pro mne hrál úplně velkou roli, protože byl ke 
mne přátelský, minimálně, když jsem tam přišla, tak se netvářil, že když jsme se nikdy 
neviděl,i tak ho nezajímám a takže uprostřed strašných zmatků toho podzimu jsem začala 
chodit hodně na tu faru a buď to jsem se do něj zamilovala tehdy, prostě jsem na něj byla 



strašně nafíxovaná po tu dobu. Pak čím dál víc i na ty lidi v tom kostele, kteří byli strašně 
laskaví např.Jirka, toho znáš, pak nějaká kamarádka. Tak se to potom začalo odvíjet a první tu 
dobu jsem nevěřila určitě v boha, já jsem byla, prostě ve škole, která byla pro mne tak 
důležitá, prostě to je fakt směšný.V podstatě tak nám říkali, že bůh neexistuje, že nejsou pro 
to vědecký důkazy." 

M: „A ty si to tak brala?" 
T: „No jo, nebo já jsem chodila s dědou někdy teda do kostela ,ale jako někdy jsem třeba 
nebyla dva měsíce v kostele někdy jsem musela po třech měsících , prostě podobu dědova 
náboženství jsem tehdy přijmout nemohla , protože dědeček je protože dědeček na začátku 
obdivoval na křesťanství tu hrdinnost těch etických zásad a toho tý vytrvalosti v utrpení a 
takhle, to nemůže malý dítě ani náhodou posoudit, pakliže to není masochista nějakej." 

M: „Co to pro tebe bylo když si říkala, že si chodila do kostela s dědečkem?" 
T: „Důležitý je říci dvě věci dědeček byl pro postava o kterou jsem vždycky hrozně stála a 
který měl na mne málo času , druhá věc byla třeba ... já si myslím, že to byla vina moji 
babičky, ale možná né jenom její jako , že on neuměl když už s tebou byl tak soustředit se na 
to , že je s tebou, on jako by uměl s tebou strávit 4 hodiny s tím, že s tebou sekal dříví, chodil 
po lese sbíral houby , ale vlastně ti neřekl osobního nic . Já jsem o to strašně stála , já jsem se 
ho někdy bála jako mladší holka, protože on byl strašně přísný , ale zároveň jsem o něj stála a 
zároveň jsem viděla jak narůstá s léty jeho zklamaní z mého otce , který není věřící a který 
žije strašně divně, z mýho bratra , který asi v 10 letech udělal strašně velkou scénu a řekl, že 
už do kostela prostě chodit nebude." 

M: „Vy jste všichni před tím chodili společně?" 
T: „No no." 

M: „Dobře jako s dědečkem?" 
T: „No dědeček prostě k nám přišel a vzal nás do kostela , no tak já asi mi bylo 11 tak jsem si 
řekla, že toho dědu nezklamu v uvozovkách , ale opravdu v tom nebylo náboženského 
nic.Dědeček nás na začátku školní roku donutil jít ke zpovědi, tak jsme vždycky v tom září 
šli, já jsem se teda vždycky vyzpovídala a v tom září 89, jsem se zpovídal z něčeho za co jsem 
se strašně styděla , a ten kněz to vzal já bych řekla, že on to přehnal , že vlastně podtrhl tu 
obludnost co jsem jako udělala, ale nic méně na závěr té zpovědi mne řekl, tak si uvědomíte 
co vám bůh odpouští a já jsem cítila , že doma se neodpouštělo teda, že máma nám ty věci 
znova a znova , jako bych dostala znova a znova vynadáno , Já jsem cítil, že ten kněz tomu 
jako hluboce věří , že ten bůh mi to tedy může odpustit. Takže to bych řekla, že to byl první 
můj náboženský zážitek, že jsem vylezla z té zpovědnice a potom jsem stála na tom Jiřáku a 
říkala jsem tak jestli mi odpouštíš tak teda " 

M: „To ti bylo kolik?" 
T: „To mi bylo 13 přesně , Jinak to bylo kvůli dědečkovi a ve škole nám říkali, že bůh není a 
dědeček chodil do jiných kostelů, protože hrál divadlo a třeba mohl od 7 a nemohl od 6 tak 
pokaždé jsme šli někam jinam a já jsem viděla jak ty faráři jsou jiní jak každý má jiný obraz 
boha bych dneska řekla, a někdy to strašně nesedělo dohromady a prostě ty. „ 

M: „To si byla schopna vnímat?" 



T: „Tohle to jo to jsem byla schopna vnímat už hodně brzo, určitě v 10 víš co dědeček byl v 
tom trochu cvok, on nám řekl dal tedy na pátera Hulína, který byl superstrikní, super vzdělaný 
naprosto bez citových projevů , pak nás bral k Františkánům Paní Marii Andělský, kde to bylo 
zase takový prapodivný trochu středověce zatuchle Mariánský ,pak k Ignáci, pak jsme měli 
pátera Čecha ten byl pro mne hodně důležitý v dětství." 

M: „To byl na chalupě ne?" 
T: „No no , tak to byl strašně laskavý asi hluboce věřící, ale spíš bych řekla, že vyřazoval s 
tou hodnost, a člověk cítí jak babička chodí do kostela a nevěří tomu ." 

M: „To jste věděli o tom ona mluvila?" 
T: „No no ona vždycky říkala, ž to má s tím náboženstvím po svým ,ale vlastně jako , babička 
byla ženská, která si boha držela na dištanc, protože chtěla žít svůj život si myslím, a 
nepochopila , že ... No tak takový to asi bylo no věděli jsme jaký jsou přikázání a jak vypadá 
katolická mše a zažila jsem jak dědeček se mnou odešel středem kostela, protože ten kněz byl 
politicky kontorní, i tohle to bylo strašně silný, dědeček mně to nikdy zvlášť nevysvětlil, on 
více méně udělal sám za sebe, že prostě na takovém kázání nebude sedět a poslouchat a 
odvede za ruku 9-letý a 7-letý dítě ven, ale neudělá to, že ti to vysvětlí, že věří v boha a že ho 
štve, že ten kněz se kompromituje třeba. Já jsem se ho potom ptala proč jsme odešli vždycky, 
né vždycky asi 4 x, ale bylo to velmi demonstrativní, že tě vyvleče z řady a prostě 
prostředkem kostela odvede někam jinam na mši prostě." 

M: „Jak se to v tobě snášelo, když jste chodili s dědečkem do kostela a ve škole jsi slyšela 
něco jiného, ty si to měla prostě vyřešený jako návštěvu dědečka a nějak se to v tobě nepralo 
jako, že dědeček to má jiný v tom kostele, ve škole říkají něco jiného." 
T: „Tak já jsem prostě v boha nevěřila já jsem to neřešila , ono to bylo stejně dětství žitý v 
takových odlišných prostředí, třeba prarodiče byly strašně dobře situovaný , bohatí jako když 
jsme tam jeli na víkend tak způsob co jsme tam jedli, co nám babička koupila , když jsme šli 
po ulici a chtěli jsme nějakou hračku, způsob jak se tam komunikovalo jaká muzika tam byla 
k puštění , to bylo jedno dětství . Když jsme byli u babičky druhý u tělocvikářky spořivý 
takový jako sídlištní babičky tak tam to bylo jiný tam to bylo citový hodně." 

M: „Jo?" 
T: „To jo až do určitý chvíle , když jsem se od tý babičky jako vnitřně odřízla jako by ona se 
prostě hrozně ráda mazlí z dětma teda, ale patologický to není a vůbec nic, ale ona když jsem 
přišla tak mne začala hodně obímat a někdy trošku škrtit, cítila jsem z toho to, že nemůžu z 
toho uhnout. Já jsem jí to prostě potom začala říkat, prostě babičko drž mne takhle nebo mne 
to tlačí na krku a ona nějak ty moje signály ignorovala,prostě a mne to potom vůči ní zavřelo, 
že přitom je to banální o no to je přivítání a pak už nic jo, a že si dneska říkám, že člověk 
musí tomu malému dítěti hrozně respektovat když ti dává signály, že né. Může tě mít rádo, ale 
můžeš to neodhadnout. Přitom šlo akorát o to, aby mne nemačkala, takováhle blbost a ono 
nám to zkazilo . No a pak byla maminka, že jo no my jsme byly dost chud í , protože táta na 
nás neplatil a dědeček o praktických věcech nepřemýšlel, my jsme měli oblečení po jiných 
lidech a vždycky jsme mámu překecávali ať koupí horalku, prostě to bylo kdy můžeš 5 dní 
překecávat kvůli jedné horalky a pak máš bez nadsázky kaviár." 

M: „Myslíš jako u těch prarodičů?" 



T: „No, no, prostě ne že by to bylo normálně, ale já jsem znala kaviár je smutný, že ně všichni 
děti za socialismu ho znali . Pak jako ta škola, která ..tam to teda bylo takže j á jsem na ty 
přechody na to, že to někde k sobě moc dohromady byla zvyklá a nepřišlo mi to, jako já jsem 
boha prostě neřešila." 

M: „Třeba v té škole si mluvila dejme tomu ve 13 o tom, že chodíš do kostela?" 
T: „To já jsem jako chtěla, aby na to reagovala jedna moje učitelka, což jsem jí jako potom k 
tomu donutila, že mi dala najevo, že to je špatně . Pak bylo období kdy jsem byla na druhém 
stupni ve vzdoru vůči nějakým těm učitelům tak jsem si říkala, že já jsem ta křesťanka, že 
jsem cítila, že to je opozice proti tomu co tam je, ale když jsem přišla do toho kostela a tam 
jsem viděla ty lidi, ono to v tom bylo ... Dědeček byl věřící, ale pro něj je to něco jiného, ale 
tam jsem viděla lidi pro , který to znamenalo vztah jako, když já tady mluvím o Michalovi, ty 
ho sice neznáš, ale cítíš, že to je reálné pro mne." 

M: „To myslíš po tom , než si přišla do Vršovic?" 
T: „No no, já jsem viděla l idi , který o tom bohu mluvili jako o někom koho znají a mají rádi a 
jsou s ním v kontaktu a takhle.To jsem na začátku naprosto odmítla, no protože to mne přišlo 
úplně magorský prostě. Neviditelný bůh nikdo si na něj nemůže sáhnout, není vidět jako mají 
svůj svět a jsou přesvědčený , že s ním nějak komunikují, takže asi první rok jsem tam chodila 
kvůli těm lidem a kvůli Michalovi a kvůli tomu strejdovi a že jsem si říkala, že mne to 
nemůže ohrozit když vím jak to je. Pak byli nějaký momenty asi 3 když se to projevovalo, že 
strejda byl pozván na jaře v roku 1993 k rozhovoru do časopisu, Myslím si, že to byla tehdy 
Naše Rodina , ale nejsem si jistá a on tam jako v katolických otázkách ohledně víry a jednou z 
otázek, kterou tam řekl bylo, že člověk je stvořen pro lásku, pro štěstí pro boha tahle ta věta 
tam jakoby přesně byla a já když jsem si tuhle větu jako by přečetla tak jsem na tou větou jak 
by brečela, jsem si říkal, že mi nepřijde, že by byl člověk stvořen pro lásku pro štěstí prostě si 
myslím, myslím si, že pro mne byla strašně silný myslím si, že kdyby řekl jenom ty první dvě, 
tak bych taky brečela a nic by mi to neřeklo a tím ,že to bylo ve trojici pro lásku pro štěstí pro 
boha, tak jsem najednou cítila, jenom, že on to může říct, protože najednou jsem viděla , že to 
něják to musí být jestli jsou a nebo nejsou. Tak to bylo hodně silný, potom se mne jednou ptal 
on ten strejčík, jestli mám boha ráda, tak já říkám jak bych ho měla mít ráda když ho nevidím 
a takhle, a on mi řekl, že jestliže ho milujeme tak u sv. Jana je jestliže ho milujeme plníme 
jeho přikázání, což bych dneska řekla, že by to byla teologicky skvělá odpověď a jako by tam 
je to myšleno obráceně, pakliže ho milujeme. A on mi řekl přikázání a on mi řekl to jo, to 
bylo jako takový sofisma. Já jsem potom jako přišla domů a jako jsem se cítila, že 
nedokonalost to co řekl ten strýc a že je nedokonalost hlavně ve mne, já jsem věděla, že on 
boha miluje jako opravdosky." 

M: „Ty si to nějak cítila, nebo jste o tom mluvili?" 
T: „To ne to jsem cítili, myslím, že Michal byl tehdy jako může být erotický muž motivován k 
ženě , stejným způsobem byl Michal nadšený pro boha , že si myslím, že to bere někdy ty 
konce co to bere , že je to drsný . Ze to bylo z nějaký části bytosti, která je hodně primitivní 
svým způsobem když budu úplně drsná jako by, ale strašně silná. To analyzuji zpětně teď 
cítila jsem z něho, že je tam hodně silný hnutí nějakým směrem kde já naprosto jako papírově 
listuju stránkama jestli jo nebo ne." 



T: „To mi bylo líto, že když jsem přišla pak domů, říkala jsem tomu bohovi, kterému jsem 
nevěřila, že bych jej chtěla mít umět ráda, že bych chtěla mít tu schopnost jej milovat bych 
řekla. Potom ještě o něco později to už jsem tam chodila rok jsem byla na nějakým výletě asi 
s Jirkou a tak a cítila jsem, napadl mne takový obraz, že ty lidi, že za těma lidma pořád 
chodím a chci u nich být a oni dávají jako vše co dávají jako sobě, asi lásku a nejenom to, 
takovou normalitu a já jsem si už říkala, sakra všichni lidé to maj a já k nim chodím jako k 
nějakým kohoutkům, z kterých se to dá najednou pustit a pak s nima jakoby nejseš, ale říkala 
jsem si, že oni jsou všichni přepojení na nějaký potrubí." 

M: „Takhle si na to přemýšlela?" 
T: „No no jako by, to nebylo přemýšlení to jsem byla s Jirkou a najednou mi vyvstal tenhle 
ten obraz, takovýho i vizuálního takového světle zeleného potrubí. Prostě takového prostě 
něčeho a těch kohoutků, já jsem si prostě řekla, že musím být vědecky důsledná, jako jo já 
jsem to brala vážně a že musím udělat pokus s tím bohem jako experimentálně ověřit, že není. 
Řekla jsem, že to experimentálně ověřím tak, že se budu modlit, že když dostanu nějakou 
odpověď tak budu vědět jako že je a když nedostanu tak budu vědět, že není. Tak jsem si 
vždycky večer si sedla jako na posteli připadala jsem si jako naprostej blázen jako kretén jako 
kdybych tě oslovovalo zlatovlásko přijď jako. To byly dost krátký modlitby a čekala jsem ty 
dny, že bůh udělá nějakej jako vnější věc, že udělá, myslím, že jsem si nejvíc myslela, že se 
rozsvítí v tom pokoji světlo a strašně jsem se bála , nějaký umělý tím myslím ne elektrický. 
Nebo jsem hrozně sledovala tramvaje čísla , takový to magický myšlení trošku dětský." 

M: „A to ti bylo asi 14 let jo?" 
T: „To už mi bylo 14, já vím je to trošku opožděně já vím, ale prostě tak no, potom jsem jeden 
večer, já už si tím zážitkem nejsem přesně jistá. Já si myslím, že ono to bylo tak, že já jsem 
byla zablokovaná na jakoukoliv lásku jako by. Ke mne nic moc za to dětství hezkého nepřišlo 
a já jsem měla potom obraný mechanismus, který mně před těma dospělejma nebo autoritama 
dost bezpečně chránil, že jsem si žila v tom přemejšlení svým, a že mne ten bůh už dlouhou 
dobu opravdu bombardoval tou láskou, ale ke mne to nemělo kudy při j í t , že nějak jsem jeden 
večer začala strašně c í t i t , že vlastně chci, aby byl. Což je původně něco úplně jiného než co 
jsem chtěla já jsem chtěla dokázat , že není. Já jsem začala chtít, aby byl a něco se ve mne, ale 
strašně silně ve vnitř hnulo to bylo, to nebyl pocit to bylo nevím k čemu to mám přirovnat,ale 
moje máma mne potvrdí to mi jednou vyprávělo, že když byla těhotná a byla jsem první dítě 
jak jsem se v ní poprvé pohnula, jaký to byl poprvé strašně zvláštní pocit když se v tobě něco 
hne. Já bych to k tomu trochu přirovnala, že jsem jako zažila fyzický nějakej pocit k sobě, že 
je láska, že je bůh a že já se můžu tomu ode vřít, jako kdyby se tě bůh dotknul zevnitř možná 
jako kdyby řekl, ty pořád koukáš ven kde se co rozsvítí , já jsem živej uvnitř a hejbám se v 
tobě . Tohle to to bylo jako hodně radikální. Tím potom začala doba kdy jsem to bych řekla 
přehnala do druhýho extrému, že jsem jako ve svých 14 let do těch 15 byla úplně 
nesnesitelná, že jsem vlastně začala se zajímat o všechno co s tou vírou souviselo o bibli o 
životě svatých, o církvi o modlitbách, prostě, že jsem to začalo do sebe strašně nasávat jako 
houba opravdu .Omezila jsem na to konto spoustu jiných oblastí svého života, myslím, že 
jsem se tím strašně vzdálila mámě, že jsem definitivně. Jako ona ke mně nebyla hodná to je 
pravda, myslím, že tady měla dítě , který čekalo na nějaký projev lásky od ní, že sem jí celou 
dobu byla otevřená, nebo alespoň očekávající něco. Ale já bych řekla, že v mých 14 let jsem 
začala né ignorovat, ale, že mne ta máma přestala úplně zajímat." 

T: „Protože jsem od ní nic moc nedostala a najednou jsem objevila, že někde jinde to jde tak 
jsem naprosto pragmaticky a drsně a to jsem fakt přehnala, že jsem si splnila svý povinnosti, 
ale už jsem jí nepustila do svého světa." 



M: „A to vědomě, nebo že to tak prostě nebo jak to bylo nebo že sis to uvědomovala?" 
T: „To ně to si uvědomuji až zpětně, rozhodně jsem jí to neudělala jako by jí naschvál, to v 
tom nebylo, spíš z toho když jsem s ní o některých věcech mluvila, nebo když jsem potom 
viděla jak se rozvíjela nějaká její reakce na mne, tak jsem si strašně moc uvědomila jak 
hrozně moc k tomu přispívám já, ale dneska vidím půlku toho co se dělo jsem způsobila já. Já 
jsem chtěla jít do kláštera a chodila jsem do kláštera ty si to trošku pamatuješ to období, jako 
ve škole jsem měla pocit povinnosti být co nejlepší, ale myslím, že mne to hluboce nezajímalo 
to co nám tam vykládali , že si s tou s tím křesťanstvím nedalo srovnat , hlavně né, že to 
křesťanství pro mne mělo vztah k mému skutečnému životu, zatím co ta škola byla jako vztah 
vášně." 

M: „V mozku jo?" 
T: „Takže jsem se jako zase znova se mi moc nepodařilo zařadit do třídního kolektivu tímhle 
tím nebo měla jsme tam mnohem únosnější než na základce, no pak jsem tam v určitou chvíli 
asi v těch 17 letech, ve třeťáku začala být hodně vlivnou osobností, protože to už jsem 
systematicky šla tímhle tím směrem některý mí spolužáci." 

M: „To myslíš tu víru?" 
T: „No no , to začali vnímat jako něco vnímat něco nejenom kuriózního dejme tomu, že se 
tehdy obrátil ten Honza a Pavel začali chodit do kostela Dana, že jako v tu dobu několik mích 
spolužáků díky tomu mému směřování se začalo zajímat a tak, tedy tohle to tak vím, že tohle 
to už začínám být už dost silná, že jsem v té třídě už nebyla lhostejná co třeba mne říkali, že 
už jsem se sama dokázala postavit, že jsem nabyla nějaký sebevědomí v tom kolektivu." 

M: „A čím to bylo jako vůbec, tím myšlením nebo, že to byl jiný typ lidí?" 
T: „Na tý základce myslíš?" 

M: „Na tý základce myslím." 
T: „Víš co já jsem tam přišla do třetí třídy a ten kolektiv byl hotový a já jsem přišla a byla 
jsem opravdu, opravdu od té třídy o kus nejlepší teda, a druhá věc je ta, že ta učitelka zvolila 
strašně blbou metodu, že ona s té třídy byla opravdu frustrovaná, opravdu to nebyli moc 
inteligentní děti a ona těm dětem mne pořád dávala za vzor , tak tady jako přijde ze Žižkova z 
Jesenijky , na druhou stranu je možné , že jsem to i chtěla, já si myslím, že jsem stála o její 
chválu než o ty děti. Byli tam dvě hodně zajímavý holčičky byla tam Kamila Skalníková a 
Nikola Nováková, což jedna je akademická malířka a druhá taky byla malířkou a dnes je 
loutkoherečkou , to byly holky o které já jsem stála ,myslím, že může 9-letá holčička zažívat i 
zamilovanost do jiný holčičky jako, že jí obdivuje až je to takový, že budu mít dceru Kamilu 
prostě tak takový vtah jsem k ní měla až mne to vedlo k tomu, že oni byly strašně , jako z 
normálních rodin, já jsem byla hrozně moc dětská si myslím a ony byly 8 - 9-letý a já jsem 
byla možná 6-letá, takže oni nebyly zlý. 
Ty dvě holky si myslím, že by se skamarádili s kýmkoliv kdo by j im byl rovnoprávný, ale 
jako pouštěli mne k sobě, ale já jsem se neměl jak chytit v jejich světě. Já vím byl, že největší 
rozpor je v opakovaným pokusu se jim nějak přiblížit , když oni se začali v 10, 11 letech 
zajímat o erotiku začali číst Valerii, Týden Divů , jo a já vím, že jsem byla tím tenkrát jen 
šokovaná , že mne připadali divní a , že mne připadali .. jak ti říkám ....možná jsem jiný typ 
osobnosti vůbec, ale já se vnímám prostě mladší. Je druhá věc já jsem šla do školy když mi 
bylo 6 a měsíc a ty holky možná méně. No a .." 

M: „Jaká byla tvoje pozice ze začátku a jak se to měnilo?" 



T: Tak na začátku jsme byli hrozně fragmentovaná třída, myslím si, že nás tam bylo opravdu 
hodně ambiciózních dětí, který nepovažovali za svůj cíl vytvořit kolektiv, ale který 
považovali za svůj cíl být hodně dobrý na tom gymplu. Tím si myslím, že se ta třída nesložila 
moc jako dohromady, potom druhá věc je, že jsme byli dost různorodý i dneska když vidím 
kam se ty lidi rozprostřeli tak je to strašně nekompatibilní skupina lidí, když se teď pokouším 
někdy sejít tak se sejdem třeba v 7 - 8 a j e t o naprosto pochopitelný, protože některý ty lidi 
opravdu se nemají o čem bavit. Prostě inženýrka chemie, soukromá podnikatelka, realitní 
makléřka. Ti lidi jsou i bytostně jiný, to je jedno. Na začátku jsem byla jednou z těch 
ambiciózních a hrozně jsem tam stála o dvě holčičky o Markétu Ševčíkovou a Štěpánku 
Říhovou a to byla taková ta holčičí pranice, jako co z toho bude ta dvojice, teda myslím, že 
Štěpánka a já jsme hodně stáli o tu Markétu , a nakonec vyhrála ta Štěpánka jako by. Pak jsem 
se tam hodně kamarádila s Hankou Peckovou, taková kamarádka kdybychom měli čas tak si 
myslím tak jsme kamarádkama do dneška. Ale ona šla studovat medicínu a já jsem šla 
studovat fíldu, tak jsme nestačili jako se nějak stíhat, ještě jsme se sešli, ale prostě. Tak jako 
Pecka, ale ta seděla o 3 řady za mnou takže my jsme jako ... a byla taky taková puberťačka 
strašně jako ty strašný záchvaty smíchu. Jako myslím, že jsme se s tou Peckou na dálku 
milovali v uvozovkách, i když jsme se na sebe v té třídě neviděli, jenže prostě já jsem seděla 
ve druhé lavici a ona v páté jakoby, to je strašně zvláštní, že tohle má na ty vztahy vliv jo . Že 
když nesedíš okolo svých kamarádů. Pak jsem se pak skamarádila ve 3- 4, jako s Janou, 
takový zvláštní lidi, jako správňačka, tak to byli takový hezký kamarádský vztahy, ale třeba 
tyhle holky, takový ty holky, že se spolu chechtají o těch velkých přestávkách. Na tom 
volejbale jsme všichni dobře hráli, takový to jako holčičí z jiných oddílů tak to tam bylo. A 
pro mne byla v té době nej silnější ta víra a druhá věc byla, že jsem měla od 15 problém, že 
mne moje kamarádka obviňovala z homosexuality a já jsem postupně začala jako na 
začátku.... pro mne to bylo jako směšný, ale jako když to pořád pokračovalo tak já jsem 
potom začala přezkoumávat svoje vztahy z jinýma holkama a tím se ty vztahy začaly 
zatěžovat, protože já jsem potom přestala jakoby i na tom tělocviku, přestávala jsem být 
schopná, takových nějakých .... jako při tom volejbale k někomu tak na blízko, že by si mu 
ten míč třeba vzala. Já jsem pak začala zkoumat jestli ta máma nemá pravdu. Strašně mne to 
ztížilo život a potom jako ve 4. ročníku jsem po nějaké takové scéně jako nebyla schopna 
přemýšlet o ničem jiném ani, mne se to jako spojilo s jednou věcí. Jako kdyby mne obvinil ze 
stejné věci někdo z venku učitelka nebo nějaká kamarádka tak, jako by ta máma měla u mne 
strašně velký dluh a já jsem ... o ní už tolik nestála v tu dobu a ona jako by najednou a to si 
musí uznat i ona kdyby byla schopna o tom mluvit ona jako by na jednou udělal .. ona mi 
vždycky říká , že jsem strašně podivná, divná, podivná." 

M: „A říkala ti proč?" 
T: „Protože jsem vždycky o něčem jako přemýšlela nebo jsem jako něco prožívala a pro ní to 
bylo překombinovaný." 

M: „Jo?" 



T: „Jo, anebo, že jsem nenormální, jako tohle to jsem slyšela jako lOOx, ale nikdy to nebylo , 
aby mi řekla, že jsem nenormální a proto tě nemám ráda, ale až teď najednou, alespoň pro 
mne, nebo jsem to tak četla to poselství bylo a já jsem to takhle četla. Já jsem tě nikdy neměla 
ráda, protože ty seš nenormální v téhle oblasti a já se k tobě jako ženská k ženský nechci 
přibližovat. Jo třeba jako ona se se mnou nikdy nemazlila, pro mne to bylo hrozně frustrující, 
to byly takový hry, když jsem jí chtěla obejmout, nebo ta jo, prostě jako uhýbací a teď 
najednou pro to našla jakoby zdůvodnění v uvozovkách jako. a tím se mne ta homosexualita 
propojila s tím jestli jsem pro lidi jako přijatelná, já Klára taková maková onaká, já bytost a 
mám tento znak, který není zrovna nejlepší, ale jako by ten to znak jsem já a proto mne 
neměla moje matka ráda a kdo mne jako příjme a pochopí takováhle a takhle. Tak potom 
tenhle maturitní ročník byl v tomhle hrozně těžký, protože se to se mnou dostalo do fáze, 
když už jsem měla náběh na utkvělou myšlenku nevím jak to máte klasifikovaný přesně, ale 
spontánně se mi vracelo myšlení k tomu to tématu, nebo už se mi k němu dostávalo i když 
jsem se potřebovala soustředit i k jinému tématu jak by , takže potom jsem se dostala do esetu 
a tam mi ta doktorka řekla, že především je nutné, abych jako odešla z domova a mělo 17 to 
bylo úplně bizarní jo. Říkali, že mohu být ubytovaná někde tam , když najdu nějaký zázemí, 
mne to připadalo nekřesťanské. Takže jsem tam po nějakých týdnech jako přestala chodit, 
protože ona mi řekla, že se mnou nemůže udělat nic když jsem neustále v tom prostředí, kde 
se ten podnět opakuje prostě. Jedna doktorka udělala se mnou chybu tenkrát, já jsem jí 
respektovala a ctila její autoritu a já jsem se j í ptala, jestli si myslí, že jsem normální. Myslím 
s i , že ona kdyby mi řekla tenkrát řekla , že jsem tak by mne tenkrát strašně moc pomohla, ona 
prostě udělala to, že mne prostě, že z jejího hlediska neexistuje jako nic co je normalita, 
potom jsem se chtěl dostat na vysokou školu a máma mi udělala zase nějakou scénu, že prostě 
nemám ještě sílu v tom domově jako žít vůbec , prostě tehdy jsem měla opravdu pokušení 
skočit pod tramvaj, že třeba mi to ....prostě, že ty tramvaje začínali být pokušení ...tak to je 
jedna věc a o té víře musím říct, že tohle to období mezi těmi 15-17 lety, překrásným 
objevením křesťanstvím přibylo najednou pro mne strašně neúnosný břemeno, takže to byla 
..jako já bych dneska řekla, že je škoda, že mě to stálo sTrašně moc energie, nebo že pro mne 
lepší, že jsem tu energii vydala a objevila jsem toho boha takovýho jaký je, protože mne to 
donutilo, já jsem prostě tehdy ty dva roky visela na bohu jako já nevím, opravdu to bylo .. já 
jsem to nemohla nikomu říct , jako takový vztahy jsem neměla a všechno jsem to vrhala do 
modlitby a opravdu jsem tehdy prozkoumala bibli od shora dolů a našla jsem v tom spoustu 
odpovědí na různý věci a tak , ještě musím říct jednu věc, že mne bůh řekl v modlitbě spoustu 
věcí, ale nikdy mi neřekl ty taková nejsi. Já si myslím, kdyby bůh byla taková sugesce ta by ti 
to bůh řekl, to nikdy nezazní prostě, vždycky to co zaznělo tak byly nějaký věci jako , že on 
mne posuzuje úplně z jiných hledisek než tohle to třeba vím,že v určité době to byl pro mne 
důkaz boha trošku. Pak jsem se dostala úplně do jiného prostředí, protože jsem utekla z 
domova a dostala jsem se do rodiny, kde bydlela tehdy asi misionářka, nebo já nevím jak to 
má nazvat jako holka, které bylo o 11 let víc než mne a taky měla za sebou těžký život a měla 
to stRašně moc jako srovnaný jako směrem k tomu bohu, bylo ochotná vzít si mne do pokoje, 
já jsem byla tehdy naprosto v hajzlu psychicky a prostě ta Katka mě měla rok v pokoji se 
všema mýma, prostě nevím, já to tedy nechápu já bych to neunesla při normální práci 
najednou mít v 29 letech rozklíženou 19 letou bytůstku." 



T: „Jako to bylo strašné štěstí jako svým způsobem , protože ona na mne byl a hodná, 
nepřeháněla to. Tak to byl takový rok zase kdy ten bůh pro mne zářil opravdu láskou týhletý 
holky tam, no a pak jsem se dostala na vejšku, to bylo takový zmatený, no prostě jsem se 
vrátila domů, máma mi to nabídla což byla její velká velkorysost bych řekla a buď to nějak 
super nefungovalo a dostala jsem se do prostředí akademického ve kterým tyhle ty věci byly 
zpochybňovanými a třeba myslím , že se ta bohemistika strašně změnila, protože v době když 
jsem tam přišla tak vím, že docent B. si ze mne dělal legraci jako, že jsem katolička otevřeně 
při těch seminářích říkal, tak ještě tu katolickou interpretaci jo, a vím ,že třeba dneska tam je 
prostředí kdy věřící studenti se vezmou seminárku na Zahradníčka a jsou timhle směrem 
nějak ... takže jsou přijímaný tehdy moc ne." 

M: „Jak si to snášela?" 
T: „Tak já už jsem byla tehdy hodně zvyklá na Michalovo shazování, že už mne to bylo 
jedno, já myslím, já už jsem o tom, určitý nerespektování tý víry, já už jsem zažila dost, aby 
mi to už bylo jedno, jako spíš mi bylo líto, že u některých těch spolužáků, u kterých jsem 
mohla mít dobrý kamarádství jsem se s touhle nálepkou dostala do trošku diskvalifikovaný 
pozice, já jsem si k tomu přispívala i sama oni třeba chodili do hospody na pivo já jsem šla s 
nimi a dala jsem si čaj, protože jsem měla tehdy strašně přísné morální zásady. Hodně pro 
mne bylo společenství mládeže do kterého jsem chodila na Chodově, tam jsem byla 
zamilovaná do jednoho kluka a s jiným jsem tam pak začala chodit. A tak se ta vejška nesla v 
tom duchu, že bych chtěla být úspěšná a zároveň, že bych tam mohla přenést svoje srdce to se 
nedalo. Pak jsem se starala o ty děti, ale měla jsem pořád posekaný to srdce a to se nedalo a 
být sama se sebou , a tak. Během té vejšky taky přišlo pěkné období. Když tý práce je tolik, 
já trochu neumím vykašlat se na tu práci v půli nebo třech čtvrtinách, že je problém, že systém 
ve kterém žiji a pracuji je nastaven tak, že ty lidi si udělají rozhodnutí kde to nechají na půli 
cesty bohužel. Jenomže já tohle, tak dobře teď už to alespoň registruju, já jsem na začátku si 
to vůbec neuvědomovala, jestli to myslejí vážně, takže potom byla doba kdy mi ta škoda dala 
záhul, že jsem se do té oblasti té víry neměla už čas se vracet,nebo , že mne to oslabilo jenom 
z toho to důvodu a pak si ještě třeba ... pro mne bylo zraňující ještě to, že jsem začala do 
svých 24 let chodit s Martinem, že jo a to byl vztah do kterého jsem vstoupila tak jsem to 
strašně rozlišovala, já jsem se za to hrozně modlila, jestli mám nebo nemá sním začít chodit 
jo. Pak jsem měla pocit, že jsem rozlišila, že o, nebo takhle Já jsem měl a poc i t , že to bylo 
dobře jo. Já jsem si myslela, že mi na to řekl, že jo, tak, že jsme určený pro manželství jen 
druhýho a tím sem v tom vztahu, dělala všechno proto ,nebo já jsem ty signály kdy to 
nefungovalo registrovala a Martinovi jsem to i vyčítala sama pro sebe jsem si nedělala žádnej 
závěr jako rozejít se sním to pro mne nebyla žádná varianta a takhle jsem s ním chodila a 
vlastně pak jsme začali chodit na přípravu na manželství a tak. Přitom ten vztah nebyl vůbec 
moc jednoduchý a nakonec se teda rozpadl, ono je těžký říct to Já jsem řekla, že se 
rozejdeme, řekla jsem to protože jsem viděla Martina, že si vůbec není jistý jako tým 
manželstvím, on si nebyl vůbec jistej , protože já jsem dělala takový vlny no ,Jako by tahle ta 
zkušenost, bylo pro mne hlavně skvělé s ním chodit , ale ta zkušenost toho rozlišeného 
vztahu, který nedopadl potom byla potom strašně velkou zátěží v mé komunikaci s bohem, 
že já prostě. Pak mi někdo řekl, že jsem se měla řídit svými pocity , jenomže já mám strašně 
rozpolcený pocity. Začala jsem chodit na terapii, která nebyla moc dobře vedena, protože na 
konci jsem měla zotvíraný všechny rány z dětství." 

M: „Myslíš s i , že věřící člověk třeba katolík je něčím jiný, než nevěřící člověk ne katolík." 



T: „O homosexuálech se asi nedá říct nic paušálne, existuje spousta způsobů, jak 
homosexualitu žít. Osobně si myslím, že to je určitý druh duševního nebo i duchovního 
vychýlení, který je asi v určitých případech možné léčit jako neurózu. Ale k tomu není možné 
nikoho nutit. Myslím, že to jsou lidé, kteří nesou vpodsatě dost těžké břemeno a které bychom 
rozhodně neměli soudit. Nicméně roli, kterou můžou hrát zejména tam, kde jde o péči o 
mladé lidi, bychom měli přinejmenším vážit. Nechtěla bych třeba dát svého syna do oddílu k 
homosexuálnímu vedoucímu, kterého bych dobře neznala." 

M: „ Co si myslíš o Rusech a jaké s nimi máš spjaté asociace?" 
T: „Rusové jsou národ s jinou mentalitou, s velkými kulturními dějinami a s traumatickou 
politickou minulostí. Respektuji je, v Praze je osobně neznám. Myslím, že náš pohled hodně 
zkresluje existence ruské mafie v Praze. To není reprezentace toho národa. Nicméně kdyby 
ses ptala na názor na ruskou mafii, tak ten by samozřejmě nebyl vůbec hezký." 

Rozhovor s matkou Terezy 
M: Markéta, autorka diplomové práce 

H: Helena, matka Terezy 

M: „Co byste mi o Tereze řekla, když se Vás zeptám takhle obecně?" 
H: „Tak já si teda myslím, že zrovna v tomhle tom věku, když je Tereze 30 let a má nějakou 
životní zkušenost a vlastně zažila nějaké výhry a prohry a tak se v podstatě rozumíme, nebo 
že si rozumíme co koná, nebo jak jedná nebo jak co se děje. Což teda nemůžu o tom počátku 
co dosívala říci. O tom si teda myslím, že to byla vlastně... že to byl problém té skupiny , 
bohužel tedy věřících, kteří a toho kostela ve Vršovicích, kdy se tak jako žilo na plný pecky 
bez ohledu jako na rodinu na okolí, kdy mám teda pocit, že pro toho Michal nic jiného 
neexistuje než kostel, víra, modlení, v tu dobu jsem měla pocit, že si ty lidi tváří, že jsou jako 
samozřejmě lepší a že jsou sami jak lepší , že ty ostatní to nejsou a tak jsme si, tam docházelo 
k tomu, k rozporům. Prostě ta skupina modlících teda... Tereze bylo tehdy 14 let a ona chodila 
domů v půl jedenácté ve třičtvrtě na jedenáct, to mne teda připadalo, že kdyby byla v kině a 
šla by na nějakou diskotéku, člověk by jí to mohl zakazovat, ale zakazovat chodit do kostela 
tak to se jaksi nenosí a navíc si myslím, že i v tom kostele trávila v tu dobu mnohem víc času , 
než já jsem měla představu, že je nutné trávit. Na druhou stranu to bylo v době kdy od nás 
odešel ten její tatínek, takže možná, že tam hledala nějaký zázemí a pochopení , který u 
nějaký zoufalý mámy a mladšího bráchy nemohla najít, takže si nemyslím , že by to byla 
jenom ona, nebo ta skupina, že by dělali, úmyslně to už vůbec ne, že by dělali nějaké chyby . 
Tam docházelo k velikánským rozporům, né jenom pohledům, tedy nejenom ona a já , prostě 
na jiné koleji, protože si každý hájil tu svoji pravdu, že jo.. Ona jako dospívající dívka s 
nějakým názorem a já teda jako máma, která teda chce, která má pocit, že se to šine k 
nějakému fanatismu a tak. Já si myslím, že jsme tuhle tu cestu možná ani nehledali , prostě 
jsme tu dobu pro to dělali celkem málo. Ale to byla doba,kdy jezdila do Roudnice ke zpovědi 
, což jsem byla úplně vykulená, protože jsem si říkala tak Praha je plná kostelů, tak úžasných 
lidí a ona musí prostě jezdit do Roudnice, to bylo o pár let později Tak to mi taky připadalo 
jako nějaký podivný, ale já jsem si říkala , že to bylo asi tím, že se v tu dobu asi vlastně asi 
přestřihával nějaká pupeční šňůra , která tady byla a prožívali jsme to bouřlivě. Teď si 
myslím, že jsme schopní k tomu, že si možná uvědomujem nebo cítíme nějaké chyby, na 
které si ani nepamatujeme, že to spíš cítíme, že jsme mohli tehdy a ustoupit a nějak se spíš 
dohodnout. 



Myslím si o ní, že to je člověk, který když se pro něco zapálí tak to dělá s plným nasazením 
ať už to bylo v těch 13, 14, nebo v 17 letech a i teď. Takže si jí i vážím a mám jí nesmírně 
ráda, ale tehdy to nasazení jsem považovala za určitý fanatismus, tak." 

M: „Co pro vás znamená víra, katolíci, katolická církev?" 
H: „Já si myslím ,že všichni katolíci nejsou stejný co katolík, já vlastně když jsem se obrátila, 
nebo, že jsem se obrátila tak to má podíl sloužená mše svatá a myslím si, že na to má velký 
vliv toho společenství toho Chodova těch lidí, když jsem přišla do styku na túry z těmi lidmi 
tak tam byl v podstatě farář, který chodil na túry, zpíval, smál se a tam byli lidi, kteří byli 
příjemní, kteří se ráno pomodlil a tak dále a pak přes den jsem necítila žádný rozdíl, tam jsem 
se poprvé uvědomila v době kdy večer děkovali za hezký den a ráno děkovali za to, že se 
probudí a dál za sluníčko za kytičky, tak tam jsem si říkala, vidíš ty kačeno, ty nemáš ani 
komu poděkovat a začala jsem přemýšlet jestli tady něco je nebo někdo komu by člověk měl 
za ty dary, třeba i za té své schopnosti za tu přírodu poděkovat." 

M: „A co si myslíte o katolících, jako o lidech?" 
H: „Katolíci jsou lidé jako jiní. Jsou mezi nimi dobří i špatní. Nelíbí se mi, že jeden známý se 
mnou přestal mluvit a já jsme vůbec nevěděla proč. Nemohl mi to říci na rovinu, prostě se 
mnou přestal bavit. Vadí mi, že se některý věci neříkají, nesluší se říkat, kritizovat. A co se 
týká církve, tak jsem před ní dřív měla věší úctu, teď se dozvídám různý věci, který se mi 
třeba nezamlouvaj. A nemyslím si, že mezi nevěřícíma lidma nejsou dobrý lidi, například u 
nás v práci nikdo kromě mě věřící není a přitom tam máme všichni hezký vztahy. A myslím 
si, že bych mohla bejt v kterýkoli jiný církvi, kdybych tam potkala stejný lidi jako tenkrát na 
tom výletě. A ani mi nevadí, že syn do kostela nechodí, nevadilo by mi, kdyby se dcera vdala 
za nevěřícího muže. Ale jsem ráda, že jsem k věřící." 

Ústřední knih.Pef UK 


